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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IB΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ A΄ 

Συνεδρίαση 9ης Ιουνίου 2022 

Ώρα έναρξης:  4.10 μ.μ. 

Αρ. 32 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ τους 
έντιμους βουλευτές, βουλεύτριες να δηλώσουν την παρουσία τους πατώντας το 1 και τους γραμματείς να 
διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αρχίζουμε τη σημερινή συνεδρία με αναφορά στον αδόκητο χαμό της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων Ζέτας Αιμιλιανίδου ως οφειλόμενης τιμής στη γυναίκα πολιτικό που στην εννιαετή 
πορεία της στο αξίωμα της υπουργού, στο ομολογουμένως καίριο και πολύ απαιτητικό Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μέσα από την αφοσίωση στο καθήκον, τη σκληρή δουλειά και την προσωπική 
της ευαισθησία για τον πολίτη, όχι μόνο κατέρριψε κάθε στερεότυπο, αλλά επιπλέον κατέστη πρότυπο 
πολιτικού, που με τις εύστοχες, καίριες και αποτελεσματικές της παρεμβάσεις διηύρυνε το κράτος πρόνοιας, 
ενδυνάμωσε το θεσμικό νομοθετικό πλαίσιο και τα εργασιακά δικαιώματα, συνέβαλε στην εμπέδωση της 
ισότητας και στη θεμελίωση εργατικής ειρήνης και απέτρεψε την εργατική αποσταθεροποίηση σε καιρούς 
δύσκολους. 

 Η Ζέτα Αιμιλιανίδου σπούδασε νομικά στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήμιο Θεσσαλονίκης και απέκτησε 
μεταπτυχιακό τίτλο από το Cyprus Institute of Marketing.  Ως λειτουργός της δημόσιας υπηρεσίας ανήλθε 
ιεραρχικά σε όλες τις βαθμίδες του δημοσίου και έφτασε στη θέση της διευθύντριας Τελωνείων, της Εφόρου 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας και της γενικής διευθύντριας του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού.  Διετέλεσε επίσης πρόεδρος του Ιδρύματος Ενέργειας Κύπρου και του Ειδικού Ταμείου για τις 
Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας και μέλος του διοικητικού συμβουλίου της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου.  Αξιοσημείωτη ήταν επίσης η συμβολή της στη σύνταξη καίριων για το κράτος νομοθεσιών 
με κυριότερες την τελωνειακή νομοθεσία, τη νομοθεσία για τον Φόρο Προστιθέμενης Αξίας και τον νόμο για το 
ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα. 

Ως γενική διευθύντρια του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ανέλαβε τον 
δύσκολο ρόλο ολοκλήρωσης με επιτυχία του 2ου Γύρου Χορήγησης Αδειών Εξερεύνησης Υδρογονανθράκων 
σε Υπεράκτιες Περιοχές της Κύπρου και υπήρξε πρόεδρος της Συμβουλευτικής Επιτροπής για την αξιολόγηση 
των αιτήσεων των εταιρειών όσον αφορά τα πέντε τεμάχια της αποκλειστικής οικονομικής ζώνης της 
Δημοκρατίας. 

 Το 2013 διορίστηκε από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας στο αξίωμα της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και στο ίδιο αξίωμα διορίστηκε εκ νέου για δεύτερη θητεία το 2018, το οποίο 
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υπηρέτησε άοκνα μέχρι τον θάνατό της. 

 Η Ζέτα Αιμιλιανίδου δεν υπήρξε μόνο άξια δημόσια λειτουργός και ικανότατη αξιωματούχος της 
εκτελεστικής εξουσίας.  Υπήρξε επίσης μια πολύ στενή και πολύτιμη συνεργάτιδα του νομοθετικού σώματος, 
που με την παρουσία της στη Βουλή και στις κοινοβουλευτικές επιτροπές, όποτε εκαλείτο και υπό οποιαδήποτε 
ιδιότητα, συνέβαλλε με την πείρα, την οξυδέρκεια και την ευελιξία της στην υπερπήδηση εμποδίων, στη 
σύζευξη διιστάμενων απόψεων, στην προώθηση σημαντικών μεταρρυθμιστικών νομοσχεδίων με έναν και μόνο 
κοινό παρονομαστή, τον άνθρωπο που χρήζει στήριξης στο πλαίσιο μιας δικαιότερης κοινωνίας. 

 Η Ζέτα Αιμιλιανίδου αφήνει δυσαναπλήρωτο κενό στον δημόσιο βίο και βαριά παρακαταθήκη για τους 
συνεχιστές της και για όλους εμάς. 

 Σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη της. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία της η μνήμη!  

 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων της Ιρλανδίας, 

 Έντιμοι υπουργοί, 

 Εκλεκτά μέλη του διπλωματικού σώματος, 

 Αγαπητοί προσκεκλημένοι, 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Με ιδιαίτερη ικανοποίηση καλωσορίζω στην Κύπρο, στη Βουλή των Αντιπροσώπων τον Πρόεδρο της 
Βουλής των Αντιπροσώπων της Ιρλανδίας κ. Seán Ó Fearghaíl και αντιπροσωπία βεβαίως μελών του 
ιρλανδικού κοινοβουλίου.  Η παρουσία σας, κύριε Πρόεδρε, στη χώρα μας, στη σημερινή συνεδρία της 
ολομέλειας του σώματος υπογραμμίζει τους στενούς δεσμούς φιλίας μεταξύ Κύπρου και Ιρλανδίας, αλλά και 
την κοινή βούληση για περαιτέρω ενδυνάμωση των σχέσεων και της συνεργασίας μεταξύ των δύο 
κοινοβουλίων προς όφελος των χωρών και των λαών μας.  Οι σχέσεις αυτές διέπονται από αμοιβαίο σεβασμό 
αξίες και από κοινά χαρακτηριστικά Κύπρου και Ιρλανδίας ως μικρών νησιώτικων κρατών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και εδράζονται σε κοινές αρχές, αλλά, θα μου επιτρέψετε να πω, και σε παράλληλες 
οδυνηρές εμπειρίες. 

 Η ένταξη της Κύπρου στην ευρωπαϊκή οικογένεια, στην οποία η Ιρλανδική Προεδρία υποδέχθηκε τη 
χώρα μας το 2004, έδωσε νέα πνοή και ώθηση στις σχέσεις των χωρών μας.  Η άριστη συνεργασία Κύπρου 
και Ιρλανδίας στο ευρωπαϊκό πλαίσιο και η σύμπλευση των χωρών μας αναφορικά με καίρια ζητήματα που 
απασχολούν την Ένωση και τους Ευρωπαίους πολίτες επεκτείνεται και στο κοινοβουλευτικό πλαίσιο, αφού ο 
ρόλος των εθνικών κοινοβουλίων στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι γίνεται ολοένα και πιο διακριτός. 

 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε, 

 Από τη θέση μου επιθυμώ να εκφράσω ειλικρινείς ευχαριστίες για τη θέση αρχών και τη σταθερή 
στήριξη της Ιρλανδίας, ιδιαίτερα στο Συμβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ, του οποίου η χώρα σας είναι μη μόνιμο 
μέλος για τα έτη 2021-2022, όπως και εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον αγώνα μας προς επίτευξη δίκαιης 
και βιώσιμης λύσης στο κυπριακό πρόβλημα.  Αισθανόμαστε επίσης βαθιά ευγνώμονες για τη σημαντική 
συνεισφορά της χώρας σας στην Ειρηνευτική Δύναμη του ΟΗΕ από την πρώτη αποστολή της το 1964.  Θα 
ήθελα από το βήμα της ολομέλειας να αποτίσω φόρο τιμής στους Ιρλανδούς κυανόκρανους που υπηρέτησαν 
από το 1964 μέχρι και το 2005, όπως και σε αυτούς που υπηρετούν σήμερα στο αστυνομικό τμήμα της 
UNFICYP.  Ομοίως, θέλω να εκφράσω τη βαθιά εκτίμηση της χώρας μας για τη σημαντική συνεισφορά της 
Ιρλανδίας στο έργο της Διερευνητικής Επιτροπής των Αγνοουμένων, γνωρίζοντας την ιδιαίτερη ευαισθησία σας 
στο ζήτημα αυτό ως βεβαίως και της δικής σας εμπειρίας.  

 Φίλε κύριε Πρόεδρε,  

 Δε θα κουραστούμε να αγωνιζόμαστε για λύση στη βάση του Διεθνούς Δικαίου και των ψηφισμάτων του 
ΟΗΕ, μια λύση που θα διασφαλίζει τα ανθρώπινα δικαιώματα όλων των Κυπρίων και θα απαλλάσσει τη χώρα 
μας από κατοχικά στρατεύματα και αναχρονιστικές εγγυήσεις.  Για μια λύση που θα επανενώνει την πατρίδα 
μας σε συνθήκες ειρήνης και ασφάλειας προς όφελος ολόκληρου του κυπριακού λαού, Ελληνοκυπρίων, 
Τουρκοκυπρίων, Μαρωνιτών, Αρμενίων και Λατίνων, και ιδιαίτερα των νέων μας, που δικαιούνται να 
προσβλέπουν σε ένα πιο ελπιδοφόρο και βιώσιμο μέλλον.  

 Στο πλαίσιο αυτό παραμένουμε προσηλωμένοι στον στόχο της επανέναρξης των συνομιλιών εντός των 
παραμέτρων του ΟΗΕ.  Δυστυχώς, η τουρκική πλευρά επιδιώκει τη νομιμοποίηση των κατάφωρων 
παραβιάσεων του Διεθνούς Δικαίου που συντελέστηκαν στην Κύπρο από την Τουρκία το 1974, τις οδυνηρές 
συνέπειες των οποίων βιώνουμε μετά από σαράντα οκτώ ολόκληρα χρόνια.  Η τουρκική πλευρά εμμένει σε 
λύση δύο κρατών, σε χωριστή κυριαρχία, σε «ισότιμο» διεθνές καθεστώς ως προαπαιτούμενα για να 
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προσέλθει στον διάλογο.  Τέτοιες απαράδεκτες αξιώσεις δεν πρόκειται ποτέ να γίνουν αποδεκτές και έχουν 
απορριφθεί ρητά από τη διεθνή κοινότητα.  

 Την ίδια στιγμή η Τουρκία επιδιώκει τη δημιουργία νέων τετελεσμένων αναπτύσσοντας πειρατικές 
επιδρομές στην αποκλειστική οικονομική ζώνη της Κυπριακής Δημοκρατίας, προχωρώντας στο σταδιακό 
άνοιγμα της περίκλειστης περιοχής της Αμμοχώστου προς οικονομική εκμετάλλευση κατά παράβαση των 
σχετικών ψηφισμάτων, αλλά και σε περαιτέρω στρατιωτικοποίηση των κατεχομένων περιοχών με σύγχρονο 
στρατιωτικό εξοπλισμό, ραντάρ και drones. 

 Τέτοιες ενέργειες εξυπηρετούν μόνο την Τουρκία εις βάρος της Κύπρου και του λαού της, 
Ελληνοκυπρίων, αλλά και Τουρκοκυπρίων, οι οποίοι αισθάνονται ολοένα και πιο βαρύ το χέρι της Τουρκίας σε 
όλους τους τομείς της ζωής τους στις κατεχόμενες περιοχές. 

 Εξοχότατε Πρόεδρε, 

 Οι εικόνες των βομβαρδισμών, των νεκρών και των προσφύγων στην Ουκρανία μάς είναι πολύ οικείες.  
Συναισθανόμαστε πλήρως τον πόνο, την απελπισία και την αγανάκτηση του ουκρανικού λαού, όντας και εμείς 
θύματα βάναυσης επίθεσης από έναν ισχυρότερο γείτονα.  Είχαμε λοιπόν έναν επιπρόσθετο λόγο, όπως σας 
εξήγησα και στην κατ’ ιδίαν συνάντηση που είχαμε, να σταθούμε από την πρώτη στιγμή στο πλευρό του 
ουκρανικού λαού, πιστοί στις αρχές και στο δίκαιο.  Αγκαλιάσαμε τους Ουκρανούς πρόσφυγες που κατέφυγαν 
στη χώρα μας, παρέχοντάς τους κάθε δυνατή βοήθεια, παρά τις δυσανάλογες πιέσεις που δέχεται η Κυπριακή 
Δημοκρατία λόγω της εργαλειοποίησης του μεταναστευτικού από την Τουρκία μέσω της Πράσινης Γραμμής. 

 Η ρωσική εισβολή στην Ουκρανία κατέδειξε για ακόμα μια φορά τη ζωτική σημασία της ενότητας και της 
αλληλεγγύης, αλλά και της επικινδυνότητας της λογικής των δύο μέτρων και των δύο σταθμών έναντι όμοιων 
παραβιάσεων του Διεθνούς Δικαίου.  Ο αναθεωρητισμός και η επεκτατικότητα δεν αντιμετωπίζονται άλλοτε με 
κυρώσεις και άλλοτε με ανοχή ή εξευμενισμό χάριν συμφερόντων.  Ζητούμε από τους Ευρωπαίους εταίρους 
μας και τη διεθνή κοινότητα να επιδείξουν την ίδια ευαισθησία και αποφασιστικότητα σε σχέση με την Κύπρο 
και είμαστε σίγουροι ότι μπορούμε να βασιζόμαστε για ακόμα μια φορά στη στήριξη της Ιρλανδίας ως φίλης 
χώρας εξίσου πιστής στις θέσεις αρχών. 

 Σας διαβεβαιώ ταυτόχρονα για την αμέριστη αλληλεγγύη και στήριξη της Κύπρου και του κοινοβουλίου 
της προς την Ιρλανδία σε καιρούς εξαιρετικά δύσκολους για τις δύο χώρες, αλλά και την Ευρώπη ολόκληρη.  
Πολλές και σύνθετες οι προκλήσεις που καλούμαστε να αντιμετωπίσουμε και μία από αυτές, όπως έχουμε 
συζητήσει, είναι και ο αντίκτυπος του Brexit.  Το ζήτημα της Ιρλανδίας πρέπει να επιλυθεί με την πλήρη 
εφαρμογή του σχετικού πρωτοκόλλου, ώστε να διαφυλαχθεί η ειρήνη και η σταθερότητα στη χώρα, αφού οι 
δύο λαοί μας γνωρίζουν πολύ καλά πόσο πολύτιμο και εύθραυστο είναι αυτό το αγαθό. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Παρότι στον χάρτη οι χώρες μας βρίσκονται ίσως μακριά η μία από την άλλη, η μία στο βόρειο και η 
άλλη στο νότιο άκρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η μεταξύ τους ώσμωση υπήρξε διαρκής και παραγωγική.  Ως 
δύο νησιώτικοι λαοί, ο κυπριακός και ο ιρλανδικός, τους οποίους χωρίζει, αλλά και ενώνει, θα έλεγα, η 
θάλασσα, γνωρίσαμε από πολύ νωρίς στη μακραίωνη ιστορία μας τις μεγάλες ευκαιρίες που προσφέρουν οι 
θαλάσσιες επικοινωνίες και η ναυτιλία και χαίρομαι που σε αυτό το πλαίσιο τιμάτε με την παρουσία σας σήμερα 
σχετική πρωτοβουλία για την Ευρωπαϊκή Ημέρα για τη Θάλασσα. 

 Στο ίδιο πλαίσιο οι προοπτικές συνεργασίας μεταξύ των δύο χωρών μπορεί να ισχυροποιηθούν ακόμη 
περισσότερο σε πάρα πολλά επίπεδα, όπως στις μεταξύ μας διαβουλεύσεις έχουμε τονίσει, ιδιαίτερα στους 
τομείς της εκπαίδευσης και του τουρισμού.  Δεν είναι τυχαίο άλλωστε που ο μεγάλος Ιρλανδός συγγραφέας 
James Joyce εμπνεύστηκε από τον χαρακτήρα του Οδυσσέα, για να συγγράψει το ομώνυμο κλασικό πλέον 
στο παγκόσμιο λογοτεχνικό στερέωμα έργο του.  Η θάλασσα, η περιπλάνηση και η επιστροφή στην πατρίδα 
αποτελούν σημαντικές θεματικές της δημιουργίας τόσο των Ιρλανδών όσο και των Κυπρίων ποιητών και 
ποιητριών. 

 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε, 

 Επιτρέψετέ μου ξανά να σας ευχαριστήσω για την εδώ παρουσία σας και να ευχηθώ τόσο σε σας όσο 
και στην αντιπροσωπία σας κάθε καλό και επιτυχία στο έργο σας.  Ελπίζω να είχατε μια ευχάριστη και 
παραγωγική διαμονή εδώ στην Κύπρο μας και είμαι βέβαιη ότι η επίσκεψή σας θα είναι μόνο η απαρχή μιας 
ουσιαστικότερης και ενδότερης συνεργασίας μεταξύ των κοινοβουλίων και των χωρών μας. 

 Κλείνοντας με αυτές τις ευχές, σας καλώ στο βήμα. 

 Παρακαλώ τον κοσμήτορα της Βουλής να συνοδεύσει τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων του 
ιρλανδικού κοινοβουλίου στο βήμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΤΟΥ ΙΡΛΑΝΔΙΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ: 

(SEÁN Ó FEARGHAÍL) 
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 Κυρία Πρόεδρε και μέλη της Βουλής, 

 Εκλεκτοί προσκεκλημένοι, 

 Επιτρέψετέ μου ευθύς εξαρχής να εκφράσω τη βαθύτατη συμπάθειά μου και των μελών της 
αντιπροσωπίας μας προς εσάς και τα μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων, στον Πρόεδρο και στην 
κυβέρνηση της Κύπρου, καθώς και στον κυπριακό λαό για τον πρόωρο θάνατο μιας σπουδαίας Κύπριας 
ηγέτιδας, της Υπουργού Εργασίας, της Ζέτας Αιμιλιανίδου.  Έχουμε βαθιά συνείδηση του αντικτύπου που είχε 
ο πρόωρος θάνατός της στην κυβέρνηση, στη Βουλή και στον κυπριακό λαό, αλλά πάνω απ’ όλα στην 
αγαπημένη της οικογένεια.  Εκ μέρους του Oireachtas, δηλαδή του ιρλανδικού κοινοβουλίου, αναγνωρίζω τις 
διά βίου υπηρεσίες της στη δημόσια ζωή και την κρίσιμη συμβολή της στην ένταξη της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, χωρίς την οποία η σχέση την οποία είμαι εδώ να εδραιώσω περαιτέρω δε θα βρισκότανε 
στο στάδιο που βρίσκεται. 

 Είθε η ευγενική ψυχή της αναπαυθεί σε αιώνια ειρήνη! 

 Στις λίγες μέρες λοιπόν που βρισκόμαστε εδώ από τη Δευτέρα έχω παρατηρήσει ότι ο κυπριακός λαός 
έχει χιούμορ, όπως και εμείς οι Ιρλανδοί.  Θα ξεφύγω λοιπόν από την ομιλία που ετοίμασα, για να σας πω μία 
σύντομη ιστορία.  Το 2019 λοιπόν, όταν είχαμε επέτειο εκατό χρόνων, είχαμε καλέσει μια Πρόεδρο, την κ. 
Nancy Pelosi, την Πρόεδρο του Κονγκρέσου, να έρθει στην Ιρλανδία, προκειμένου να απευθύνει την ομιλία της 
στο κοινοβούλιο.  Ήμουνα εγώ στην Ουάσινγκτον προηγουμένως και είχα ακούσει την ομιλία της για περίπου 
οκτώμισι ώρες στο Κονγκρέσο των Ηνωμένων Πολιτειών και πραγματικά ήτανε εξαιρετική, αν θέλετε, αυτή η 
ομιλία της, αλλά δεν ήτανε σύνηθες αυτό στις Ηνωμένες Πολιτείες.  Και προσκαλώντας την λοιπόν στο βήμα, 
στο Δουβλίνο, της είπα:  «Αγαπητή Πρόεδρε, θέλουμε να μιλήσετε, αλλά δε θέλουμε να έχετε τόση 
γενναιοδωρία πνεύματος σήμερα ενώπιον του δικού μας κοινοβουλίου»! 

 Πρόεδρε και μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Εκλεκτοί παριστάμενοι, 

 Είναι λοιπόν τιμή μου να εκπροσωπώ σήμερα το κοινοβούλιο της χώρας μου και να προωθώ περαιτέρω 
τις σχέσεις φιλίας μεταξύ της Κύπρου και της Ιρλανδίας.  Κάνοντας αυτό, είμαι μαζί με τους κοινοβουλευτικούς 
μου συνεργάτες, τον βουλευτή Brendan Howlin, πρώην υπουργό, πρώην αρχηγό του ιρλανδικού Εργατικού 
Κόμματος και του παλαιότερου κόμματος του ιρλανδικού κράτους, με τριάντα εννέα χρόνια διακεκριμένη 
κοινοβουλευτική υπηρεσία.  Είμαι επίσης στην ευχάριστη θέση να έχω μαζί μου τον βουλευτή Ruairi Ó Murchú 
από το κόμμα της αξιωματικής αντιπολίτευσης, το Sinn Féin, έναν νεαρό άντρα με πολύ λαμπρό μέλλον στην 
κοινοβουλευτική Δημοκρατία. 

 Για να τονίσουμε τη σημασία αυτής της επίσκεψης, μας συνοδεύει επίσης ο γενικός γραμματέας του 
ιρλανδικού κοινοβουλίου και προσωπικό της διακοινοβουλευτικής μας ομάδας.  Η ομάδα μας συντονίζεται από 
τον πρέσβη Conor Long.  Αναγνωρίζοντας την παρουσία του εδώ σήμερα, θέλω να αναγνωρίσω το έργο που 
επιτελεί στη συνέχεια αυτού που έγινε από τους προκατόχους του και να σας πω ανεπιφύλακτα ότι η δική σας 
εκπρόσωπος στο Δουβλίνο, η καλή μου φίλη πρέσβειρα Χάρις Χριστοδουλίδου κάνει εξαιρετική δουλειά για τη 
χώρα σας.  Είναι φίλη μου και φίλη πολλών Ιρλανδών βουλευτών και αναγνωρίζω επίσης την εξαιρετική 
δουλειά που έκανε ο προκάτοχός της Κώστας Παπαδήμας, ο οποίος ήτανε και αυτός φίλος μου. 

 Σας ευχαριστώ, Πρόεδρε Δημητρίου, για την ευγενική σας πρόσκληση και για τη θερμή υποδοχή από τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων σε μένα και στη συνοδεία μου σήμερα.  Είναι μεγάλη μου τιμή που κλήθηκα να 
απευθυνθώ σε αυτό το σώμα. 

 Και η Ιρλανδία και η Κύπρος, αν και χωρίζονται από την ευρωπαϊκή ήπειρο, μοιράζονται πολλά βασικά 
χαρακτηριστικά και ιστορικές εμπειρίες.  Κατά την επίσκεψή μου λοιπόν στο όμορφο νησί σας διαπίστωσα 
πολλές φορές το πόσο κοινές προκλήσεις αντιμετωπίζουμε και πόσο παρόμοιο θάρρος, ανθεκτικότητα και 
προσαρμοστικότητα επέδειξαν οι πληθυσμοί μας για την αντιμετώπιση αυτών των προκλήσεων.  Θα ήθελα να 
υπογραμμίσω την κρίσιμη σημασία που διαδραματίζουν τα αντίστοιχα κοινοβούλια ως, αν θέλετε, οι παλμοί της 
καρδιάς των αντιπροσωπευόμενων Δημοκρατιών μας.   

 Οι πολίτες μας μας εμπιστεύονται για να παρέχουμε ηγεσία, κρίση, λογοδοσία για την κάλυψη των 
σημερινών αναγκών τους και των μελλοντικών εθνικών προκλήσεων για τα έθνη μας.  Ζητήματα λοιπόν όπως 
η κλιματική αλλαγή, η μετανάστευση, το κράτος δικαίου, η διεθνής ειρήνη και ασφάλεια, καθώς και τα πιεστικά 
ζητήματα της κρίσης, του κόστους ζωής, που βιώνουν πολλοί από τους πολίτες μας, απαιτούνε δράση από τα 
εθνικά μας κοινοβούλια.  Τα καθήκοντά μας λοιπόν ως βουλευτές είναι να βρίσκουμε λύσεις για τις ανάγκες των 
πολιτών μας, ακόμη και όταν οι λύσεις αυτές απαιτούνε δύσκολες επιλογές. 

 Η υγεία των δημοκρατιών μας βασίζεται στο κράτος δικαίου και στην προστασία των θεμελιωδών 
ελευθεριών μας.  Σ’ αυτές τις μέρες με τις πάρα πολλές προκλήσεις, που η ασφάλεια της Ευρώπης απειλείται 
από τον πόλεμο της Ρωσίας κατά της Ουκρανίας έχουμε το καθήκον να υπερασπισθούμε τις αρχές του 
Διεθνούς Δικαίου για λογοδοσία και ειρήνη.  Η Ιρλανδία και η Κύπρος μαζί με πολλές άλλες χώρες θα 
αποδυναμωθούν, εάν το Διεθνές Δίκαιο αποτύχει στην Ουκρανία ή εάν υπάρξει αποτυχία λογοδοσίας.  Η 
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ασφάλειά μας και η ασφάλεια του λαού μας διακυβεύονται από την έκβαση αυτού του πολέμου. 

 Η εισβολή στην Ουκρανία είναι μια άμεση παραβίαση του Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών και 
ανθρωπιστική καταστροφή για εκατομμύρια Ουκρανούς, συμπεριλαμβανομένων των πολλών που έχουνε 
καταφύγει σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες.  Γνωρίζω ότι η Κύπρος, όπως και η χώρα μου η Ιρλανδία, έχει 
προσφέρει καταφύγιο και στέγη σε χιλιάδες Ουκρανούς που αναζητούσαν ασφάλεια από τη φρίκη του 
πολέμου.  Γνωρίζω επίσης ότι ο αριθμός των εκτοπισθέντων που τυγχάνει υποδοχής εδώ στην Κύπρο είναι 
δυσανάλογα υψηλός σε σχέση με τον κυπριακό πληθυσμό.  Σας συγχαίρω λοιπόν για αυτή σας τη 
γενναιοδωρία και σας συγχαίρω επίσης για αυτό το οποίο προσφέρετε σε όσους έφυγαν λόγω της εισβολής 
από την πατρίδα τους.   

 Είχα την τιμή να συναντηθώ πρόσφατα με τον Πρόεδρο Ζελένσκι, όταν επέστρεψα από το Κίεβο, τον 
Πρωθυπουργό Denys Shmyhal και τον εξαιρετικό Πρόεδρο της Verkhoma Rada, τον Ruslan Stefanchuk.  Είδα 
λοιπόν από πρώτο χέρι την καταστροφή που προκάλεσε η βάναυση, η ανελέητη και εντελώς αδικαιολόγητη 
επίθεση του Πούτιν στον λαό της Ουκρανίας.  Για μικρές χώρες όπως η Ιρλανδία και η Κύπρος ο κανόνας του 
Διεθνούς Δικαίου υπάρχει για να μας προστατεύει και δεν μπορούμε να επιτρέψουμε να αποτύχει.  Και οι δύο 
χώρες μας δεν είναι πλέον χώρες μετανάστευσης, αλλά είναι χώρες προορισμού για τους μετανάστες, που σε 
πολλές περιπτώσεις προσελκύονται από την αυξανόμενη επιτυχία και την αυξανόμενη ευημερία μας.  Αυτό 
μπορεί να αποδειχθεί μεγάλη πρόκληση.  Αλλά θέλω να χαιρετίσω τη συμφωνία που επιτεύχθηκε νωρίτερα 
φέτος μεταξύ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Κύπρου, η οποία θα επιτρέψει στην Ευρωπαϊκή Ένωση να 
παρέχει οικονομική και επιχειρησιακή στήριξη, για να βοηθήσει την Κύπρο να καθιερώσει ένα δίκαιο και 
αποτελεσματικό σύστημα διαχείρισης της μετανάστευσης και αυτό σύμφωνα με το Δίκαιο της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

 Η ενίσχυση λοιπόν των δυνατοτήτων υποδοχής, η βελτίωση των συνθηκών υποδοχής για τους 
αιτούντες άσυλο, η υποστήριξη για έγκαιρες και αποτελεσματικές διαδικασίες ασύλου και επιστροφής θα 
βελτιώσουν την κατάσταση για όλους εκείνους που επηρεάζονται από την πρόκληση της μετανάστευσης, 
συμπεριλαμβανομένης της κοινότητας υποδοχής.  Η σύγκρουση στην Ουκρανία παραβιάζει τις ιδρυτικές αρχές 
των Ηνωμένων Εθνών, οι οποίες βρίσκονταν στο επίκεντρο της ιρλανδικής υποψηφιότητας για ένταξη στο 
Συμβούλιο Ασφαλείας.  Τονίσαμε τη δέσμευσή μας για την ειρηνική επίλυση των συγκρούσεων, τη μακρά και 
υπερήφανη παράδοσή μας για την υποστήριξη της Ειρηνευτικής Δράσης του ΟΗΕ και τη διεθνή ανάπτυξη.  
Είχα το μεγάλο προνόμιο σήμερα να συναντήσω το ιρλανδικό απόσπασμα που έχει αναπτυχθεί με την 
UNFICYP από το 1964.  Πάνω από δέκα χιλιάδες Ιρλανδοί στρατιώτες και αστυνομικοί έχουνε υπηρετήσει στην 
UNFICYP και συνεχίζουν να το πράττουνε και σήμερα.  Η Ιρλανδία είναι ευγνώμων για την αφοσίωση και την 
προσφορά της στον ΟΗΕ.  Η Ιρλανδία έχει μακρά και υπερήφανη παράδοση υποστήριξης των Ηνωμένων 
Εθνών μέσα από τις ειρηνευτικές αποστολές της με αδιάληπτο ιστορικό υπηρεσίας σε ειρηνευτικές αποστολές 
από το 1958. 

 Η υποστήριξή μας προς την UNFICYP τόσο πολιτικά όσο και μέσω της ανάπτυξης των Ειρηνευτικών 
Δυνάμεων είναι το σαφέστερο δυνατόν μήνυμα της επιθυμίας και της στήριξης της Ιρλανδίας για μία πολιτική 
λύση στο Κυπριακό.  Μέσω της συμμετοχής μας στο Συμβούλιο Ασφαλείας έχουμε επανειλημμένα 
υπογραμμίσει τη δέσμευσή μας για την ενοποίηση της Κύπρου με βάση το πλαίσιο του Οργανισμού Ηνωμένων 
Εθνών και τις αρχές μιας δικοινοτικής διζωνικής ομοσπονδίας με πολιτική ισότητα και μια έντιμη ισορροπημένη 
και διαρκή διευθέτηση που θα προστατεύει και θα διασφαλίζει τα βασικά δικαιώματα όλων των Κυπρίων.  
Καθώς η εντολή για την αποστολή του ΟΗΕ πρόκειται να ανανεωθεί σε λίγες εβδομάδες, η Ιρλανδία θα 
δεσμευθεί εκ νέου στις αρχές αυτές.  Θα ήθελα να ξεκαθαρίσω ότι αυτός είναι ο μόνος έγκυρος δρόμος προς τα 
εμπρός και ότι οι όποιες απειλές σε αυτό το πλαίσιο ή οι παραβιάσεις των ψηφισμάτων του Συμβουλίου 
Ασφαλείας, συμπεριλαμβανομένων μονομερών ενεργειών για την αλλαγή του καθεστώτος οποιουδήποτε 
τμήματος των Βαρωσίων από αποστρατικοποιημένο σε μη μπορεί να θεωρηθούν σαφής παραβίαση των 
ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ.  Η μόνη βιώσιμη λύση είναι αυτή η οποία στηρίζει τις αρχές 
που έχουν θεσπιστεί από τα Ηνωμένα Έθνη.   

 Η πιο πρόσφατη ιστορία της Ιρλανδίας, που σημαδεύτηκε από έναν μακρύ αγώνα για ανεξαρτησία, για 
εσωτερική ειρήνη και σταθερότητα και τελικά μετασχηματίζεται από την ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 
μοιάζει πολύ με την πρόσφατη ιστορία της Κύπρου.  Η πρόσφατη αποχώρηση του Ηνωμένου Βασιλείου από 
την Ευρωπαϊκή Ένωση προκαλεί βαθιά λύπη σε πολλά κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ η απόφαση 
του Ηνωμένου Βασιλείου είναι μια απόφαση την οποία σεβόμαστε.  Η προστασία της ειρηνευτικής διαδικασίας 
στη Βόρειο Ιρλανδία όμως αποτελεί ζωτική προτεραιότητα για τη χώρα μας, την Ευρωπαϊκή Ένωση και το 
Ηνωμένο Βασίλειο.  Η διαπραγμάτευση του Πρωτοκόλλου της Βόρειας Ιρλανδίας, το οποίο διατήρησε τη 
συμφωνία μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Ηνωμένου Βασιλείου για την αποφυγή σκληρών συνόρων 
στο νησί της Ιρλανδίας, ήταν ένας συμβιβασμός που επιτεύχθηκε για την προστασία της Συμφωνίας της 
Μεγάλης Παρασκευής από τις συνέπειες ενός σκληρού Brexit, που οι Ιρλανδοί είχαν ψηφίσει κατά. 

 Η Ιρλανδία εκτιμά ιδιαίτερα την κατανόηση και την υποστήριξη των εταίρων μας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Θέλω να ευχαριστήσω την Κύπρο από αυτό το σημαντικό βήμα σήμερα για την αλληλεγγύη σας στην 
προστασία της Συμφωνίας της Μεγάλης Παρασκευής.  Μια συμφωνία που τερμάτισε ένα τέταρτο αιώνα 
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συγκρούσεων είναι πολύ πολύτιμη, για να τεθεί σε κίνδυνο με μονομερείς ενέργειες μια τέτοια συμφωνία, η 
οποία είναι πάρα πολύ σημαντική. 

 Νωρίτερα σήμερα επισκέφθηκα την Επιτροπή για τους Αγνοουμένους.  Η επίσκεψή μου αυτή 
υπογράμμισε τη φρίκη των προηγούμενων συγκρούσεων και το μέγεθος του πόνου που βίωσαν τόσο οι 
κοινότητες της Κύπρου όσο και η Ιρλανδία.  Και η Κύπρος λοιπόν έχει υποφέρει βαθιά από συγκρούσεις και 
βία.  Κατανοούμε την κληρονομιά της βίας και τις τραυματικές της συνέπειες για τα θύματα, τους επιζώντες και 
τους πενθούντες.  Το έργο λοιπόν των μελών της επιτροπής και του προσωπικού της συμβάλλει καθοριστικά 
στην αντιμετώπιση του πόνου των δεινών του παρελθόντος.  Η υπέρβαση της κληρονομιάς της βίας του 
παρελθόντος και της σημερινής δυσπιστίας απαιτεί μια ηγεσία με όραμα και θάρρος.  Η Ιρλανδία ελπίζει ότι οι 
ανανεωμένες προσπάθειες για την έναρξη διαλόγου θα ξεπεράσουν την κληρονομιά της δυσπιστίας και ότι 
μπορεί να σημειωθεί πρόοδος προς την κατεύθυνση μιας λύσης μεταξύ και των δύο κοινοτήτων.   

 Θέλω να μοιραστώ μια νέα ευπρόσδεκτη πρωτοβουλία μεταξύ της Ιρλανδίας και της Επιτροπής για τους 
Αγνοουμένους.  Ο Επίτροπος της Garda Siochana, δηλαδή της Εθνικής Αστυνομικής Υπηρεσίας της Ιρλανδίας, 
ενέκρινε ένα νέο πρόγραμμα εκπαίδευσης για το ερευνητικό προσωπικό της Επιτροπής για τους 
Αγνοουμένους.  Αυτή η επιμόρφωση θα παρέχεται από Ιρλανδούς αστυνομικούς με την υποστήριξη του Irish 
Guarda College, δηλαδή του Εθνικού Κέντρου Εκπαίδευσης Αστυνομικών.  Είμαστε ευτυχείς που θα 
συνδράμουμε στην ενίσχυση της ικανότητας της επιτροπής να συνεχίσει τις έρευνες, οι οποίες πρέπει να 
βοηθήσουνε στην επούλωση των βαθιών πληγών μεταξύ των Κυπρίων και των δύο κοινοτήτων.  Οι ιρλανδικές 
οικογένειες έχουν επίσης υποστεί τον διαρκή πόνο των συγκρούσεων και οι ιρλανδικές οικογένειες έχουν 
υποφέρει από το γεγονός ότι δεν είχανε καμία βεβαιότητα για την τύχη των αγνοουμένων γονέων τους, των 
παιδιών τους και των αδελφών τους.  Θέλω να ευχαριστήσω την Αστυνομία μας για τη νέα υποστήριξή της στη 
σκληρή δουλειά της επιτροπής, που είναι πάρα πολύ αποτελεσματική και πρέπει να πω ότι έχει επιτύχει ήδη 
πάρα πολλά.   

 Θα ήθελα να τονίσω ότι δε μοιραζόμαστε μόνο δύσκολες ιστορικές κληρονομιές, αλλά μας ενώνει επίσης 
η δέσμευσή μας για ένα καλύτερο μέλλον.  Και οι δύο χώρες μας απολαμβάνουν ένα επίπεδο ελευθερίας, 
ασφάλειας και ευημερίας αδιανόητο για τις προηγούμενες γενιές.  Σήμερα οι χώρες μας συνεργάζονται σε πάρα 
πολλούς νέους τομείς.   

 Καταλαβαίνω ότι η Λευκωσία θα απολαύσει ένα νέο φεστιβάλ, το Bloomsday Festival, την επόμενη 
εβδομάδα, οικοδομώντας νέες πολιτιστικές σχέσεις με τις λογοτεχνικές παραδόσεις της Ιρλανδίας.  Ιρλανδικές 
εταιρείες κατέχουν εξέχουσα θέση στους τομείς των μεταφορών και του τουρισμού στην Κύπρο μέσω των 
επενδύσεων του Δουβλίνου και με την παρουσία επίσης του περιφερειακού κόμβου της Ryanair στην Πάφο.  
Το ιρλανδικό Συμβούλιο Δικηγορικού Συλλόγου θα συμμετάσχει σε συνέδριο που θα πραγματοποιηθεί την 
επόμενη εβδομάδα στη Λεμεσό για το μέλλον του Κοινού Δικαίου στην Ευρώπη.  Σήμερα το βράδυ θα πάω 
στη Λάρνακα, για να συναντηθώ με τα μέλη του Ινστιτούτου Ναυτιλίας της Κύπρου, στο οποίο οι Ιρλανδοί 
εταίροι είναι σημαντικοί επενδυτές και συμμετέχουνε ενεργά. 

 Οι Κύπριοι φοιτητές επίσης παρουσιάζουν αυξανόμενο ενδιαφέρον για τις ευκαιρίες σε πανεπιστήμια 
στην Ιρλανδία, ίσως η πιο σημαντική σύνδεση για μια στενή μελλοντική σχέση μεταξύ Ιρλανδίας και Κύπρου.  
Αυτό είναι ένα θέμα για το οποίο η αντιπροσωπία μας θα εργαστεί επιμελώς κατά την επιστροφή μας στην 
Ιρλανδία.  Θα δουλέψουμε δηλαδή με τη δική σας την πρέσβειρα στην Ιρλανδία και με τον πρέσβη μας εδώ 
στην Κύπρο, για να δούμε αν μπορούμε λοιπόν να επιτύχουμε πρόοδο σε αυτό το θέμα.  Η φιλία μεταξύ των 
χωρών μας είναι βαθιά και είμαι πεπεισμένος ότι αυτή θα ανθίζει και στο μέλλον. 

 Θα ήθελα κλείνοντας να σας ευχαριστήσω για τη θερμή σας υποδοχή και να σας ευχηθώ κάθε επιτυχία 
στη συνέχιση της εκπλήρωσης των δημοκρατικών σας καθηκόντων. 

 Ευχαριστώ.  Σας ευχαριστώ όλους πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον Πρόεδρο της Βουλής της Ιρλανδίας για την ομιλία του, για τη στήριξή του και τη 
σύμπλευση στις θέσεις αρχών, τη στήριξή του για το Κυπριακό, αλλά και για όλες αυτές τις προκλήσεις τις 
οποίες έχουμε να διαχειριστούμε.  Και, όπως είπαμε και προηγουμένως, είμαι σίγουρη ότι θα είναι μόνο η 
απαρχή μιας ενδότερης και ουσιαστικότερης συνεργασίας μεταξύ των δύο κοινοβουλίων και των δύο χωρών. 

 Παρακαλώ τώρα όλες και όλους τους συναδέλφους και συναδέλφισσες να παραμείνουν στη θέση τους, 
για να μπορέσει να αποχωρήσει ο τιμώμενος φιλοξενούμενός μας και να συνεχίσουμε με τη νομοθετική 
εργασία. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, αγαπητές συναδέλφισσες, 

 Κάθε χρόνο στις 15 Ιουνίου εορτάζεται η Παγκόσμια Ημέρα Ανέμου, ως πρωτοβουλία της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης Αιολικής Ενέργειας και του Παγκόσμιου Συμβουλίου Αιολικής Ενέργειας με στόχο την 
ευαισθητοποίηση του κοινού σχετικά με τις ωφέλειες που προκύπτουν από τη χρήση της. 
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 Η αιολική ενέργεια είναι μια ανεξάντλητη ανανεώσιμη πηγή ενέργειας και ταυτόχρονα ο πιο οικονομικά 
αποδοτικός τρόπος για μείωση των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου.  Ως εκ τούτου, η αξιοποίησή της 
συμβάλλει σε σημαντικό βαθμό στη βιώσιμη ανάπτυξη, στην εξοικονόμηση ενεργειακών πόρων και στην 
προστασία του περιβάλλοντος.  Στο πλαίσιο των φιλοδοξιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το κλίμα το 2021 η 
Ευρωπαϊκή Ένωση έθεσε ως στόχο μέχρι το 2030 ποσοστό στο 40% της κατανάλωσης ενέργειας να 
προέρχεται από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 

 Δεδομένης της αυξανόμενης κλιματικής κρίσης και των αρνητικών συνεπειών για το μέλλον του πλανήτη 
και της ανθρωπότητας, οφείλουμε ως κράτος να λάβουμε τα απαραίτητα εκείνα μέτρα τα οποία θα επιφέρουν 
θετική αλλαγή στην ποιότητα ζωής ολωνών. 

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων στηρίζουμε την υλοποίηση των εθνικών στρατηγικών σχεδίων που 
προωθούν και ενθαρρύνουν τη χρήση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και παράλληλα δεσμευόμαστε ότι 
θα καταβάλουμε κάθε προσπάθεια που στόχο έχει τη διευκόλυνση της χρήσης εναλλακτικών πηγών ενέργειας 
για τη διασφάλιση ενός βιώσιμου μέλλοντος. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Γεωργίου να ενημερώσει το σώμα για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στις 3 Ιουνίου η κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου συμμετείχε σε συνεδρία της Επιτροπής Μετανάστευσης, 
Προσφύγων και Εκτοπισμένων της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης στο Παρίσι. 

 Στο πλαίσιο συζήτησης με θέμα την εξεύρεση εναλλακτικών τρόπων παροχής φροντίδας σε 
ασυνόδευτους ανήλικους πρόσφυγες και μετανάστες, η κ. Ερωτοκρίτου ανέφερε ότι από το 2016 η Κυπριακή 
Δημοκρατία δέχεται καθημερινά δεκάδες ασυνόδευτους ανήλικους πρόσφυγες και μετανάστες.  Οι 
περισσότεροι από αυτούς, επισήμανε η κ. Ερωτοκρίτου, προωθούνται στην Κύπρο από την Τουρκία χωρίς τα 
απαραίτητα νομικά έγγραφα, γεγονός που δυσχεραίνει τη διαδικασία εξέτασης αιτήσεων ασύλου και θέτει τα 
άτομα αυτά σε ιδιαίτερο καθεστώς ευαλωτότητας.  Η κ. Ερωτοκρίτου υπογράμμισε ότι οι δυσανάλογες πιέσεις 
που δέχεται η Κύπρος συγκριτικά με το μέγεθός της και τον συνολικό πληθυσμό της μειώνουν τις δυνατότητες 
της χώρας να προσφέρει στήριξη και προστασία στα άτομα που πραγματικά το χρειάζονται.  Πρόσθετα, 
επισήμανε ότι υπάρχει κίνδυνος τα ανήλικα αυτά άτομα να συμβιώνουν σε δομές με ενήλικες μετανάστες οι 
οποίοι δηλώνουν ψευδή ηλικία, τονίζοντας την άμεση ανάγκη βελτιστοποίησης των μεθόδων εκτίμησης της 
ηλικίας των ασυνόδευτων προσφύγων και μεταναστών. 

 Στις 7 Ιουνίου ο κ. Κωστής Ευσταθίου συμμετείχε σε συνεδρία της Επιτροπής της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Εκλογή Δικαστών στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων στο Παρίσι, κατά την οποία συζητήθηκαν πιθανές τροποποιήσεις όσον αφορά στη διαδικασία 
επιλογής των δικαστών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Προχωρούμε τώρα στο Πρώτο Κεφάλαιο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες 
οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2022». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, ώστε να διαγραφεί από τον ορισμό του 
όρου «χρηματοοικονομικός οργανισμός» η αναφορά σε οντότητα ειδικού σκοπού για τιτλοποίηση ή ΟΕΣΤ, 
όπως ορίζεται στην πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης που τιτλοφορείται «Κανονισμός (ΕΕ) 2017/2402 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης Δεκεμβρίου 2017 σχετικά με τη θέσπιση γενικού 
πλαισίου για την τιτλοποίηση και σχετικά με τη δημιουργία ειδικού πλαισίου για απλή, διαφανή και 
τυποποιημένη τιτλοποίηση και σχετικά με την τροποποίηση των oδηγιών 2009/65/ΕΚ, 2009/138/ΕΚ και 
2011/61/ΕΕ και των κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 1060/2009 και (ΕΕ) αριθ. 648/2012». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσης Παντελίδης Χρίστος Χριστοφίδης 
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 Χάρης Γεωργιάδης  Σωτήρης Ιωάννου 

 Ονούφριος Κουλλά  Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου   Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άριστος Δαμιανού  Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Μαΐου και 6 Ιουνίου 2022.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, ώστε να 
διαγραφεί από τον ορισμό του όρου «χρηματοοικονομικός οργανισμός» η αναφορά σε οντότητα ειδικού 
σκοπού για τιτλοποίηση ή ΟΕΣΤ, όπως ορίζεται στην πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης που τιτλοφορείται 
«Κανονισμός (ΕΕ) 2017/2402 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης Δεκεμβρίου 2017 
σχετικά με τη θέσπιση γενικού πλαισίου για την τιτλοποίηση και σχετικά με τη δημιουργία ειδικού πλαισίου για 
απλή, διαφανή και τυποποιημένη τιτλοποίηση και σχετικά με την τροποποίηση των oδηγιών 2009/65/ΕΚ, 
2009/138/ΕΚ και 2011/61/ΕΕ και των κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 1060/2009 και (ΕΕ) αριθ. 648/2012». 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο επιτυγχάνεται συμμόρφωση 
της Κυπριακής Δημοκρατίας με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, στη βάση σχετικής προειδοποιητικής επιστολής της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2021, σύμφωνα με την οποία ο ορισμός του όρου 
«χρηματοοικονομικός οργανισμός» πρέπει να τροποποιηθεί, ώστε να συνάδει με την πράξη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης που τιτλοφορείται «Οδηγία (ΕΕ) 2016/1164 του Συμβουλίου της 12ης Ιουλίου 2016 για τη θέσπιση 
κανόνων κατά πρακτικών φοροαποφυγής που έχουν άμεση επίπτωση στη λειτουργία της εσωτερικής αγοράς». 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι ο σχετικός 
ορισμός, όπως αυτός προβλέπεται στην ισχύουσα νομοθεσία, κρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ως 
διευρυμένος και για τον σκοπό αυτό κρίνεται αναγκαία η τροποποίησή του.  

 Όπως η ίδια αρμόδια ανέφερε, με βάση την ισχύουσα νομοθεσία, δεν έχει αδειοδοτηθεί οποιαδήποτε 
οντότητα ειδικού σκοπού για τιτλοποίηση και, ως εκ τούτου, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν επηρεάζονται 
αρνητικά οι φορολογούμενοι.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία. 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε ηλεκτρονικά.  Με τον αριθμό 1 δηλώνουμε την παρουσία μας και με τους αριθμούς 2, 3, 4, 
αντιστοίχως, υπέρ, εναντίον ή αποχή. 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Κύριε Γεωργίου, μόλις είναι έτοιμα τα αποτελέσματα, να μας τα αναγνώσετε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τρεις, υπέρ σαράντα τρεις.  Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα δύο, υπέρ σαράντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο Δημόσιο 
και στον Ευρύτερο Δημόσιο Τομέα (Ειδικές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022».   

 Αναβάλλεται για δύο εβδομάδες.   

 Σωστά, κυρία Ερωτοκρίτου; 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, ενημερώθηκα ότι στη Σύσκεψη Αρχηγών έχει ζητηθεί αναβολή.  Θα είναι για δύο 
εβδομάδες η αναβολή, όχι για μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για δύο. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Άρα, θα είναι στην ατζέντα της ολομέλειας σε δεκαπέντε μέρες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022».  Είναι 
πρόταση νόμου της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου και του κ. Χρύση Παντελίδη, βουλευτών της εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 3 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Πτώχευσης Νόμου, ώστε να 
παρασχεθεί εξουσία στο δικαστήριο να διατάζει τη διαφοροποίηση της διαδικασίας επαλήθευσης χρεών, σε 
δικαιολογημένες περιπτώσεις, κατόπιν αιτήματος του επίσημου παραλήπτη ή του διαχειριστή, σε ό,τι αφορά 
φυσικά πρόσωπα, ή του εκκαθαριστή, σε ό,τι αφορά αφερέγγυες εταιρείες. 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσης Παντελίδης Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 
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 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής:  

 Άριστος Δαμιανού Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου και Χρύση Παντελίδη, σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Μαΐου και στις 6 Ιουνίου 2022.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Τμήματος Αφερεγγυότητας του ίδιου υπουργείου, της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ) και του Συνδέσμου 
Καταθετών Λαϊκής Τράπεζας (ΣΥΚΑΛΑ).  

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της εξέτασης της πρότασης νόμου παρευρέθηκε επίσης η εισηγήτρια της 
πρότασης νόμου κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Πτώχευσης Νόμου, ώστε να παρασχεθεί 
εξουσία στο δικαστήριο να διατάζει τη διαφοροποίηση της διαδικασίας επαλήθευσης χρεών, σε 
δικαιολογημένες περιπτώσεις, κατόπιν αιτήματος του επίσημου παραλήπτη ή του διαχειριστή, σε ό,τι αφορά 
φυσικά πρόσωπα, ή του εκκαθαριστή, σε ό,τι αφορά αφερέγγυες εταιρείες.  

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό αναφορά πρόταση νόμου, με βάση την 
ισχύουσα νομοθεσία, χρέος δύναται να επαληθευτεί, στα πλαίσια διαδικασίας εκκαθάρισης, με την παράδοση ή 
την αποστολή μέσω ταχυδρομείου, με προπληρωτέα επιστολή, στον επίσημο παραλήπτη ή στον διαχειριστή 
ένορκης δήλωσης που επιβεβαιώνει το χρέος.   

 Στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου η εκ των εισηγητών αυτής κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου 
δήλωσε ότι, επειδή οι υφιστάμενες διαδικασίες εκκαθάρισης βασίζονται σε πεπαλαιωμένες και χρονοβόρες 
πρακτικές, οι οποίες προκαλούν ταλαιπωρία, κόστος και απώλεια χρόνου τόσο για τους πιστωτές όσο και για 
τους εκκαθαριστές, κρίθηκε αναγκαία η κατάθεση της υπό αναφορά πρότασης νόμου, ώστε το δικαστήριο να 
μπορεί να επιτρέπει εναλλακτικές, σύγχρονες, ταχύτερες και αποτελεσματικότερες μεθόδους επαλήθευσης 
χρέους, με τις οποίες να απλοποιηθούν και να επιταχυνθούν οι εν λόγω διαδικασίες.  Περαιτέρω, με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις αναμένεται να υποβοηθηθεί η εκκαθάριση οικονομικών οντοτήτων, όπου υφίσταται 
μεγάλος αριθμός πιστωτών ή και μικρό ποσό οφειλής έναντι των πιστωτών, όπως είναι η περίπτωση 
εκκαθάρισης της Λαϊκής Τράπεζας. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία της προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
Δημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή της 
Δημοκρατικής Παράταξης, να εισηγηθεί την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των 
προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Ο κύριος… 

 Εσείς, κυρία Χαραλαμπίδου; 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Δεν έχω πρόβλημα. 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Πρώτος λόγος στην κ. Χαραλαμπίδου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, αν δεν έχετε ένσταση, να ξεκινήσουμε από εσάς. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Όπως γνωρίζουμε, το 2013 μία ομάδα συμπολιτών μας αρκετά μεγάλη, διότι αφορά σε 14 000 
ανθρώπους, εκουρεύτηκαν.  Έχασαν τις καταθέσεις μιας ολόκληρης ζωής, τους κόπους μιας ολόκληρης ζωής.  
Και αυτή τη στιγμή παίζεται η τελευταία πράξη αυτού του εγκλήματος που λέγεται «κούρεμα».  Τελευταία 
πράξη είναι η εκκαθάριση των περιουσιακών στοιχείων της Λαϊκής.   
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 Στην προσπάθειά μας λοιπόν να διευκολύνουμε τις διεργασίες, μαζί με τον συνάδελφο του 
Δημοκρατικού Κόμματος τον κ. Χρύση Παντελίδη, συνυπογράψαμε μια πρόταση νόμου η οποία τροποποιεί τον 
περί Πτώχευσης Νόμο.  Τι προσπαθούμε να πετύχουμε;  Προσπαθούμε να δώσουμε το δικαίωμα στον 
εκκαθαριστή, στον εκάστοτε εκκαθαριστή, γιατί αντιλαμβάνεστε ότι θα αφορά σε όλες τις εταιρείες στο μέλλον, 
να εμφανίζεται ενώπιον δικαστηρίου με πλάνο για την εκκαθάριση της εταιρείας, να παίρνει έγκριση από το 
δικαστήριο.   

 Στην προκειμένη περίπτωση 14 000 συμπολίτες μας δε θα χρειαστεί να κάνουν ένορκες δηλώσεις, δε θα 
χρειαστεί να στείλουν διπλοσυστημένες επιστολές.  Θα ετοιμαστεί μία ψηφιακή πλατφόρμα από τον 
εκκαθαριστή της Λαϊκής, που έχει ήδη διοριστεί, και, επειδή υπάρχουν στη βάση δεδομένων της Λαϊκής όλα τα 
στοιχεία, θα μπορούν οι κουρεμένοι καταθέτες να ανεβαίνουν στην πλατφόρμα, να βάζουν τον αριθμό 
ταυτότητάς τους, να γίνεται η ταυτοποίηση και να προχωρά έτσι η διαδικασία.  Παράλληλα, ο ίδιος ο 
εκκαθαριστής θα απαλλαγεί από την υποχρέωση να εργοδοτήσει έναν πολύ μεγάλο αριθμό προσώπων, τα 
οποία θα έπρεπε να διεξέλθουν 14 000 αιτήσεις.  Και κάποιοι συμπολίτες μας, λόγω του μικρού ποσού που θα 
έχουν να λαμβάνουν, μπορεί να μην έμπαιναν καν στον κόπο να κάνουν αυτή τη διαδικασία.  Με αυτό τον 
τρόπο απλοποιούνται όλα και έτσι ταλαιπωρημένοι συνάνθρωποί μας, αδικημένοι -στην τρίτη πράξη του 
δράματος, να μου επιτρέψετε να πω!- θα μπορέσουν να τύχουν διευκόλυνσης των διαδικασιών. 

 Παράλληλα, θέλω να πω το εξής:  Είμαι σε διαβούλευση με τον Υπουργό Οικονομικών -και φαίνεται να 
υπάρχει μία θετική ανταπόκριση- οι €670.000, ένα πολύ μικρό ποσό σε σχέση με τα χρήματα τα οποία έχουν 
κουρευτεί, το ποσό που ήταν το αποτέλεσμα του προστίμου της Commerzbank, που αντιλαμβάνεστε 
αφορούσε τότε τα δομημένα ομόλογα, υπάρχει πιθανότητα να δοθούν στους κουρεμένους καταθέτες στο 
πλαίσιο της εκκαθάρισης. 

 Αναμένουμε την απάντηση και ελπίζω θα είναι θετική. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστούμε πάρα πολύ την κ. Χαραλαμπίδου. 

 Κύριε Παντελίδη, θέλετε να μιλήσετε τώρα; 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Με έχει καλύψει η συναδέλφισσα, τουλάχιστον για το κομμάτι που αφορά την πρόταση νόμου, πλήρως.  
Θέλω απλώς να προσθέσω ότι ακριβώς πρόκειται για εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας.  Μακάρι να υπήρχε πιο 
ευχάριστη ή μια λιγότερο επώδυνη αφορμή, για να εκσυγχρονιστεί η συγκεκριμένη νομοθεσία, και εν πάση 
περιπτώσει εύχομαι να μην υπάρξει στο μέλλον ξανά η ανάγκη να εφαρμοστεί σε τέτοια έκταση ή για τέτοιο 
σκοπό.  Και χαίρομαι, γιατί η συγκεκριμένη πρόταση φαίνεται να χαίρει της στήριξης της πλειοψηφίας, αν όχι 
της ομόφωνης στήριξης του σώματος, αλλά και όλων των εμπλεκόμενων θεσμών και φορέων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Ιωάννου. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, θα ψηφίσουμε και εμείς με τη σειρά μας τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου.  Θεωρούμε 
πως βρίσκεται προς την ορθή κατεύθυνση και ευελπιστούμε πως θα αξιοποιηθεί κατάλληλα από τους 
αρμόδιους.  Δεν είναι η πρώτη φορά που το κοινοβούλιο δίνει νομοθετικά όπλα στις υπόλοιπες εξουσίες, για να 
συμπεριφερθούν προς όφελος των πολιτών, αλλά και εμείς σε αυτή την περίπτωση τονίζουμε την ανάγκη να 
υπάρχει η αναγκαία πολιτική βούληση για την επίλυση του προβλήματος.  Σε αυτό τον τόπο έχουμε δει κλοπές 
καταθέσεων, κλείσιμο τραπεζών, προικοδότηση άλλων τραπεζών με ευνοϊκότερους όρους, οικονομικά 
σκάνδαλα, κουρέματα δανείων για πολιτικά πρόσωπα και κόμματα, αλλά κανείς δεν έχει τιμωρηθεί.  Και, για να 
ευελπιστούμε όλοι μας ότι δε θα επαναληφθεί αυτό το φαινόμενο και στη συνέχεια, θα πρέπει να υπάρχει η 
πολιτική βούληση που αναφέραμε πιο πάνω για τιμωρίες, έτσι ώστε να μην έχουμε ακριβώς τα ίδια φαινόμενα 
τα επόμενα χρόνια.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Παπαδούρης. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 
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 Πολύ σύντομα, κυρία Πρόεδρε. 

 Εννιά χρόνια μετά το κούρεμα καταθέσεων υπάρχει μια συγκεκριμένη μερίδα πολιτών οι οποίοι νιώθουν 
πολύ αδικημένοι και με το δίκιο τους.  Ευτυχώς, γίνονται κινήσεις, προχωρούν τουλάχιστον οι διαδικασίες.  
Όμως, να θυμίσω ότι, όσο προχωρούν οι διαδικασίες και δεν ξεκινά η συγκεκριμένη πλατφόρμα, για να δέχεται 
αιτήσεις, και από ό,τι μας έχουν ενημερώσει από το Υφυπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης… 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου) 

 Δεν έχει σχέση, αγαπητή μου Ειρήνη, όμως αντιλαμβάνεστε… 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Είναι ο εκκαθαριστής… 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Το κατανοώ, όμως αντιλαμβάνεστε -απλώς θέλω να το θέσω- ότι, όσο δίνονται διευκολύνσεις μέσω της 
νομοθετικής εξουσίας, αλλά ταυτόχρονα δεν προχωρά το θέμα της πλατφόρμας, βάζουμε λεφτά στο Ταμείο 
Αλληλεγγύης, περιμένουμε την πλατφόρμα, όμως καθυστερούμε. 

Ξεκίνησα και τελειώνω λέγοντας και πάλι ότι είμαστε εννέα χρόνια μετά το κούρεμα καταθέσεων.  
Ελπίζω ότι σύντομα θα μπορούν να γίνουν οι πρώτες αιτήσεις. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ πάρα πολύ. 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Καταρχάς να συγχαρούμε τους δύο συναδέλφους γι’ αυτή την πρωτοβουλία τους, μιας και εννέα χρόνια 
τώρα το Γραφείο του εκκαθαριστή και του επίσημου παραλήπτη δεν προέβη σε αυτή την ενέργεια, με 
αποτέλεσμα ο κόσμος αυτός να παίρνει σήμερα -και, ώσπου καθυστερεί, ίσως ακόμη και λιγότερα- πέντε σεντ 
ανά ευρώ κουρέματος.  Αυτό και αν είναι αθλιότητα!  

 Να πω, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δυστυχώς η νομοθεσία περί πτωχεύσεως είναι 
απηρχαιωμένη.  Χρειάζεται ριζική αναδόμηση και διερωτώμαι τόσα χρόνια μετά την ένταξή μας και στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση -στην οποία υπάρχει ένα απεριόριστο, θα έλεγα, νομοθετικό πλαίσιο, κανονισμοί, Οδηγίες 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και την ίδια στιγμή νομολογίες- γιατί δεν μπορούμε εμείς, γιατί δεν μπορεί το 
Γραφείο του επίσημου παραλήπτη, του εκκαθαριστή να φέρει νέα νομοθεσία;  Εκσυγχρονίσαμε έναν σωρό 
άλλες νομοθεσίες και το πιο βασικό, αυτό που έχει να κάνει με την ανάπτυξη της οικονομίας, την επανένταξη 
πτωχευσάντων στην αγορά εργασίας, στο επιχειρείν, να μην μπορούμε να το λύσουμε εδώ και τόσα χρόνια!  

 Ευελπιστώ ότι δε θα χρειαστεί να γίνουν άλλες πρωτοβουλίες, αλλά δυστυχώς μάλλον θα γίνουν, από 
συναδέλφους, για να λύσουμε επιμέρους ζητήματα, όπως αυτό το οποίο λύνεται σήμερα.  Αλλά ελπίζω ότι 
επιτέλους κάποιοι θα ακούσουν σήμερα αυτή τη φωνή, αυτές τις φωνές από αυτή την αίθουσα, ώστε 
πραγματικά να οδηγήσουν αυτή τη νομοθεσία σε πραγματικό εκσυγχρονισμό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Καταρχάς θα ήθελα να αναφέρω στο σώμα ότι δυστυχώς είμαι ένας εξ εκείνων που ενδεχομένως να 
αξιοποιήσουν αυτή τη νέα διαδικασία, γιατί είμαι ένας εκ των κουρεμένων καταθετών.  Αλλά θα ήθελα κυρίως 
να συμφωνήσω με κάποιους αγαπητούς συναδέλφους που έχουν πει ότι κανένας δεν έχει λογοδοτήσει ακόμα 
εδώ και εννέα χρόνια γι’ αυτό που μας έκαναν, κανένας δεν έχει λογοδοτήσει ακόμη εδώ και εννέα χρόνια γιατί 
χρειάστηκαν εννέα χρόνια να μπει η Λαϊκή σε εκκαθάριση, κανένας δεν έχει λογοδοτήσει ακόμη γιατί εδώ και 
εννέα χρόνια κάποιοι κάνουν πάρτι πάνω σε αυτά τα περιουσιακά στοιχεία των καταθετών που ακόμα 
αναμένουν να πληρωθούν, με αποτέλεσμα να φτάσομε σε αυτό το αισχρό ποσό που έχει αναφέρει 
προηγουμένως ο κ. Μυριάνθους, που ελπίζουμε να είναι πέντε σεντ στο ευρώ ή τέσσερα.  Κανένας δεν ξέρει 
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αν είναι εκεί πραγματικά που θα καταλήξουμε, που, αν θα είναι αυτό το ποσό, κυρία Πρόεδρε και αγαπητοί 
συνάδελφοι, οφείλετε να αναγνωρίσετε ότι θα είναι το χαμηλότερο ποσό που έχει δοθεί σε δικαιούχους σε 
εκκαθάριση τράπεζας. 

 Συγχαρητήρια! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Κουλία. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

 Παίρνω τον λόγο, όχι για να μιλήσω για την πρόταση.  Εντάξει, οι συνάδελφοι μες στην απελπισία του 
συστήματος εσκεφτήκαν αυτό το βάλσαμο, αυτό το ανακουφιστικό μετά από εννιά χρόνια.  Θέλω να τονίσω 
όμως ότι σε τούντη χώρα έχομε το παγκόσμιο ρεκόρ ότι κλέψαμε τους πολίτες μας εν μέση οδώ μέρα 
μεσημέρι.  Είναι το πλέον οικονομικό και απαράδεκτο που έγινε σε ευνομούμενη δημοκρατία.  Και, όταν 
εξεκινήσαν οι συζητήσεις εις την επιτροπή Ελέγχου, στην επιτροπή Θεσμών για το πόσα ήταν τα λεφτά, νομίζω 
ήταν γύρω στα €800 εκατομ.  Ττίκκι ττόκκο, ττίκκι ττόκκο καμπόσοι δικηγόροι, καμπόσοι λογιστές, καμπόσες 
μελέτες, οι τάδε και οι τάδε…  Από τα €800 εκατομ. νομίζω, κύριε Νικόλα, αν πάρεις κανένα σεντ, θα είσαι 
τυχερός κύριος!  Αλλά τζιαι να μεν πάρεις καθόλου, ταιρκάζει σου, διότι εψήφισες για το κούρεμα, για να 
θυμάσαι!  Αλλά εν πάση περιπτώσει…  

(Γέλια) 

 Διότι η Βουλή των Αντιπροσώπων δεν είναι άμοιρη ευθυνών γι’ αυτό το οικονομικό έγκλημα.  Όμως, 
τονίζω τη στάση αυτού του κράτους, που για εννιά χρόνια, αν ήταν τίποτε για τις τράπεζες, θα ετρέχαν με εκατό 
μίλια την ώρα να διευθετήσουμε τις τράπεζες.  Εδώ εκαταργήσαμεν το θεσμικό πλαίσιο που ήταν για τους 
πολίτες μας το ’18 και του εδώσαμεν αναδρομική ισχύ, αφαιρώντας τον φυσικό δικαστή των πολιτών!  
Εκάμαμεν τέτοιες απαράδεκτες ενέργειες ως Βουλή των Αντιπροσώπων!  Και το κράτος ήταν πρώτο και 
καλύτερο να φέρνει νομοθεσίες, για να εξυπηρετούνται οι τράπεζες.  Σήμερα περνάς έξω από την τράπεζα και 
σου χρεώνουν τις αναπνοές σου.  Αλλά για τους πολίτες…  Έμειναν αυτά τα εκατομμύρια, αντί να τα δώσουμεν 
αμέσως.  Και ο εκκαθαριστής είχε νομοθεσία και ήταν και μια χαρά η νομοθεσία!  Τωρά εν εκατάλαβα γιατί 
πρέπει να του κάμουμεν άλλη νομοθεσία επί της νομοθεσίας, για να δώσει τα χρήματα των πολιτών.  Αλλά 
ήταν να χάσουν τα κοπέλλια που εκάμναν μελέτες, εθέλαν την κούππα με το μέλι, ώσπου έχει, να την κάμουν 
γυαλλίν!  Έμεινεν ένα πιάτο αδειανό, από ό,τι κατάλαβα. 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία. 

 Ο κ. Γεωργιάδης. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Έγκλημα χαρακτήρισε η κ. Χαραλαμπίδου το κούρεμα και ήταν ακριβώς έτσι.  Ήταν ένα έγκλημα το 
οποίο μπορούσε να αποφευχθεί, εκείνο το γεγονός που αφέθηκαν οι τράπεζες μας εις τον αναπνευστήρα, 
όπως εκ των υστέρων μάς είπαν.  Τι άλλο από έγκλημα θα μπορούσε να ήταν;  Και δεν αναιρείται, κυρία 
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το δυσβάσταχτο κόστος που πλήρωσαν οι τελευταίοι που είχαν 
ευθύνη, οι νοικοκυραίοι αυτού του τόπου, αυτοί που είχαν τις οικονομίες τους σε κυπριακές τράπεζες, όχι αυτοί 
που είχαν επεκταθεί παραπάνω από ό,τι έπρεπε, που ανέλαβαν υποχρεώσεις, οι νοικοκυραίοι που πλήρωσαν, 
επαναλαμβάνω, τα εγκληματικά λάθη που είχαν οδηγήσει το τραπεζικό μας σύστημα σε εκείνη την κατάσταση 
και δεν αναιρείται, επαναλαμβάνω, με τη σημερινή κατάληξη εκείνης της θλιβερής διαδικασίας ούτε και 
μπορούμε να διαφωνήσουμε με την αναφορά ότι κανένας δεν πλήρωσε.  Πράγματι, είναι γεγονός.  Αντιθέτως, 
ο ένας μετά τον άλλο, όσοι είχαν οδηγηθεί στα δικαστήρια απαλλάγηκαν από τις κατηγορίες.  Δεν κατάφεραν 
κάποιοι ούτε έναν να οδηγήσουν ενώπιον δικαστηρίου, να τεκμηριώσουν καταγγελίες και να τον καταδικάσουν.  
Είναι γεγονός και αυτό, κυρία Πρόεδρε.   

 Εν πάση περιπτώσει, εδώ που έχουμε φτάσει σήμερα είναι το ελάχιστο που μπορούμε να κάνουμε.  Θα 
ήθελα να επαινέσω τους συνάδελφους βουλευτές, την κ. Χαραλαμπίδου και τον κ. Παντελίδη, που ανέλαβαν 
αυτή την πρωτοβουλία, μία απλή αλλά πάρα πολύ λογική πρόταση, η οποία, αν μη τι άλλο, θα επιτρέψει 
γρήγορα, σχετικά εύκολα αυτά τα περιουσιακά στοιχεία πόσα είναι, που απομένουν τόσο καιρό πράγματι υπό 
τη διαχείριση της Κεντρικής Τράπεζας, να διανεμηθούν εις τους πιστωτές και είναι πολύ σωστή και η 
πρωτοβουλία της κ. Χαραλαμπίδου όσον αφορά εκείνο το ποσό από την Commerce Bank. 
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 Θέση δική μας, την οποία έχουμε διαβιβάσει προς το Υπουργείο Οικονομικών, είναι πως τώρα που 
ξεκινάει η εκκαθάριση επιτέλους με απόφαση του δικαστηρίου τυχόν οφειλές προς το κράτος -υπάρχουν και 
οφειλές προς το κράτος από φορολογίες μέχρι πρόστιμα- επίσης δε θα πρέπει ασφαλώς να ανακτηθούν από 
το κράτος, για να παραμείνει όσο το δυνατόν μεγαλύτερο ποσό εις το ταμείο του εκκαθαριστή και να 
διανεμηθεί. 

 Και έχει και ο κ. Παπαδούρης δίκαιο -και είναι και δική μας θέση- καθυστέρησε η έναρξη της διαδικασίας 
για το ταμείο αλληλεγγύης, το οποίο η δική μας η κυβέρνηση δημιούργησε, έβαλε κάποια λεφτά μέσα, δεν είναι 
τεράστιο το ποσό, αλλά είναι μερικές δεκάδες εκατομμύρια.  Θέση μας είναι πως και εκείνη η διαδικασία τώρα, 
παράλληλα με την εκκαθάριση της παλαιάς Λαϊκής, πρέπει να τρέξει, γι’ αυτό και θα υπερψηφίσουμε, κυρία 
Πρόεδρε, αυτή την πολύ καλή πρόταση των συναδέλφων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Γεωργιάδη. 

 Κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Τα συγχαρητήρια και από εμάς στους εισηγητές της πρότασης νόμου, μεταξύ των οποίων τζιαι η 
βουλευτής μας βέβαια η Ειρήνη Χαραλαμπίδου. 

 Αν εζήτησα τον λόγο, κυρία Πρόεδρε, είναι επειδή έγιναν αναφορές που έχουμε ξανασυζητήσει και οι 
οποίες δε συνιστούν τίποτα άλλο παρά προπαγάνδα.  Απλώς θέλω να θυμίσω ότι κάποιοι κατάγγελλαν ότι τα 
βασικά τραπεζικά ιδρύματα της χώρας είχαν οδηγηθεί στον αναπνευστήρα, κάποιοι έλεγαν «υγιέστατες οι 
τράπεζες» και εκάλυπταν, εσυγκάλυπταν τη ληστεία και τις τεράστιες τραπεζικές ζημιές οι οποίες υπήρχαν και 
την καταστροφή που τελικά επέφεραν στην χώρα, γιατί ήταν τόσο μεγάλο το μέγεθός τους που, όσο εύρωστη 
τζιαι να ήταν η οικονομία της χώρας και τα δημόσια οικονομικά, δεν υπήρχε περίπτωση να στηριχτούν με τόσες 
ζημιές, που αποδείχτηκε εις την πράξη ότι υφίσταντο, τζιαι το ότι αποδείχτηκε στην πράξη έσιει να κάμει τζιαι με 
τα σημερινά δεδομένα, δέκα χρόνια μετά, που η τραπεζική ληστεία συνεχίζει να ρημάζει την τραπεζική 
οικονομία τζιαι να αποτελεί τον νούμερο ένα κίνδυνο για τη χώρα μας, δέκα χρόνια μετά.   

 Κάποιοι μέχρι σήμερα ψηφίζουν νόμους υπέρ των τραπεζών σε βάρος των δανειοληπτών, σε βάρος 
των καταθετών των τραπεζών αυτών με την επίκληση αυτών των κινδύνων.  Δε χρειάζεται να ξανακάμουμε 
αυτή τη συζήτηση βέβαια κατά την άποψή μας, τα δεδομένα είναι εκεί τζιαι τα αποτελέσματα είναι εκεί, όπως 
τζιαι δεσμεύσεις που είχαν δοθεί και τότε, αλλά και στη συνέχεια, γιατί τούτο που συζητούμε είναι η μια πτυχή.  
Είχαν δοθεί και δεσμεύσεις για τους κουρεμένους καταθέτες συνολικά, όχι μόνο της Λαϊκής, και αυτές οι 
δεσμεύσεις βεβαίως κατέληξαν με τον γνωστό τρόπο που κατέληξαν πλείστες τόσες άλλες, ένα ανέκδοτο άνευ 
αντικρίσματος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δευτερολογία, κυρία Χαραλαμπίδου. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κατ’ αρχάς, θέλω να εκφράσω τη χαρά μου, γιατί άκουσα τον κ. Γεωργιάδη να είναι θετικός στην 
εισήγησή μου.   

 Πρέπει να πω ότι αυτά τα λεφτά, η προσπάθειά μου, όταν ξεκίνησα, για να καταδικάσω την Commerce 
Bank, ήταν για να παν στους καταθέτες της Λαϊκής, στους κουρεμένους, και όχι για να παν στο παλαιό ταμείο 
της Δημοκρατίας, οπότε θεωρώ ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός εννά πιέσει τον Υπουργό Οικονομικών, αν 
προσπαθήσει να αποκλίνει, για να συγκατανεύσει.   

 Το δεύτερο που θέλω να πω, επειδή ως κοινοβούλιο επιτελούμε έργο, θέλω να πω ότι η επιτροπή 
Θεσμών και στις προηγούμενές μου θητείες είχε δει διεξοδικά το θέμα της αφομοίωσης των περιουσιακών 
στοιχείων της Λαϊκής και έχουμε συλλέξει πολύ ουσιώδες υλικό και έχω στείλει επιστολή στον πρόεδρο της 
επιτροπής Θεσμών, τον κ. Δημητρίου, για να γίνει μετά από δεκατέσσερις συνεδριάσεις μία ουσιαστική έκθεση, 
όπως έγινε και για το χρηματοπιστωτικό σύστημα, στην οποία θα περιληφθούν όλες οι εκθέσεις που 
κατατέθηκαν, εμπιστευτικές και άλλες, τα πρακτικά της επιτροπής, αλλά και τα πορίσματα της επιτροπής.  
Θεωρώ ότι είναι ένα πολύ σημαντικό έργο που πρέπει να κάνουμε ως κοινοβούλιο και το οποίο θα είναι και ένα 
σημείο αναφοράς για τους κουρεμένους καταθέτες. 

 Ευχαριστώ πολύ! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Πολύ ωραία, κυρία Χαραλαμπίδου. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Δεύτερου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά παρόντες, κυρία Πρόεδρε, σαράντα επτά ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και καμία 
αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες, κυρία Πρόεδρε, σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και καμία 
αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ομόφωνα 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το τέταρτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα Θέματα) 
(Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Πανίκου Λεωνίδου, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 4 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών Νόμου, 
ώστε να παρασχεθεί εξουσία στον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών να παραχωρεί το δικαίωμα 
επέκτασης της χρήσης τουρκοκυπριακών ακινήτων σε μισθωτές των ακινήτων αυτών για σκοπούς 
αυτοστέγασης και για σκοπούς επαγγελματικής στέγης. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
την πρόταση νόμου «Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα Θέματα) 

(Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κέττηρος, πρόεδρος Γιώργος Κάρουλλας 

 Χρίστος Χριστοφίδης                                  Χρίστος Σενέκης                                  

 Χρίστος Χριστόφιας                                    Μιχάλης Γιακουμή 

 Νίκος Γεωργίου                                          

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων μελέτησε την πιο 
πάνω πρόταση νόμου, που κατατέθηκε από τον κ. Πανίκο Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος, σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 Μαρτίου, 5 
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Απριλίου και στις 17 και 24 Μαΐου 2022.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρέστησαν ο 
Διευθυντής της Υπηρεσίας Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, εκπροσωπώντας και το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου Εσωτερικών, εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου, της Παγκύπριας Οργάνωσης Βιοτεχνών Επαγγελματιών 
Καταστηματαρχών (ΠΟΒΕΚ) και της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ). 

 Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της 
επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου παρέστησαν επίσης τα μέλη της επιτροπής κ. 
Ζαχαρίας Κουλίας και Κωστής Ευσταθίου και το μη μέλος της και εισηγητής της πρότασης νόμου κ. Πανίκος 
Λεωνίδου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση 
και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμου, ώστε να ρυθμιστεί η δυνατότητα επίλυσης ορισμένων 
σοβαρών προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι μισθωτές τουρκοκυπριακών (Τ/Κ) ακινήτων.  Ειδικότερα, με 
την προτεινόμενη ρύθμιση δύναται o Κηδεμόνας Τουρκοκυπριακών Περιουσιών να παραχωρεί το δικαίωμα 
επέκτασης της χρήσης του Τ/Κ ακινήτου, το οποίο είχε παραχωρηθεί για σκοπούς αυτοστέγασης και για 
σκοπούς επαγγελματικής στέγης. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, ορισμένα Τ/Κ ακίνητα τα οποία είχαν παραχωρηθεί για 
οικιστική χρήση, λόγω της οικονομικής δυσπραγίας των κατόχων τους έχουν αξιοποιηθεί και ως επαγγελματική 
στέγη για βιοποριστικούς σκοπούς.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται 
αναγκαία λόγω του ότι το δικαίωμα το οποίο έχουν θεμελιώσει επί σειρά ετών οι πιο πάνω μισθωτές με την 
αξιοποίηση των Τ/Κ ακινήτων και ως επαγγελματικής στέγης περιορίζεται δυστυχώς μέχρι σήμερα από τις 
διατάξεις της κείμενης νομοθεσίας. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης της πρότασης νόμου, ο Διευθυντής της Υπηρεσίας Διαχείρισης 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών δήλωσε ότι συμφωνεί με τις πρόνοιές της, επισημαίνοντας παράλληλα ότι και 
το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το οποίο τον εξουσιοδότησε να μεταφέρει τις θέσεις του, συμφωνεί με τις 
πρόνοιες της πρότασης νόμου. 

 Όλοι οι ενδιαφερόμενοι φορείς που παρέστησαν στη συζήτηση της πρότασης νόμου δήλωσαν ότι 
συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της εν λόγω πρότασης νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και αφού επέφερε όλες τις αναγκαίες νομοτεχνικές διορθώσεις στο 
κείμενο της πρότασης νόμου, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών της κατά τη συζήτησή της στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Ο εισηγητής. 

 Κύριε Λεωνίδου;  Στο βήμα;  Ωραία! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Μετά από τη συζήτηση που είχαμε προηγουμένως για τα εκατομμύρια, ας μιλήσουμε και λίγο για τους 
καημένους τους πρόσφυγες, που σαράντα οκτώ χρόνια ακόμα αναμένουν να ικανοποιηθούν για βασικά 
ζητήματα διαβίωσης. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουν περάσει σαράντα οκτώ ολόκληρα χρόνια από την παράνομη εισβολή της Τουρκίας και το 
Κυπριακό παραμένει άλυτο συνεπεία της τουρκικής αδιαλλαξίας δυστυχώς.  Στο πέρασμα του χρόνου τα 
προβλήματα και οι δυσκολίες που επέφερε η τουρκική εισβολή συνεχίζονται, με αποτέλεσμα πολλοί 
συμπατριώτες μας να ζουν σε συνθήκες αβεβαιότητας, αφού δεν αντιμετωπίζονται ισότιμα με τους υπόλοιπους 
συμπολίτες μας από την εκτελεστική εξουσία.   

 Συγκεκριμένα, με την πρότασή μας επιχειρούμε να δώσουμε τη δυνατότητα σε εκτοπισμένους 
συμπατριώτες μας κατόχους τουρκοκυπριακών περιουσιών να αξιοποιούν μέρος του ακινήτου που τους 
δόθηκε για σκοπούς αυτοστέγασης, για να δημιουργούν μικρές μονάδες επαγγελματικής στέγης, π.χ. μία τάξη, 
μία αίθουσα για φροντιστήριο για τα παιδιά τους ή άλλες μικρές βιοτεχνίες, νοουμένου πάντοτε ότι θα 
εξασφαλίσουν προηγουμένως όλες τις απαραίτητες πολεοδομικές άδειες.   

 Σήμερα ο κάτοχος τουρκοκυπριακού ακινήτου περιορίζεται μόνο στη στέγασή του, ανεξάρτητα από το 
γεγονός ότι ο χώρος ενδεχομένως να προσφέρεται και για τη δημιουργία μικρής επαγγελματικής στέγης.  Είναι 
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γεγονός ότι αρκετοί πρόσφυγες κάτοχοι τουρκοκυπριακών ακινήτων βρέθηκαν στην ανάγκη για την επιβίωσή 
τους να προχωρήσουν σε δημιουργία μικρής επαγγελματικής μονάδας, με αποτέλεσμα να παρατηρείται 
σήμερα ένα κενό, για να καλυφθεί στη νομοθεσία.  Αποτέλεσμα αυτού σε πολλές περιπτώσεις η διατήρηση της 
μονάδας να γίνεται έρμαιο των αποφάσεων και της ανοχής των κρατικών λειτουργών. 

 Γι’ αυτό λοιπόν αποφασίσαμε να δώσουμε λύση σε ένα πρόβλημα δεκαετιών, βοηθώντας τους 
ανθρώπους αυτούς να λειτουργούν τις μονάδες που δημιούργησαν και να μη βρεθούν στον δρόμο.  Βασική 
όμως και θεμελιώδης προϋπόθεση είναι η χορήγηση άδειας, ούτως ώστε να πληρούνται τα κριτήρια και οι 
απαιτήσεις της πολεοδομίας.   

 Ιδιαίτερα σήμερα λοιπόν και λόγω των πολλών προβλημάτων που συσσώρευσε η οικονομική κρίση, 
αλλά και οι συνέπειες από την εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία, καθίσταται επιτακτική ανάγκη ενίσχυσης 
των προσφύγων συμπατριωτών μας.  Γι’ αυτό τον λόγο ευελπιστούμε ότι η πρότασή μας θα τύχει στήριξης 
από όλες τις πολιτικές δυνάμεις.   

 Θέλω ειλικρινά να τονίσω το ιδιαίτερα θετικό κλίμα που επικράτησε κατά τη συζήτηση στην επιτροπή 
Προσφύγων και με ιδιαίτερη μνεία θέλω να τονίσω τη σημαντική συμβολή και παρουσία του προέδρου της 
επιτροπής, του φίλου του Νίκου του Κέττηρου, που πραγματικά με την επιτάχυνση των διαδικασιών 
καταφέραμε να φέρουμε σε πέρας και να βρίσκεται σήμερα ενώπιον της ολομέλειας αυτή η πρόταση.  Είναι 
κοινή πεποίθηση όλων ότι ο στόχος είναι να συμβάλουμε θετικά σε αυτή την προσπάθεια στήριξης των 
προσφύγων.   

 Θέλω να σημειώσω επίσης τη θετική συμβολή των αρμόδιων κρατικών υπηρεσιών και ιδιαίτερα του 
αναπληρωτή διευθυντή της Υπηρεσίας Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών κ. Γιώργου Ματθαιόπουλου.  
Να ευχαριστήσω επίσης τους λειτουργούς της Βουλής που επιτάχυναν επίσης τις διαδικασίες, αλλά και τους 
κοινοβουλευτικούς μας συνεργάτες, Ανδρέα Νικηταρά, Χρίστο Παπαδόπουλο και Άριστο Παναγίδη. 

 Ευχαριστώ πολύ! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ, κύριε Λεωνίδου. 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής. 

 Κύριε Κέττηρε. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Θα μιλήσω ’πού τη θέση μου, κυρία Πρόεδρε, διότι ο κ. Λεωνίδου, ο οποίος ήταν και ο εισηγητής της 
πρότασης νόμου, τα έχει πει και μας έχει καλύψει σε αρκετά μεγάλο βαθμό. 

 Αυτό το οποίο θέλω να πω είναι ότι μετά το 1974 αντιλαμβάνεστε ότι μεγάλοι συνοικισμοί έχουν 
ανεγερθεί πάνω σε τουρκοκυπριακή γη.  Είναι αυτή η ιστορία με τα πιστοποιητικά μίσθωσης και τον κόσμο που 
συνεχίζει να αδικείται, γιατί σε κάποιες περιπτώσεις, όπως για παράδειγμα στη Δρομολαξιά ή στα Πάνω 
Πολεμίδια, κύριε Κουλία, που τα ξέρουμε και τα επισκεπτόμαστε πολύ συχνά, έχουν εκδοθεί πιστοποιητικά 
μίσθωσης, σε κάποιες άλλες όμως περιπτώσεις -οι άνθρωποι τούτοι δεν έχουν καμία ευθύνη- δεν έχουν ακόμη 
εκδοθεί πιστοποιητικά μίσθωσης. 

 Αν καθυστέρησε τζιαι λίγες εβδομάδες, παρά την προσπάθεια όλων μας στην επιτροπή να τελειώσουμε 
την πρόταση νόμου που κατέθεσε ο κ. Λεωνίδου, που δεν είναι, όπως ξέρετε, μέλος της επιτροπής, αλλά τον 
ευχαριστούμε πάρα πολύ για το ενδιαφέρον του, γιατί παρίσταται τζιαι σε άλλες συνεδρίες της επιτροπής τζιαι 
μας βοηθά τζιαι με τις νομικές του γνώσεις... Σας ευχαριστούμε ειλικρινά για το ενδιαφέρον. 

 Υπήρξε τούτο το ζήτημα που αφορά τους ανθρώπους οι οποίοι δεν είχαν πιστοποιητικά μίσθωσης, διότι 
το κράτος καθυστέρησε να τους εκδώσει τα πιστοποιητικά μίσθωσης, τζιαι τούτο είναι κάτι το οποίο θα πρέπει 
να δούμε στο αμέσως επόμενο στάδιο.  Με μία προσπάθεια που έγινε από όλους -τζιαι πρέπει να πω όντως 
τζιαι με τη συμβολή του κ. Ματθαιόπουλου, του διευθυντή της Υπηρεσίας Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών - την άδεια τούτη για τους ανθρώπους οι οποίοι δεν έχουν πιστοποιητικό μίσθωσης θα την 
παραχωρεί ο Κηδεμόνας τζιαι έτσι λύνεται τζιαι τούτο το ζήτημα, το οποίο μας απασχόλησε πάρα πολύ. 

 Το άλλο το οποίο θα πρέπει να δούμε σε επόμενο στάδιο είναι πώς θα διασφαλίσουμε τους ανθρώπους, 
γιατί ξέρετε ότι, εάν είχε ανεγερθεί ένα περισσότερο δωμάτιο ή καλύφθηκε μια βεράντα μέσα στους 
συνοικισμούς, για να εξυπηρετήσει τες ανάγκες της οικογένειας, οι οποίες αυξάνονταν μέσα στα χρόνια, έρκεται 
τωρά η Πολεοδομία ή το Κτηματολόγιο τζιαι του λέει «δε σου εκδίδω το πιστοποιητικό μίσθωσης των τίτλων 
ιδιοκτησίας στον συνοικισμό».  Τούτο είναι κάτι το οποίο το γνωρίζουμε όλοι, γιατί το βλέπουμε καθημερινά 
τζιαι είναι κάτι πάρα πολύ άδικο.  Υπήρξε η εισήγηση να το μελετήσουν οι αρμόδιες υπηρεσίες, να μπαίνει 
σημείωση τζιαι πάνω στο πιστοποιητικό μίσθωσης, όπως μπαίνει στους τίτλους ιδιοκτησίας, τζιαι να κλείσουμε 
με τούντο ζήτημα.  Δεν εζητήσαμεν ούτε νομιμοποιήσεις σε παρεμβάσεις πάνω σε χώρους πρασίνου ούτε σε 
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άλλα παρακείμενα τεμάχια, ζητούμε όμως να διασφαλιστεί η φερεγγυότητα τούτων των ανθρώπων, έστω 
σαράντα εφτά χρόνια μετά. 

 Ευχαριστώ τζιαι εγώ με τη σειρά μου όλους τους υπηρεσιακούς, ιδιαίτερα τον Σταύρο τον 
Κωνσταντινίδη, τζιαι τους συνεργάτες όλων των βουλευτών, αλλά τζιαι τους συναδέλφους για όλη τη βοήθεια 
που είχαμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία! 

 Ο κ. Γιακουμή, παρακαλώ. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Κυρία Πρόεδρε, να έρθω στο βήμα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, αν το επιθυμείτε και αν θα πάρει η τοποθέτησή σας περισσότερο…  Ελάτε, ελάτε, βεβαίως.  
Ξεχωριστά θέματα όμως, κύριε Γιακουμή.  Θα τοποθετηθείτε και για τα τρία; 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, τοποθετηθείτε για το ένα που έχουμε τώρα τη συζήτηση, εκτός αν θεωρείτε ότι εννά πείτε κάτι 
γενικό, επειδή τα έχουμε ξεχωριστά στην ατζέντα. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Εντάξει. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Να πω καταρχάς ότι έχω την ανάγκη να ευχαριστήσω τον πρόεδρο και τα υπόλοιπα μέλη της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για την εξαιρετική συνεργασία που έχουμε στο να εξεύρουμε και να 
δημιουργήσουμε τις τοποθετήσεις μέσα από νομοθετικές ρυθμίσεις για λύσεις αρκετών ζητημάτων που 
απασχολούν τους εκτοπισθέντες.   

 Πρόθεσή μου, κυρία Πρόεδρε, ήταν να τοποθετηθώ και για τα τρία, τις προτάσεις νόμου που έχουμε 
ενώπιόν μας σήμερα στην ολομέλεια, αλλά εφόσον…  Για το συγκεκριμένο θα πω ότι είναι πρόταση νόμου που 
αφορά τον περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών Νόμο, τον ειδικό νόμο του 2022.  Ο σκοπός και το γενικό 
πνεύμα της συγκεκριμένης πρότασης είναι να ρυθμίσει ορισμένα τουρκοκυπριακά ακίνητα τα οποία είχαν 
παραχωρηθεί για οικιστική χρήση και, εφόσον τηρούνται πολεοδομικά ζητήματα, να δύνανται τώρα οι 
δικαιούχοι να τα αξιοποιήσουν επαγγελματικά.   

 Αυτή η νομοθετική ρύθμιση με χαροποιεί ιδιαίτερα εμένα ως νέο άνθρωπο, γιατί αποδίδεται κυρίως στην 
τρίτη και τέταρτη γενιά προσφύγων, δηλαδή τους νέους, γιατί θα τους ωφελήσει για βιοποριστικούς λόγους, 
δηλαδή θα τους ωφελήσει για επαγγελματική τους αποκατάσταση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ κι εγώ πάρα πολύ, συνάδελφε. 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Δεν έχει σχέση άμεση -όπως πάντα- αλλά νομίζω ότι αξίζει τον κόπο να το αναφέρουμε.  Είναι κρίμα και 
απάνθρωπο να χρειάζεται νέοι άνθρωποι να παίρνουν τηλέφωνο βουλευτές ή αξιωματούχους κομμάτων, για 
να εξασφαλίσουν στέγη σε τουρκοκυπριακές περιουσίες.  Γνωρίζουμε όλοι ότι υπάρχουν πάρα πολλοί οι 
οποίοι κακώς κατέχουν τουρκοκυπριακές περιουσίες.  Οπόταν, ας μπει στο μυαλό πολλών από τους 
συναδέλφους να μεριμνήσουν, ούτως ώστε αυτοί οι νέοι άνθρωποι να μην ικετεύουν και να μη βρίσκονται 
χωρίς στέγη, ενώ κάποιοι άλλοι, οι οποίοι δεν είναι δικαιούχοι, να λυμαίνονται τις τουρκοκυπριακές περιουσίες. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ κι εγώ, συνάδελφε. 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Νομίζω, παρ’ όλο ότι είναι πολύ θετική η πρόταση και αυτή αφορά μάλιστα περιπτώσεις όπου ανάγκες 
καλύπτονται και εκεί όπου είναι επεκτάσεις, ωστόσο υπάρχει, πέραν της πρότασης, το ευρύτερο πρόβλημα ότι 
τα πιστοποιητικά μίσθωσης στο τέλος της ημέρας δε δικαιώνουν τον πρόσφυγα, ο οποίος ουσιαστικά δεν έχει 
εκείνη την πρόσβαση στο περιουσιακό στοιχείο που έχει δημιουργήσει.  Με άλλα λόγια, ούτε η αγορά 
λειτουργεί, για να μπορέσει να το μεταβιβάσει ούτε και γραφειοκρατικά μπορεί να έχει δικαίωση μέσα από τους 
νόμους της αγοράς, στην περίπτωση που επιθυμεί να το πουλήσει.  Με την προκείμενη πρόταση νόμου 
σίγουρα, εκεί που κάποιος για παράδειγμα έχει ανεγείρει σπίτι αξίας €200.000, αν τώρα με αυτή την πρόταση 
νόμου επεκτείνει το περιουσιακό του στοιχείο και αξία στις €300.000, θα εξακολουθούν και οι €300.000 να μην 
αποτελούν ένα περιουσιακό δικαίωμα, μια φερεγγυότητα στη συνέχεια. 

 Άρα λοιπόν, το αναφέρω αυτό όχι για να περιορίσω ή να μειώσω τη σημασία αυτής της πρότασης 
νόμου, που οι ανάγκες την κάνουν απόλυτα αναγκαία, αλλά για να πω ότι θα πρέπει ως κοινοβούλιο, αλλά και 
ως πολιτεία να μην αρκεστούμε ποτέ στο πιστοποιητικό μίσθωσης ως δικαίωση του προσφυγικού κόσμου και 
μάλιστα εκείνου του προσφυγικού κόσμου που έχει δώσει όλες του τις περιουσίες στο να δημιουργήσει αξία σε 
ξένη περιουσία, σε ξένη ιδιοκτησία.  Θα πρέπει να γίνουμε πολύ πιο αναλυτικοί και μάλιστα προς την 
κατεύθυνση του ότι οτιδήποτε ανήκει πέραν της γης θα πρέπει να λειτουργεί στους νόμους της αγοράς.  
Δυστυχώς, αυτό δεν είναι εφικτό σήμερα.  Υπάρχουν προβλήματα, υπάρχουν κωλύματα και ως εκ τούτου θα 
πρέπει να αναληφθούν περαιτέρω δράσεις για αυτό κυρίως το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Μυριάνθους, τελικά έχετε καλυφθεί, ε;  Ωραία.   

 Τελευταίος ομιλητής ο κ. Γεωργίου. 

ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Συμπληρωματικά στα όσα έχει αναφέρει και ο κ. Χατζηγιάννης, η συγκεκριμένη πρόταση νόμου 
παραχωρεί ουσιαστικά ένα δικαίωμα και εξορθολογίζει αδικίες και στρεβλώσεις, έτσι ώστε να μπορεί ο 
πρόσφυγας, ο Κύπριος εκτοπισθείς κάτοχος τουρκοκυπριακού ακινήτου, να χρησιμοποιήσει το υποστατικό 
πέραν της αυτοστέγασης, αλλά και να ασκήσει το δικό του μικρό επιτήδευμα, για να ζήσει.  Το πλέον σημαντικό 
για εμάς είναι ότι επιφέρει μία ισότητα και μεταξύ των προσφύγων που έλαβαν τίτλους ιδιοκτησίας και μεταξύ 
των άλλων Κυπρίων πολιτών, των μη προσφύγων, έτσι ώστε να μπορέσουν και αυτοί να ασκήσουν το 
δικαίωμα αυτό.  Ως Δημοκρατικός Συναγερμός θα υπερψηφίσουμε τη συγκεκριμένη πρόταση, ως συνέχεια της 
συνέπειας που επιδείξαμε και της εποικοδομητικής συνεργασίας που είχαμε στην αρμόδια κοινοβουλευτική 
επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Προχωράμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ, για τα άρθρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα δύο.  Υπέρ σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 
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 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα Θέματα) 
(Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο της πρότασης νόμου.   

 Και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα δύο, υπέρ σαράντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Είναι ομόφωνο, με σαράντα δύο ψήφους υπέρ η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το πέμπτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Επαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων Αμμοχώστου και 
Κυρηνείας (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Νίκου 
Κέττηρου, Χρίστου Χριστοφίδη και Χρίστου Χριστόφια εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Ζαχαρία Κουλία και Χρίστου Σενέκη, βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, 
Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Επαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων 
Αμμοχώστου και Κυρηνείας (Προσωριναί Διατάξεις) Νόμου, ώστε να ρυθμιστεί η δυνατότητα έναρξης νέας 
διαδικασίας υποβολής δηλώσεων για ακίνητη ιδιοκτησία στις κατεχόμενες περιοχές των επαρχιών 
Αμμοχώστου και Κυρηνείας, η οποία δεν έχει δηλωθεί μέχρι σήμερα από τον ενδιαφερόμενο ιδιοκτήτη ενώπιον 
του διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
την πρόταση νόμου «Ο περί Eπαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων Αμμοχώστου και Κυρηνείας 

(Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κέττηρος, πρόεδρος Γιώργος Κάρουλλας 

 Χρίστος Χριστοφίδης  Χρίστος Σενέκης 

 Χρίστος Χριστόφιας   Μιχάλης Γιακουμή 

 Νίκος Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων εξέτασε την πιο 
πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από τους βουλευτές κ. Νίκο Κέττηρο, Χρίστο Χριστοφίδη, Χρίστο 
Χριστόφια εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Ζαχαρία Κουλία, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, Χρίστο Σενέκη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, Κωστή 
Ευσταθίου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Χαράλαμπο Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 Μαρτίου, καθώς και 
στις 17 και 24 Μαΐου 2022.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου, 
εκπρόσωποι του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (ΚΦΙΚΒ), της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Βιοτεχνών Επαγγελματιών Καταστηματαρχών (ΠΟΒΕΚ) και της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ). 

 Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στην πιο πάνω 
συνεδρίαση της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής κ. 
Ζαχαρίας Κουλίας και Κωστής Ευσταθίου. 
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 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Επαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων 
Αμμοχώστου και Κυρηνείας (Προσωριναί Διατάξεις) Νόμου, ώστε να ρυθμιστεί η δυνατότητα για έναρξη νέας 
διαδικασίας υποβολής δηλώσεων για ακίνητη ιδιοκτησία στις κατεχόμενες περιοχές των επαρχιών 
Αμμοχώστου και Κυρηνείας, η οποία δεν έχει δηλωθεί μέχρι σήμερα, από τον ενδιαφερόμενο ιδιοκτήτη της, 
ενώπιον του διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

 Ειδικότερα, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία για σκοπούς συμπλήρωσης των αρχείων που 
καταρτίστηκαν στις ελεύθερες περιοχές προς αντικατάσταση των αρχείων που κατακρατούνται από την 
κατοχική δύναμη.  Περαιτέρω, λόγω του ότι η προβλεπόμενη στην υφιστάμενη νομοθεσία προθεσμία 
υποβολής της σχετικής δήλωσης έχει παρέλθει, θα παρέχεται η δυνατότητα στους ενδιαφερόμενους ιδιοκτήτες 
να υποβάλουν τη δήλωσή τους εντός προθεσμίας δώδεκα (12) μηνών από τη δημοσίευση της ειδοποίησης του 
διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για την υποβολή των σχετικών δηλώσεων. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, η προτεινόμενη ρύθμιση 
αναμένεται να συμβάλει στη μείωση του αριθμού των αδήλωτων περιουσιών, αφού ένα ποσοστό γύρω στο 
20% του συνόλου των ακίνητων περιουσιών στις κατεχόμενες περιοχές παραμένει μέχρι σήμερα αδήλωτο. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης της πρότασης νόμου η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, αφού 
επισήμανε ότι η υφιστάμενη νομοθεσία παρέχει εν μέρει το δικαίωμα στον κάτοχο ακινήτου στις κατεχόμενες 
περιοχές να προβεί σε σχετική δήλωση της περιουσίας του, εντούτοις ανέφερε ότι δε διαφωνεί με την 
προώθηση της υπό αναφορά πρότασης νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας συμφώνησαν με όσα ανέφερε η 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών και παράλληλα εισηγήθηκαν ορισμένες βελτιώσεις στο κείμενο της 
πρότασης νόμου προς όφελος των ενδιαφερόμενων ιδιοκτητών.  

 Οι εκπρόσωποι του ΚΦΙΚΒ, της ΠΟΒΕΚ και της ΠΕΠ δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη της όσα τέθηκαν ενώπιόν της με βάση τα πιο πάνω, επέφερε όλες τις 
αναγκαίες βελτιώσεις και νομοτεχνικές αλλαγές επί του κειμένου της  πρότασης νόμου.  Ειδικότερα, μεταξύ 
άλλων έκρινε σκόπιμο όπως διαγραφεί η πρόνοια αναφορικά με την προθεσμία των δώδεκα (12) μηνών εντός 
της οποίας ο ενδιαφερόμενος ιδιοκτήτης πρέπει να υποβάλει στον διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας την εν λόγω δήλωση, ώστε να μην προβλέπεται καμία σχετική προθεσμία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις:   

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά 
Νέες-Δυνάμεις και το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
δήλωσαν ότι τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο όπως αυτή έχει διαμορφωθεί με 
βάση τα πιο πάνω. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και το 
μέλος της βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών 
της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι.   

 Δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Εσείς!  Κύριε Κουλία, απολογούμαι, δε σας πρόσεξα! 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Επειδή έβλεπα τον πρόεδρο ότι επάταν το κουμπί, δικαιούται.  Ο κ. Κέττηρος είναι ένας πολλά 
σπουδαίος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Βεβαίως.  Απολογούμαι και στον κ. Κέττηρο, δεν το πρόσεξα, αλλά ξεκινήστε εσείς, για να κλείσει… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε πρόεδρε, θέλετε να μιλήσετε;  Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Σε εσάς είναι ο λόγος, κύριε Κουλία. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Το λοιπόν, σε τι αφορά το συγκεκριμένο νομοθέτημα όλων των συναδέλφων που ανεγνώσθησαν τα 
ονόματα προηγουμένως.  Επικρατούσε η αντίληψη ότι για τις κατεχόμενες περιοχές έπρεπε να δηλωθούν οι 
περιουσίες.  Μετά δημιουργήθηκε η αντίληψη ότι υπήρχε χρονικός περιορισμός.  Από ό,τι μας εξηγήθηκε, ότι 
χρονικός περιορισμός δεν υπήρχε, όμως καλού κακού έγινε αυτή η διευθέτηση, ούτως ώστε ο καθένας, είτε την 
εδήλωσε παλιά είτε δεν την εδήλωσε είτε είναι στο εξωτερικό είτε είναι κληρονόμοι που ευρίσκονται στο 
εξωτερικό και δεν είχαν αντίληψη ότι είχαν δικαίωμα να πάνε να δηλώσουν τις περιουσίες τους, το θέμα είναι 
ανοικτό.  Ο καθένας μπορεί να πάει να δηλώσει την περιουσία του που ευρίσκεται στην κατεχόμενη γη μας.  
Άρα, δεν υπάρχει καταληκτική ημερομηνία και περιορισμός.  Ο καθένας που θα αντιληφθεί σε οποιοδήποτε 
χρονικό σημείο ότι έχει έννομο συμφέρον ή ιδιοκτησιακό καθεστώς είτε είναι κληρονόμος είτε μη είτε άλλως 
πως, δικαιούται να πάει στο Κτηματολόγιο.  Υπάρχει ειδική διαδικασία, για να δηλωθεί η περιουσία μας στην 
κατεχόμενη γη μας, μέχρι να πάμε πίσω ασφαλώς και ευελπιστώ αυτό να είναι σύντομα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μακάρι, κύριε Κουλία. 

 Ο κ. Κέττηρος. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Να διευκρινίσουμε ότι η ανάγκη τούτη προέκυψε, όταν μας είχε παρουσιαστεί στην επιτροπή 
Προσφύγων η μελέτη του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών.  Και εκεί ο Υπουργός Εσωτερικών μάς είχε 
αναφέρει πολύ συγκεκριμένα ότι ένας από τους λόγους…  Επικαλέστηκε ως έναν από τους λόγους που δεν 
μπορούσε να προχωρήσει η αποζημίωση της απώλειας χρήσης των κατεχόμενων περιουσιών το ότι το 20% 
των ακινήτων στις κατεχόμενες περιοχές δεν είχε δηλωθεί.  Και μιλούσαμε συγκεκριμένα για τις επαρχίες της 
Αμμοχώστου και της Κερύνειας.  Στην επαρχία της Λευκωσίας δεν είχαν χαθεί τα έγγραφα του Κτηματολογίου, 
επομένως δεν υπήρχε κανένα ζήτημα.  Επειδή είχαμε ρωτηθεί από κάποιους ανθρώπους οι οποίοι δεν ήξεραν, 
δεν είχαν γνώση του ζητήματος, γιατί βάζουμε πάνω στην πρόταση νόμου μόνο τα Κτηματολόγια της 
Αμμοχώστου και της Κερύνειας, ο λόγος είναι αποκλειστικά και μόνο τούτος.  Γιατί δεν υπήρχε ζήτημα με την 
επαρχία της Λευκωσίας. 

 Πρέπει να πούμε ότι, επειδή εδημιουργήθηκε μια σύγχυση και αρκετός κόσμος επικοινωνεί μαζί μας, 
αντιλαμβάνομαι και με τους συναδέλφους, αν θα πρέπει να ξαναπάει στο Κτηματολόγιο, για να δηλώσει τις 
κατεχόμενες περιουσίες του.  Όσοι έχουν τίτλους ιδιοκτησίας, όσοι έχουν δηλώσει τις κατεχόμενες περιουσίες 
του δε χρειάζεται να κάνουν τίποτε.  Αφορά τον κόσμο ο οποίος κατά τη δεκαετία του 1980, όταν άνοιξε ο 
κατάλογος για τέσσερις μήνες και έκλεισε, όπως αναγράφεται στη σχετική νομοθεσία, είτε γιατί απουσίαζε στο 
εξωτερικό είτε γιατί δεν έλαβε γνώση της συγκεκριμένης προτροπής δεν το έπραξε.  Όλος αυτός ο κόσμος θα 
μπορεί επομένως να αποταθεί στα επαρχιακά κτηματολόγια και με τα απαραίτητα αποδεικτικά στοιχεία να 
δηλώσει την περιουσία του για δύο λόγους πολύ σημαντικούς.  Ο πρώτος είναι για το ζήτημα της αποζημίωσης 
της απώλειας χρήσης, εκείνο το οποίο επικαλέστηκε ο Υπουργός Εσωτερικών και επικαλούνται κάποιοι 
υποψήφιοι Πρόεδροι, όποτε έχει εκλογές, στην προκειμένη περίπτωση ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, προηγουμένως 
ήταν ο Νίκος Αναστασιάδης, αλλά δεν το έκαμαν, την αποζημίωση της απώλειας χρήσης. Αλλά φυσικά υπάρχει 
και το ζήτημα ότι, αν δε δηλωθούν οι περιουσίες και περάσουν κάποια χρόνια, ενδεχομένως το ΕΒΚΑΦ να 
έρθει κάποια στιγμή να μας πει ότι τούτες τις περιουσίες δεν τις διεκδικεί κανένας και επομένως ανήκουν κάπου 
αλλού, σε κάποιο οργανισμό.  Έχουμε λοιπόν υποχρέωση και καθήκον, όσοι έχουν περιουσίες ή έχουν 
συμφέρον σε περιουσίες -και εδώ θα ευχαριστήσω τον κ. Κωστή Ευσταθίου, ο οποίος εντόπισε το 
συγκεκριμένο ζήτημα, δηλαδή τη δήλωση συμφέροντος σε περιουσίες- να προχωρήσουν στα κτηματολόγια να 
δηλώσουν το συμφέρον τους.  Και αναφέρεται στη συγκεκριμένη νομοθεσία ότι όσοι έχουν συμφέρον σε 
ακίνητα θα μπορούν επίσης εκτός από τα αποδεικτικά στοιχεία να τα προσκομίσουν, να τα παρουσιάσουν, για 
να δηλωθούν οι περιουσίες. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ κι εγώ, κύριε Κέττηρε. 

 Η κ. Ατταλίδου. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Απλώς, θα ήθελα να υπενθυμίσω σε όλους ότι πάρα πολλές περιουσίες, ειδικά στο Βαρώσι, είναι πάνω 
σε εταιρείες.  Οι εταιρείες αυτές δεν είναι επικαιροποιημένες.  Πολλές από αυτές τις εταιρείες έχουν διαγραφεί 
και αυτές οι περιουσίες που είναι πάνω σε εταιρείες κινδυνεύουν να χαθούν.  Και θα έπρεπε το κράτος για 
αυτές τις εταιρείες που έχουν ακίνητα να κάνει κάτι, γιατί πραγματικά κινδυνεύουν πάρα πολλές περιουσίες, οι 
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οποίες είναι μέσα στο Βαρώσι, ξενοδοχεία και άλλα, αν δεν επικαιροποιηθούν, οπότε να το έχουμε υπόψη μας 
αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ, κυρία Ατταλίδου. 

 Κύριε Κουλία, πρέπει να πάτε στη θέση σας, σας παρακαλώ, γιατί πατάτε για να μιλήσετε, αλλά είστε 
στη θέση του κ. Παπαδόπουλου και φαίνεται λάθος όνομα.  Επιστρέψτε στη θέση σας και, αν θέλετε, θα σας 
δοθεί ο λόγος.  Έχετε ήδη μιλήσει οπόταν θα πρέπει να δευτερολογήσετε. 

 Κύριε Μαυρίδη. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Αυτή η πρόταση νόμου έπρεπε να είναι διαφορετική.  Έπρεπε να αναγκάζει το κράτος να εντοπίσει τους 
ιδιοκτήτες.  Οποιοσδήποτε μπορεί ακόμα να δηλώσει, χωρίς να χρειάζεται αυτή η νομοθεσία, αλλά, επειδή 
γνωρίζω πάρα πολύ καλά το θέμα, πάρα πολλοί οι οποίοι δεν έχουν δηλώσει τα ακίνητά τους…  Μπορεί το 
Κτηματολόγιο ή μία αρμόδια υπηρεσία του κράτους να εξαντλήσει όλα τα περιθώρια να αναλάβει πρωτοβουλία 
να εντοπίσει τους δικαιούχους, διότι τα χρόνια περνούν, έχουν αποβιώσει πάρα πολλοί κοινοτάρχες και 
τουρκόπουλλοι… 

(Γέλια) 

 …εννοώ αγροφύλακες, οι οποίοι γνωρίζουν πολύ καλά σε ποιον ανήκει το κάθε ακίνητο ή το κάθε 
κτήμα, οπότε αυτό είναι που χρειάζεται να γίνει, διαφορετικά όλα αυτά θα παραμείνουν αδήλωτα, αυτή η 
πρόταση δε θα βοηθήσει σε τίποτε, με όλο το σέβας προς τους συναδέλφους, αλλά θα βοηθήσει μία πρόταση 
νόμου η οποία να αναγκάζει το κράτος να εξαντλήσει όλα τα περιθώρια που μπορεί να εντοπίσει τους 
δικαιούχους, για τους λόγους τους οποίους έχουν αναφέρει οι συνάδελφοι. 

 Και δεν είναι μόνο αυτά.  Υπάρχουν και πολλά άλλα, περίπου 5% των ακινήτων, τα οποία είναι 
αμφισβητούμενα.  Δηλαδή έχουν δηλωθεί από δύο ιδιοκτήτες και γι’ αυτό τον λόγο δεν ανήκουν σε κανέναν.  
Και αυτά πρέπει να ξεκαθαρίσουν.  Είχαμε πολλές συναντήσεις με το Κτηματολόγιο για το ότι πρέπει αυτή η 
προσπάθεια να γίνει.  Αυτοί λένε «ας φέρουν τα χαρτιά και τα έγγραφα».  Τίποτα δεν μπορεί πλέον να 
αποδείξει, εκτός εάν το ίδιο το κράτος καταβάλει αυτή την προσπάθεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Γεωργίου. 

ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Πέραν της απώλειας χρήσης υπάρχει και ένας ακόμα ουσιαστικός λόγος, καθότι είναι εθνικά ζημιογόνο 
για την περιουσιακή πτυχή του Κυπριακού να υπάρχουν αδήλωτες κατεχόμενες περιουσίες, που αναμφίβολα 
θα τύχουν αμφισβήτησης από την κατοχική Τουρκία, βλέποντας ακριβώς και το τι πράττει σήμερα στην 
Αμμόχωστο με τις ελληνοκυπριακές περιουσίες που βρίσκονται εντός της περίκλειστης πόλης και που 
αμφισβητούνται. 

 Θα πρέπει να δώσουμε τη δυνατότητα στον κόσμο να ενεργοποιηθεί ξανά και να δηλώσει τις περιουσίες 
του, αν για κάποιο λόγο δεν έλαχε να τις δηλώσει, είτε όταν θεσπίστηκε η συγκεκριμένη νομοθεσία είτε γιατί δε 
γνώριζε ότι μετά τον πόλεμο το Κτηματολόγιο δεχόταν οποιεσδήποτε αιτήσεις, νοουμένου ότι συνοδεύονταν με 
ουσιαστικά τεκμήρια που να δείκνυαν ποιου ήταν η ιδιοκτησία.  Επομένως, στόχος, τουλάχιστον μέσα από τη 
θέσπιση της παρούσας νομοθεσίας, είναι να ζωντανέψουμε ξανά το ενδιαφέρον ενισχύοντας την υπόθεση του 
προσφυγικού κόσμου.  Και κάθε νομοθετικό διάβημα, κάθε πρόταση νόμου που δυναμώνει τούντην φωνή, 
αναμφίβολα όλοι έχουμε ηθική υποχρέωση να την υπερψηφίζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Κουλία. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για τη δευτερολογία. 

 Για αυτό που ανέφερε η συνάδελφος η κ. Ατταλίδου, αν είναι νομικά πρόσωπα και ούτω καθεξής, θέλω 
να αναφέρω, επειδή είμαστε από κατεχόμενες περιοχές και έχουμε υπόψη μας, είτε φυσικό πρόσωπο είσαι είτε 
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νομικό, οι δηλώσεις έγιναν.  Όμως η ουσία της συγκεκριμένης νομοθεσίας είναι να ξεκαθαρίσουμε τη σκιά που 
υπήρχε, ότι δηλαδή δεν υπάρχει καταληκτική ημερομηνία και μπορούμε να πάμε να δηλώνουμε τις περιουσίες 
μας.  Όντως, υπάρχουν παρατράγουδα, διότι ένα κτήμα είτε γιατί έφυγαν από τη ζωή οι παλαίμαχοι που 
γνώριζαν τα όρια των κτημάτων και τους ιδιοκτήτες…  Πολλές φορές συμβαίνει στους νεότερους ένα κτήμα να 
το δηλώνει ο κ. Λεωνίδου, ο κ. Κώστα από την άλλη και ούτω καθεξής, αλλά το Κτηματολόγιο ορθώς πράττει, 
καταχωρίζει αυτές τις δηλώσεις των ενδιαφερομένων και έχουν το δικαίωμα να πάνε στο δικαστήριο και τότε, 
εάν εξασφαλίσουν απόφαση ποιου είναι το κτήμα, το ιδιοκτησιακό καθεστώς, το Κτηματολόγιο θα περάσει την 
πράξη σωστά.  Αλλά, ο διευθυντής του Κτηματολογίου, του εκάστοτε Κτηματολογίου των κατεχόμενων 
περιοχών, είναι υπόχρεος να κάνει τις δηλώσεις των ενδιαφερομένων και των διεκδικητών της γης…  Άρα, από 
νομοτεχνική πλευρά είναι δεδηλωμένα, παρά το ότι μπορεί να δήλωσε ο αγροφύλακας ή ο κοινοτάρχης ή 
οποιοσδήποτε άλλος…  Ο καθένας που ενδιαφέρεται μπορεί να πάει να κάνει τη δήλωσή του και, αν έχει 
παράπονο, θα καταλήξει στο δικαστήριο, θα βρεθεί η λύση.  Η ουσία είναι, επαναλαμβάνω, κυρία Πρόεδρε της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, ότι καταληκτική ημερομηνία στο δικαίωμα των εκτοπισθέντων να δηλώνουν τις 
περιουσίες τους δεν υπάρχει! 

 Κοντός ψαλμός αλληλούια! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Προχωράμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη ειδικής διάταξης.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα πέντε.  Υπέρ σαράντα πέντε.  Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων Αμμοχώστου και 
Κυρηνείας (Προσωριναί Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο της πρότασης νόμου. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις ετοιμαστούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τέσσερις.  Υπέρ σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Παρόντες σαράντα τέσσερις.  Υπέρ σαράντα τέσσερις. 

 Βλέπουμε και την τελική διαφάνεια με τα συγκεντρωτικά αποτελέσματα ανά κόμμα, τα οποία είναι πολύ 
βοηθητικά, οπόταν, μ’ αυτή την αναλογία -είναι και ομόφωνο- η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
(Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022».  Είναι 
πρόταση νόμου των κ. Χρίστου Σενέκη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, Κυριάκου Χατζηγιάννη, 
Γιώργου Κάρουλλα, Νίκου Γεωργίου και Ρίτας Θεοδώρου Σούπερμαν εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Συναγερμού, Νίκου Κέττηρου, Χρίστου Χριστοφίδη, Χρίστου Χριστόφια εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας και Μιχάλη Γιακουμή, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου. 
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 Παρακαλώ τον κ. Γεωργίου να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, 
Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) Νόμου, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα στον Κεντρικό Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών να παραχωρεί οικονομική χορηγία ή άλλη οικονομική στήριξη σε κατά νόμον 
δικαιούχο πρόσωπο για σκοπούς απώλειας χρήσης και κάρπωσης της περιουσίας του συνεπεία της τουρκικής 
εισβολής. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
την πρόταση νόμου «Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, 

Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κέττηρος, πρόεδρος Γιώργος Κάρουλλας                                  

 Χρίστος Χριστοφίδης  Χρίστος Σενέκης                                  

 Χρίστος Χριστόφιας  Μιχάλης Γιακουμή 

 Νίκος Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων μελέτησε την πιο 
πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από τους κ. Χρίστο Σενέκη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου, Κυριάκο Χατζηγιάννη, Γιώργο Κάρουλλα, Νίκο Γεωργίου και Ρίτα Θεοδώρου Σούπερμαν εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, Νίκο Κέττηρο, Χρίστο Χριστοφίδη, 
Χρίστο Χριστόφια εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Μιχάλη Γιακουμή, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, και Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 Απριλίου και στις 17 και 24 Μαΐου 2022.  
Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, 
του Υπουργείου Οικονομικών, του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (ΚΦΙΚΒ), της Επιτροπής 
Κατεχόμενων Δήμων, της Επιτροπής Κατεχόμενων Κοινοτήτων Επαρχίας Λευκωσίας, της Επιτροπής 
Κατεχόμενων Κοινοτήτων Επαρχίας Κερύνειας, της Επιτροπής Κατεχόμενων Κοινοτήτων Επαρχίας 
Αμμοχώστου, του Κινήματος Κυπρίων Κτηματιών Κατεχομένων, της Κίνησης Προσφύγων και Εκτοπισμένων 
Μανάδων και της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ). 

 Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Περιουσιών Κατεχομένων 
και η Κίνηση Προσφύγων Αμμοχώστου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της 
επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου παρέστησαν επίσης τα μέλη της επιτροπής κ. 
Ζαχαρίας Κουλίας και Κωστής Ευσταθίου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) Νόμου, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα 
στον ΚΦΙΚΒ να παραχωρεί οικονομική χορηγία ή άλλη οικονομική στήριξη σε κατά νόμον δικαιούχο πρόσωπο 
για σκοπούς απώλειας χρήσης και κάρπωσης της περιουσίας του συνεπεία της τουρκικής εισβολής. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης της πρότασης νόμου, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε 
ότι η δημοσιονομική πολιτική του κράτους είναι αρμοδιότητα της εκτελεστικής εξουσίας και οποιαδήποτε 
αύξηση στα δημόσια οικονομικά είναι αντισυνταγματική, όπως και οι πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης 
νόμου. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι δεν επιθυμεί να 
τοποθετηθεί επί των προνοιών της πρότασης νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι του ΚΦΙΚΒ δήλωσαν ότι πάγια θέση τους είναι να υιοθετείται οποιαδήποτε απόφαση και 
πρόταση προς όφελος του προσφυγικού κόσμου. 

 Οι εκπρόσωποι της Επιτροπής Κατεχόμενων Κοινοτήτων Επαρχίας Λευκωσίας, της Επιτροπής 
Κατεχόμενων Κοινοτήτων Επαρχίας Κερύνειας, της Επιτροπής Κατεχόμενων Κοινοτήτων Επαρχίας 
Αμμοχώστου και του Κινήματος Κυπρίων Κτηματιών Κατεχομένων δήλωσαν ενώπιον της επιτροπής ότι στο 
παρόν στάδιο δεν έχουν να δηλώσουν οτιδήποτε και αναμένουν τις σχετικές αποφάσεις των μελών της Βουλής 
των Αντιπροσώπων και της κυβέρνησης. 

 Οι εκπρόσωποι της Κίνησης Προσφύγων και Εκτοπισμένων Μανάδων και της ΠΕΠ δήλωσαν ότι 
συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος υιοθετούν τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου και εισηγούνται στην ολομέλεια της σώματος την 
ψήφισή της σε νόμο. 

2. Τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της 
βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών της 
πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία του κ. Νίκου Κέττηρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις. 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής και επί τροπολογίας; 

 Παρακαλώ, δηλώστε. 

 Πολύ ωραία, να ξεκινήσουμε με τον κ. Σωτήρη… 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Με την τροπολογία πρώτα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να ξεκινήσουμε με εσάς; 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά να τα πω μαζί. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, μαζί!   

 Μείνετε πιο μετά.  Να ξεκινήσουμε, νομίζω, με τον κ. Ιωάννου; 

 Κύριε Ιωάννου. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Με αφορμή την πρόταση νόμου που έχουμε ενώπιόν μας, η δική μας θέση, την οποία έχουμε εκφράσει 
και πάρα πολλές φορές, είναι ότι θα πρέπει επιτέλους να δούμε ολιστικά το προσφυγικό ζήτημα και την ανάγκη 
καθορισμού μίας συγκεκριμένης πολιτικής για τους πρόσφυγές μας. 

 Από εκεί και πέρα, για το θέμα της απώλειας χρήσης υπάρχει μία πάγια υπόσχεση και θέση όλων των 
υποψήφιων Προέδρων της Δημοκρατίας τα τελευταία σαράντα οκτώ χρόνια.  Φανταστείτε πόσοι το έχουν 
υποσχεθεί αυτό το πράγμα στην Κυπριακή Δημοκρατία, αλλά ακόμη είμαστε στο σημείο σήμερα να ψηφίζουμε 
προτάσεις νόμου προς αυτή την κατεύθυνση, όχι που να λύνει το πρόβλημα, αλλά προς αυτή την κατεύθυνση. 

 Θα σταθώ σε δύο σημεία.  Δεν το χωράει καμία λογική να λέμε ότι θα αποζημιώσουμε τους πρόσφυγές 
μας για απώλεια χρήσης και στην ίδια ακριβώς πρόταση να βάζουμε «βάσει των δυνατοτήτων του κράτους».  
Θέλουμε υπεύθυνα κάποιος αρμόδιος επιτέλους να μας πει ποιες είναι αυτές οι δυνατότητες του κράτους, γιατί, 
όταν υπάρχουν ζητήματα με ψευδοπολιτικούς πρόσφυγες, έχουμε λεφτά με τη σέσουλα, όταν όμως πρόκειται 
για τους πραγματικούς πρόσφυγες της Κύπρου, του τόπου μας, σκεφτόμαστε αν έχουμε τη δυνατότητα να τους 
αποζημιώσουμε. 

 Δεύτερο σημείο.  Μέσα σ’ αυτές τις συνθήκες στις οποίες ζει ο λαός μας, συνθήκες ακρίβιας, όπου ο 
καθένας σκέφτεται πώς θα επιβιώσει τις επόμενες μέρες, θα οδηγήσουμε και άλλους πρόσφυγες στο να 
πουλήσουν τις κατεχόμενές τους περιουσίες.  Η αποζημίωση προφανώς και θα λειτουργεί ως αντικίνητρο 
απέναντι σ’ αυτή την κατάσταση.  Πρέπει όμως να υπάρξει άμεση δράση, να προλάβουμε επιτέλους αυτά τα 
φαινόμενα, γιατί αλλιώς θα ζήσουμε αυτό για το οποίο όλοι προειδοποιούμε και το πρόβλημα της κατοχής θα 
παρουσιαστεί από την Τουρκία ως λυμένο λόγω ακριβώς ιδιοκτησίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Ο κ. Ευσταθίου. 
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ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Καταρχάς, θα εξηγήσουμε ότι δεν πρόκειται περί αποζημίωσης, διότι, αν ήταν περί αποζημίωσης, δε θα 
υπέγραφα, τουλάχιστον ο υποφαινόμενος, τέτοια πρόταση νόμου.  Υπόλογος προς αποζημίωση είναι κάποιος 
ο οποίος προκαλεί με παράνομη πράξη, με τη συμπεριφορά του, ζημιά στον άλλο.  Η Κυπριακή Δημοκρατία 
προφανώς και δεν μπορεί να είναι υπόλογη προς αποζημίωση, διότι είναι θύμα της τουρκικής εισβολής και 
κατοχής και όχι ο θύτης.  Επομένως, ξεκαθαρίζουμε ότι πρόκειται για χορηγία και άλλη οικονομική στήριξη, 
ξεκάθαρα.  Άρα, δεν είναι ζήτημα αποζημίωσης. 

 Δεύτερον, πιθανόν να εκληφθεί ως αντισταθμιστικό, ως μία, αν θέλετε, υποχρέωση στήριξης αυτών των 
ανθρώπων που έχασαν την περιουσία τους και επιπροσθέτως έχασαν και το δικαίωμα της χρήσης και 
κάρπωσης της περιουσίας τους. 

 Το τρίτο σημείο, το οποίο θα ήθελα να θίξω, είναι ότι αντιλαμβάνεστε ότι επεκτείνονται οι αρμοδιότητες 
και η διακριτική ευχέρεια του φορέα, άρα καθίσταται, όσο ποτέ άλλοτε, αναγκαία η χρηματοδότηση του φορέα.  
Και χαίρομαι που, μετά από πολύ έντονες παραστάσεις του προέδρου της επιτροπής του κ. Κέττηρου, 
κατορθώσαμε, αναγκάσαμε, παροτρύναμε το Υπουργείο Οικονομικών να καταθέσει επιτέλους το νομοσχέδιο 
για το πώς θα εισπραχθούν τα οφειλόμενα από την πώληση της ακίνητης περιουσίας στις ελεύθερες περιοχές, 
κάπου €15,5 εκατομ., τα οποία είναι οφειλόμενα και θα πρέπει να εισπραχθούν ως ελάχιστη συνεισφορά στους 
πρόσφυγες και τους ιδιοκτήτες της ακίνητης περιουσίας των κατεχομένων. 

 Αναφορικά με την τροπολογία, παρά το γεγονός ότι αντιλαμβανόμαστε πλήρως το σκεπτικό και την 
πρόθεση της τροπολογίας, δεν μπορούμε να συμφωνήσουμε για έναν και μοναδικό λόγο, ότι υπάρχουν 
μερικές χιλιάδες εταιρείες στην Κύπρο οικογενειακές, μικρές, ο πατέρας με τον γιο, τα δύο αδέλφια, η αδελφή 
με τον αδελφό, -συνήθως είναι βιοτέχνες, συνήθως είναι αγρότες- ή και αντρόγυνο που κάμνουν μία εταιρεία, 
για να επωφεληθούν ή να εκμεταλλευτούν, αξιοποιήσουν το πλαίσιο.  Επομένως, δεν είναι όλες οι εταιρείες 
αυτό το οποίο αντιλαμβανόμαστε ή που κάποιος μπορεί να καταλήξει ότι είναι, ξέρω εγώ, το αδηφάγο 
κεφάλαιο.  Άρα, επειδή ακριβώς δίδεται η ευκαιρία με την πρόταση νόμου στον φορέα να αποφασίζει πάνω στα 
κριτήρια τα οποία θα κρίνει ο ίδιος, νομίζω ας το αφήσουμε να δουλέψει και, αν κρίνουμε ότι πιθανόν να 
χρειάζεται η τροπολογία, μπορούμε να το ξαναδούμε ακόμα μία φορά, γιατί πραγματικά είναι μερικές χιλιάδες 
οι μικρές -ακόμα και οι συνεταιρισμοί θεωρούνται νομικό πρόσωπο- ή οι συνεταιρισμοί, δύο ας πούμε 
βιοτέχνες, δύο σιδεράδες… 

 Και τελειώνω.  Με την ευκαιρία της αναφοράς της συναδέλφου, της καλής συναδέλφου κ. Ατταλίδου, 
που έθεσε ένα πολύ σοβαρό ζήτημα.  Τι γίνεται με τις εταιρείες οι οποίες διαλύονται και οι οποίες είναι 
ιδιοκτήτες ακίνητης περιουσίας στα κατεχόμενα;  Και με την ευκαιρία αυτή θα πρέπει όλοι μας να δούμε πολύ 
σοβαρά, ως επιτροπή -είμαι βέβαιος ότι ο πρόεδρός μας θα βοηθήσει πάνω σ’ αυτό να το επισπεύσουμε- ότι 
δε θα πρέπει να διαλύονται οι εταιρείες στα κατεχόμενα.  Τελεία!  Οι τράπεζες ας περιμένουν, ας περιμένουν 
ακόμα σαράντα χρόνια, ογδόντα, δε μας ενδιαφέρουν οι τράπεζες.  Θα πρέπει επιτέλους αυτό το πολύ σοβαρό 
σημείο το οποίο έχει θίξει η κ. Ατταλίδου να μας καταστήσει ακόμα σοφότερους. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ, κύριε Ευσταθίου. 

 Ο κ. Γιακουμή. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Αυτή η πρόταση νόμου που έχουμε ενώπιόν μας σήμερα είναι πάρα πολύ σημαντική.  Έχει ως βασικό 
σκοπό την τροποποίηση του νόμου του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, ώστε να παρέχεται η 
δυνατότητα σ’ αυτό τον φορέα να παραχωρεί οικονομική χορηγία ή άλλη οικονομική στήριξη σε κατά νόμον 
δικαιούχα πρόσωπα για σκοπούς απώλειας χρήσης και κάρπωσης της περιουσίας τους συνεπεία της 
τουρκικής εισβολής. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, συναδέλφισσες, ως βουλευτής Αμμοχώστου και ως πρόσφυγας, είμαι πλήρως 
απογοητευμένος από τη μη ύπαρξη ολοκληρωμένης προσφυγικής πολιτικής από όλες ανεξαιρέτως τις 
κυβερνήσεις και το κράτος στο σύνολό του.  Η προσφυγική πολιτική πάντα περιοριζόταν μόνο σε πολιτικές 
στέγασης των προσφύγων και κατά το δοκούν, με αποτέλεσμα να δημιουργήσει πολλών ταχυτήτων 
πρόσφυγες. 

 Η συγκεκριμένη πρόταση νόμου έχει στόχο να αφυπνίσει το κράτος και κατ’ επέκταση την κυβέρνηση, 
για να δει επιτέλους στα μάτια τον προσφυγικό κόσμο και επιτέλους να φέρει μία σοβαρή πρόταση 
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ολοκληρωμένη για την προσφυγική πολιτική. 

 Εμείς, ως ΔΗΠΑ-Συνεργασία, θα είμαστε πάντα δίπλα στον πρόσφυγα και στα καθημερινά προβλήματά 
του μέχρι την τελική δικαίωση, που δεν είναι άλλη από την επιστροφή στις κατεχόμενες εστίες του. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Ο κ. Σενέκης.  

ΧΡΙΣΤΟΣ ΣΕΝΕΚΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Κύριε Ευσταθίου, 

 Η χρήση του όρου «αποζημίωσις» πιθανόν όμως να ανοίγει και τον δρόμο για διακρατικές προσφυγές 
για ανάκτηση ακριβώς των ποσών που θα καταβάλλει η Κυπριακή Δημοκρατία μέσω του συγκεκριμένου 
μέτρου. 

 Σήμερα θεωρούμε ότι είναι μία ιστορική μέρα για τον προσφυγικό κόσμο και είναι ιστορική μέρα, γιατί 
ένα διαχρονικό αίτημα του προσφυγικού κόσμου περνά από τη σφαίρα των διακηρύξεων στην πράξη ή 
τουλάχιστον στη δημιουργία του πλαισίου εφαρμογής του.  Σήμερα ακριβώς δημιουργούμε το απαιτούμενο 
νομοθετικό πλαίσιο για την εκπλήρωση μέρους του καθήκοντος και της υποχρέωσης της πολιτείας απέναντι 
στους εκτοπισθέντες.  Παραχωρούμε στον Κεντρικό Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών ένα επιπλέον εργαλείο 
για την εκπλήρωση της αποστολής του, τη δυνατότητα ετήσιας αποζημίωσης των εκτοπισθέντων της τουρκικής 
εισβολής και της συνεχιζόμενης κατοχής για την απώλεια χρήσης και κάρπωσης των κατεχόμενων περιουσιών 
τους· ένα ώριμο και δίκαιο μέτρο, το πλέον δικαιότερο μέτρο, γιατί δεν είναι οριζόντιο.  Η αποζημίωση θα είναι 
αναλογική και θα υπολογίζεται στη βάση της αξίας της κατεχόμενης περιουσίας ενός εκάστου των 
εκτοπισθέντων. 

 Πέρα από την αυτονόητη στόχευση της έστω μερικής αποκατάστασης της φερεγγυότητας των 
εκτοπισμένων, με τη συγκεκριμένη νομοθετική πρωτοβουλία επιδιώκουμε και την ενίσχυση του δεσμού μεταξύ 
δεύτερης και τρίτης γενιάς προσφύγων με τις κατεχόμενες πατρογονικές περιουσίες και οπωσδήποτε 
επιδιώκουμε να περιορίσουμε την προσφυγή στην Επιτροπή Ακίνητης Ιδιοκτησίας στα κατεχόμενα, εκεί 
δηλαδή όπου ξεπουλιούνται ελληνοκυπριακές περιουσίες στο τουρκικό κράτος έναντι πινακίου φακής.  Γιατί 
δεν πρέπει να μας διαφεύγει ότι το κυπριακό πρόβλημα θα υπάρχει πρωτίστως όσο υπάρχουν κατεχόμενες 
ελληνοκυπριακές περιουσίες που διεκδικούνται από τους νόμιμους ιδιοκτήτες τους. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κατά τη διαβούλευση που έγινε εντός και εκτός της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, ακούστηκαν μεμονωμένες φωνές περί αντισυνταγματικότητας της 
συγκεκριμένης νομοθετικής πρωτοβουλίας με επίκληση του άρθρου 80 του Συντάγματος.  Πρέπει να πούμε ότι 
με την προς ψήφιση νομοθετική πρωτοβουλία δεν αυξάνονται τα έξοδα στον κρατικό προϋπολογισμό.  Ως 
νομοθετικό σώμα δεν καθορίζουμε ούτε το ύψος της αποζημίωσης ούτε τον τρόπο καταβολής της.  Ως 
νομοθετικό σώμα θεσμοθετούμε το εργαλείο ως δυνητική επιλογή στη φαρέτρα της εκτελεστικής εξουσίας, η 
οποία έχει και τον τελικό λόγο, λαμβάνοντας πάντα υπόψη τις εκάστοτε δημοσιονομικές δυνατότητες του 
κράτους.  Γι’ αυτό ευελπιστούμε ότι, εάν και εφόσον η συγκεκριμένη πρόταση νόμου υπερψηφιστεί από την 
ολομέλεια, δε θα τύχει περιπέτειας αναπομπής ή και αναφοράς από τον Πρόεδρο Αναστασιάδη, ο οποίος, 
ειρήσθω εν παρόδω, συμπεριέλαβε το συγκεκριμένο μέτρο στο προεκλογικό του πρόγραμμα το 2018.   

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ενώπιόν μας υπάρχει και μία τροπολογία από το ΑΚΕΛ για περιορισμό των δικαιούχων της 
αποζημίωσης στα φυσικά πρόσωπα με το εύλογο επιχείρημα ότι αποκλείοντας τα νομικά πρόσωπα αυξάνεται 
το ύψος αποζημίωσης για τα φυσικά πρόσωπα.  Θεωρούμε ότι ως νομοθετικό σώμα δεν πρέπει να κάνουμε 
αυτή τη δυσμενή διάκριση, ειδικότερα όταν, σύμφωνα με τη σχετική μελέτη του Πανεπιστημίου Κύπρου, από 
σύνολο 106 358 ιδιοκτητών ακίνητης περιουσίας οι 105 612 ήταν φυσικά πρόσωπα και μόνο 746 ήταν νομικά 
πρόσωπα.  Πέραν τούτου, κάνοντας αυτό τον διαχωρισμό, πιθανόν να αδικήσουμε μικρές οικογενειακές 
επιχειρήσεις που λειτουργούσαν ως νομικά πρόσωπα.  Η εύλογη στόχευση που επιδιώκεται με την τροπολογία 
του ΑΚΕΛ θεωρούμε ότι μπορεί να ρυθμιστεί αρμοδίως μέσα από τους κανονισμούς του Κεντρικού Φορέα 
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Ισότιμης Κατανομής Βαρών είτε ακριβώς αποκλείοντας τα νομικά πρόσωπα είτε ορίζοντας ανώτατο όριο 
αποζημίωσης.   

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν κλείσω, θα ήταν παράλειψή μου να μην ευχαριστήσω τον πρόεδρο και το σύνολο των μελών της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για την καθολική στήριξη 
στη συγκεκριμένη νομοθετική πρωτοβουλία.  Θέλω όμως να ευχαριστήσω ιδιαιτέρως τον πρώην βουλευτή του 
ΔΗΚΟ Κερύνειας κ. Σοφοκλή Φυττή για τις άοκνες προσπάθειές του οι οποίες δημιούργησαν ακριβώς τις 
προϋποθέσεις, για να μπορούμε σήμερα να έχουμε ενώπιόν μας προς ψήφιση τη θεσμοθέτηση της 
αποζημίωσης για την απώλεια χρήσης και κάρπωσης των κατεχόμενων περιουσιών μας.  Τέλος, ιδιαίτερες 
ευχαριστίες στον έμπειρο και ικανότατο συνεργάτη και φίλο κ. Ανδρέα Νικηταρά για τη δική του σημαντική 
συμβολή στην ετοιμασία της συγκεκριμένης πρότασης.   

 Σας ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ πάρα πολύ. 

 Ο κ. Κουλίας.  

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Είναι αξιέπαινη η προσπάθεια που γίνεται, αλλά στο τέλος της ημέρας πρόκειται για συμβολική 
νομοθεσία, διότι διερωτώμαι ποιο θα είναι το αποτέλεσμα από οικονομικό εκτόπισμα.  Θέλω να υπενθυμίσω 
στο σώμα… και, επειδή τώρα είναι και εποχή των προεδρικών εκλογών και έχουμε και καμπόσους 
υποψήφιους, έν’ καλά να την υιοθετήσουν την πρόταση του Τάσσου Παπαδόπουλου για τον συντελεστή 
δόμησης.  Ο πατέρας αυτής της πρότασης κατ’ ακρίβεια ήταν ο συνάδελφος Νίκος Κουτσού, αν θυμάμαι καλά, 
την οποία εισηγήθηκε στον Τάσσο και την υιοθέτησε.   

 Επειδή πολλές βοήθειες στον προσφυγικό κόσμο δόθηκαν με κριτήρια οικονομικά και ούτω καθεξής, η 
πρόταση τι προνοούσε;  Αν ο κ. Λεωνίδου, που έν’ πρόσφυγας ’πού το Ριζοκάρπασο π.χ. είχε εκατό 
στρέμματα γης, να δικαιούται να πάρει δύο χιλιάδες μέτρα συντελεστή.  Το κράτος δεν είχε να καταβάλει ούτε 
ένα γρόσιν!  Αλλά, όσον αφορά εμάς που είμαστε οι εκτοπισθέντες και ήρταμεν στις ελεύθερες περιοχές, ένα 
κομμάτι γης, μια σκάλα που έκαμνεν εκατό λίρες…  Ε, που ήρθαμε εμείς τζιαι αγοράζαμε τη γη τζιαι υπήρξε 
ζήτηση, οι εκατό λίρες εγινήκαν δεκαπέντε χιλιάδες στο τέλος της ημέρας.  Υπήρξε υπεραξία της γης.  Μάλιστα, 
μπήκε και ο περιβόητος φόρος των κεφαλαιουχικών κερδών ύψους 20%, ο οποίος ισχύει άχρι ημερών, και, 
είπαμε, η εισήγησή του Τάσσου ήταν:  «Κύριε, να δώκουμεν τον συντελεστή δόμησης που δε στοιχίζει στο 
κράτος».  Και ήταν μία δικαία ανταμοιβή εις τον προσφυγικό κόσμο για εκείνους που κατείχαν περιουσίες.  
Δυστυχώς, αυτή η σωστή θέση δεν πέρασε.   

 Ευελπιστώ ότι είναι ώρα τωρά -και με τους νέους Προέδρους, που θα έχουμε την ευκαιρία να 
επιλέξουμε- να υιοθετήσουν αυτή τη σωστή πρόταση, έστω και καθυστερημένα, ώστε μετά από σαράντα εφτά 
χρόνια να δικαιωθεί ένα μέρος των αδικιών που υπέστησαν οι εκτοπισθέντες και οι ιδιοκτήτες περιουσιών και 
χωρίς να βάλει ένα γρόσιν το κράτος.  Είναι όπως όταν δίνει μια άδεια «Τ» για ταξί που κάμνει σαράντα 
χιλιάδες λίρες· δε θα βάλει κανένα γρόσιν η κυβέρνηση κάτω… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Είναι άυλο δικαίωμα. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είναι άυλο, κατά τον Λεωνίδου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, ευχαριστώ πολύ, κύριε Κουλία.   

 Τώρα τον λόγο έχει ο πρόεδρος της επιτροπής. 

 Κύριε Κέττηρε, εσείς, αν βλέπω σωστά… ναι…  Α, μετά έχουμε τρεις ομιλητές από τον Δημοκρατικό 
Συναγερμό, ίσως και να ευκολύνουμε…  Να μη μιλήσουν και οι τρεις μαζί…   

 Κύριε Γεωργίου, να μας ευκολύνετε να μιλήσετε εσείς τώρα, να αφήσουμε στη συνέχεια τον κ. Κέττηρο 
τζιαι στη συνέχεια…   

 Θέλετε εσείς, κυρία Σούπερμαν, να ξεκινήσετε;   
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 Ωραία!  Εσείς.   

 Στο βήμα;  Πολύ ωραία, ελάτε. 

ΡΙΤΑ ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΣΟΥΠΕΡΜΑΝ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Εκλεκτοί συνάδελφοι, 

 Ο προσφυγικός κόσμος είναι η ομάδα του πληθυσμού που έχει υποστεί την αδικία και όλες τις 
επιπτώσεις της τουρκικής εισβολής.  Η άνιση κατανομή των βαρών που δημιουργήθηκε ένεκα της τουρκικής 
εισβολής και την οποία ο προσφυγικός κόσμος εξακολουθεί να βιώνει μέχρι σήμερα είναι καιρός να 
αντιμετωπιστεί αποτελεσματικά από την πολιτεία.  Είναι καθήκον μας να συμβάλουμε σε αυτή την προσπάθεια.  
Οφείλουμε να σταθούμε δίπλα στους πρόσφυγες στον μέγιστο δυνατό βαθμό και να εξεύρουμε τρόπους και 
λύσεις για άμβλυνση των επιπτώσεων της τουρκικής εισβολής από την απώλεια χρήσης της περιουσίας τους, 
εξαιτίας των οικονομικών δυσκολιών που ενδεχομένως να αντιμετωπίζουν.   

 Το σχετικό νομοσχέδιο ακριβώς αφορά στο θέμα της άμβλυνσης των επιπτώσεων της τουρκικής 
εισβολής από την απώλεια χρήσης της περιουσίας και εισάγει πρόνοια παραχώρησης ενός συμβολικού ποσού 
για τους κατόχους περιουσίας στις κατεχόμενές μας περιοχές.  Δεν πρόκειται για αποζημιώσεις, από τη στιγμή 
που ακόμα υπάρχει κατοχή και από τη στιγμή που αγωνιζόμαστε και προσβλέπουμε σε μια συνολική λύση του 
Κυπριακού η οποία θα δώσει το δικαίωμα στους κατόχους περιουσίας να την επανακτήσουν.  Πρόκειται για ένα 
συμβολικό ποσό το οποίο θα δηλώνει και θα υπενθυμίζει στους πρόσφυγες πρώτης, δεύτερης και ακόμα και 
τρίτης γενιάς ότι είναι κάτοχοι περιουσίας στα κατεχόμενα η οποία είναι μόνο δική τους.   

 Ο Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών αποτελεί σήμερα τον πιο βασικό πυλώνα οικονομικής 
στήριξης και βοήθειας στον προσφυγικό κόσμο.  Παρά τις πρωτοφανείς οικονομικές κρίσεις που έχουν 
ξεσπάσει τα τελευταία χρόνια, η κυβέρνηση στηρίζει και ενισχύει τα προγράμματα του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών.  Επίσης, με την έγκριση του προϋπολογισμού του φορέα για το έτος 2022 
εξασφαλίζεται η δυνατότητα παραχώρησης δανείων μέσω του σχεδίου αποκατάστασης προπολεμικής 
φερεγγυότητας από το οποίο ποσό ύψους  €40 εκατομ. αφορά δάνεια για σπουδές, ποσό ύψους €1,5 εκατομ. 
αφορά δάνεια για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη και ποσό ύψους €4,5 εκατομ. αφορά δάνεια επαγγελματικής 
δραστηριοποίησης.  Είναι σαφές ότι η βιωσιμότητα του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών είναι 
κρίσιμη για τον προσφυγικό κόσμο, καθότι βοήθησε και συνεχίζει να βοηθά τους ανθρώπους αυτούς να 
διατηρήσουν την αξιοπρέπειά τους και να προχωρήσουν τη ζωή τους.   

 Με την τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας τον Φεβράρη του 2021 για καταβολή εισφοράς 0,4% στις 
μεταβιβάσεις ακινήτων και μετοχών εταιρειών που έχουν ως αποτέλεσμα τη μεταβίβαση ακινήτων προβλέπεται 
η άμεση οικονομική στήριξη των ιδιοκτητών ακίνητης περιουσίας, η οποία είναι απροσπέλαστη συνεπεία της 
τουρκικής εισβολής.  Μία ρύθμιση η οποία θα φέρει σημαντικά οφέλη στους εκτοπισμένους πολίτες του τόπου 
μας.  Και αναμένουμε σύντομα από την εκτελεστική εξουσία την αποστολή τροποποιητικών νομοσχεδίων, που 
έχουν ήδη αποσταλεί σήμερα εξ όσων έχουμε ενημερωθεί, για θέσπιση της διαδικασίας είσπραξης του τέλους 
επί της αξίας πώλησης της ακίνητης ιδιοκτησίας προς τον σκοπό αυτό.  Είναι ένα πρώτο βήμα για την 
εξεύρεση των κονδυλίων, όσον αφορά στο νομοσχέδιο που εξετάζουμε σήμερα για την απώλεια χρήσης ή και 
κάρπωσης περιουσίας ή, αν θέλετε, άμβλυνση των επιπτώσεων της τουρκικής εισβολής για την απώλεια 
χρήσης.   

 Είναι γεγονός ότι διαχρονικά δεν έγιναν αυτά που έπρεπε να γίνουν για τους πρόσφυγες.  Ως 
Δημοκρατικός Συναγερμός είμαστε πρόθυμοι να προβούμε ή και να στηρίξουμε τις όποιες νομοθετικές 
ρυθμίσεις κριθούν απαραίτητες, ώστε να διορθωθούν οι στρεβλώσεις και οι αδικίες, καθώς και να 
ικανοποιηθούν τα αιτήματα και οι προσδοκίες των εκτοπισμένων πολιτών όσο το δυνατόν περισσότερο.  Πλέον 
οφείλουμε να μετουσιώσουμε τα λόγια μας σε πράξεις, προκειμένου να σταθούμε δίπλα στους συμπολίτες μας 
οι οποίοι εδώ και δεκαετίες επιζητούν κοινωνική δικαιοσύνη και ισότιμη μεταχείριση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, θα ταχθούμε υπέρ της ψήφισης του σχετικού νομοσχεδίου και θα 
προχωρήσουμε σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες για την επίτευξη της ισότιμης κατανομής των βαρών που 
προέκυψαν από την τουρκική εισβολή και κατοχή και την κατά το δυνατόν αποκατάσταση της προπολεμικής 
φερεγγυότητας, σύμφωνα με την κατεχόμενη περιουσία εκάστου δικαιούχου. 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Σούπερμαν.   

 Θέλετε εσείς τώρα, κύριε Χριστοφίδη, ή ο κ. Κέττηρος; 

 Εσείς, κύριε Κέττηρε;  Ωραία! 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

(Αστειευόμενος) 

 Εγώ που δεν είμαι Σούπερμαν ήρτα με τις κόλλες αντί με το laptop! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενη) 

 Σουπεργούμαν στην προκειμένη! 

 Σας ακούμε, κύριε Κέττηρε. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Λοιπόν, αντιλαμβάνεστε ότι τζιαι το κλίμα είναι καλό στην επιτροπή Προσφύγων, γιατί πρέπει να πω ότι 
με τη συμβολή όλων των συναδέλφων έχουμε σήμερα τούτα τα τρία τα νομοσχέδια για τα οποία αισθανόμαστε 
πάρα πολύ καλά, γιατί μπορέσαμε να τα φέρουμε στο σημείο αυτό που έχουν έρθει, να ψηφίζονται δηλαδή 
σήμερα.   

 Τζιαι μιλάμε για μια νομοθεσία, τη συγκεκριμένη, για την πρόταση νόμου που αφορά τον Κεντρικό 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών και τη δυνατότητα που δίνει στον φορέα για αποζημίωση της απώλειας 
χρήσης ή πολύ καλύτερα, όπως το έχει πει ο συνάδελφος Κωστής Ευσταθίου, για οικονομική χορηγία ή άλλη 
οικονομική στήριξη σε κατά νόμο δικαιούχο πρόσωπο για σκοπούς απώλειας χρήσης της δικής του 
περιουσίας, παρά το γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια -και πρέπει αυτό να το παραδεχτούμε- κάποιοι είχαν 
κτίσει καριέρες πάνω στα συνθήματα που αφορούσαν την απώλεια χρήσης.  Αυτά τα πράγματα είναι 
απαράδεκτα και κάποιοι έπαιξαν με τον προσφυγικό κόσμο επενδύοντας τις ελπίδες και τις προσδοκίες του 
πάνω σε τούτη την αποζημίωση.   

 Θα ξεκινήσω την τοποθέτησή μου με την τροπολογία, απλώς τζιαι μόνο για να εξηγήσω γιατί το θέσαμε 
τούτο το ζήτημα.  Εβάλαμεν τις λέξεις «φυσικό πρόσωπο», ούτως ώστε να δοθεί η δυνατότητα, εάν και εφόσον 
αρχίσει η καταβολή τούτων των ποσών στους δικαιούχους, η οικονομική χορηγία σε τούτους τους ανθρώπους, 
να έχουν μια προτεραιότητα τα φυσικά πρόσωπα τζιαι όι τα νομικά.  Αντιλαμβάνεστε ότι υπάρχουν ξενοδόχοι, 
υπάρχουν μεγάλες εταιρείες, εγώ λέω ότι έσιετε δίκαιο ότι υπάρχουν συνεταιρισμοί τζιαι υπάρχουν τζιαι άλλοι 
άνθρωποι τους οποίους ενδεχομένως θα ήταν άδικο να αφήσουμε πίσω.  Αλλά η έγνοια η δική μας είναι ότι, 
εάν τζιαι εφόσον βρεθούν κάποια εκατομμύρια, έχουμε τα €15,5 εκατομ. τωρά, τα οποία θα επιδιώξουμε να 
εισπραχθούν, το 0,4%.  Τζιαι, αντιλαμβάνεστε, ένα ανάλογο ποσό θα υπάρχει κάθε χρόνο.  Εφανταστήκατε 
δηλαδή να έρθουν οι μεγάλες εταιρείες των ξενοδόχων που επήραν μια αποζημίωση μετά το 1974, επήραν 
κάποια αντισταθμιστικά μέτρα το 1974 να αρπάξουν τούτα τα λεφτά τζιαι ο κόσμος ο φτωχός που έν’ μες στους 
συνοικισμούς, που ούτε μια σκάλα γης δεν του δόθηκε ως αντισταθμιστικό ή ένα τουρκοκυπριακό, να μείνει 
πάλε επί ξύλου κρεμάμενος;  Ξέρετε με τα τουρκοκυπριακά, για να μην ανοίξω πάλε τούτο το κεφάλαιο, τι έχει 
γίνει, που ελέαμεν να συνδεθεί, ότι μόνο το 7% έχει πάρει τουρκοκυπριακές περιουσίες τζιαι το άλλο 93% δεν 
έχει πάρει τίποτε, τίποτε!  Τζιαι τα φιλέτα πάνω στις τουριστικές περιοχές έν’ συγκεκριμένοι που τα παίρνουν. 
έντζιε παίρνει τα ο κόσμος ο φτωχός ως αντισταθμιστικό!   

 Επομένως, για τούτο τον λόγο...  Και κάμνουν εταιρείες, για να κρύβονται πίσω.  Σας το λέω, κάμνουν 
εταιρείες!  Και το ξέρετε, γιατί εσυζητήσαμέν το στην επιτροπή.  Επομένως, φυσικά πρόσωπα, για να είμαστε 
καθαροί και ξάστεροι.   

 Σε ό,τι αφορά την πρόταση νόμου, για να λέμε την αλήθεια, με τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου γίνεται 
μια προσπάθεια της Βουλής να υποχρεώσει την κυβέρνηση του Συναγερμού να φανεί συνεπής στις δικές του 
τις δεσμεύσεις.  Τις δεσμεύσεις που είχαν αναληφθεί από τον Νίκο Αναστασιάδη, από τον Αβέρωφ Νεοφύτου, 
αλλά τζιαι ’πού τον Υπουργό Εσωτερικών Κωνσταντίνο Πετρίδη, όταν ερχόταν στην επιτροπή και μας έλεγε ότι 
εντός του 2018 θα λειτουργήσει το συγκεκριμένο σχέδιο και θα αποζημιώνονται οι ιδιοκτήτες κατεχόμενων 
περιουσιών στα κατεχόμενα.  Βεβαίως, λίγους μήνες μετά τις εκλογές πάλι τούτα έγιναν, φίλε Γιώργο, αέρας 
κοπανιστός!  Τίποτε δεν επήραν οι πρόσφυγες, παρά το γεγονός ότι υπήρχε και υπάρχει στο προεκλογικό 
πρόγραμμα. 

 Σε σχέση με τις αναφορές του Υπουργείου Οικονομικών στις οποίες αναφέρθηκε ο συνάδελφος ο 
Χρίστος Σενέκης του ΔΗΚΟ για περί δήθεν αντισυνταγματικότητας της συγκεκριμένης πρότασης νόμου και ότι 
επιφυλάσσονται του δικαιώματός τους, του δικαιώματος της κυβέρνησης για αναπομπή ή Αναφορά της 
συγκεκριμένης νομοθεσίας.  Να είναι ξεκάθαρο ότι δεν υπάρχει περίπτωση αντισυνταγματικότητας της 
συγκεκριμένης νομοθεσίας, διότι όσοι τη διάβασαν πολύ εύκολα κατάλαβαν -έστω αν είμαστε ή δεν είμαστε 
νομικοί, τουλάχιστον να διαβάζουμε μία παράγραφο ελληνικά εμάθαμεν- ότι σε καμία περίπτωση δεν 
αυξάνονται οι δαπάνες του κράτους.  Και αυτή είναι η μοναδική αντισυνταγματικότητα.  Δίνουμε το δικαίωμα 
στον φορέα να κάμνει τούτο το πράγμα και όπως προβλέπεται άλλωστε και μέσα ’πού τη δική του νομοθεσία.  
Ας τολμήσει, ας τολμήσουν να την αναπέμψουν τη νομοθεσία και δε θα βρουν εμάς απέναντί τους, θα βρουν 
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ολόκληρο τον προσφυγικό κόσμο! 

 Είμαι ευτυχής να πω ότι ενώπιόν μας έχουμε στο Κεφάλαιο Δεύτερο την κατάθεση των δύο 
νομοσχεδίων στα οποία αναφέρθηκε ο Κωστής Ευσταθίου για την είσπραξη, των νομοθετημάτων για τα οποία 
είχε αναλάβει πρωτοβουλία από τον Φεβρουάριο του 2021, για την είσπραξη του ποσού του 0,4% επί των 
πωλήσεων της ακίνητης περιουσίας στις ελεύθερες περιοχές και θα το τρέξουμε το συντομότερο δυνατόν, για 
να είναι ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής όσο πιο γρήγορα γίνεται.  Προς το παρόν, φαίνεται, σύμφωνα με 
τα στοιχεία που μας εκατέθεσεν το Κτηματολόγιο, ότι €15,4 εκατομ. θα έπρεπε να είχαν εισπραχθεί και δεν 
έχουν εισπραχθεί.  Δεν ξεχνούμε αυτά τα λεφτά, διότι τα νομοθετήματα τα οποία είναι ενώπιόν μας, για να 
ψηφιστούν, δεν είναι αναδρομικά που πάνε.  Έχουμε ψηφίσει τη νομοθεσία από τον Φεβρουάριο του 2021.  
Είναι δική τους ευθύνη, γιατί δε συντονίστηκαν να εισπράξουμε τούτα τα λεφτά, και τούτα τα λεφτά ανήκουν 
στον προσφυγικό κόσμο, τα απαιτούμε και θα απαιτήσουμε να εισπραχθούν.  Όταν ψηφίζονται νομοθεσίες, 
πρέπει να εφαρμόζονται και η ευθύνη της εφαρμογής τους δεν είναι δική μας, αλλά είναι της κυβέρνησης.  
Ελπίζουμε τώρα που είναι προεκλογική περίοδος να το τρέξετε λίγο και να αρχίσει να εφαρμόζεται επιτέλους 
τούτη η νομοθεσία. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ κι εγώ, κύριε Κέττηρε. 

 Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σαββίδης. 

 Μετά εσείς, κύριε Γεωργίου. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ο Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών με αυτό το νομοσχέδιο ενισχύεται.  Και ενισχύεται, για 
να συνεχίσει το πολύπλευρο, πολυδιάστατο έργο του.  Να πούμε μια σημαντική συνιστώσα· ότι χιλιάδες παιδιά 
προσφύγων έχουν σπουδάσει από τον συγκεκριμένο φορέα.  Έχουν πάρει δάνεια και έχουν καταφέρει να 
κάνουν το όνειρό τους πραγματικότητα, τις σπουδές τους!  Επίσης, απ’  ό,τι γνωρίζω, παιδιά που είχαν 
δυσκολίες στην αποπληρωμή έχουν κάνει αναδιαρθρώσεις, άρα θεωρώ ότι το συγκεκριμένο νομοσχέδιο δίνει 
ακόμα ένα εργαλείο, για να συνεχίσει αυτό το πολύ σημαντικό έργο το οποίο επιτελεί για τους νέους μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάρα πολύ ωραία! 

 Ο κ. Χριστοφίδης. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χρίστο Χριστοφίδη) 

 Σωστά!  Έχει δύο του Συναγερμού.  Σωστά, κύριε Χριστοφίδη. 

 Κύριε Γεωργίου, εσείς, μετά ο κ. Χριστοφίδης. 

ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Θα ξεκινήσω από την τελευταία αναφορά του κ. Κέττηρου και θα ήθελα να πω το εξής, ότι, εάν το 
εγχείρημα της παραχώρησης οικονομικής στήριξης για σκοπούς απώλειας χρήσης ήταν κάτι το εξαιρετικά 
εύκολο, το οποίο μπορούσε να γίνει και δεν έγινε, αυτό θα το κρίνει ο κόσμος.  Και αν ήταν εύκολο εγχείρημα, 
τότε γιατί δεν το έπραξαν όλοι ανεξαιρέτως οι προηγούμενοι που κυβέρνησαν τον τόπο από το 1974 και 
μετέπειτα; 

 Το τελευταίο πράγμα που ζητά ο προσφυγικός κόσμος, όσοι μας παρακολουθούν, είναι να μην 
μπαίνουμε σε κάποιες άγονες αντιπαραθέσεις από τις οποίες δε θα υπάρξει κανένα αποτέλεσμα.  Το μόνο που 
πράττουμε είναι να τον απογοητεύουμε και τον κόσμο δεν τον ενδιαφέρει τι έκανε ο άλφα ή τι έκανε ο βήτα, 
αλλά τι κάνουμε από δω και μπρος όλοι μαζί ανεξαιρέτως.   

 Αναμφίβολα, προσφυγική πολιτική υπήρξε και υπάρχει.  Έγιναν αρκετά, μπορούσαν όμως να γίνουν και 
περισσότερα.  Αναμφίβολα, η σημερινή μέρα δεν είναι για πανηγυρισμούς.  Η σημερινή μέρα επιφορτίζει το 
σύνολο των κοινοβουλευτικών κομμάτων με μία βαριά ιστορική, κοινωνική και ηθική υποχρέωση έναντι στον 
προσφυγικό κόσμο.  Σήμερα η Βουλή καθορίζει το θεσμικό εργαλείο που θα μπορεί να αποδώσει την 
οικονομική χορηγία μέσα στα πλαίσια της απώλειας χρήσης.  Η ψήφιση της εν λόγω πρότασης νόμου 
συνεπάγεται την άμεση έναρξη διαλόγου της πολιτείας με τη συμμετοχή όλων των αρμόδιων φορέων, 
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κομμάτων, προσφυγικών οργανώσεων και ευρύτερα του προσφυγικού κόσμου, με μία διαβούλευση, 
εισηγήσεις και προτάσεις που θα καθορίσουν τις βασικές αρχές απόδοσης αυτών των χορηγιών, έτσι ώστε να 
πάρει σάρκα και οστά η τροποποίηση της νομοθεσίας που επιχειρούμε, ειδαλλιώς θα αποτελέσει μία 
νομοθετική ρύθμιση κενή περιεχομένου. 

 Μέσα σε αυτά τα πλαίσια λοιπόν θα πρέπει να εξευρεθούν και περαιτέρω τρόποι οικονομικής ενίσχυσης 
και προικοδότησης του φορέα από την εκτελεστική εξουσία.  Αυτό περιμένει δικαιωματικά ο προσφυγικός 
κόσμος από εμάς.  Ζητά την καλύτερη δυνατή αντιμετώπισή του από την κυπριακή πολιτεία.  Ζητά την 
αναγνώριση των περιουσιακών του δικαιωμάτων, αλλά και την ουσιαστική στήριξη της πολιτείας, ώστε να 
λειτουργήσει ως ανάχωμα μπροστά στο ξεπούλημα της κατεχόμενης γης μας στην επιτροπή αποζημιώσεων 
της Τουρκίας.  Πρόκειται για έναν εφιάλτη που εκκολάπτεται και είναι ζήτημα χρόνου εάν θα χαθούν οι ελπίδες 
για λύση του Κυπριακού, ο περιουσιακός χάρτης στα κατεχόμενα να αλλάξει σε βάρος της ελληνοκυπριακής 
πλευράς θέτοντας κυριολεκτικά την ταφόπλακα στο εθνικό μας ζήτημα.   

 Για εμάς δεν πρόκειται να καταδικαστεί άλλη μια γενιά προσφύγων στη βάση της προσωρινότητας, του 
ωχαδερφισμού, αλλά και -το ξεκαθαρίζουμε- σε πολιτικές που ενδεχομένως να διχάσουν τον προσφυγικό 
κόσμο.  Η πολιτική βούληση θα πρέπει επιτέλους να μετουσιωθεί από όλους μας σε πράξη που θα 
αναδιαμορφώσει την προσφυγική πολιτική και αυτή η ευθύνη βαραίνει όλους ανεξαίρετα.   

 Αναφορικά με την τροπολογία του ΑΚΕΛ, καλόπιστα αναγνωρίζω το σκεπτικό, όμως υπάρχουν 
ουσιαστικοί, πραγματικοί και νομικοί λόγοι που δεν μας επιτρέπουν να την υιοθετήσουμε.  

 Από το σύνολο των 106 358 ιδιοκτητών που κατέχουν ακίνητη περιουσία στα κατεχόμενα, μόνο 746 
εταιρείες κατέχουν κατεχόμενη περιουσία.  Όποιες και αν είναι αυτές!  Δε σημαίνει ότι κάποιος ο οποίος είχε μία 
εταιρεία προ του 1974 ήταν και ξενοδόχος.  Μπορεί να ήταν φαρμακείο, μπορεί να ήταν μηχανουργείο, μπορεί 
να ήταν ένας έμπορας, μπορεί να ήταν μια μικρή υπεραγορά, μπορεί να ήταν ένας νοικοκύρης ο οποίος είχε 
ένα και μοναδικό οικόπεδο, ανήγειρε καταστήματα και στο ανώγειο ήταν η μόνιμή του κατοικία.  Γιατί να 
αδικηθεί;  Πρόκειται για οικογενειακές εταιρείες.  Και δεδομένου ότι στα κριτήρια τα οποία θα τεθούν θα υπάρχει 
ένα ανώτατο όριο παροχής χορηγίας μπροστά στα εφτακόσια τόσα νομικά πρόσωπα, αντιλαμβάνεστε, η όποια 
επιβάρυνση είναι πάρα πολύ περιορισμένη.  Και είναι πραγματικά άδικο, όταν κάμνουμε τούτο το βήμα, το 
οποίο περιμέναμε για δεκαετίες, να θέσουμε τον προσφυγικό κόσμο σε απογοήτευση, σε αντεγκλήσεις και 
διαμαρτυρίες.  Είναι το τελευταίο το οποίο ζητά από εμάς. 

 Περαιτέρω και με βάση τους κανονισμούς του φορέα που αναγνωρίζει ως πρόσφυγες και τις εταιρείες 
που είχαν έδρα τους την κατεχόμενη πατρίδα και δεδομένου ότι δικαιούται κάποιος μέτοχος νομικού 
προσώπου πριν το 1974, αλλά και κάποιος ο οποίος δυνάμει κληρονομικής διαδοχής κατέχει σήμερα μετοχές 
να λάβει δάνειο από τον φορέα, ενδεχόμενη υιοθέτηση τροπολογίας θα θέσει τροχοπέδη οποιαδήποτε κριτήρια 
τα οποία θα θέλει ενδεχομένως ο φορέας στους κανονισμούς, στο να βοηθήσει αυτό τον κόσμο.   

 Επομένως, όσον αφορά την τροπολογία, για όλους αυτούς τους λόγους, νομικούς και πραγματικούς, ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός θα την καταψηφίσει.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Ο κ. Χριστοφίδης. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 «Για πάνω από σαράντα τρία χρόνια η προσφυγική πολιτική αγνόησε μια πολύ σημαντική παράμετρο, 
την αξία της περιουσίας που έχει κάποιος πρόσφυγας στα κατεχόμενα.  Είναι καιρός η προσφυγική πολιτική να 
συνδεθεί με αυτή την πολύ σημαντική παράμετρο.  Η προσφυγική πολιτική που έγινε πριν από πολλές 
δεκαετίες είχε κύριο γνώμονα τις ανάγκες των προσφύγων τότε.  Ήταν λογικό ότι αυτές αφορούσαν τη 
στέγαση.  Τώρα, σαράντα τρία χρόνια μετά, πρέπει επιτέλους να αναγνωριστεί αυτό το σκέλος και όχι οι 
ανάγκες του 1974».  Αυτά δεν είναι τα δικά μου λόγια, αυτά είναι τα λόγια του κ. Πετρίδη στις 28 Νοεμβρίου 
2017, όταν εξήγγειλε το σχέδιο για οικονομική στήριξη της απώλειας χρήσης και μάλιστα με χρονοδιάγραμμα, 
με έναρξη της υλοποίησης μέσα στο 2018.  Και έχουμε ολόκληρη τη συνέντευξη.  Οπόταν, αγαπητοί 
συνάδελφοι, αν κάτι από εμάς δε θέλουν οι πρόσφυγες, είναι να τους εμπαίζουμε και να τους κοροϊδεύουμε.   

 Όταν ήρθε στην επιτροπή Προσφύγων ο κ. Νουρής και του δκιαβάσαμεν τις δηλώσεις, επήρεν 
αποστάσεις.  Ήμαστε όλοι παρόντες και παρούσες και είπε «έχετε δίκαιο, κύριε Χριστοφίδη, κύριε Κέττηρε, που 
διαμαρτύρεστε, αλλά...».  Ο φορέας παρουσίασε και μια συγκεκριμένη μελέτη στην επιτροπή Προσφύγων, την 
οποία δυστυχώς το Υπουργείο Εσωτερικών απαξίωσε, επαρέπεμψε σε δική του μελέτη, η οποία βεβαίως 
μπορούμε να αντιληφθούμε όλοι ότι αποκλείεται να ολοκληρωθεί πριν το τέλος της θητείας της παρούσας 
διακυβέρνησης.  Άρα, δεν ξέρω αν ήταν εύκολο ή δύσκολο αυτό το εγχείρημα, εκείνο το οποίο ξέρω είναι ότι 
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υπήρξε συγκεκριμένη, πολύ συγκεκριμένη, με χρονοδιαγράμματα, προεκλογικά δέσμευση απέναντι στις 
χιλιάδες των προσφύγων, οι οποίοι βέβαια μετεκλογικά αγνοήθηκαν και βίωσαν ακόμα ένα «δεσμεύομαι». 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χριστοφίδη. 

 Ο κ. Χατζηγιάννης, τελευταίος ομιλητής. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Η τροπολογία του ΑΚΕΛ κρίνεται και αχρείαστη και μη βοηθητική, απλούστατα γιατί ο Φορέας Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών είναι η μοναδική υπηρεσία σ’ αυτόν τον τόπο η οποία δουλεύει στη βάση αξιολόγησης με 
κριτήρια κάθε προγράμματος.  Άρα λοιπόν, πέστε μου ποιο πρόγραμμα του φορέα δίνει προτεραιότητα στους 
έχοντες και στους κατέχοντες, αν θέλετε, γιατί με αυτό το πρόγραμμα ή με αυτό το πνεύμα προσπαθείτε να 
υπερασπιστείτε μια...  Έχει λογική η δική σας προσέγγιση, ωστόσο όμως δεν είναι της ώρας, γιατί υπάρχει η 
διαδικασία της αξιολόγησης. 

 Πέντε δεκαετίες, κυρίες και κύριοι!  Πέντε δεκαετίες αυτή η πολιτεία, αυτό το σύστημα...  Kαι κάποιοι 
επιχειρούν σήμερα, από εδώ, να ανασύρουν επιχειρήματα και λένε «ο Αβέρωφ, ο Αναστασιάδης, δεν έκαναν 
αυτό το οποίο θα έπρεπε να κάνουν», ωσάν και για πέντε ολόκληρες δεκαετίες υπήρχε μια τέτοια απόδοση 
που δικαίωνε τον προσφυγικό κόσμο!  Στη βάση ποιας αρχής θα ήταν η δικαίωση;  Στη βάση της ίσης 
κατανομής των βαρών ή στη βάση, αν θέλετε, ακόμη και της απώλειας χρήσης.  Παρ’ όλα ταύτα, οι πέντε 
τούτες δεκαετίες έδειξαν άθλους και κάποιοι καταγράφηκαν ως πρωταθλητές, ενώ κάποιοι άλλοι στάσιμοι δεν 
έκαναν τίποτε!  Ε, να είμαστε πραγματικά και δίκαιοι και ορθοί, για να μη γινόμαστε πολλές φορές και να 
ακουγόμαστε με αστείο τρόπο!   

 Υπάρχουν δύο ανάγκες πάνω στις οποίες θα πρέπει να προχωρήσουμε σε άμεση νομοθέτηση.  Δεν 
έχουμε τίποτε...  Κι εμείς δηλώνουμε, αγαπητοί συνάδελφοι της αριστερής πλευράς, απόλυτα αφοσιωμένοι στο 
θέμα της απώλειας χρήσης, το δηλώνουμε!  Και δεν το συναρτούμε, να ξέρετε πάντοτε, με το αν και εφόσον 
προκύψει πρόβλημα.  Και η δυσκολία του εγχειρήματος είναι οι πόροι, οι πόροι, οι πόροι!  Και αυτό ήταν το 
κοινό χαρακτηριστικό των πέντε δεκαετιών, γιατί δε δημιουργήθηκαν ή δεν εξευρέθηκαν πόροι και η κάθε 
κυβέρνηση αδυνατούσε να έρθει αρωγός να ικανοποιήσει την απώλεια χρήσης, αλλά και την ίση κατανομή των 
βαρών!  Αυτό ήταν το πρόβλημα.  Δε θέλω να κακίσω κανέναν Πρόεδρο της Δημοκρατίας στο παρελθόν, γιατί 
δεν πέτυχε ή γιατί δεν εφάρμοσε αυτά, αλλά και από την άλλη όμως να είμαστε πολύ πιο δίκαιοι.  Υπήρχε η 
βούληση;  Υπήρχε η θέληση;  Υπήρχε η αντίληψη;  Υπήρχε η ψυχή;   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Υπήρχε! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Υπήρχε η ψυχή ότι έπρεπε να έρθουμε αρωγοί, να αποκαταστήσουμε το άδικο ενός πολέμου και μιας 
συνεχόμενης κατοχής από έναν γείτονα;  Αυτό δεν το πετύχαμε ούτε καν στα άυλα, για τους αγνοούμενους, 
τους εγκλωβισμένους κ.λπ. κ.λπ.  Και πολύ περισσότερο να κάνουμε και την αυτοκριτική μας ως κοινωνία, 
αλλά και ως άνθρωποι και ως κουλτούρα σκέψης! 

 Θα είμαστε πολύ πιο ωφέλιμοι και συγκεκριμένοι, αν νομοθετήσουμε προς δύο κατευθύνσεις.  Η πρώτη 
κατεύθυνση είναι η ίση κατανομή των βαρών.  Εγώ το αντικαθιστώ:  η αναλογική κατανομή των βαρών.  Ίση 
δεν μπορεί να υπάρξει, αντιλαμβάνεστε, γιατί θα πρέπει να συμπεριλάβουμε και την άυλη και δε θα 
περιοριστούμε μόνο στην υλική, που δεν αντικαθίσταται ή δεν μπορεί να το αντιμετωπίσει κάποιος.  Άρα 
λοιπόν, την αναλογική κατανομή των βαρών θα πρέπει να έρθουμε εμείς να την ορίσουμε, να τη 
θεσμοθετήσουμε με νομοθεσία!  Θα πρέπει επιτέλους να γίνει αυτό, ακριβώς για να δημιουργήσουμε άλλο ένα 
βήμα μπροστά, να προχωρήσουμε με άλλο ένα βήμα μπροστά στα ζητούμενα του προσφυγικού κόσμου!  Και 
η απώλεια χρήσης και αυτή θα πρέπει να νομοθετηθεί, να οριστεί, να μπουν όλες οι παράμετροι κάτω!  Και δεν 
μπορούμε, έστω κι αν σωστά γίνονται αυτές οι προτάσεις νόμου, αποσπασματικά να μπαίνουμε στη λογική της 
δημιουργίας μιας πίεσης, για να πάμε σε ένα επόμενο βήμα, που, στο τέλος της ημέρας, ποιο είναι το επόμενο 
βήμα;  Απλώς, να διεκδικήσουμε κάτι, το ελάχιστο υπέρ του προσφυγικού κόσμου! 

 Η Ουκρανία, ειρήσθω εν παρόδω, τέσσερα χρόνια μετά τον πόλεμο είχε δημιουργήσει νομοθετικό 
πλαίσιο και για την κατανομή των βαρών και για τους αγνοούμενους και για όλες τις πτυχές του πολέμου.  
Εμείς ακόμα μέχρι σήμερα δεν έχουμε νομοθετήσει για όλα αυτά!   

 Πόροι, πόροι, πόροι!  Και πραγματικά δεν άκουσα στα ιστορικά αυτών των πέντε δεκαετιών κάποιον να 
έρχεται να βάζει μπροστά το ζητούμενο της δημιουργίας πόρων και δυνατοτήτων υπέρ του προσφυγικού 
κόσμου, με εξαίρεση την πρόταση νόμου, κύριε Ευσταθίου, πριν από έναν με ενάμιση χρόνο, όπου ουσιαστικά 
δημιουργήσαμε εκεί, όχι από τον φορολογούμενο, αλλά από κάποια μέσω μιας διαδρομής ανάπτυξη, που, 
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ειρήσθω εν παρόδω, κάθε ίχνος ανάπτυξης σ’ αυτόν τον τόπο οφείλεται κατά κύριο λόγο στον προσφυγικό 
κόσμο και στην αλλαγή τη γεωγραφική, αλλά και στην αλλαγή της ζήτησης μέσα από τη μετακόμιση του 
πληθυσμού στο μισό αυτού του νησιού. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Έντζιε μετακομίσαμε! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ναι, δε μετακομίσαμε, ευχαριστώ πάρα πολύ για τη διόρθωση!  Μέσα από τον διωγμό και το ότι μας 
έχουν οδηγήσει στο μισό του νησιού.  Έχετε απόλυτο δίκαιο και σας ευχαριστώ πάρα πολύ γι’ αυτή τη 
διόρθωση, πάντοτε είμαστε ανοικτοί στο να μας διορθώνετε. 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Επανέρχομαι στην ανάγκη για δημιουργία πόρων.  Υπάρχει μια δυνατότητα.  Για πέντε δεκαετίες έχει 
δημιουργηθεί μια υπέρμετρη ανάπτυξη.  Ογδόντα πέντε τοις εκατό, λέει, αυτών των αναπτύξεων δεν έχουν 
άδεια τελικής έγκρισης, δεν υπάρχει άδεια τελικής έγκρισης!  Με άλλα λόγια, μεγάλος αριθμός δε λειτουργά στη 
βάση της αδειοδότησης ή της νομιμότητας.  Και γιατί λειτουργούν ακόμη, γιατί τους επιτρέπουμε είτε να 
εμπορεύονται είτε να έχουν την πέργκολα είτε να έχουν παράνομα ξενοδοχεία είτε παράνομα εργοστάσια ή 
οποιεσδήποτε άλλες αναπτύξεις;  Γιατί εισπράττουν και τους επιτρέπουμε με αυτό τον ανώδυνο τρόπο, ενώ σε 
αυτούς οι οποίοι απώλεσαν περιουσία και δυνατότητες δε δείξαμε εκείνη τη στοιχειώδη ευαισθησία στο να 
ανταποκριθούμε μερικώς τουλάχιστον;   

 Και, λέω, η πρόταση είναι μία και αυτή η πρόταση είναι μέσα από μια πολεοδομική αμνηστία στη βάση 
πάντοτε συγκεκριμένων αρχών, που θα δημιουργήσουμε πόρους και εισοδήματα υπέρ του προσφυγικού 
κόσμου, υπέρ της απώλειας χρήσης, υπέρ της αναλογικής κατανομής του βάρους.  Και αυτή η πολεοδομική 
αμνηστία θα φέρει πέρα από το €1,5 δις άμεσα χρήματα προς όφελος του προσφυγικού κόσμου, προς όφελος 
αυτών των δύο αρχών.  

 Και τελειώνω, λέγοντας ότι καμία κυβέρνηση δε δικαιολογήθηκε ότι δεν έκανε κάτι, όταν απαιτούσαμε 
από τον φορολογούμενο να πληρώσει.  Ας κάνουμε λοιπόν το επόμενο βήμα, ενισχύοντας και σκεπτόμενοι 
υπέρ της πολεοδομικής αμνηστίας, προκειμένου αυτά τα έσοδα να έρθουν αρωγοί σε αυτούς που έχουν δίκαιο 
και σ’ αυτούς που για χρόνια δε γυρίσαμε να τους δούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Τον λόγο τώρα έχει ο κύριος... 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ακούω. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Είχαμε πάρα πολλούς ομιλητές για ένα θέμα που όλοι συμφωνούμε.  Εάν πάμε και σε δευτερολογία ή 
δυνατότητα δευτερολογίας, που θα διατηρούμε κι εμείς το δικό μας το δικαίωμα να δευτερολογήσουμε και όλοι 
οι ομιλητές όσοι έχουν πρωτολογήσει θα έχουν αυτό το δικαίωμα, σημαίνει ότι πρέπει να δοθεί σε όλους και 
ήδη έχουμε εξαντλήσει, θεωρώ, τη συζήτηση.  Παράκλησή μου είναι να...  Έχουμε ολοκληρώσει, να ψηφίσουμε 
και να προχωρήσουμε στα επόμενα θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κατανοώ, συνάδελφε, αλλά δεν μπορώ να στερήσω τον λόγο από οποιονδήποτε.  Ίσως να εκλάβουμε 
τη θέση σας ως παράκληση να είμαστε σύντομοι και σύντομες, γιατί ήδη συζητούμε το συγκεκριμένο θέμα για 
μία ώρα και δέκα λεπτά, είχαμε όντως αρκετούς ομιλητές... 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 



 
 

2130 
 

 Εντάξει, μισό λεπτό.  Κυρία Πρόεδρε, υπάρχουν άτομα που δεν έχουν πρωτολογήσει; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχουμε άτομα που δεν έχουν πρωτολογήσει, ναι, ο κ. Τρυφωνίδης και ο κ. Δαμιανού. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ωραία.  Θα πρωτολογήσω και εγώ ύστερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως. 

 Κύριε Τρυφωνίδη, σας ακούμε. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Δε σκόπευα να μιλήσω, κυρία Πρόεδρε, αντιθέτως στηλίτευα το γεγονός ότι από κάθε κόμμα, χωρίς να 
στερούμε το δικαίωμα από κανέναν, μιλούν έξι-εφτά! 

 Σας άκουσα όλους.  Άλλοι είσαστε είκοσι, άλλοι τριάντα χρόνια βουλευτές, κυβερνήσαμε όλοι!  Τζιαι 
λαλούμεν «ισότιμη κατανομή των βαρών κι απώλεια χρήσης» και ούτω καθεξής.  Να σας θυμίσω, ήμουν 
μικρός, επί Σπύρου Κυπριανού, όταν επήεν να φορολογήσει λλίον την αύξηση των τιμών των οικοπέδων στες 
ελεύθερες περιοχές λόγω της προσφυγιάς.  Εδώκαν ούλλοι πάνω του τζιαι εσταμάτησεν!  Ε, αν είσαστε...  Αν 
θέλουμε πραγματικά, γιατί τα οικονομικά του κράτους, καμιάς κυβέρνησης, δεν μπορούν να ισοζυγίσουν την 
απώλεια χρήσης, να πάμε να φορολογήσουμε την αύξηση των τιμών στα οικόπεδα, στα σπίθκια στες 
ελεύθερες περιοχές!  Σημειώστε, δεν είμαι πρόσφυγας.  Όμως, αυτό πρέπει να κάμουμε.  Πού εννά τα ’βρει είτε 
η άλφα η κυβέρνηση είτε η βήτα;  Διότι να μιλούμε τριάντα άτομα τζιαι να λαλούμεν «πρέπει, εν το έκαμες εσύ», 
μετά «πρέπει, εν το έκαμεν ο άλλος»...  Ελάτε ’πού την επόμενη βδομάδα σύσκεψη όλα τα κόμματα να βρούμε 
τούντον τρόπο, να αποζημιώσουμε μέρος της απώλειας χρήσης των προσφύγων μας! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ.  

 Τον λόγο έχει ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, επί της ουσίας και ολοκληρωμένα τοποθετήθηκε και ο συνάδελφος ο κ. Κέττηρος και... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ πάρα πολύ, μιλά ο συνάδελφος! 

 Ναι, κύριε Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 ...ο κ. Χρίστος Χριστοφίδης. 

 Έχω πάρει τον λόγο για ένα πολύ συγκεκριμένο ζήτημα.  Επειδή συζητούμε ένα θέμα με καθαρές, 
ξεκάθαρες πολιτικές προεκτάσεις, στο φόντο των οποίων υπάρχει πάντα ο κίνδυνος τα μυαλά μας να 
οδηγηθούν σε μια λογική ομαλοποίηση της έκρυθμης κατάστασης και της κατοχής, όσους νόμους και αν 
ψηφίσουμε -και πρέπει να ψηφίσουμε- για να βοηθήσουμε και τον προσφυγικό κόσμο, πρέπει να αντιληφθούμε 
ότι το πρωτεύον είναι να επικεντρωθούμε στην ουσία του ζητήματος, που είναι η προσπάθεια, για να λύσουμε 
το Κυπριακό.  Γιατί όλα αυτά είναι απότοκα -κάποια είναι και σάπια μήλα- της διαιώνισης της διχοτόμησης.  Και 
όλοι εκείνοι που ενδεχομένως να βολεύονται με τη δεύτερη καλύτερη κατάσταση πραγμάτων είναι καλά να 
αντιληφθούν ότι άλλα πενήντα χρόνια τέτοιας κατοχής και διχοτόμησης δε θα μας επιτρέψουν καν να έχουμε 
την πολυτέλεια ενδεχομένως να συζητούμε σε ένα κοινοβούλιο, όπως συζητούμε σήμερα.  Άρα, να ψηφίζουμε 
νόμους, καλώς να ψηφίζουμε, αλλά να είμαστε και σε εγρήγορση, για να διεκδικήσουμε απελευθέρωση και 
επανένωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 
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 Δε θα ήθελα να το κάμω, αλλά εν μπορώ να μην το κάμω.  Νομίζω ο μόνος που δε θέλει λύση του 
Κυπριακού έν’ η Τουρκία, ο κ. Ερντογάν και οι εγκάθετοι στα κατεχόμενα, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μυλωνά. 

 Ο κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Σίγουρα είναι ένα σημαντικό θέμα.  Αυτή η νομοθεσία είναι σημαντική και γι’ αυτό υπάρχει και τόσο 
ενδιαφέρον, θεωρώ, και υπήρξαν και τόσοι πολλοί ομιλητές. 

 Πράγματι, δίνει αυτή τη δυνατότητα στον φορέα, δυνητικά του δημιουργά τη δυνατότητα, την εξουσία να 
εφαρμόσει πολιτικές για άμβλυνση -ας μη λέμε νομίζω μετά από τόσα χρόνια για ισότιμη κατανομή βαρών αλλά 
για άμβλυνση- των συνεπειών που επέφερε η τουρκική εισβολή, κυρίως σε μια συγκεκριμένη ομάδα του 
πληθυσμού.  Εγώ συμφωνώ απόλυτα, μιλούμε για δικαίωση, για αξιοπρέπεια και για όλα όσα θέλουμε για τον 
προσφυγικό κόσμο.  Πρέπει να επιδιώξουμε, να προσπαθήσουμε να κάνουμε ό,τι περνά από το χέρι μας για τη 
συνολική επίλυση του εθνικού μας προβλήματος. 

 Και εγώ αυτά τα τρία σημεία που θέλω να πω, το πρώτο είναι αυτό, το δεύτερο είναι ότι και τα 
υφιστάμενα προγράμματα προσφυγικής πολιτικής -και είναι η θέση μας ως Δημοκρατικού Συναγερμού και το 
είπε και ο πρόεδρος της παράταξής μας- πρέπει να ενισχυθούν, να βελτιωθούν, να γίνουν όσο γίνεται 
δικαιότερα και την ίδια στιγμή -αυτή είναι η θέση μας και αυτό είπαμε και αυτό ετόνισεν και ο πρόεδρος της 
δικής μας παράταξης, ναι- ανοίγοντας αυτή τη δυνατότητα, έστω και με ποσά που δε θα είναι αυτά τα οποία 
θέλουμε ή θα θέλαμε όλοι μας, θα κάνουμε μία αρχή για τη σταδιακή και μερική έστω ενίσχυση των 
προσφύγων ένεκα της απώλειας χρήσης των περιουσιών τους. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ. 

 Κύριε Κάρουλλα. 

 Υπάρχει κάποιος άλλος, άλλη που δε μίλησε; 

 Νομίζω μίλησαν όλοι και οι πενήντα σχεδόν, αλλά, αν υπάρχουν και οι υπόλοιποι έξι που θέλουν να 
μιλήσουν, να μας πείτε, έχουμε ώρα μπροστά μας! 

 Ναι, κύριε Κάρουλλα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα. 

 Απλώς, αδιαμφισβήτητα, ο στόχος όλων είναι η απελευθέρωση και η επανένωση.  Μέχρι εκείνη την ώρα 
όμως, για να εφαρμοστεί η απώλεια χρήσης, που σε λίγο θα ψηφίσουμε, πρέπει να λάβουμε υπόψη κάτι.  Με 
βάση τη μελέτη του Πανεπιστημίου Κύπρου και αξίες του 2009, το κόστος της απώλειας χρήσης -για το 2009 
μιλώ πάντοτε- ανέρχεται στα €16 δις.  Άρα, η έγνοια μας σήμερα μετά από αυτή την ψήφιση είναι μία, η 
εξεύρεση των πόρων.  Και αυτή η εξεύρεση θα είναι πολυτροπική, όχι μόνο με πόρους χρηματικούς, αλλά και 
με άλλους πόρους, οι οποίοι πρέπει να τεθούν σε μια διαβούλευση συγκεκριμένη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είμαι ανάμεσα στους έξι, κυρία Πρόεδρε, που δεν εμίλησαν! 

(Γέλια) 

 Η αλήθεια είναι ότι είναι χρήσιμη... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Προσπαθώ να σας ακούσω, αλλά ακούω τον κ. Κουλία! 

 Κύριε Κουλία, αν έχετε την καλοσύνη, να μη μιλάτε, για να ακούσω τον συνάδελφο; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Με συγχωρείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά. 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είναι χρήσιμη η συζήτηση, ιδιαίτερα για ένα τόσο ευαίσθητο θέμα, που αφορά μια μεγάλη μερίδα 
συμπατριωτών μας, μεταξύ αυτών είμαι και εγώ, όντας πρόσφυγας. 

 Αν εζήτησα τον λόγο, είναι για να σας παρακαλέσω να επισπεύσουμε τη συζήτηση που αφορά τη 
λειτουργία του κοινοβουλίου και τη βελτιστοποίηση των πρακτικών, διότι ακόμα και για τα πιο σημαντικά 
ζητήματα πρέπει να έχουμε συζήτηση, κανόνες την ώρα που κάνουμε συζήτηση.  Δε γίνεται δηλαδή μια 
συζήτηση για το άλφα θέμα να πάει τρεις ώρες, μια άλλη να πηγαίνει είκοσι λεπτά.  Πρέπει να βάλουμε κανόνες 
και να τους τηρούμε, διαφορετικά θα έχουμε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και υπάρχουν κανόνες. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ε, όχι, μπορούμε να βάζουμε χρονικό περιθώριο για το κάθε κόμμα αναλόγως της δύναμής του, εκτός 
τζι αν ζητηθεί διαφορετικά, τζιαι θα επεκτείνουμε μια συζήτηση, όσο σημαντική τζιαι να ’ναι.  Οπόταν, θερμή 
παράκληση, επειδή προχωρά η ώρα τζιαι παρά το ότι ήταν ενδιαφέρουσα πολύ η συζήτηση τζιαι οι απόψεις 
που ακουστήκαν, το συντομότερο να μπορέσουμε να ρυθμίσουμε αυτά τα θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο τελευταίος ομιλητής είναι δικός σας και είναι δευτερολογία, κύριε Λουκαΐδη. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Έχετε δίκαιο, θα δώσω τον λόγο... 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Σε συνέχεια των όσων είπε ο κ. Λουκαΐδης, επαναφέρω τη δική μας διαδικαστική εισήγηση.  Αν δοθεί για 
δευτερολογία, τότε οι πενήντα που εμίλησαν... 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλλά, εμιλήσατε έξι ’πού το κόμμα σου, κύριε Κουλλά! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 ...έχουν το δικαίωμα της δευτερολογίας. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Αντράπου λλίον, εμιλήσατε έξι! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να αφήσετε την Πρόεδρο να αποφασίσει, αν θέλει, τη διαδικασία! 

 Θέλετε να με αφήσετε να συντονίσω και να αποφασίσω ή θέλετε να συζητάτε μεταξύ σας;  Δεν έχω 
δώσει τον λόγο να μιλήσετε. 

 Δεν πρόκειται να στερήσω τον λόγο από βουλευτή, βουλεύτρια, ειδικά από τις πρώτες συνεδριάσεις, 
που είπα, σέβομαι όμως τη θέση και του κ. Λουκαΐδη και του κ. Κουλλά και έχουν δίκαιο.  Υπάρχουν κανόνες 
και υπάρχει μια συζήτηση που έχει προηγηθεί στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές.  Διαφορετικά, δεν 
υπάρχει λόγος να πηγαίνουμε στις επιτροπές, μπορούμε να ερχόμαστε εδώ κάθε Πέμπτη και να συζητούμε 
διεξοδικά κάθε θέμα.  Εδώ ερχόμαστε να ανακοινώσουμε τις θέσεις μας σύντομα, περιεκτικά και επί της 
ουσίας.  Δεν πρόκειται όμως να στερήσω τον λόγο από κανέναν βουλευτή, βουλεύτρια.  Προσπάθησα να το 
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κάνω άλλες φορές.  Ίσως όμως είναι καλή εισήγηση να δούμε διαδικαστικά πώς εξελίσσουμε την πρακτικότητα 
και αποτελεσματικότητα της ολομέλειας του σώματος. 

 Θα δώσω τον λόγο για ένα λεπτό. 

 Κύριε Κώστα, τον χρόνο. 

 Για δευτερολογίες, να ξεκινήσουμε από τον κ. Κέττηρο.  Έτσι σύντομα, να μπορέσουμε να κλείσουμε τη 
συζήτηση. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, απολογούμαι, απλώς ήταν για να καταθέσω... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ό,τι θέλετε. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Όι, απολογούμαι πραγματικά, γιατί βλέπω εκδικούνται σας!  

 Να καταθέσω τη σελίδα 16 της μελέτης του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, που την έχετε και το 
ξέρετε, κύριε Χατζηγιάννη -επειδή εκάμνατε μάθημα από το βήμα- η οποία λέει ότι πρέπει να αποζημιώνονται 
τα φυσικά πρόσωπα.  Σελίδα 16 της μελέτης του φορέα, όι του ΑΚΕΛ!  Αλλά η εμπάθειά σας προφανώς και το 
έντονο ύφος το οποίο είσιετε ’πού το βήμα καταδείκνυε την εμπάθεια την οποία έσιετε! 

 Λοιπόν, εκαταθέσαμεν την τροπολογία όχι για οποιονδήποτε λόγο, αλλά γιατί ο ίδιος ο φορέας, τον 
οποίο επικαλεστήκατε, αυτό λέει στη μελέτη, στα συμπεράσματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά τώρα αναφερθήκατε.  Καθηκόντως, θα δώσω τον λόγο στον κ. Χατζηγιάννη επί προσωπικού. 

 Κύριε Χατζηγιάννη, επί προσωπικού, έχετε τον λόγο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πραγματικά, άλλο είναι να μιλάς επί της ουσίας για κάποιες αρχές και θέσεις και άλλο να σε 
χαρακτηρίζουν συνάδελφοι ως εμπαθή! 

 Λυπάμαι πάρα πολύ, συνάδελφε, θα μπορούσατε να περιοριστείτε μόνο στο περιεχόμενο που αφορά 
εκείνο το σημείο και όχι να με χαρακτηρίσετε ως εμπαθή! 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Δεν είπα ότι είσαι εμπαθής! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εκτιμώ εγώ ότι, εάν όλοι διεπόμαστε από αρχές εδώ πέρα καλού διαλόγου, καλό είναι να πάρετε πίσω 
τον χαρακτηρισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Μουσιούττα, πού είστε;  Ναι. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Αποσύρω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Κύριε Κουλλά, σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Ψηφίζουμε την τροπολογία, με την οποία σκοπείται η διασαφήνιση της προτεινόμενης ρύθμισης, ώστε 
από τη δημιουργία νέου σχεδίου για την παραχώρηση χορηγίας ή άλλης οικονομικής στήριξης σε δικαιούχους 
να εξυπηρετηθούν κατά προτεραιότητα τα φυσικά πρόσωπα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Νίκου Κέττηρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για την πρόταση νόμου «Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022»  
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 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 της πιο πάνω πρότασης νόμου, με το οποίο 
τροποποιείται το άρθρο 4 του βασικού νόμου, ώστε να προστεθεί στην προτεινόμενη παράγραφο (στ) της 
παραγράφου (γ) αυτού η λέξη «φυσικό» (τέταρτη γραμμή) αμέσως μετά τη λέξη «δικαιούχο» (τέταρτη γραμμή). 

Σημειώσεις:  

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η διασαφήνιση της προτεινόμενης ρύθμισης, ώστε από τη 
δημιουργία νέου σχεδίου για παραχώρηση χορηγίας ή άλλης οικονομικής στήριξης σε δικαιούχους να 
εξυπηρετηθούν κατά προτεραιότητα τα φυσικά πρόσωπα. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ψηφίζουμε υπέρ, εναντίον ή αποχή για την τροπολογία. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Εντάξει, κύριε Γιακουμή;  Δε σας αφήνει το σύστημα να ψηφίσετε;  Ξαναπατήστε την αρνητική ψήφο. 
Ψηφίσατε θετικά; 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Αρνητικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μην πατάτε το 1.  Αυτόματα το...  Εντάξει; 

 Να βοηθήσει κάποιος τεχνικός, παρακαλώ, τον κ. Γιακουμή. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ησυχία, παρακαλώ! 

 Παρακαλώ μέσα στο σύστημα να ακυρωθεί και, Πανίκο μου, σε παρακαλώ μέσα στο σύστημα να 
επαναλάβουμε ξανά, συγγνώμη, την ψηφοφορία, για να ψηφίσουν σωστά.  Ξανά.  Ακυρώστε το. 

 Ξαναψηφίζουμε για την τροπολογία.  Να δώσουμε δύο λεπτά στον τεχνικό μας να πάρει τη θέση του, να 
ακυρωθεί και ξαναψηφίζουμε από την αρχή.  Επειδή επατήσατε λάθος, το σύστημα βγάζει ό,τι βάλλεις. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ΄Εννεν είναι η πρώτη φορά που ψηφίζουμεν!  Ψηφίζουμεν έσιει τόσα χρόνια!  Πολλές φορές ψηφίσαμε 
εναντίον τζι ύστερα αλλάξαμέν το! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, γιατί εν το αλλάσσετε;  Μπορείτε να το αλλάξετε. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Το ξέρω, κυρία Πρόεδρε, αλλά δεν αλλάζει! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, γι’ αυτό είπαμε θα το σβήσουμε, άρα έν’ δικό σας το λάθος, δεν είναι του συστήματος, αυτό 
προσπαθώ να πω!  Όλοι κάνουμε λάθη! 

 Λοιπόν, ψηφίστε υπέρ ή εναντίον. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ψηφίζουμε υπέρ ή εναντίον.  Είναι κομπιούτερ, ό,τι πατήσεις το δείχνει, δεν ανήκει σε κόμμα τζιαι 
αποφασίζει αναλόγως του κόμματος τι θα ψηφίσει! 

 Το αποτέλεσμα μπορείτε να το δείτε και μπροστά στην οθόνη που έχετε στο κουτάκι, μπροστά σας. 

 Κύριε Γεωργίου, ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά παρόντες, κυρία Πρόεδρε, δεκαεφτά ψήφοι υπέρ, είκοσι οκτώ ψήφοι εναντίον, μία αποχή 
και ένας ή μία δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, δεκαεφτά υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία καταψηφίζεται. 
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 Δεύτερη ανάγνωση, σας παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση  του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ησυχία, παρακαλώ!  Ψηφίζουμε. 

 Κύριε Γεωργίου, ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες, κυρία Πρόεδρε, σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, ομόφωνα, τα άρθρα 1 μέχρι 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σύσταση, 
Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο της πρότασης, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες, κυρία Πρόεδρε, σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, ομόφωνα, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το έβδομο θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2021». 

 Παρακαλώ τον κ. Γεωργίου να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις 
Αξιωματικών) Κανονισμών για την καλύτερη εφαρμογή του νομοθετικού πλαισίου που διέπει τα μέλη του 
στρατού. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για τους κανονισμούς «Οι περί Στρατού της 
Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) 

(Αρ. 3) Κανονισμοί του 2021» 

Παρόντες: 

 Μαρίνος Σιζόπουλος, πρόεδρος Κώστας Κώστα                   

 Γιώργος Κάρουλλας  Βαλεντίνος Φακοντής 

 Χάρης Γεωργιάδης Χρίστος Χρίστου 

 Ευθύμιος Δίπλαρος Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, 
οι οποίες πραγματοποιήθηκαν στις 17 Μαρτίου, στις 19 και 26 Μαΐου και στις 2 Ιουνίου 2022.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της ο Υπουργός Άμυνας, ο γενικός 
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διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας, ο Αρχηγός και ο Υπαρχηγός Εθνικής Φρουράς, συνοδευόμενοι από 
υπηρεσιακούς παράγοντες, καθώς και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής κ. Γιαννάκης Γαβριήλ, Ζαχαρίας Κουλίας και Παύλος Μυλωνάς. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 76 του περί Στρατού της 
Δημοκρατίας Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές 
και Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) Κανονισμών για την καλύτερη εφαρμογή του νομοθετικού πλαισίου που 
διέπει τα μέλη του στρατού. 

 Όπως είναι γνωστό, στο πλαίσιο της συζήτησης των κανονισμών στις 10 και 13 Ιανουαρίου 2022 η 
επιτροπή αποφάσισε σε πρώτο στάδιο να προωθήσει για έγκριση από την ολομέλεια της Βουλής μόνο το 
μέρος των κανονισμών που αφορούσε τα ακόλουθα: 

1. Εναρμόνιση των προνοιών των βασικών κανονισμών με τις διατάξεις του περί Στρατού της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικού) Νόμου του 2021. 

2. Ενοποίηση των υπηρεσιακών καταστάσεων των αξιωματικών που αντιμετωπίζουν προβλήματα υγείας.   

3. Κατάργηση της διαδικασίας κύρωσης από τον Υπουργό Άμυνας των Πινάκων Κρίσεων των αξιωματικών 
που εκδίδονται από το Συμβούλιο Κρίσεων, καθώς και της εξουσίας του να παραπέμπει υποθέσεις 
κρίσεων αξιωματικών ενώπιον του Συμβουλίου Επανακρίσεων για σκοπούς συμμόρφωσης με 
ακυρωτική απόφαση Διοικητικού Δικαστηρίου και διαφύλαξης της αρχής της αμεροληψίας, δεδομένου 
ότι ο Υπουργός Άμυνας είναι πρόεδρος του Συμβουλίου Επανακρίσεων. 

 Υπενθυμίζεται ότι οι πρόνοιες του εναπομείναντος μέρους των κανονισμών δεν προωθήθηκαν για 
έγκριση στην ολομέλεια του σώματος, ώστε να παρασχεθεί χρόνος για ενδελεχέστερη μελέτη του από την 
επιτροπή, αλλά και λόγω των επιφυλάξεων που εξέφρασαν μέλη της για το ενδεχόμενο επηρεασμού των 
κρίσεων οι οποίες επρόκειτο να διενεργηθούν κατά το εν λόγω χρονικό διάστημα για προαγωγή και των 
αφυπηρετήσεων και πρόκλησης αναστάτωσης στους επηρεαζόμενους αξιωματικούς.  

 Σημειώνεται ότι ο Υπουργός Άμυνας ενημέρωσε την επιτροπή πως, πέραν των προνοιών που 
αποφάσισε η επιτροπή να προωθήσει για έγκριση από την ολομέλεια της Βουλής, απαιτείται ταυτόχρονα και η 
έγκριση των προνοιών των κανονισμών που ρυθμίζουν την επάνοδο αξιωματικού γραφείου στην προ του 
χαρακτηρισμού του ως αξιωματικού γραφείου υπηρεσιακή κατάσταση, ώστε να υπάρξει συμμόρφωση με 
σχετική ακυρωτική απόφαση Διοικητικού Δικαστηρίου με την οποία κρίθηκε ως αντισυνταγματική η 
καθοριζόμενη στους ισχύοντες κανονισμούς χρονική περίοδος των τεσσάρων ετών εντός των οποίων 
αξιωματικός γραφείου είναι δυνατό να επανέλθει στην προ του χαρακτηρισμού του υπηρεσιακή κατάσταση με 
απόφαση του Υπουργού Άμυνας και εφόσον η κατάσταση της υγείας του το επιτρέπει σύμφωνα με 
γνωμάτευση αρμόδιου ιατροσυμβουλίου.  Συναφώς, επισήμανε ο Υπουργός Άμυνας, η συμμόρφωση με την 
πιο πάνω απόφαση Διοικητικού Δικαστηρίου θα αποτρέψει το ενδεχόμενο ακύρωσης προαγωγών σε 
περίπτωση προσβολής τους ενώπιον δικαστηρίου. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι η Νομική 
Υπηρεσία της Δημοκρατίας συμφώνησε με το σκεπτικό της υπό αναφορά ακυρωτικής απόφασης του 
Διοικητικού Δικαστηρίου, γι’ αυτό και δεν την είχε εφεσιβάλει. Παράλληλα, επισήμανε ότι η διοίκηση οφείλει να 
συμμορφωθεί και με την εν λόγω δικαστική απόφαση, διασαφηνίζοντας ότι το δικαστήριο, ασκώντας 
κατασταλτικό έλεγχο, δύναται να εξετάσει οποτεδήποτε εγερθούν ζητήματα συνταγματικότητας νόμου και 
δευτερογενούς νομοθεσίας, δηλαδή να εξετάσει κατά πόσο οι κανονισμοί είναι σύμφωνοι με τις διατάξεις του 
εξουσιοδοτικού αυτών νόμου και όχι καθ’ υπέρβαση (ultra vires) αυτών. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε κατά πλειοψηφία να μην 
προωθήσει προς έγκριση στην ολομέλεια της Βουλής τις πιο πάνω πρόνοιες των κανονισμών, θεωρώντας ότι 
θα επηρεάζοντο κρίσεις για προαγωγή και θα επερχόταν αναστάτωση στους επηρεαζόμενους αξιωματικούς.  

 Περαιτέρω, η πλειοψηφία της επιτροπής εξέφρασε την ετοιμότητά της να εξετάσει το εναπομείναν μέρος 
των κανονισμών μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας των κρίσεων των αξιωματικών του στρατού από το 
Υπουργείο Άμυνας. 

 Στο εναπομείναν μέρος των κανονισμών προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Οι αξιωματικοί γραφείου θα έχουν ως ανώτατο βαθμό ανέλιξης τον βαθμό του αντισυνταγματάρχη. 

2. Η απόφαση του Υπουργού Άμυνας για χαρακτηρισμό ή μη αξιωματικού ως αξιωματικού γραφείου 
απαιτείται να λαμβάνεται εντός είκοσι (20) ημερών από την ημερομηνία έκδοσης της σχετικής ιατρικής 
γνωμάτευσης ή, σε περίπτωση που ο αξιωματικός βρίσκεται υπό κρίση, πριν από τη σύνοδο του 
αρμόδιου Συμβουλίου Κρίσεων. 
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3. Σε περίπτωση που η υπηρεσία του Αρχηγού Εθνικής Φρουράς παύσει για οποιοδήποτε λόγο τυχόν 
αξιολογήσεις αξιωματικών που εκκρεμούν για τις οποίες ήταν αρμόδιος, θα διενεργούνται από τον 
αντικαταστάτη του. 

4. Ως ανώτατος βαθμός ανέλιξης των αξιωματικών των σωμάτων του ναυτικού και της αεροπορίας, των 
ιατρών και των κοινών σωμάτων του στρατολογικού, οικονομικού και δικαστικού καθορίζεται ο βαθμός 
του συνταγματάρχη, αντί του ταξιάρχου που ισχύει σήμερα. 

5. Η συμπλήρωση χρόνου διοίκησης από τους μηχανικούς του ναυτικού και της αεροπορίας βαθμού 
πλοιάρχου/σμηνάρχου, προκειμένου να κριθούν, στο εξής δε θα απαιτείται. 

6. Καθήκοντα διοίκησης σε αξιωματικό ο οποίος έχει παραπεμφθεί σε ιατροσυμβούλιο ή λόγω χρήσης 
εξαρτησιογόνων ουσιών βρίσκεται σε άδεια ασθενείας ή νοσηλεύεται δε θα ανατίθενται. 

7. Ο απαιτούμενος χρόνος παραμονής αξιωματικού στον βαθμό του υπολοχαγού, ώστε να δικαιούται 
κρίση, μειώνεται από τέσσερα (4) σε τρία (3) έτη. 

8. Ο χρονικός περιορισμός των τεσσάρων ετών, προκειμένου αξιωματικός που είναι χαρακτηρισμένος ως 
αξιωματικός γραφείου να δύναται να επανέλθει στην προ του χαρακτηρισμού του υπηρεσιακή 
κατάσταση, εφόσον αποκατασταθούν τα προβλήματα υγείας που αντιμετώπιζε, καταργείται, έπειτα από 
σχετική απόφαση Διοικητικού Δικαστηρίου με την οποία ο εν λόγω χρονικός περιορισμός κρίθηκε ως 
αντισυνταγματικός.  
Σε περίπτωση επανόδου του η αρχαιότητά του θα καθορίζεται όπως και πριν από τον χαρακτηρισμό 
του, ήτοι με βάση την ημερομηνία απόκτησης του κατεχόμενου βαθμού και όχι με βάση την ημερομηνία 
αποχαρακτηρισμού του όπως ισχύει σήμερα.  Περαιτέρω, σε περίπτωση αποχαρακτηρισμού του ο 
χρόνος διοίκησης που απαιτείται να έχει, ώστε να κριθεί στον κατεχόμενο βαθμό, θα είναι τόσο ο χρόνος 
του κατεχόμενου βαθμού όσο και ο χρόνος που υπολείπεται από τους προηγούμενους βαθμούς με 
μέγιστο τα τρία (3) έτη επιπλέον του χρόνου διοίκησης για τον βαθμό που κατέχει.  Οι αξιωματικοί 
γραφείου που επανέρχονται στην προηγούμενη υπηρεσιακή κατάσταση, για να κριθούν με την ανώτατη 
διαβάθμιση κρίσης, πρέπει να έχουν αποφοιτήσει από τα καθοριζόμενα σχολεία. 

9. Αξιωματικός απαιτείται να εκτελεί σε κάθε βαθμό τουλάχιστον το ήμισυ του χρόνου διοίκησης που 
προβλέπεται, ανεξαρτήτως του χρόνου διοίκησης που δικαιούται να μεταφέρει. 

10. Χρέη εισηγητή στο Ανώτερο Συμβούλιο Κρίσεων θα εκτελεί ο Υπαρχηγός Εθνικής Φρουράς χωρίς 
δικαίωμα ψήφου. 

11. Τα μέλη του στρατού που υπηρετούν σε στρατιωτικά τμήματα θα δύνανται να παραπέμπονται για 
εξέταση από ιατροσυμβούλιο με απόφαση του Υπουργού Άμυνας ή/και του Αρχηγού Εθνικής Φρουράς 
ή ύστερα από αίτησή τους, ώστε να διαγνωσθεί η πάθησή τους και να αποφασιστεί κατά πόσο είναι 
ικανά να εκτελούν τα καθήκοντά τους. 

12. Οι απόφοιτοι αξιωματικοί Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων (ΑΣΕΙ) θα είναι 
αρχαιότεροι άλλων αξιωματικών διαφορετικής προέλευσης οποτεδήποτε διορίστηκαν το ίδιο έτος και όχι 
μόνο σε περίπτωση ταυτόχρονου διορισμού. 

13. Αξιωματικός που βρίσκεται σε αφυπηρετική άδεια δε θα δύναται να διοριστεί ως μέλος των Συμβουλίων 
Κρίσεων. 

14. Τα αρμόδια Συμβούλια Κρίσεων θα δύναται να χαρακτηρίσουν πειθαρχικό παράπτωμα που 
διαπράχθηκε από αξιωματικό ως σοβαρό, εφόσον του επιβλήθηκε για τη διάπραξή του ποινή φυλάκισης 
ή αυστηρότερη από αυτήν, δυνάμει των πειθαρχικών κανονισμών της Εθνικής Φρουράς, ενώ δύναται να 
λάβουν υπόψη ως κριτήριο για την κρίση αξιωματικού πειθαρχικό παράπτωμα ή/και ποινικό αδίκημα 
μόνο κατά την πρώτη κρίση που έπεται χρονικά της ημερομηνίας επιβολής της πειθαρχικής ποινής για 
το παράπτωμα ή/και της καταδίκης από ποινικό δικαστήριο. 

15. Τα απαιτούμενα χρόνια παραμονής σε κάθε βαθμό για τους αξιωματικούς των κοινών σωμάτων, 
δεδομένου του ότι αφυπηρετούν σε μεγαλύτερη ηλικία, ήτοι με τη συμπλήρωση του 63ου έτους της 
ηλικίας τους, διαφοροποιούνται. 

16. Για σκοπούς καλύτερης λειτουργίας της όλης διαδικασίας κρίσεων και ειδικότερα αναφορικά με την 
κοινοποίηση των κρίσεων και των Πινάκων Κρίσεων στους κριθέντες αξιωματικούς η διαδικασία κρίσεων 
των αξιωματικών διαφοροποιείται. 

17. Η παροχή δυνατότητας μετάταξης αξιωματικών από κοινό σώμα σε άλλο κοινό σώμα. 

 Περαιτέρω, εισάγεται μεταβατική διάταξη αναφορικά με τους αξιωματικούς οι οποίοι με βάση τους 
καταργηθέντες περί Αξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις) Κανονισμούς του 1990 έως 2013 δεν είχαν υποχρέωση συμπλήρωσης χρόνου διοίκησης, 
ώστε ο χρόνος υπηρεσίας που τυχόν είχαν πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος των υπό 
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τροποποίηση βασικών κανονισμών του 2016 σε θέσεις διοίκησης να λογίζεται ως χρόνος διοίκησης για τον εν 
λόγω βαθμό. 

 Σημειώνεται ότι οι πρόνοιες των κανονισμών που αφορούν:  

1. τoν καθορισμό της αρχαιότητας αξιωματικού γραφείου που αποχαρακτηρίζεται και 

2. τη μεταβατική διάταξη για τους αξιωματικούς που δεν είχαν υποχρέωση συμπλήρωσης χρόνου 
διοίκησης με βάση τους καταργηθέντες κανονισμούς του 1990 έως 2013  

προτείνεται να ισχύσουν αναδρομικά από τις 2 Δεκεμβρίου 2016, δηλαδή από την ημερομηνία έναρξης της 
ισχύος των υπό τροποποίηση βασικών κανονισμών για σκοπούς ίσης μεταχείρισης και δίκαιης αντιμετώπισης, 
καθώς και συμμόρφωσης με σχετική νομολογία ως προς τον καθορισμό της αρχαιότητας και τη διαδικασία 
αποχαρακτηρισμού γενικότερα. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του εναπομείναντος μέρους των κανονισμών την επιτροπή απασχόλησαν τα 
ακόλουθα ζητήματα: 

1. Η προτεινόμενη αναδρομική εφαρμογή των προνοιών των κανονισμών που αφορούν τον καθορισμό της 
αρχαιότητας αξιωματικού γραφείου που αποχαρακτηρίζεται και τη συμπλήρωση χρόνου διοίκησης από 
αυτούς.   

2. Η μείωση του ανώτατου βαθμού ανέλιξης των αξιωματικών των σωμάτων του ναυτικού και της 
αεροπορίας, των ιατρών και των κοινών σωμάτων του στρατολογικού, οικονομικού και δικαστικού. 

3. Η ανάγκη διαφοροποίησης του χρόνου αφυπηρέτησης των κατώτερων από τους ανώτερους 
αξιωματικούς.  Ειδικότερα, ο πρόεδρος της επιτροπής εισηγήθηκε την αύξηση του ορίου ηλικίας 
αφυπηρέτησης των ανώτερων αξιωματικών κατά ένα έτος, ώστε να αξιοποιείται η εμπειρία και η 
τεχνογνωσία τους, νοουμένου ότι δε θα προκληθούν προβλήματα στην πυραμίδα της ιεραρχίας. 

4. Η ανάγκη ενίσχυσης του Υγειονομικού Σώματος και παροχής κινήτρων για προσέλκυση ιατρών που θα 
το στελεχώσουν. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή ζήτησε όπως κατατεθούν ενώπιόν της στοιχεία αναφορικά με τους αξιωματικούς 
που περιήλθαν σε υπηρεσιακή κατάσταση γραφείου και υπέβαλε εισηγήσεις για τροποποιήσεις επιμέρους 
προνοιών των κανονισμών. 

 Τέλος, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν προβληματισμό για την αδυναμία άσκησης πειθαρχικής δίωξης 
αξιωματικού εναντίον του οποίου ασκήθηκε ποινική δίωξη, η οποία στη συνέχεια ανεστάλη.  Για το ζήτημα 
αυτό, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας ανέφερε ότι υπάρχει κενό στη νομοθεσία για άσκηση 
πειθαρχικής έρευνας εναντίον μελών του στρατού οι οποίοι κατηγορούνται για ποινικές υποθέσεις και εξέφρασε 
την ετοιμότητα να προβεί σε όλες τις αναγκαίες ενέργειες για ρύθμιση του ζητήματος αυτού. 

 Αναφερόμενος ο ίδιος στην αποδόμηση του Υγειονομικού Σώματος ενημέρωσε την επιτροπή ότι 
βρίσκονται σε εξέλιξη διαβουλεύσεις με τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας και με τον Οργανισμό Κρατικών 
Υπηρεσιών Υγείας για την εξεύρεση τρόπων επίλυσης του όλου θέματος. 

 Ο Αρχηγός Εθνικής Φρουράς ανέφερε ότι η ανάγκη αξιοκρατικής, βάσει κριτηρίων, αξιολόγησης έχει 
βαρύνουσα σημασία, γι’ αυτό και απαιτείται όπως οι όποιες τροποποιήσεις επέλθουν να μην προκαλούν 
αναστάτωση στις τάξεις των μελών του στρατού.   

 Στο στάδιο της κατ’ άρθρον συζήτησης των κανονισμών, την επιτροπή απασχόλησαν επιπρόσθετα οι 
πρόνοιές τους που αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Τον προσδιορισμό της αρχαιότητας αξιωματικού που επανέρχεται στην προ του χαρακτηρισμού του ως 
αξιωματικού γραφείου υπηρεσιακή κατάσταση.  Σύμφωνα με την προτεινόμενη ρύθμιση, η αρχαιότητα 
του εν λόγω αξιωματικού θα προσδιορίζεται με βάση την ημερομηνία προαγωγής του στους διάφορους 
βαθμούς, αρχής γενομένης από τον κατεχόμενο βαθμό και όχι με βάση την ημερομηνία λήψης της 
απόφασης του Υπουργού Άμυνας για αποχαρακτηρισμό του, που ισχύει σήμερα.  Ειδικότερα, 
προτείνεται όπως ο εν λόγω αξιωματικός επανέρχεται στην επετηρίδα στην οποία ανήκε πριν από τον 
χαρακτηρισμό του ως αξιωματικού γραφείου και στη θέση στην οποία βρισκόταν πριν από τον εν λόγω 
χαρακτηρισμό, ήτοι στη θέση των επιχειρησιακών αξιωματικών. 

Σε σχέση με την επετηρίδα στην οποία θα πρέπει να εντάσσεται ο αξιωματικός που επανέρχεται στην 
προ του χαρακτηρισμού του ως αξιωματικού γραφείου υπηρεσιακή κατάσταση, μέλος της επιτροπής 
εισηγήθηκε όπως ο αξιωματικός αυτός εντάσσεται στην επετηρίδα στην οποία ανήκε πριν από τον 
χαρακτηρισμό του και τοποθετείται τελευταίος στον κατάλογο των αξιωματικών με τους οποίους έχει 
προαχθεί στον κατεχόμενο βαθμό.   
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2. Τη μη απαίτηση συμπλήρωσης χρόνου διοίκησης από τους αξιωματικούς μηχανικούς του ναυτικού και 
της αεροπορίας, βαθμού πλοιάρχου και σμηνάρχου, αντίστοιχα, προκειμένου να δικαιούνται κρίσης, 
πρόνοια με την οποία διαφώνησαν τα μέλη της επιτροπής.   

3. Το δικαίωμα μεταφοράς χρόνου διοίκησης.  Σύμφωνα με την προτεινόμενη ρύθμιση, σε περίπτωση που 
ανώτερος αξιωματικός υπηρετεί σε θέση η οποία προβλέπεται ως θέση διοίκησης για αξιωματικό 
ανώτερου βαθμού από αυτόν που κατέχει, ο επιπλέον χρόνος διοίκησης που τυχόν ασκεί στην εν λόγω 
θέση, μετά τη συμπλήρωση του απαιτούμενου χρόνου διοίκησης για τον βαθμό που κατέχει, λογίζεται 
ως χρόνος διοίκησης του επόμενου βαθμού από αυτόν που κατέχει, αλλά ο λογιζόμενος αυτός χρόνος 
δε δύναται να υπερβαίνει το ήμισυ του χρόνου διοίκησης που απαιτείται για τον επόμενο αυτό βαθμό.    

Για το θέμα αυτό, ο Σύνδεσμος Αξιωματικών Κυπριακού Στρατού (ΣΑΚΣ) εισηγήθηκε γραπτώς όπως το 
δικαίωμα μεταφοράς χρόνου διοίκησης, το οποίο σήμερα παρέχεται μόνο στους ανώτερους 
αξιωματικούς, να ισχύει και για τους κατώτερους αξιωματικούς υπό τις ίδιες προϋποθέσεις. 

4. Την απαγόρευση ανάθεσης καθηκόντων διοίκησης σε αξιωματικό ο οποίος για σκοπούς απεξάρτησής 
του από εξαρτησιογόνες ουσίες βρίσκεται σε άδεια ασθενείας ή νοσηλεύεται ή έχει παραπεμφθεί σε 
ιατροσυμβούλιο.  Σε σχέση με το ζήτημα αυτό εκφράστηκε η άποψη ότι στην ως άνω περίπτωση ο 
αξιωματικός θα πρέπει να τίθεται σε διαθεσιμότητα μέχρι την ολοκλήρωση της θεραπείας του.  
Τοποθετούμενοι στο ζήτημα αυτό, ο Υπουργός Άμυνας και ο Αρχηγός Εθνικής Φρουράς ενημέρωσαν 
την επιτροπή ότι αυτό θα ρυθμιστεί με ξεχωριστό κανονιστικό πλαίσιο και όχι στους παρόντες 
κανονισμούς.   

5. Τον ρόλο του Υπαρχηγού στο Ανώτερο Συμβούλιο Κρίσεων ως εισηγητή, χωρίς δικαίωμα ψήφου, όπως 
προτείνεται στους κανονισμούς. 
Μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν την παροχή δικαιώματος ψήφου στον Υπαρχηγό στο Ανώτερο 
Συμβούλιο Κρίσεων, ωστόσο η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας εξέφρασε τη 
διαφωνία της με την εν λόγω εισήγηση υποστηρίζοντας ότι τυχόν υιοθέτησή της θα συνιστά παραβίαση 
της αρχής της αμεροληψίας. 

 Επιπροσθέτως, την επιτροπή απασχόλησαν οι εισηγήσεις που υπέβαλε γραπτώς στην επιτροπή ο 
ΣΑΚΣ για τροποποίηση του κειμένου των κανονισμών, οι οποίοι αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Την κατάργηση των ποσοστών σειράς επιτυχίας από τη σχολή Διοίκησης-Επιτελών (ΣΔΙΕΠ) και την 
Ανώτατη Διακλαδική Σχολή Πολέμου (ΑΔΙΣΠΟ) ως κριτηρίου για την κρίση αξιωματικών και 
αντικατάστασή του από το κριτήριο της αποφοίτησης με βαθμολογία τουλάχιστον λίαν καλώς. 

2. Την απάλειψη του κριτηρίου της πιστοποιημένης γνώσης μίας ξένης γλώσσας για την κρίση 
αξιωματικών βαθμού αντισυνταγματάρχη και την περίληψη αυτού ως κριτηρίου για την κρίση 
αξιωματικών βαθμού συνταγματάρχη.   

3. Την κατάργηση του κριτηρίου του φυσιολογικού βάρους για την κρίση αξιωματικών μέχρι τον βαθμό του 
συνταγματάρχη. 

 Ο Υπουργός Άμυνας, τοποθετούμενος στην εισήγηση μέλους της επιτροπής για διαφοροποίηση της 
πρόνοιας των κανονισμών με την οποία προσδιορίζεται η αρχαιότητα αξιωματικού που επανέρχεται στην προ 
του χαρακτηρισμού του ως αξιωματικού γραφείου υπηρεσιακή κατάσταση και η επετηρίδα στην οποία αυτός θα 
ενταχθεί, ανέφερε ότι αυτή είναι πιο αυστηρή σε σχέση με την προτεινόμενη ρύθμιση.  Συναφώς, ο ίδιος 
εξέφρασε την άποψη ότι η πρόνοια που θα προωθηθεί πρέπει να αποτελεί αντικίνητρο για χαρακτηρισμό 
αξιωματικού ως αξιωματικού γραφείου και να μην οδηγεί σε κατάχρηση της διαδικασίας, αλλά να λειτουργεί 
αποτρεπτικά, γι’ αυτό και η άποψή του είναι να παραμείνει η πρόνοια όπως κατατέθηκε στη Βουλή.  Ωστόσο, 
όπως ο ίδιος δήλωσε, σε περίπτωση που διαφοροποιηθεί, θα πρέπει να τροποποιηθεί και η αντίστοιχη 
πρόνοια που περιλαμβάνεται στους κανονισμούς που διέπουν τους υπαξιωματικούς, οι οποίοι εκκρεμούν στη 
Βουλή.  Όσον αφορά τις εισηγήσεις που υποβλήθηκαν από τον ΣΑΚΣ, ο Υπουργός Άμυνας δήλωσε πως θα 
εκφράσει τις θέσεις του επί αυτών, αφού προηγουμένως τις μελετήσει και διαβουλευθεί με τον εν λόγω 
σύνδεσμο. 

 Ο Αρχηγός Εθνικής Φρουράς, τοποθετούμενος ειδικότερα στο ζήτημα που τέθηκε από τον ΣΑΚΣ για 
κατάργηση των ποσοστών σειράς επιτυχίας από τις σχολές ως κριτηρίου για τις κρίσεις των αξιωματικών, 
ανέφερε ότι, στο πλαίσιο της προσπάθειας που καταβάλλεται για αξιοκρατική μεταχείριση, τέθηκαν τα ελάχιστα 
κριτήρια για τις προαγωγές, τα οποία αφορούν την επίδοση στις σχολές, τη σωματική διάπλαση, τη βαθμολογία 
«εξαίρετα» ή «άριστα» και την κατοχή μίας ξένης γλώσσας μετά από κάποιο βαθμό. Συναφώς, τόσο για 
σκοπούς αξιοκρατίας όσο και για σκοπούς ηθικής επιβράβευσης, θα πρέπει να διατηρηθούν τα πιο πάνω 
κριτήρια, τα οποία παρέχουν   κίνητρο στους αξιωματικούς που φοιτούν στις σχολές να βελτιώνονται και να 
διαπρέπουν, ακόμη και στο εξωτερικό. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε ότι η προτεινόμενη στους 
κανονισμούς ρύθμιση σε σχέση με την επάνοδο αξιωματικού στην προ του χαρακτηρισμού του ως αξιωματικού 
γραφείου υπηρεσιακή κατάσταση είναι δικαιότερη συγκρινόμενη με την εισήγηση που υποβλήθηκε για 
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τροποποίησή της από μέλος της επιτροπής, γιατί ρυθμίζεται το όλο θέμα με τρόπο, ώστε να μην αδικούνται οι 
εν λόγω αξιωματικοί και παράλληλα εισάγει ασφαλιστική δικλίδα σε σχέση με τον απαιτούμενο χρόνο 
διοίκησης, για να κριθεί στον κατεχόμενο βαθμό ο αξιωματικός γραφείου που αποχαρακτηρίζεται.   

 Τέλος, όσον αφορά την εισήγηση μελών της επιτροπής για τη θεσμοθέτηση αποτελεσματικού 
κανονιστικού πλαισίου που να παρέχει τη δυνατότητα τερματισμού της υπηρεσίας αξιωματικών και άλλων 
μελών του στρατού που αποδεδειγμένα είναι χρήστες εξαρτησιογόνων ουσιών, το Υπουργείο Άμυνας 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία ετοιμασίας του σχετικού νομοθετικού πλαισίου, 
σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας. 

 Η επιτροπή, ολοκληρώνοντας την κατ’ άρθρον μελέτη των κανονισμών, κάλεσε τον Υπουργό Άμυνας και 
τον Αρχηγό Εθνικής Φρουράς να εξετάσουν όλα τα ζητήματα που τέθηκαν από τον ΣΑΚΣ, αφού 
διαβουλευθούν με αυτόν και να επανέλθουν με σχετικές τροποποιήσεις επί των κανονισμών, σε περίπτωση 
που τις υιοθετήσουν.   

 Στη βάση των πιο πάνω, το Υπουργείο Άμυνας, λαμβάνοντας υπόψη επιμέρους εισηγήσεις που 
εκφράστηκαν από την επιτροπή, κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο των κανονισμών, στο οποίο επήλθαν οι 
ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Απαλείφθηκε η πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία δεν απαιτείται συμπλήρωση χρόνου διοίκησης από 
τους αξιωματικούς μηχανικούς του ναυτικού και της αεροπορίας, βαθμού πλοιάρχου και σμηνάρχου, 
αντίστοιχα, προκειμένου να δικαιούνται να κριθούν. 

2. Διαφοροποιήθηκε η πρόνοιά του που αφορά το δικαίωμα μεταφοράς χρόνου διοίκησης των 
αξιωματικών, ώστε αυτό να παραχωρείται τόσο στους ανώτερους όσο και στους κατώτερους 
αξιωματικούς. 

3. Απαλείφθηκαν οι πρόνοιές του οι οποίες προνοούσαν μείωση του βαθμού ανέλιξης των αξιωματικών 
των σωμάτων του ναυτικού και της αεροπορίας, των ιατρών και των κοινών σωμάτων του 
στρατολογικού, οικονομικού και δικαστικού. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή υιοθέτησε ομόφωνα την εισήγηση που υποβλήθηκε από  μέλος της για 
τροποποίηση της πρόνοιας των κανονισμών που αφορά τον προσδιορισμό της αρχαιότητας αξιωματικού που 
αποχαρακτηρίζεται και τροποποίησε περαιτέρω το κείμενο των κανονισμών στη βάση της εισήγησης αυτής, 
ώστε ο υπό αναφορά αξιωματικός να εντάσσεται στην επετηρίδα στην οποία ανήκε πριν από τον 
χαρακτηρισμό του και να τοποθετείται τελευταίος σε σειρά στον κατάλογο  των αξιωματικών με τους οποίους 
έχει προαχθεί στον κατεχόμενο βαθμό.   

  Επιπροσθέτως, η επιτροπή επέφερε στο αναθεωρημένο, στη βάση των πιο πάνω, κείμενο των 
κανονισμών περαιτέρω τροποποιήσεις, με σκοπό τη διασαφήνιση ορισμένων προνοιών τους και τη βελτίωσή 
τους από νομοτεχνικής άποψης.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν αναθεωρηθεί στη βάση των πιο πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Προχωρούμε στην έγκριση μάλλον, είναι κανονισμοί. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ, υπέρ ή εναντίον των κανονισμών ή αποχή. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να ανακοινώσει τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες, κυρία Πρόεδρε, σαράντα πέντε ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και τρεις 
αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και τρεις αποχές, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 
 Υπέρ:   ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΚΣ ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ-Συνεργασία. 

   Αποχή: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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 Το όγδοο θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021». 

 Τον σκοπό, κύριε Γεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών, ώστε τα 
οχήματα τα οποία χρησιμοποιούνται για ρυμούλκηση/μεταφορά ακινητοποιημένων οχημάτων ή οχημάτων που 
έχουν υποστεί βλάβη να διατηρούν αναμμένο έντονο κίτρινο αναλάμποντα φανό, ορατό από όλες τις 
κατευθύνσεις, μόνο κατά τη διάρκεια της παραμονής τους στο σημείο ρυμούλκησης και κατά τη διάρκεια 
φόρτωσης και εκφόρτωσης του υπό αναφορά οχήματος και όχι κατά τη διάρκεια κίνησής τους. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για τους κανονισμούς 
«Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021» 

Παρόντες:  

 Μαρίνος Μουσιούττας, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Φωτεινή Τσιρίδου Χρίστος Ορφανίδης 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 10 Φεβρουαρίου και στις 19 Μαΐου 
2022.  Στο πλαίσιο της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων, του Τμήματος Τροχαίας Αρχηγείου της Αστυνομίας Κύπρου, της ΟΕΒ και της ΠΟΒΕΚ.  Το Υπουργείο 
Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξης και το ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις 
συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Κώστας Κώστα, Δημήτρης Δημητρίου, Βαλεντίνος Φακοντής, Χρύσανθος Σαββίδης και Ηλίας Μυριάνθους. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 5(1) του περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών, ώστε τα οχήματα τα οποία χρησιμοποιούνται για 
ρυμούλκηση/μεταφορά ακινητοποιημένων οχημάτων ή οχημάτων που έχουν υποστεί βλάβη, να διατηρούν 
αναμμένο έντονο κίτρινο αναλάμποντα φανό, ορατό από όλες τις κατευθύνσεις, μόνο κατά τη διάρκεια της 
παραμονής τους στο σημείο ρυμούλκησης και κατά τη διάρκεια φόρτωσης και εκφόρτωσης του υπό αναφορά 
οχήματος και όχι κατά τη διάρκεια κίνησής τους. 

 Σύμφωνα με τους κυβερνητικούς αρμοδίους και τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η 
προτεινόμενη τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία για την ενίσχυση της οδικής ασφάλειας, αφού θεωρήθηκε ότι το 
κίτρινο χρώμα του φανού καθ’ όλη τη διάρκεια κίνησης των ρυμουλκών οχημάτων καθίσταται εκτυφλωτικό και 
επηρεάζεται η ορατότητα και/ή αποσπάται η προσοχή των χρηστών του οδικού δικτύου. 

 Σε παρατήρηση των μελών της επιτροπής αναφορικά με τον τρόπο συμμόρφωσης των οδηγών των 
ρυμουλκών οχημάτων με τους προτεινόμενους κανονισμούς, δεδομένης της απουσίας εξώδικης ρύθμισης, ο 
εκπρόσωπος του Τμήματος Οδικών Μεταφορών δήλωσε ότι η Αστυνομία Κύπρου θα ασκεί και για την 
περίπτωση αυτή τις εξουσίες που διαθέτει αναφορικά με τον χειρισμό όλων των τροχαίων αδικημάτων.  
Παράλληλα, ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι θα ήταν σύμφωνος σε ενδεχόμενη τροποποίηση του περί 
Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων Νόμου, ώστε η παράβαση της υπό αναφορά πρόνοιας να δύναται να 
διευθετείται εξωδίκως.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την έγκρισή τους.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Για όσες και όσους ακούν, προχωρούμε τώρα στην έγκριση των κανονισμών. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ, εναντίον των κανονισμών ή αποχή; 

 Παρακαλώ, κύριε Γεωργίου, ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά παρόντες, κυρία Πρόεδρε, σαράντα επτά ψήφοι υπέρ, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, ομόφωνα, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το ένατο θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2021». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών, ώστε να 
παρασχεθεί στους ιδιοκτήτες μοτοποδηλάτων και μοτοσικλετών η δυνατότητα χρήσης πινακίδων με μικρότερες 
διαστάσεις από τις προβλεπόμενες στους υπό τροποποίηση κανονισμούς. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για τους κανονισμούς 
«Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 

2021» 

Παρόντες:  

 Μαρίνος Μουσιούττας, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ  

 Φωτεινή Τσιρίδου Χρίστος Ορφανίδης  

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης Σταύρος Παπαδούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 10 Φεβρουαρίου και στις 19 Μαΐου 
2022.  Στο πλαίσιο της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων, του Τμήματος Τροχαίας Αρχηγείου της Αστυνομίας Κύπρου, της ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ και της Λέσχης 
Δικαιωμάτων Μοτοσικλετιστών Κύπρου (CMRC).  Το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, το ΚΕΒΕ 
και η Κυπριακή Ομοσπονδία Μοτοσυκλέτας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδριάσεις 
της επιτροπής.  

Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής κ. Κώστας Κώστα, Δημήτρης Δημητρίου, Βαλεντίνος Φακοντής, Χρύσανθος Σαββίδης και Ηλίας 
Μυριάνθους. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 5(1) του περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών, ώστε να παρέχεται στους ιδιοκτήτες μοτοποδηλάτων και 
μοτοσικλετών η δυνατότητα χρήσης πινακίδων με μικρότερες διαστάσεις από αυτές που προβλέπονται στις 
υφιστάμενες πρόνοιες. 

 Η προτεινόμενη τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία, καθότι με τις υφιστάμενες προδιαγραφές μεγέθους των 
πινακίδων παρατηρήθηκε δυσκολία στην τοποθέτησή τους λόγω έλλειψης επαρκούς χώρου στις μοτοσικλέτες 
και στα μοτοποδήλατα.  

 Στο πλαίσιο της εξέτασης των υπό συζήτηση κανονισμών στην επιτροπή ο εκπρόσωπος του Τμήματος 
Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων ανέλυσε τις πρόνοιες των 
προτεινόμενων κανονισμών.  Σε ερώτηση μελών της επιτροπής κατά πόσο με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις 
επηρεάζεται η λειτουργία του συστήματος φωτοεπισήμανσης, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών επιβεβαίωσε ότι δεν υφίσταται τέτοιο ενδεχόμενο.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες; 

 Όχι. 
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 Προχωρούμε στην έγκριση... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χρίστο Χρίστου) 

 Ναι, κύριε Χρίστου, συγγνώμη. 

 Σας ακούμε. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Η τροποποίηση των κανονισμών αποτελεί μια αναγκαιότητα.  Θεωρούμε υποχρέωση να τη στηρίξουμε, 
καθώς η χρήση μικρότερων πινακίδων θεωρούμε ότι θα συμβάλει περισσότερο στην οδική ασφάλεια των 
μοτοσικλετιστών. 

 Επιπλέον, απλώς για να αναφέρω κάποια στατιστικά στοιχεία σχετικά με τις προηγούμενες χρονιές, 
τουλάχιστον για το 2019 που υπάρχουν μετρήσεις, πέραν του 50% των νεκρών στην άσφαλτο το πρώτο 
εξάμηνο του 2019 αφορούσε μοτοσικλετιστές. 

 Υπάρχει επίσης η έκθεση του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Ασφάλειας Μεταφορών, η οποία εμφανίζει την 
Κύπρο να κατέχει μία θλιβερή θέση, όσον αφορά την πρωτιά στους θανάτους, στα τροχαία, με ιδιαίτερη 
έμφαση επίσης στους δικυκλιστές.   

 Με την ευκαιρία θέλουμε να υπενθυμίσουμε πως τον Νοέμβρη του 2018 έχουμε καταθέσει πρόταση 
νόμου μέσα από την οποία ζητούμε να μειωθεί στο 5% η φορολογία του ειδικού προστατευτικού εξοπλισμού -
μπουφάν, αερόσακων κρανών- που αφορά τον εξοπλισμό για μηχανές.  Προχωρώντας σε αυτή τη φορολογική 
ρύθμιση, θα ωθήσουμε περισσότερο κόσμο να αποφεύγει τις φτηνές επιλογές που στο τέλος της ημέρας δεν 
παρέχουν την απαιτούμενη ασφάλεια.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας.  Αλλά ακούοντας κάποιος κόσμος τον κ. Χρίστου -όσοι μας ακούν- θα 
νομίζουν ότι συζητούμε για θέματα ασφάλειας τωρά, οδικής ασφάλειας, την ώρα που συζητούμε για το μέγεθος 
των πινακίδων στις μοτοσυκλέτες.  Εν ξέρω, πραγματικά, πρέπει να μένουμε εντός θέματος τζιαι πρέπει να το 
φροντίζουμε ότι μένουμε εντός θέματος.  Διότι δημιουργούνται τζιαι εντυπώσεις, ενδεχομένως.  Εν έσιει 
κανέναν άλλον που τον ενδιαφέρει μες σ’ τούντο σώμα τωρά το ζήτημα της οδικής ασφάλειας;  Αλλά έννεν την 
οδική ασφάλεια, τα ευλοημένα, που συζητούμε!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

 Κύριε Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εμείς θεωρούμε ότι το θέμα των πινακίδων έχει ακριβώς και θέμα ασφάλειας.  Και ένας 
από τους λόγους που πρέπει να γίνουν μικρότερες είναι ακριβώς, για να είναι πιο ασφαλείς.  Αλλά ο κ. 
Λουκαΐδης και το ΑΚΕΛ γενικότερα, για όσους προσέχουν και παρακολουθούν το κοινοβούλιο, οποιαδήποτε 
φορά έχω μιλήσει τους τελευταίους μήνες, πάντα τίθεται θέμα διαδικασίας.  Αντιλαμβάνομαι πως με 
αντιπαθούν, καλά κάνουν, είμαι ιδεολογικός τους αντίπαλος, ας συνεχίσουν με τον ίδιο τρόπο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Προχωρούμε τώρα στην έγκριση των κανονισμών. 

 Πόσες, πόσοι… 

 Θέλετε κάτι, κύριε Λουκαΐδη; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όι! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επειδή έχουμε ακόμα… Εφτά είναι η ώρα ακόμη, έχουμε μπροστά μας δρόμο! 

(Γέλια) 

  Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά παρόντες, σαράντα έξι υπέρ, μία ψήφος αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το δέκατο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022».  
Είναι πρόταση νόμου των κ. Μαρίνου Μουσιούττα εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία, 
Χρίστου Ορφανίδη και Χρύσανθου Σαββίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, Ηλία Μυριάνθους εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Σταύρου Παπαδούρη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

 Παρακαλώ τον κ. Γεωργίου να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αναστολή μέχρι την 30ή Σεπτεμβρίου 2022 των διατάξεων του περί Οδικής Ασφάλειας Νόμου οι οποίες 
προβλέπουν για την υποχρεωτική πρόσδεση παιδιών κάτω των έξι ετών με συστήματα συγκράτησης για 
παιδιά κατά τη μεταφορά τους με λεωφορείο για σκοπούς σχολικής εκδρομής ή άλλων οργανωμένων σχολικών 
δραστηριοτήτων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022» 

Παρόντες:  

 Μαρίνος Μουσιούττας, πρόεδρος Βαλεντίνος Φακοντής 

 Κώστας Κώστα Χρίστος Ορφανίδης 

 Φωτεινή Τσιρίδου Χρύσανθος Σαββίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Ηλίας Μυριάνθους 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης Σταύρος Παπαδούρης 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου σε συνεδρία της, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 2 Ιουνίου 2022.  Στο πλαίσιο της εξέτασης της πιο 
πάνω πρότασης νόμου κλήθηκε και παρευρέθηκε ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωπος του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων.  Το Τμήμα Τροχαίας Αρχηγείου της 
Αστυνομίας Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή, για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τον σκοπό της υπό 
αναφορά πρότασης νόμου, έκρινε σκόπιμη την κατά προτεραιότητα συζήτησή της σύμφωνα με τις πρόνοιες 
του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων. Ειδικότερα, για τη συζήτηση της 
πρότασης νόμου ακολουθήθηκε η προβλεπόμενη διαδικασία συζήτησης όσον αφορά τα προνοούμενα στον 
Κανονισμό της Βουλής των Αντιπροσώπων στάδια συζήτησης, αλλά για σκοπούς επίσπευσης της όλης 
διαδικασίας τα εν λόγω στάδια έχουν συμπτυχθεί. 

  Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η αναστολή μέχρι την 30ή Σεπτεμβρίου 2022 των διατάξεων του περί 
Οδικής Ασφάλειας Νόμου, οι οποίες προβλέπουν για την υποχρεωτική πρόσδεση παιδιών κάτω των έξι ετών 
με συστήματα συγκράτησης για παιδιά κατά τη μεταφορά τους με λεωφορείο για σκοπούς σχολικής εκδρομής ή 
άλλων οργανωμένων σχολικών δραστηριοτήτων. 

 Η ανάγκη αναστολής των σχετικών διατάξεων της υπό τροποποίηση νομοθεσίας προέκυψε στο πλαίσιο 
αυτεπάγγελτης εξέτασης του θέματος με τίτλο «Τα προβλήματα που προκύπτουν από την εφαρμογή της 
νομοθεσίας για υποχρεωτική εγκατάσταση και χρήση παιδικών καθισμάτων στα λεωφορεία που εκτελούν 
σχολικές εκδρομές» σε συνεδρία της επιτροπής, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 5 Μαΐου 2022, κατά την 
οποία διαπιστώθηκε ότι οι εν λόγω διατάξεις παραμένουν ανεφάρμοστες, λόγω έλλειψης επαρκούς αριθμού 

 
  Υπέρ:   ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΚΣ ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

   Αποχή: Χαράλαμπος Θεοπέμπτου (Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
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λεωφορείων τα οποία να πληρούν τα κριτήρια της εν λόγω νομοθεσίας. 

 Η συζήτηση της πρότασης νόμου κατά προτεραιότητα κρίθηκε απαραίτητη, ώστε να δοθεί η δυνατότητα 
στα νηπιαγωγεία να πραγματοποιήσουν προγραμματισμένες σχολικές δραστηριότητες εκτός των σχολικών 
μονάδων με τη χρήση των υφιστάμενων συστημάτων συγκράτησης των λεωφορείων, πριν από τη λήξη της 
τρέχουσας σχολικής χρονιάς. 

 Επιπροσθέτως της προτεινομένης αναστολής των υπό αναφορά διατάξεων, η πρόταση νόμου 
προβλέπει την υποχρεωτική χρήση των υφιστάμενων συστημάτων συγκράτησης που διαθέτουν τα λεωφορεία 
για τη μεταφορά των εν λόγω παιδιών με την υποχρεωτική παρουσία ενήλικα συνοδού καθ’ όλη τη διάρκεια της 
μεταφοράς τους, με σκοπό τη διασφάλιση της ορθής και ασφαλούς εφαρμογής των συστημάτων αυτών.  

 Η επιτροπή είχε την ευκαιρία να ενημερωθεί για τις απόψεις της Επιτρόπου Προστασίας των 
Δικαιωμάτων του Παιδιού, του Συνδέσμου Ιδιωτικής Προσχολικής Εκπαίδευσης Κύπρου (ΣΙΠΕΚ) και της 
Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων και Κηδεμόνων Δημόσιων και Κοινοτικών 
Νηπιαγωγείων αναφορικά με το εν λόγω ζήτημα μέσω υπομνημάτων που οι εν λόγω ενδιαφερόμενοι 
διαβίβασαν σε αυτή.   

 Ειδικότερα, η Επίτροπος Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού αναγνώρισε τη δυσκολία που 
υπάρχει σε ό,τι αφορά την εφαρμογή της ισχύουσας νομοθεσίας και τόνισε την ανάγκη να εξευρεθεί λύση η 
οποία θα εξασφαλίζει το συμφέρον των παιδιών και θα κατοχυρώνει την ασφάλεια κατά τη διακίνησή τους με 
λεωφορεία. 

 Ο ΣΙΠΕΚ συναίνεσε στην προσωρινή αναστολή των σχετικών διατάξεων της υφιστάμενης νομοθεσίας, 
διαβεβαιώνοντας ταυτόχρονα ότι οι διευθύνσεις των νηπιαγωγείων και το προσωπικό τους θα συνεχίσουν να 
λαμβάνουν όλα τα απαραίτητα μέτρα για την ασφάλεια και υγεία των παιδιών. 

 Τέλος, η Παγκύπρια Συνομοσπονδία Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων και Κηδεμόνων Δημόσιων και 
Κοινοτικών Νηπιαγωγείων εξέφρασε επιφυλάξεις σε ό,τι αφορά την ενδεχόμενη αναστολή των σχετικών 
διατάξεων της ισχύουσας νομοθεσίας και εισηγήθηκε μεταξύ άλλων την κρατική επιχορήγηση προς τους 
λεωφορειούχους για αγορά των κατάλληλων παιδικών καθισμάτων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης- Συνεργασία και τα μέλη της 
βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της βουλευτές 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών τάχθηκαν 
υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών της πρότασης 
νόμου κατά τη συζήτησή της ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι σε περίπτωση ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο θα τροποποιηθεί ο τίτλος της, 
ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 

 Με την ευκαιρία αυτή η επιτροπή αναμένει από την εκτελεστική εξουσία ότι θα υλοποιήσει σχετικό 
σχέδιο μερικής επιδότησης των επιχειρήσεων λεωφορειούχων για την αγορά συστημάτων συγκράτησης για 
παιδιά, ως η σχετική ενημέρωση την οποία η επιτροπή έλαβε από το αρμόδιο υπουργείο, ώστε να μπορούν να 
εξυπηρετούνται τα νηπιαγωγεία με ασφάλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Κύριε Μουσιούττα.  Από το βήμα; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διαδικαστικό;  Σας ακούμε, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, λόγω τζιαι του προχωρημένου της ώρας, η εισήγησή μου είναι οι παρεμβάσεις -δεν 
ξέρω αν επροετοιμαστήκαν οι συνάδελφοι- να μείνουν στα τρία λεπτά, αν τούτο δεν είναι αρκετό, στα πέντε, να 
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το ορίσουμε, για να μη γίνει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και αν γίνεται, να είναι ένας εκπρόσωπος ή μία εκπρόσωπος από κάθε… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όχι, μπορεί να είναι περισσότεροι, αλλά για το κάθε κόμμα, τρία λεπτά ή πέντε λεπτά.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Προς το παρόν δύο ομιλητές…  Παρακαλώ, να δηλώσουν ποιοι, ποιες θέλουν να έχουν τον λόγο και η 
λίστα θα κλείσει.   

 Οπόταν, θα μιλήσει μόνο ο κ. Μουσιούττας και ο κ. Σαββίδης. 

 Ωραία;   

 Ωραία! 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Άρα, έχω περιθώριο ο χρόνος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως!  Κύριε Μουσιούττα, σας ακούμε όσο πιο σύντομα μπορείτε.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Δεν μπορώ να ακούσω τι θα πει ο κ. Μουσιούττας, γιατί υπάρχει πολύς θόρυβος.  Μπορεί, όποιος και 
όποια θέλουν, να περάσουν έξω από την αίθουσα να μιλήσουν.  Και πίσω όσοι παρακάθονται από τους 
συνεργάτες.  Ακούγεστε!  Πρέπει κάθε Πέμπτη να λέμε το ίδιο πράγμα;  Μπορείτε να πάτε έξω, έσιει πάρα 
πολύ χώρο, εις το αίθριο… Kανένα πρόβλημα!  Δε θα αναγκάζει κανένας κανέναν να βρίσκεται σε αυτή την 
αίθουσα! 

 Κύριε Μουσιούττα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Καταρχάς, ξεκινώντας θα ՚θελα να αναφέρω ότι μιλούμε για μια πολυσυζητημένη πρόταση νόμου η 
οποία είχε απασχολήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων και στο παρελθόν.  Χρειάζεται να γίνει μια μικρή 
ιστορική αναδρομή, για να ξέρουμε όλοι πώς άρχισε και πού βρίσκεται το θέμα αυτό.   

 Το 2018 η Βουλή των Αντιπροσώπων -πρώτα η αρμόδια επιτροπή και ακολούθως η ολομέλεια του 
σώματος- είχε καταπκιαστεί με τα θέματα οδικής ασφάλειας, όπως και ՚μεις καταπκιαννόμαστε, και είχε 
αποφασίσει διάφορα μέτρα, με τα οποία πίστευε -και πιστεύουμε- ότι θα αυξανόταν η ασφάλεια στη χρήση των 
μέσων μαζικής μεταφοράς και μιλώ αυτή τη στιγμή για τα λεωφορεία.  Έτσι, τον Ιούλιο του 2018, 13 Ιουλίου, η 
Βουλή ψήφισε ομόφωνα μεταξύ άλλων και το θέμα που έχουμε ενώπιόν μας, δηλαδή κατά τη μεταφορά 
παιδιών μεταξύ τριών και έξι χρονών με λεωφορεία για αθλητικούς σκοπούς -από νηπιαγωγεία- ή για 
οργανωμένη εκδρομή θα έπρεπε τα λεωφορεία να έχουν ειδικά καθίσματα τα οποία θα χρησιμοποιούνταν για 
τη μεταφορά των παιδιών.   

 Φυσικά, στον ίδιο νόμο αναφερόταν -και δεν το είχε προσέξει… και δεν το είχαμε προσέξει, διότι ήμουν 
και εγώ μέλος της Βουλής τότε που είχε ψηφιστεί- ότι επιτρέπεται σε παιδιά, ηλικίας τριών ως έξι χρονών, να 
στέκονται μέσα σε λεωφορείο και, αν θα πήγαιναν από τον Αγρό στο διπλανό χωριό, δεν ετίθετο θέμα 
ασφάλειας, αλλά αν θα πηγαίναν ως οργανωμένη εκδρομή από τον Αγρό στο διπλανό χωριό, χρειάζονταν τα 
παιδικά καθίσματα.  Εν πάση περιπτώσει, ομόφωνα ψηφίσαμε αυτή τη νομοθεσία. 

 Σε τέσσερις μήνες από την ημέρα της ψήφισης της νομοθεσίας η ίδια η Βουλή κατά πλειοψηφία -ΔΗΣΥ, 
ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ, Συμμαχία, Αλληλεγγύη, ΑΚΕΛ- πρότεινε και πέρασε η αναστολή αυτού του σημείου της 
νομοθεσίας για ένα χρονικό διάστημα εφτά, οκτώ μηνών, δηλαδή από τις 6 του Δεκέμβρη του ՚18, που 
δημοσιεύτηκε ο νόμος, μέχρι τον Ιούνιο του ՚19.  Άρα, για να χρησιμοποιούνται τα λεωφορεία για τους σκοπούς 
που ανέφερα είτε για αθλητικούς σκοπούς, από παιδιά τριών έως έξι χρονών, είτε για summer courses είτε για 
τα νηπιαγωγεία για τες γιορτές τους τες τελικές, θα έπρεπε να εφοδιαστούν τα λεωφορεία μ’ αυτά τα παιδικά 
καθίσματα. 

 Οι λεωφοριούχοι, οι πλείστοι, δεν ανταποκρίθηκαν να φέρουν -κάποιοι όντως έφεραν- αλλά είναι πολύ 
μικροί οι αριθμοί, οι γονείς πάλι δεν αγόρασαν οι ίδιοι καθίσματα, με αποτέλεσμα να μην μπορεί να γίνει η 
χρήση των λεωφορείων -ή η χρήση που χρειαζόταν των λεωφορείων- για να παν αυτά τα παιδιά στη γιορτή του 
σχολείου ή στο αθλητικό γεγονός που θα γινόταν ή στο summer course.  Λόγω της πανδημίας το θέμα έμεινε 
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ανενεργό.   

 Τον Μάρτιο του 2022 με επιστολές του ο σύνδεσμος νηπιαγωγείων επανέφερε το θέμα -με επιστολές 
του ενώπιον της Βουλής- και εγγράφηκε το θέμα αυτεπάγγελτα, τον Μάρτη του 2022, στην αρμόδια επιτροπή 
Μεταφορών.  Στες 5 του Μάη του ՚22 η επιτροπή συζήτησε αυτεπάγγελτα το θέμα, καλώντας όλους τους 
αρμοδίους, για να ακούσει τις απόψεις τους.  Από τα συμφραζόμενα που είχαν λεχθεί εκεί, διαφάνηκε ότι 
υπήρχε μια τάση να ζητήσουμε να ανασταλεί ο νόμος ξανά -εφόσον το είχαμε ξανακάνει- αλλά με πίεση ή με 
παρότρυνση, να το πω, για να είναι πιο ελαφρύς ο χαρακτηρισμός προς την εκτελεστική εξουσία, αν υπήρχε 
κάποια πρόθεση, να βρεθεί ένας τρόπος να λυθεί το πρόβλημα.  Διότι σε ερώτηση του τέως βουλευτή Περδίκη 
προς τον τότε Υπουργό Μεταφορών για αυτό το θέμα το Υπουργείο Μεταφορών είχε απαντήσει ότι με την 
εφαρμογή του πιο πάνω νόμου -αυτού που αναφέρω- «διαφάνηκαν πρακτικά προβλήματα υλοποίησης των 
προνοιών του, κυρίως σ’ ό,τι αφορά στην περιστασιακή μαζική μεταφορά παιδιών κάτω των έξι ετών». Αυτό 
που λέμε.   

 Αναφέρθηκε ότι υπάρχουν λεωφορεία, αλλά είναι μικρός ο αριθμός που έχουν αυτό τον αριθμό των 
τριών σημείων καθισμάτων, για να χρησιμοποιηθούν.  Αναφέρθηκε επίσης ότι οι κηδεμόνες δεν μπόρεσαν να 
προμηθεύσουν αυτά, για να μπουν στα λεωφορεία, να το βάζουν οι ίδιοι δηλαδή στα λεωφορεία.  Αναφέρθηκε 
ότι δεν είναι πρακτικά εφαρμόσιμο, ότι χρειάζεται ώρα να μπει αυτό το κάθισμα στα λεωφορεία.  Και κατέληγε 
ότι θα πρέπει το κράτος και οι αρμόδιοι να βρουν τρόπο, ούτως ώστε αυτός ο νόμος να μπορέσει να 
λειτουργήσει, αλλά ταυτόχρονα να μη στερούνται από τα παιδιά των τριών έως έξι χρονών αυτές οι 
δραστηριότητες, που να αναφέρω ότι δύο χρόνια δε γίνονταν λόγω της πανδημίας.   

 Η Επίτροπος Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού, στην οποία είχε απευθυνθεί γονέας, ο οποίος 
κατήγγελλε το νηπιαγωγείο ότι, επειδή δεν προμήθευσε το κάθισμα στο λεωφορείο, το παιδί του δεν μπορούσε 
να ακολουθήσει τους υπόλοιπους που πήραν καθίσματα, με αποτέλεσμα να χάσει την τελική γιορτή του 
σχολείου του, έκανε εισήγηση γραπτώς -και μας την είχε στείλει- ότι θα πρέπει επιτέλους να δούμε αυτό τον 
νόμο, διότι είναι ανεφάρμοστος ως έχει, πάντα έχοντας υπόψη το θέμα ασφάλειας. 

 Ενώπιον της επιτροπής διάφοροι φορείς που ήρθαν -να αναφέρω την ΠΟΕΔ, να αναφέρω τον 
σύνδεσμο ιδιωτικών νηπιαγωγείων- αναφέρθηκαν ότι ήταν υπέρ του να γίνει αναστολή, αλλά ταυτόχρονα 
επιτέλους οι συζητήσεις να τελειώσουν και να βρεθεί μια λύση στο θέμα αυτό.   

 Ο Σύνδεσμος Γονέων και Κηδεμόνων Παιδιών Προσχολικής Ηλικίας αναφέρθηκε ότι ήταν εναντίον του 
να ανασταλεί ο νόμος και έλεγε μέσα στην επιστολή του ότι καλεί την κυβέρνηση να χρηματοδοτήσει τα 
λεωφορεία ή τους γονείς, ούτως ώστε να βάλουν αυτό το ειδικό κάθισμα μέσα στα λεωφορεία. 

 Η πρόταση νόμου ξεκίνησε στην αρχή να ήταν ομόφωνη στην επιτροπή, όταν λέχθηκαν αυτά τα 
πράγματα και όταν το υπουργείο σε κάποια φάση ήρθε και ανακοίνωσε ότι μετά τον Σεπτέμβρη θα μπορέσει να 
επιχορηγήσει σε κάποιο ποσοστό -δεν ξέρω ακριβώς το ποσοστό, μπορεί να είναι το 50%- λεωφορεία, για να 
έχουν αυτό το παιδικό κάθισμα ή κάτι αντίστοιχο που προκρίνεται από τους κανονισμούς, έτσι ώστε να 
χρησιμοποιηθούν για την ασφαλή, όπως ονομάστηκε, μεταφορά των παιδιών. 

 Να αναφέρω επίσης ότι στην επιστολή απάντησης του υπουργείου το ՚19 προς τον κ. Περδίκη 
αναφερόταν ότι αυτά τα μέτρα ασφαλείας που έχουμε ψηφίσει στην Κύπρο είναι πολύ πιο αυστηρά από άλλες 
ευρωπαϊκές χώρες, ίσως διότι εμείς θέλαμε να έχουμε τη μέγιστη ασφάλεια.  Όμως και το κάθισμα με τα δύο 
στοιχεία να δένουν και πάντα να αναφέρεται μέσα ότι θα υπήρχε ενήλικας ο οποίος θα επέβλεπε τα παιδιά 
μέσα στο λεωφορείο και τα παιδιά θα απαγορεύετουν να κάτσουν στο πρώτο κάθισμα ίσχυαν για όλες τις 
περιπτώσεις. 

 Μετά απ’ όλ’ αυτά οι συνάδελφοι που αναφέρθηκαν προηγουμένως υπέγραψαν όλοι μαζί την πρόταση 
νόμου, έτσι ώστε μέχρι τον Σεπτέμβρη να μπορέσει να γίνει χρήση των λεωφορείων με τα υφιστάμενα 
συστήματα με την άμεση παρουσία ενήλικα μέσα, για να επιβλέπει τη μετακίνηση των παιδιών και 
ευελπιστούμε ότι από τον Σεπτέμβρη και μετά θα δοθεί η λύση που έχει αναφερθεί από το υπουργείο, δηλαδή 
η χρηματοδότηση, για να μπορούν να αγοραστούν αυτά τα καρεκλάκια ή κάτι παρόμοιο το οποίο εγκρίνεται 
από το αρμόδιο υπουργείο για θέματα ασφάλειας, για να μπορέσουν να γίνονται αυτές οι μεταφορές.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Συντομεύσετε, σας παρακαλώ, μιλάτε για δέκα λεπτά. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Εντάξει, κυρία Πρόεδρε, άκουσα και εγώ τους άλλους… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, έχετε δίκαιο απόλυτο, απλά να συντομεύσετε, σας παρακάλεσα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κύρια Πρόεδρε, αν θέλετε, φεύγω αυτή τη στιγμή.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, συντομεύσετε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, ανέφερα όλο το ιστορικό.  Εγώ και οι συνάδελφοι έχουμε καταθέσει αυτή την 
πρόταση νόμου.  Ούτε θεωρούμε ότι είμαστε εναντίον της ασφάλειας. Αντίθετα, είναι πρώτιστο η ασφάλεια, 
αλλά από την άλλη δεν μπορούμε να κρυβόμαστε πίσω από το δάκτυλό μας και τη μια να ψηφίζουμε τη 
νομοθεσία και την άλλη φορά να μην την ψηφίζουμε.  Δικαίωμα του καθενός.  Εμείς, όπως είχαμε ψηφίσει την 
προηγούμενη φορά αυτή τη νομοθεσία, την ψηφίζουμε.  Θεωρούμε θετικό ότι υπάρχει η υπόσχεση ότι από τον 
Σεπτέμβρη θα υπάρχει χρηματοδότηση και εύχομαι και ελπίζω να μπορέσει να υλοποιηθεί, έτσι ώστε να μη 
στερούνται τα παιδιά δραστηριοτήτων τις οποίες έχουν τόσο πολύ ανάγκη. 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, συνάδελφε. 

 Να πούμε ότι όντως αυτή η πρόταση πήγε και ήρθε τουλάχιστον σε τρεις-τέσσερις ολομέλειες, μέχρι να 
συζητηθεί και να είμαστε σήμερα ενώπιον της ψήφισης. 

 Κύριε Σαββίδη, θα μας ευκολύνετε, αν είστε σύντομος. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Βεβαίως, κυρία Πρόεδρε, βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Χωρίς να το θεωρήσετε... 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Βεβαίως! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 ...διατακτικό. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο σκοπός της πρότασης νόμου είναι η αναστολή μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου του 2022 των διατάξεων του 
περί Οδικής Ασφάλειας Νόμου, οι οποίες προβλέπουν για την υποχρεωτική πρόσδεση παιδιών κάτω των έξι 
ετών με σύστημα συγκράτησης για παιδιά κατά τη μεταφορά τους με λεωφορείο για σκοπούς σχολικής 
εκδρομής ή άλλων οργανωμένων σχολικών δραστηριοτήτων.   

 Η ανάγκη αναστολής των σχετικών διατάξεων της υπό τροποποίηση νομοθεσίας προέκυψε μέσα από το 
αυτεπάγγελτο θέμα «Τα προβλήματα που προκύπτουν από την εφαρμογή της νομοθεσίας για υποχρεωτική 
εγκατάσταση και χρήση παιδικών καθισμάτων στα λεωφορεία που εκτελούν σχολικές εκδρομές».  

 Κατά τη διάρκεια της συζήτησης να αναφέρουμε ότι διαπιστώθηκε ότι η εν λόγω διάταξη παραμένει 
ανενεργή και λόγω έλλειψης επαρκούς αριθμού λεωφορείων να πούμε ότι περίπου στοιχίζει €150, για να 
εγκατασταθεί αυτό το σύστημα συγκράτησης, και τα λεωφορεία δεν το έχουν κάνει, με αποτέλεσμα να υπάρχει 
αυτό το κενό.   

 Η συζήτηση της πρότασης νόμου κατά προτεραιότητα κρίθηκε απαραίτητη από την ανάγκη ότι αρκετές 
σχολικές δραστηριότητες θα γίνουν τώρα τον Ιούνιο και θα πρέπει τα παιδιά αυτά τα οποία έχουν ήδη 
πληρώσει τις συγκεκριμένες εκδρομές να συμμετάσχουν.  Αλλιώς, θα χάσουν τα χρήματά τους.  Δεν είμαστε 
εναντίον των μέτρων ασφάλειας στα θέματα οδικής ασφάλειας, αλλά θεωρούμε ότι, απ’ τη στιγμή που δεν έχει 
εφαρμοστεί, ας δώσουμε ακόμα λίγη περίοδο χάριτος μέχρι το τέλος του Σεπτέμβρη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Προχωράμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 22.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις είναι έτοιμα. 

 Ανακοινώστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα εννέα.  Υπέρ δεκαεπτά, εναντίον είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι δύο ψήφους εναντίον και δεκαεπτά ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 και 2 δεν εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο της πρότασης νόμου, παρακαλώ. 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ναι, είδες; 

 Εν διορθώνεται, κυρία Πρόεδρε, έχει δίκαιο ο κ. Δίπλαρος! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διορθώνεται μια χαρά.  Εψηφίσετε αποχή τωρά, πριν εψηφίσετε... 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Όι, τωρά εψήφισα σωστά, προηγουμένως... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διορθώστε το, πατήστε την απόφαση τη σωστή. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Να βοηθήσουμε την κ. Χαραλαμπίδου; 

 Τι δείχνει εκεί το μόνιτόρ σας;  Μην πατάτε το κουμπί, για να μιλήσετε, τζιαι ξαναπατήστε το 1 και τη 
διορθωμένη σας ψήφο.   

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Εν διορθώνεται!  Έτο, πατώ το! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έτσι είναι.  Θα αλλάξει τώρα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ησυχία, παρακαλώ!   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τρεις.  Υπέρ δεκαεπτά, εναντίον είκοσι πέντε και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ξαναπείτε, τώρα που διορθώθηκε η ψήφος της κ. Χαραλαμπίδου, τα τελικά αποτελέσματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τρεις.  Υπέρ δεκαεπτά, εναντίον είκοσι πέντε και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Εντάξει, θα το ελέγξουμε από μέσα, για να δούμε ότι διορθώθηκε. 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, δεκαεπτά ψήφους υπέρ και μία αποχή, η πρόταση νόμου 
καταψηφίζεται*. 

 Το ενδέκατο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022», είναι πρόταση 
νόμου των κ. Ηλία Μυριάνθους εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, Σταύρου Παπαδούρη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και Πανίκου Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος.   

 Παρακαλώ τον κ. Γεωργίου να διαβάσει τον σκοπό και παρακαλώ τους υπόλοιπους, αν θέλουν, να τον 
ακούσουν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε: 

1. να μειωθεί το ανώτατο όριο της συνολικής χρηματικής επιβάρυνσης από πεντακόσια ευρώ (€500) σε 
εκατό πενήντα ευρώ (€150) για τη χρονική περίοδο μεταξύ της ημερομηνίας έναρξης της ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου και της 31ης Δεκεμβρίου 2024 όσον αφορά τις ετήσιες εκθέσεις με ημερομηνία 
σύνταξης εντός των ετών 2021 και 2022· και 

2. να επιστραφεί η διαφορά σε εταιρείες που ήδη κατέβαλαν χρηματική επιβάρυνση που υπερβαίνει τα 
εκατό πενήντα ευρώ (€150), λόγω μη έγκαιρης παράδοσης των ετήσιων εκθέσεών τους με ημερομηνία 
σύνταξης εντός των ετών 2021 ή/και 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Χρύσης Παντελίδης 

 Νίκος Σύκας Ηλίας Μυριάνθους 

 Κώστας Κώστα Μιχάλης Γιακουμή 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή στις 27 Ιανουαρίου 2022 από τους κ. Ηλία Μυριάνθους εκ 
μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, Σταύρο Παπαδούρη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών και Πανίκο Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 Φεβρουαρίου και 17 και 24 Μαΐου 2022.  
Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Διανοητικής Ιδιοκτησίας του ίδιου 
υπουργείου, του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Παγκύπριου 
Δικηγορικού Συλλόγου, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), των εργοδοτικών 
οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ και της ΠΟΒΕΚ. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση ενώπιον της επιτροπής παρευρέθηκε επίσης το μέλος της επιτροπής 
κ. Πανίκος Λεωνίδου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του περί 
Εταιρειών Νόμου, ώστε να μειωθεί από πεντακόσια ευρώ (€500) σε εκατό πενήντα ευρώ (€150) το ανώτατο 
όριο της συνολικής χρηματικής επιβάρυνσης που δύναται να επιβληθεί σε εταιρεία που παραλείπει να 
παραδώσει την ετήσια έκθεσή της στο Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Διανοητικής Ιδιοκτησίας εντός της 
προβλεπόμενης χρονικής προθεσμίας. 

 Οι εισηγητές της υπό συζήτηση πρότασης νόμου επισήμαναν ότι πολλές επιχειρήσεις αδυνατούν να 
αντεπεξέλθουν στα χρονικά περιθώρια που καθορίζονται στον περί Εταιρειών Νόμο για την υποβολή της 
ετήσιας έκθεσής τους στον Έφορο Εταιρειών, με αποτέλεσμα να επιβαρύνονται με αχρείαστες κυρώσεις και 
υψηλά πρόστιμα που θέτουν σε κίνδυνο την οικονομική βιωσιμότητά τους.   

 
* Υπέρ: Ευθύμιος Δίπλαρος (ΔΗΣΥ), ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΚΣ ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, Σταύρος Παπαδούρης 

(Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 

 Εναντίον: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

 Αποχές: Ειρήνη Χαραλαμπίδου (ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
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 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών εξέφρασε επιφυλάξεις αναφορικά με τον σκοπό και τις 
επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου.  Ειδικότερα, δήλωσε ότι σκοπός του νομοθέτη σε σχέση με τη 
συγκεκριμένη διάταξη της ισχύουσας νομοθεσίας είναι η αποτροπή της νομιμοποίησης παράνομων εσόδων 
από εταιρείες που δραστηριοποιούνται στη Δημοκρατία και ως εκ τούτου σε περίπτωση μείωσης της 
χρηματικής επιβάρυνσης ο σκοπός αυτός θα αποδυναμωθεί.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και του Τμήματος Εφόρου 
Εταιρειών και Διανοητικής Ιδιοκτησίας του ίδιου υπουργείου συμφώνησαν με τις επιφυλάξεις που εκφράστηκαν 
από το Υπουργείο Οικονομικών και επισήμαναν την ανάγκη όπως το ύψος της χρηματικής επιβάρυνσης 
παραμείνει αμετάβλητο. 

 Συναφώς, η εκπρόσωπος του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Διανοητικής Ιδιοκτησίας κατέθεσε 
στοιχεία ενώπιον της επιτροπής τα οποία καταδεικνύουν ότι τα προβλεπόμενα πρόστιμα συμβάλλουν 
πράγματι στη συμμόρφωση των εταιρειών με την προβλεπόμενη υποχρέωση, επισημαίνοντας ότι δεν 
ενδείκνυται η προτεινόμενη μείωσή τους. 

 Ο εκπρόσωπος της εργοδοτικής οργάνωσης ΚΕΒΕ τόνισε την ανάγκη να παρασχεθούν διευκολύνσεις 
στις επιχειρήσεις, δεδομένης της αδυναμίας καταβολής των επιβαλλόμενων χρηματικών επιβαρύνσεων από 
μικρομεσαίες εταιρείες εξαιτίας της οικονομικής δυσπραγίας που έχει επιφέρει η πανδημία COVID-19. 

 Ο εκπρόσωπος της ΟΕΒ συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου και 
εισηγήθηκε τη μείωση της προβλεπόμενης χρηματικής επιβάρυνσης για όσο χρονικό διάστημα διαρκούν οι 
επιπτώσεις της πανδημίας. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΟΒΕΚ συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου. 

 Ο εκπρόσωπος του ΣΕΛΚ συμφώνησε με τις πιο πάνω θέσεις και παράλληλα εισηγήθηκε όπως 
παρασχεθούν διευκολύνσεις στις εταιρείες που είναι δύσκολο να ανταποκριθούν στην καταβολή της 
χρηματικής επιβάρυνσης.   

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω συζήτησης, την επιτροπή απασχόλησε η δυνατότητα παράτασης της 
ημερομηνίας υποβολής της ετήσιας έκθεσης στο Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Διανοητικής Ιδιοκτησίας μέχρι το 
τέλος κάθε έτους, καθώς και η παραχώρηση διευκολύνσεων σε εταιρείες οι οποίες δεν κατέστη δυνατό να 
υποβάλουν τις οικονομικές τους καταστάσεις λόγω της πανδημίας.  

 Συναφώς, η επιτροπή ζήτησε από τους εκπροσώπους των αρμόδιων υπουργείων όπως προβούν σε 
περαιτέρω εισηγήσεις για εξεύρεση πιθανών λύσεων στο όλο θέμα. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο, αφού προηγήθηκε συνάντηση μεταξύ των κυβερνητικών αρμοδίων και των 
ενδιαφερόμενων φορέων, υποβλήθηκε στην επιτροπή σχετική εισήγηση για μείωση του ανώτατου ορίου της 
συνολικής χρηματικής επιβάρυνσης από πεντακόσια ευρώ (€500) σε εκατό πενήντα ευρώ (€150) μόνο για τη 
χρονική περίοδο μεταξύ της ημερομηνίας έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου και της 31ης 
Δεκεμβρίου 2024 όσον αφορά τις ετήσιες εκθέσεις με ημερομηνία σύνταξης εντός των ετών 2021 και 2022. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας αναφορικά με την πιο πάνω εισήγηση δήλωσε 
ότι συνιστά άνιση μεταχείριση έναντι των εταιρειών οι οποίες ήδη κατέβαλαν, λόγω μη έγκαιρης παράδοσης 
των ετήσιων εκθέσεών τους με ημερομηνία σύνταξης εντός των ετών 2021 και 2022, χρηματική επιβάρυνση 
μεγαλύτερη από εκατό πενήντα ευρώ (€150) και προς τούτο εισηγήθηκε όπως τα ποσά που καταβλήθηκαν 
πέραν του εν λόγω ποσού επιστραφούν στις εν λόγω εταιρείες.  

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε όπως τροποποιήσει το 
κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε σε αυτό να προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Μείωση του ανώτατου ορίου της συνολικής χρηματικής επιβάρυνσης από πεντακόσια ευρώ (€500) σε 
εκατό πενήντα ευρώ (€150) μόνο για τη χρονική περίοδο μεταξύ της ημερομηνίας έναρξης της ισχύος 
του προτεινόμενου νόμου και της 31ης Δεκεμβρίου 2024 όσον αφορά τις ετήσιες εκθέσεις με ημερομηνία 
σύνταξης εντός των ετών 2021 και 2022. 

2. Επιστροφή της διαφοράς σε εταιρείες που ήδη κατέβαλαν χρηματική επιβάρυνση που υπερβαίνει τα 
εκατό πενήντα ευρώ (€150) λόγω μη έγκαιρης παράδοσης των ετήσιων εκθέσεών τους με ημερομηνία 
σύνταξης εντός των ετών 2021 ή/και 2022. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει τροποποιηθεί 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Να ξεκινήσουμε με τον εισηγητή. 
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 Κύριε Λεωνίδου, μετά... 

 Α, έχουμε αρκετούς ομιλητές.  Λοιπόν, να κλείσει ο κατάλογος, παρακαλώ, να δηλώσουν πόσοι, πόσες 
επιθυμούν να μιλήσουν και θα κλείσει η λίστα, ξεκινώντας από τον κ. Λεωνίδου, ο οποίος θα είναι σύντομος, 
είμαι σίγουρη. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Πάρα πολύ σύντομος, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ για τη συνεργασία. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Κυρίες συναδέλφισσες, 

 Σε αυτή τη δύσκολη πραγματικά περίοδο που διανύουμε αυτή τη στιγμή, αυτή την περίοδο, μετά την 
οικονομική κρίση, μετά την πανδημία και τώρα με τις συνέπειες του πολέμου στην Ουκρανία, συσσωρεύονται 
τεράστια οικονομικά προβλήματα, που αποτυπώνονται ασφαλώς και δυστυχώς στην αύξηση της τιμής του 
πετρελαίου και της γενικευμένης ακρίβιας, με αποτέλεσμα να πλήττονται τόσο τα νοικοκυριά όσο και οι 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις.   

 Ας μην ξεχνάμε ότι η πλειοψηφία των επιχειρήσεων στην Κύπρο είναι μικρές και μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις που απασχολούν συνολικά πολύ μεγάλο αριθμό εργαζομένων, ενώ παράλληλα αποτελούν τη 
ραχοκοκκαλιά της οικονομίας του τόπου.  Ως αποτέλεσμα των έκτακτων συνθηκών και της κλιμακούμενης 
οικονομικής κρίσης κρίνουμε αναγκαίο, όπου αυτό είναι εφικτό από την πλευρά του κοινοβουλίου, να 
προτείνουμε μέτρα απάμβλυνσης των οικονομικών δυσχερειών που αντιμετωπίζουν οι κυπριακές εταιρείες.   

 Στο πλαίσιο αυτό έχουμε καταθέσει με τους συναδέλφους κ. Ηλία Μυριάνθους και Σταύρο Παπαδούρη 
την εν λόγω πρόταση νόμου για μείωση του ορίου της συνολικής επιβάρυνσης που δύναται να επιβληθεί σε 
εταιρεία που παραλείπει να παραδώσει την ετήσια έκθεσή της στο Τμήμα Εφόρου Εταιρειών.  Πιο 
συγκεκριμένα, μετά από διαβούλευση το ανώτατο όριο της συνολικής χρηματικής επιβάρυνσης από €500 
μειώνεται σε €150 μόνο για τη χρονική περίοδο μεταξύ της ημερομηνίας έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου 
νόμου και της 31ης Δεκεμβρίου 2024 αναφορικά με την υποβολή των ετήσιων εκθέσεων με ημερομηνία 
σύνταξης εντός των ετών 2021 και 2022.   

 Παράλληλα, σε μια δεύτερη πρόνοια προνοείται η επιστροφή της διαφοράς σε εταιρείες που ήδη 
κατέβαλαν χρηματική επιβάρυνση που υπερβαίνει τα €150 λόγω μη έγκαιρης παράδοσης των ετήσιων 
εκθέσεών τους με ημερομηνία σύνταξης εντός των ετών 2021 ή/και 2022.  Η συγκεκριμένη πρόνοια 
περιλήφθηκε στην εν λόγω τροποποίηση, ώστε να αποφευχθεί το ενδεχόμενο αντισυνταγματικότητας λόγω 
άνισης μεταχείρισης μεταξύ των εταιρειών.   

 Καταλήγοντας, κυρία Πρόεδρε, θέλω να υπενθυμίσω την πρόταση του Δημοκρατικού Κόμματος για την 
πλήρη κατάργηση του ετήσιου τέλους που καταβάλλουν οι εταιρείες ως χαράτσι, θα λέγαμε, και το οποίο 
επιβλήθηκε τότε λόγω των μνημονιακών μας υποχρεώσεων. 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Κύριε Μυριάνθους;  Επειδή είστε και εισηγητής. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,    

 Η συγκεκριμένη πρόταση νόμου που καταθέτουμε μαζί με τους συναδέλφους, τον κ. Λεωνίδου και τον κ. 
Παπαδούρη, έχει αντιμετωπιστεί θετικά απ’ όλους τους συναδέλφους στην επιτροπή Εμπορίου, είναι ομόφωνη.  
Στην πραγματικότητα από την περίοδο που είχαμε συζητήσει τη νομοθεσία στην προηγούμενη σύνθεση της 
Βουλής, υπό την προεδρία του κ. Βότση, είχαμε εκφράσει τις επιφυλάξεις μας για το ύψος αυτών των 
επιβαρύνσεων.  Μία, θα έλεγα, επιβάρυνση η οποία πραγματικά «σπάζει κόκκαλα», αν λάβουμε υπόψη και τις 
ιδιάζουσες συνθήκες στις οποίες έχουν περιέλθει ιδίως οι μικρές και μικρομεσαίες επιχειρήσεις. 
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 Την ίδια στιγμή όμως θα πω ότι στο πρόβλημα αυτό που παρουσιάζεται με την προστιμολαγνεία που 
υπάρχει σε πολλές νομοθεσίες, αλλά ιδίως νομοθεσίες οι οποίες επηρεάζουν τις μικρές επιχειρήσεις, νομίζω 
ότι επιτέλους θα πρέπει να μπει ένας φραγμός.  Και θα πρέπει η ίδια η νομοθεσία...  Παρ’ όλο ότι, ναι, για 
λόγους συμβιβασμού, για να κλείσει το θέμα όσο το δυνατόν πιο σύντομα, έχουμε πει ότι θα επανέλθει στα δύο 
χρόνια, εγώ θεωρώ ότι ως επιτροπή Εμπορίου, ως Βουλή θα πρέπει σε κάποια φάση να ανοίξουμε ξανά το 
κεφάλαιο των επιβαρύνσεων αυτών των επιχειρήσεων.  Και θα έλεγα ότι τα επόμενα τρία θέματα σχετίζονται με 
το να μπορέσουμε να ξεφορτώσουμε την πίεση του διοικητικού κόστους από τις εταιρείες.  Αυτό είναι συναφές, 
από την άποψη ότι και το πρόστιμο το οποίο επιδέχονται με διάφορες νομοθεσίες ή το τέλος, όπως έχει 
αναφέρει προηγουμένως ο συνάδελφος ο κ. Λεωνίδου, των €350, πραγματικά θα πρέπει να μπουν σε ένα 
πλαίσιο σφαιρικής συζήτησης, για να δούμε με ποιο τρόπο πραγματικά μπορεί, ναι, να είναι συνεπείς οι 
εταιρείες απέναντι στις υποχρεώσεις τους από τη μια, αλλά και από την άλλη να μη «σκοτώνουμε» ακριβώς 
αυτές τις επιχειρήσεις στην προσπάθειά μας να τις φέρουμε στο να είναι συνεπείς, να είναι στα πλαίσια των 
χρονοδιαγραμμάτων και όλα όσα πραγματικά θέλει να επιβάλει μέσα από τις Οδηγίες της η Ευρωπαϊκή 
Ένωση. 

 Θεωρώ ότι είμαστε προς την ορθή κατεύθυνση, αλλά την ίδια στιγμή επαναλαμβάνω ότι αυτό το 
κεφάλαιο θα πρέπει να το ξανανοίξουμε ίσως στους επόμενους μήνες, στον επόμενο χρόνο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ πάρα πολύ. 

 Κύριε Παπαδούρη, και εσείς εισηγητής.  Σας ακούμε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Μέσα σε δέκα δευτερόλεπτα, Πρόεδρε, όπως πάντα. 

 Υπάρχει η στιγμή της συνέπειας και η στιγμή της επιβίωσης.  Σήμερα είμαστε στην ώρα της επιβίωσης 
για κάποιες εταιρείες.  Μετά τον κορωνοϊό απευθείας το θέμα της εισβολής της Ρωσίας στην Ουκρανία.  Ό,τι 
μπορούμε να δώσουμε αυτή τη στιγμή στον επιχειρηματικό κόσμο ως ελάφρυνση, χωρίς φυσικά να γίνεται 
κατάχρηση του οποιουδήποτε συστήματος, εμείς θα το στηρίξουμε.  Και γι’ αυτό μαζί με τον φίλο τον Ηλία και 
τον Πανίκο προχωρήσαμε προς την κατάθεση αυτής της πρότασης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ πάρα πολύ και για το σύντομο. 

 Ο κ. Γιακουμή. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.   

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η συγκεκριμένη πρόταση γίνεται, ώστε να μειωθεί η χρηματική επιβάρυνση που δύναται να επιβληθεί σε 
εταιρεία που παρέλειψε να παραδώσει την ετήσια έκθεσή της στο Τμήμα Εφόρου Εταιρειών εντός της 
προβλεπόμενης χρονικής προθεσμίας από €500 σε €150.  Και αυτό μας βρίσκει σύμφωνους, κυρία Πρόεδρε.   

 Να σημειώσω ότι είναι υποχρέωσή μας να σταθούμε δίπλα στις επιχειρήσεις, ειδικότερα τις 
μικρομεσαίες, που όλο αυτό το διάστημα είχαν και έχουν να αντιμετωπίσουν σωρεία οικονομικών 
προβλημάτων ένεκα της πανδημίας που διήρκεσε τρία χρόνια, αλλά και του Ουκρανικού τώρα.   

 Ως ΔΗΠΑ-Συνεργασία έχουμε βάλει μια πρόταση συγκεκριμένα για τις ΜΚΟ, το τέλος των €350 το οποίο 
θα συζητηθεί στην επιτροπή μας, και επίσης προτιθέμεθα, κυρία Πρόεδρε, να φέρουμε συγκεκριμένες 
προτάσεις το αμέσως επόμενο διάστημα, που θα αμβλύνουν ακόμα περισσότερο τα γραφειοκρατικά και άλλα 
θέματα που δυσκολεύουν το επιχειρείν. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ πολύ. 

 Ο κ. Κώστας Κώστα. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 



 
 

2154 
 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βεβαίως θα ψηφίσουμε την πρόταση και είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, θα βοηθήσει τις πολύ μικρές 
επιχειρήσεις μέσα σε τούτες τες συνθήκες.  Αν εβκήκα στο βήμα, βασικά εβκήκα, για να πω ότι έντζιε ήταν 
ρόδινα τα πράματα τζιαι τα ίδια θα πω τζιαι για τες άλλες τις προτάσεις.  Όταν εκατατέθηκεν η πρόταση, η 
αντίδραση υπουργείων, φορέων, της κυβέρνησης, εποπτικών μηχανισμών ήταν αρνητική.  Έντζιε δέχουνταν 
δηλαδή να περάσει τούτη η πρόταση.  Τζιαι, για να πετύχουμε να ’μαστε δαμαί σήμερα, είναι με την επιμονή 
της επιτροπής, του προέδρου, αλλά τζιαι του Ονούφριου, που προέδρευε στις τρεις συνεδρίες, για να ’μαστε 
ειλικρινείς, τζιαι των μελών της επιτροπής τζιαι, όταν τους είπαμε ότι «ξέρετε, θέλετε εν θέλετε, εμείς ομόφωνα 
εννά την πάρουμε στην ολομέλεια», αναγκαστήκαν τζιαι έκαμαν μια σύσκεψη ούλλοι μεταξύ τους, ηύραν τα, 
ήρταν τζιαι μας είπαν «εντάξει, δεχούμαστεν ως το ’24».  Μάλιστα, ηύραν μας τζιαι τη λύση με τη Νομική 
Υπηρεσία πώς θα επιστραφούν τα λεφτά πίσω σε τούτες τες εταιρείες που εν επληρώσαν.   

 Το λέω τούτο, για να καταλήξω στο ότι, άμα θέλουμε κάτι, μπορούμε να το καταφέρουμε.  Τζιαι, 
δεύτερον, εν σημαίνει ότι, άμα θέλουν κάποιοι να γίνει κάτι, εμείς εν μπορούμε να το κάμουμε.  Άμα τους 
φοητσιάσεις λλίον, να δείτε ότι ούλλα γίνονται! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κώστα. 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Είναι γεγονός ότι ο επιχειρηματικός κόσμος, οι επιχειρήσεις μας περνούν τη μια κρίση μετά την άλλη και 
αυτονόητα κρατούν τον αγώνα τους για επιβίωση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άριστο Δαμιανού) 

 Ε, μπορεί να ειπωθεί και αυτό ως γκαντεμιά.  

 Ωστόσο όμως, η προσπάθειά μας είναι να βοηθήσουμε μερικώς σε αυτή την έκφραση των δυσκολιών.  
Το να υπάρχουν αυτές οι καθυστερήσεις θεωρώ ότι είναι μια βοήθεια προς τις επιχειρήσεις και θα συμφωνήσω 
με τον συνάδελφο ότι πρέπει να επαναξιολογούνται όλες οι αποφάσεις.  Μάλιστα, τέτοιου είδους αποφάσεις, 
όταν τις λαμβάνεις, μπορεί στο τέλος της ημέρας να σου βγουν και διαφορετικά από το ζητούμενο ή τη 
φιλοσοφία, από αυτό που επιδιώκεις.  Άρα λοιπόν, κυρίως σε σχέση με τις επόμενες προτάσεις νόμου, εκεί 
πραγματικά θα πρέπει να επαναξιολογήσουμε ακόμη και τα ίδια τα ποσά και τα κριτήρια τα οποία έχουμε 
βάλει, ακριβώς για να δούμε πώς βαίνει, πώς διατηρείται η φιλοσοφία.  

 Εγώ θα ήθελα να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους στην επιτροπή για το πνεύμα, που ο αγαπητός 
Κώστας προηγουμένως έχει αναφέρει.  Εργαστήκαμε πεισματικά, επίμονα και αποφασιστικά, θα έλεγα.  Μόνο, 
δε θεωρώ ότι ήταν έκφραση αυτή η δυσκολία και η αναποφασιστικότητα από πλευράς πολιτικής ηγεσίας είτε 
του Οικονομικών είτε των άλλων υπουργείων.  Αντιθέτως, είναι μια σταθερή νοοτροπία της δημόσιας 
διοίκησης, όπου τα πράγματα δεν μπαίνουν στη λογική αμέσως δημιουργικά να συμβάλουν στην επίλυση 
προβλήματος ή στη λήψη πρωτοβουλίας, η οποία προέρχεται από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, από εμάς 
τους αντιπροσώπους των πολιτών.  Μπορεί κάποιοι να είναι στα γραφεία τους, να έχουν μια σχετική απόσταση 
από την πραγματικότητα, αυτό δε σημαίνει όμως ότι εμείς θα πρέπει να το βάζουμε κάτω.  Αντιθέτως, με 
επιμονή και με ενότητα -και ευχαριστώ όλους τους συναδέλφους- μπορούμε να φέρουμε αποτελέσματα.  Δεν 
ήταν η πρώτη φορά που η επιτροπή μας έχει φέρει τέτοιου είδους αποτελέσματα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Προχωράμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

 Κύριε Γεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 120 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα και να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα, μόλις ετοιμαστούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Παρόντες τριάντα τρεις, υπέρ τριάντα τρεις.  Ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία!  Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα δύο, υπέρ τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Είναι ομόφωνο. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο, με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή. 

 Τα υπ’ αριθμόν 12, 13, 14 και 15 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2022», «Ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και 
Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022», «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» και «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2022».  Τα 
τρία πρώτα θέματα αφορούν προτάσεις νόμου των κ. Ηλία Μυριάνθους εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, Μάριου Μαυρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, Αλέκου Τρυφωνίδη και Μιχάλη Γιακουμή εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία 
Δημοκρατικών Δυνάμεων και το τέταρτο θέμα είναι πρόταση νόμου των κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, Ονούφριου 
Κουλλά και Νίκου Σύκα εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και Χριστιάνας 
Ερωτοκρίτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να αναγνώσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 12 θέματος:  Τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε να απλοποιηθεί η 
διαδικασία ελέγχου των οικονομικών καταστάσεων εταιρειών των οποίων το καθαρό ύψος του κύκλου 
εργασιών και το σύνολο του ισολογισμού τους δεν υπερβαίνει τις διακόσιες χιλιάδες ευρώ (€200.000) και τις 
πεντακόσιες χιλιάδες ευρώ (€500.000), αντίστοιχα, μέσω της εφαρμογής εναλλακτικής διαδικασίας 
διαβεβαίωσης, η οποία υποχρεωτικά διενεργείται από νόμιμο ελεγκτή ή νόμιμο ελεγκτικό γραφείο, καλούμενη 
ως «επισκόπηση». 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 13 θέματος:  Τροποποίηση του περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων 
Συνεταιρισμών και Εμπορικών Επωνυμιών Νόμου, ώστε να εναρμονιστεί με την προτεινόμενη τροποποίηση 
του περί Εταιρειών (Τροποποιητικού) (Αρ. 3) Νόμου του 2022. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 14 θέματος:  Τροποποίηση του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
Νόμου, ώστε να εναρμονιστεί με την προτεινόμενη τροποποίηση του περί Εταιρειών (Τροποποιητικού) (Αρ. 3) 
Νόμου του 2022 (θέμα υπ’ αριθμόν 12 ημερήσιας διάταξης), και παροχή δυνατότητας υποβολής των υπό 
επισκόπηση οικονομικών καταστάσεων στα φυσικά πρόσωπα, νοουμένου ότι δεν υπάρχει υπέρβαση των 
προτεινόμενων ορίων με βάση τον υπό τροποποίηση περί Εταιρειών Νόμο. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 15 θέματος:  Τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε να απλοποιηθεί η 
διαδικασία ελέγχου των οικονομικών καταστάσεων εταιρειών των οποίων το καθαρό ύψος του κύκλου 
εργασιών και το σύνολο του ισολογισμού τους δεν υπερβαίνει τις διακόσιες χιλιάδες ευρώ (€200.000) και τις 
πεντακόσιες χιλιάδες ευρώ (€500.000), αντίστοιχα, μέσω της εφαρμογής εναλλακτικής διαδικασίας 
διαβεβαίωσης, η οποία καλείται «επισκόπηση» και υποχρεωτικά διενεργείται από νόμιμο ελεγκτή ή νόμιμο 
ελεγκτικό γραφείο. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τις 
προτάσεις νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος  

Παρόντες: 
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 Ονούφριος Κουλλά, αναπλ. πρόεδρος  Χρύσης Παντελίδης 

 Νίκος Σύκας Ηλίας Μυριάνθους 

 Κώστας Κώστα Μιχάλης Γιακουμή 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Σταύρος Παπαδούρης 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε τις τέσσερις 
προτάσεις νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 
Μαρτίου, 5 Απριλίου, 10, 17 και την 31η Μαΐου 2022.  Ειδικότερα, η πρώτη, η δεύτερη και η τρίτη πρόταση 
νόμου κατατέθηκαν στη Βουλή στις 10 Φεβρουαρίου 2022 από τους κ. Ηλία Μυριάνθους εκ μέρους του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, Μάριο Μαυρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού και Αλέκο Τρυφωνίδη και Μιχάλη Γιακουμή εκ μέρους της Δημοκρατικής 
Παράταξης.  Η τέταρτη πρόταση νόμου κατατέθηκε στη Βουλή στις 24 Φεβρουαρίου 2022 από τους κ. Κυριάκο 
Χατζηγιάννη, Ονούφριο Κουλλά και Νίκο Σύκα εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και Χριστιάνα Ερωτοκρίτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος. 

 Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Διανοητικής 
Ιδιοκτησίας του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Φορολογίας και της Υπηρεσίας 
Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας 
Ελεγκτικού Επαγγέλματος, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου, του 
Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ) και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ.  

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση ενώπιον της επιτροπής, παρευρέθηκαν επίσης και το μέλος της 
επιτροπής κ. Πανίκος Λεωνίδου και τα μη μέλη της επιτροπής κ. Μάριος Μαυρίδης και Χριστιάνα Ερωτοκρίτου. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά είχε κατατεθεί στη Βουλή, είναι η τροποποίηση 
του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε να απλοποιηθεί η διαδικασία ελέγχου των οικονομικών καταστάσεων 
εταιρειών των οποίων το καθαρό ύψος του κύκλου εργασιών και το σύνολο του ισολογισμού τους δεν 
υπερβαίνουν τις επτακόσιες χιλιάδες ευρώ (€700.000) και το ένα εκατομμύριο ευρώ (€1.000.000), αντίστοιχα, 
μέσω της εφαρμογής εναλλακτικής διαδικασίας διαβεβαίωσης, η οποία υποχρεωτικά διεξάγεται από νόμιμο 
ελεγκτή ή νόμιμο ελεγκτικό γραφείο, καλούμενη ως «επισκόπηση».  Σύμφωνα με την εν λόγω πρόταση νόμου, 
το καθαρό ύψος του κύκλου εργασιών δεν περιλαμβάνει τα έσοδα από ενοίκια, τους τόκους, τα μερίσματα, τα 
δικαιώματα και τα κέρδη ή ζημιές που είτε πραγματοποιήθηκαν είτε δεν έχουν πραγματοποιηθεί. 

 Σκοπός της δεύτερης και τρίτης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ομορρύθμων και 
Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και Εμπορικών Επωνυμιών Νόμου και του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων Νόμου, αντίστοιχα, ώστε οι διατάξεις τους να εναρμονιστούν με την προτεινόμενη στην πρώτη 
πρόταση νόμου τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου. 

 Σκοπός της τέταρτης πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά είχε κατατεθεί στη Βουλή, είναι η 
τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε να απλοποιηθεί η διαδικασία ελέγχου των οικονομικών 
καταστάσεων εταιρειών των οποίων το καθαρό ύψος του κύκλου εργασιών τους δεν υπερβαίνει τις διακόσιες 
χιλιάδες ευρώ (€200.000) μέσω εφαρμογής εναλλακτικής διαδικασίας διαβεβαίωσης, η οποία υποχρεωτικά 
διεξάγεται από νόμιμο ελεγκτή ή νόμιμο ελεγκτικό γραφείο, καλούμενη ως «επισκόπηση».  Σύμφωνα με την εν 
λόγω πρόταση νόμου, το καθαρό ύψος του κύκλου εργασιών περιλαμβάνει τα έσοδα από ενοίκια, τους τόκους, 
τα μερίσματα, τα δικαιώματα και τα κέρδη ή ζημιές που είτε πραγματοποιήθηκαν είτε δεν έχουν 
πραγματοποιηθεί. 

 Οι πιο πάνω προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες, ώστε να μειωθεί αφενός ο διοικητικός 
φόρτος των πολύ μικρών επιχειρήσεων και αφετέρου να αντιμετωπιστεί πρακτικά το θέμα που αφορά στο 
πραγματικό κόστος που επωμίζονται οι εταιρείες και οι ελεγκτικοί οίκοι, λόγω της εργασίας που διενεργείται 
σήμερα σε σχέση με το πραγματικό όφελος που έχουν αμφότεροι. 

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής συμφώνησαν με τη φιλοσοφία και τις επιδιώξεις 
των υπό αναφορά προτάσεων νόμου. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης ενώπιον της επιτροπής, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 
προτάσεων νόμου, επισήμανε ότι τα όρια όσον αφορά το καθαρό ύψος του κύκλου εργασιών και το σύνολο του 
ισολογισμού των εταιρειών που θα επηρεαστούν από τις προτεινόμενες ρυθμίσεις χρήζουν προσεκτικής 
μελέτης. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Φορολογίας δήλωσαν ότι η φορολόγηση στην Κύπρο στηρίζεται στα 
λογιστικά βιβλία και στις ελεγμένες οικονομικές καταστάσεις για σκοπούς επιβολής άμεσης και έμμεσης 



 
 

2157 
 

φορολογίας, εντούτοις, λαμβανομένης υπόψη της ανάγκης για μείωση του κόστους που επωμίζονται οι μικρές 
επιχειρήσεις, συμφώνησαν με τις επιδιώξεις των υπό αναφορά προτάσεων νόμου.  Παράλληλα, εισηγήθηκαν 
όπως το όριο όσον αφορά το καθαρό ύψος του κύκλου εργασιών καθοριστεί μεταξύ εκατό χιλιάδων ευρώ 
(€100.000) και διακοσίων χιλιάδων ευρώ (€200.000).  Όσον αφορά το όριο του συνόλου ισολογισμού, οι ίδιοι 
δήλωσαν ότι αυτό θα μπορούσε να καθοριστεί στις τριακόσιες πενήντα χιλιάδες ευρώ (€350.000) έως και 
πεντακόσιες χιλιάδες ευρώ (€500.000). 

 Σημειώνεται ότι, κατόπιν αιτήματος της επιτροπής, το Τμήμα Φορολογίας κατέθεσε στατιστικά στοιχεία 
σε σχέση με τις εταιρείες που υπέβαλαν τις οικονομικές τους καταστάσεις ενώπιόν του για τα έτη 2017 και 2018 
σωρευτικά, σε συνάρτηση με τα συνολικά εισοδήματα και το σύνολο των περιουσιακών τους στοιχείων, ώστε 
να δύναται να εξακριβωθεί ο αριθμός των εταιρειών οι οποίες θα επηρεαστούν από τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας επισήμανε ότι για τους σκοπούς της Οδηγίας 
2013/34/EE του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 26ης Ιουνίου 2013, που αφορά μεταξύ 
άλλων τις ετήσιες οικονομικές καταστάσεις, τις ενοποιημένες οικονομικές καταστάσεις και συναφείς εκθέσεις 
επιχειρήσεων ορισμένων μορφών, «πολύ μικρή επιχείρηση», ορίζεται η εταιρεία η οποία πληροί δύο εκ των 
τριών ακόλουθων κριτηρίων: το σύνολο ισολογισμού της δεν υπερβαίνει τις τριακόσιες πενήντα χιλιάδες ευρώ 
(€350.000), το καθαρό ύψος του κύκλου εργασιών της δεν υπερβαίνει τις επτακόσιες χιλιάδες ευρώ (€700.000) 
ή/και ο μέσος όρος απασχολουμένων της δεν υπερβαίνει τα δέκα (10) άτομα. 

 Οι εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου εισηγήθηκαν όπως ορισμένες οντότητες οι οποίες 
αδειοδοτούνται από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου εξαιρεθούν από την προτεινόμενη ρύθμιση, 
ανεξαρτήτως του κύκλου εργασιών τους, αναφέροντας ενδεικτικά τα ιδρύματα πληρωμών (payment 
institutions) και τα ιδρύματα ηλεκτρονικού χρήματος (e-money institutions).  Περαιτέρω, δήλωσαν ότι, σε 
περίπτωση ψήφισης των προτάσεων νόμου σε νόμους, οι οδηγίες της Κεντρικής Τράπεζας θα τροποποιηθούν 
ανάλογα.  Ωστόσο, επισήμαναν ότι καμία εποπτική αρχή δε δύναται να υποχρεώσει τους εποπτευόμενούς της 
να μην εφαρμόσουν αυστηρότερο έλεγχο. 

 Η εκπρόσωπος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου συμφώνησε με την πιο πάνω άποψη, ότι δε θα 
πρέπει να περιοριστεί η εξουσία της εν λόγω επιτροπής να απαιτεί την υποβολή ελεγμένων οικονομικών 
καταστάσεων από τους εποπτευομένους της, ούτε και η εξουσία της σε σχέση με την αξιολόγηση των μετόχων 
των εποπτευομένων της, ήτοι των ιδιωτικών εταιρειών οι οποίες συμμετέχουν άμεσα ή έμμεσα σε εταιρείες που 
εποπτεύονται από αυτή. 

 Η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών δήλωσε ότι, με βάση το άρθρο 394ΚΑ 
του περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων Νόμου, οι εταιρείες 
ασφαλειομεσιτών οφείλουν να υποβάλλουν στον Έφορο Ασφαλίσεων τις ελεγμένες οικονομικές τους 
καταστάσεις. 

 Οι εκπρόσωποι της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού Επαγγέλματος δήλωσαν ότι με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις το επίπεδο του ελέγχου των εταιρειών αναμένεται ότι θα βελτιωθεί, εφόσον θα 
επικεντρώνεται στις εταιρείες με σημαντική οικονομική δραστηριότητα. Παράλληλα, ανέφερε ότι η Κύπρος είναι 
η μόνη χώρα η οποία δεν έχει εφαρμόσει την απλοποιημένη μέθοδο ελέγχου των οικονομικών καταστάσεων 
των εταιρειών.  Επιπροσθέτως, επισήμανε ότι, σε περίπτωση που η διαδικασία αυτή εποπτεύεται από την εν 
λόγω αρχή, η νομοθεσία που διέπει τις αρμοδιότητές της θα πρέπει να τροποποιηθεί αναλόγως. 

 Η εκπρόσωπος του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου εξέφρασε την άποψη ότι με τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις ο χρόνος ετοιμασίας ελεγμένων οικονομικών καταστάσεων των εταιρειών θα βελτιωθεί. Ωστόσο, 
επισήμανε ότι είναι αναγκαία η επανεξέταση των οδηγιών της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, σύμφωνα με 
τις οποίες οι τράπεζες υποχρεώνονται να ζητούν από τις εταιρείες την υποβολή ελεγμένων οικονομικών 
καταστάσεων για τα τρία προηγούμενα έτη. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ) εισηγήθηκαν αρχικά όπως 
από την υποχρέωση πλήρους ελέγχου των οικονομικών τους καταστάσεων εξαιρεθούν οι εταιρείες με κύκλο 
εργασιών και σύνολο ισολογισμού ύψους μέχρι εκατό πενήντα χιλιάδες ευρώ (€150.000) ή διακόσιες χιλιάδες 
ευρώ (€200.000), αντίστοιχα, εντούτοις συμφώνησαν με τα προτεινόμενα από το Τμήμα Φορολογίας όρια. 
Περαιτέρω, επισήμανε ότι, με βάση την Οδηγία 2013/34/EE, η δυνατότητα εφαρμογής της απλοποιημένης 
μεθόδου ελέγχου των οικονομικών καταστάσεων παρέχεται ως δυνητική ευχέρεια στα κράτη μέλη να την 
εφαρμόσουν.  

 Οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ εισηγήθηκαν όπως σε πρώτο στάδιο η 
προτεινόμενη ρύθμιση εφαρμοστεί σε εταιρείες με χαμηλό κύκλο εργασιών και σύνολο ισολογισμού και στην 
πορεία τα συγκεκριμένα όρια να αναθεωρηθούν. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
των υπό αναφορά προτάσεων νόμου και παράλληλα προέβη σε ορισμένες εισηγήσεις νομοτεχνικής φύσεως, 
για σκοπούς βελτίωσης των προνοιών των προτάσεων νόμου. Περαιτέρω, όπως επισήμανε, δεν επηρεάζεται η 
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εξουσία οποιασδήποτε αρμόδιας εποπτικής αρχής να ζητεί ελεγμένες οικονομικές καταστάσεις στις 
περιπτώσεις που αυτό κρίνεται αναγκαίο. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Διανοητικής Ιδιοκτησίας ενημέρωσε την επιτροπή 
ότι ο αριθμός των εγγεγραμμένων εταιρειών στο μητρώο του Εφόρου Εταιρειών ανέρχεται στις εκατό ενενήντα 
επτά χιλιάδες οκτακόσιες δεκαπέντε (197 815), εκ των οποίων οι εβδομήντα οκτώ χιλιάδες (78 000) τελούν υπό 
διαδικασία διαγραφής από το μητρώο του Εφόρου Εταιρειών, η οποία δεν έχει ολοκληρωθεί ακόμη λόγω 
υποβολής σχετικής ένστασης στη διαγραφή τους. 

 Κατά τη συζήτηση, μέλη της επιτροπής τόνισαν ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν επηρεάζεται η 
εξουσία οποιασδήποτε εποπτικής αρχής να απαιτεί από τις εποπτευόμενες εταιρείες της την προσκόμιση 
πλήρως ελεγμένων οικονομικών καταστάσεων, εντούτοις επισήμαναν ότι η εν λόγω διακριτική ευχέρεια θα 
πρέπει να ασκείται στις περιπτώσεις που κρίνεται απολύτως αναγκαίο χωρίς να αποδυναμώνεται ο σκοπός 
των προτεινόμενων ρυθμίσεων. 

 Στο πλαίσιο της όλης συζήτησης την επιτροπή απασχόλησε κυρίως ο καθορισμός των ορίων όσον 
αφορά το καθαρό ύψος του κύκλου εργασιών και το σύνολο του ισολογισμού των εταιρειών των οποίων οι 
οικονομικές καταστάσεις θα μπορούν να υπόκεινται σε απλοποιημένη διαδικασία ελέγχου, καθώς και κατά 
πόσο για σκοπούς υπολογισμού του ύψους του κύκλου εργασιών θα συνυπολογίζονται τα έσοδα από ενοίκια, 
τόκους, μερίσματα, δικαιώματα και κέρδη ή ζημιές που είτε πραγματοποιήθηκαν είτε δεν έχουν 
πραγματοποιηθεί. 

 Σημειώνεται ότι οι εισηγητές της πρώτης και τέταρτης πρότασης νόμου, λαμβάνοντας υπόψη την ταύτιση 
της φιλοσοφίας των εν λόγω προτάσεων νόμου, αποφάσισαν όπως ετοιμαστεί και προωθηθεί ενιαίο κείμενο 
αυτών, αφού πρώτα καθοριστούν από την επιτροπή τα πιο πάνω αναφερόμενα όρια.  

 Συναφώς, η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε στο πιο πάνω 
ενιαίο κείμενο να προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Τα όρια αναφορικά με το καθαρό ύψος του κύκλου εργασιών και το σύνολο του ισολογισμού των 
εταιρειών των οποίων οι οικονομικές καταστάσεις θα μπορούν να υπόκεινται σε απλοποιημένη 
διαδικασία ελέγχου να ανέρχονται σε διακόσιες χιλιάδες ευρώ (€200.000) και πεντακόσιες χιλιάδες ευρώ 
(€500.000), αντίστοιχα, επί δύο τουλάχιστον συνεχείς χρήσεις. 

2. Η εξαίρεση από τις προτεινόμενες ρυθμίσεις των εταιρειών οι οποίες υπόκεινται σε ρύθμιση και 
εποπτεία από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, από τον Έφορο Ασφαλίσεων και από την Επιτροπή 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, καθώς και των εταιρειών οι οποίες αποκτούν ή κατέχουν ειδική συμμετοχή στις 
υπό αναφορά εποπτευόμενες εταιρείες. 

3. Το καθαρό ύψος του κύκλου εργασιών να περιλαμβάνει τα εισοδήματα από ενοίκια, τόκους, μερίσματα 
και δικαιώματα εκμετάλλευσης. 

4. Σε περίπτωση που στην ετήσια έκθεση που υποβάλλεται από εταιρεία στον Έφορο Εταιρειών 
επισυνάπτονται οικονομικές καταστάσεις που υποβλήθηκαν σε επισκόπηση, ο Έφορος Εταιρειών να 
καταχωρεί την ετήσια έκθεση χωρίς να ασκεί έλεγχο κατά πόσο το καθαρό ύψος του κύκλου εργασιών 
και το σύνολο του ισολογισμού της εταιρείας υπερβαίνουν τα πιο πάνω αναφερόμενα όρια. 

5. Η ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου καθορίζεται η 1η Ιανουαρίου 2023 και οι 
πρόνοιές του θα εφαρμόζονται για τις οικονομικές καταστάσεις οι οποίες λήγουν την 31η Δεκεμβρίου 
2022 ή οποιαδήποτε άλλη μεταγενέστερη ημερομηνία. 

6. Διαγραφή της πρόνοιας η οποία περιλαμβανόταν στις πιο πάνω προτάσεις νόμου και προβλέπει ότι τα 
όρια των κριτηρίων σχετικά με το σύνολο ισολογισμού και το καθαρό ύψος του κύκλου εργασιών 
προσαυξάνονται κατά είκοσι τοις εκατό (20%) σε συγκεκριμένες περιπτώσεις αναφορικά με 
συγκροτήματα εταιρειών. 

 Όσον αφορά την τρίτη πρόταση νόμου, η επιτροπή αποφάσισε όπως τροποποιήσει το κείμενο αυτής, 
ώστε να προβλέπεται ότι η πιο πάνω αναφερόμενη δυνατότητα υποβολής των οικονομικών καταστάσεων σε 
επισκόπηση ισχύει και για τα φυσικά πρόσωπα, νοουμένου ότι δεν υπάρχει υπέρβαση των πιο πάνω 
αναφερόμενων ορίων.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά προτάσεων νόμου, όπως αυτές 
αναθεωρήθηκαν σύμφωνα με τα πιο πάνω, και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους.     

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2022. 

2. Ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022. 
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3. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

4. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Για τα θέματα με τους αριθμούς 12 και 15 υπάρχει ενιαίο κείμενο προς ψήφιση. 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Να ξεκινήσουμε με τον κ. Μυριάνθους. 

 Κύριε Μυριάνθους, να ξεκινήσουμε από εσάς; 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ναι, ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Από τη θέση μου, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, σας ακούμε. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Θα προσπαθήσω να είμαι όσο γίνεται πιο σύντομος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα το εκτιμούσα πάρα πολύ. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι το προχωρημένο της ώρας.   

 Κυρία Πρόεδρε... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προσπαθώ να σας ακούσω μετά δυσκολίας. 

 Ναι, κύριε Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Όντως είχαμε καταθέσει μία πρόταση νόμου με τους συναδέλφους που έχουν προαναφερθεί.  Είχαμε 
βάλει κάποια όρια στο ζήτημα αυτό, στο να μπορούν οι εταιρείες, οι μικρές επιχειρήσεις με χαμηλό κύκλο 
εργασιών να παρουσιάζουν τις οικονομικές τους καταστάσεις με έναν διαφορετικό τρόπο.  Κατά τη συζήτηση 
που έγινε, ήρθε μία άλλη πρόταση με το ίδιο πνεύμα, με πιο χαμηλά ποσά, από τους συναδέλφους που έχουν 
αναφερθεί προηγουμένως.  Οπότε, στη συζήτηση φαίνεται ότι πάμε με μία συναινετική πρόταση, μία κοινή 
πρόταση, ένα κοινό κείμενο.   

 Ο σκοπός βασικά ποιος είναι;  Παρ’ όλον ότι μπορεί από πλευράς δικής μου να υπάρχουν έτσι έντονες 
απόψεις ότι τα ποσά θα έπρεπε να είχαν διαφοροποιηθεί προς τα πάνω, εντούτοις θεωρούμε ότι αυτή η 
νομοθεσία, η οποία θα έπρεπε να είχε ήδη ψηφιστεί από το 2013, γιατί μιλούμε για μία ευρωπαϊκή Οδηγία του 
’13, που θα έπρεπε να είχε ενσωματωθεί στο εθνικό μας δίκαιο, εντούτοις, αντί να έρθει το κράτος να φέρει 
αυτή τη νομοθεσία, προχώρησε η Βουλή, προχώρησε η επιτροπή Εμπορίου με αυτές τις προτάσεις νόμου, 
ακριβώς για να λύσει το πρόβλημα.   

 Τι είναι ακριβώς αυτό που συζητούμε;  Ουσιαστικά, η Ευρωπαϊκή Ένωση μέσα από Οδηγία της είχε 
δώσει το δικαίωμα στις μικρές επιχειρήσεις, λόγω του κόστους που υπήρχε στο να παρουσιάζουν ελεγμένους 
οικονομικούς λογαριασμούς, με έναν διαφορετικό τρόπο, το λεγόμενο «πρότυπο επισκόπησης», να μπορούν 
να παρουσιάζουν πιο απλοποιημένες οικονομικές καταστάσεις.  Αυτές οι πιο απλοποιημένες οικονομικές 
καταστάσεις ουσιαστικά ελαφρώνουν από άποψη διοικητικών εξόδων αυτές τις επιχειρήσεις.  Και θα φέρω ένα 
παράδειγμα για όσους μπορεί να μην αντιλαμβάνονται ακριβώς την οικονομική ή τη λογιστική θεωρία.  Θα 
φέρω ένα παράδειγμα, δεν ξέρω πόσο πετυχημένο μπορεί να είναι, αλλά νομίζω θα αντιληφθούμε περί τίνος 
πρόκειται.  Καταρχάς, όσον αφορά τα λογιστικά πρότυπα, για να μπορέσει κάποιος να κάνει σωστά τη δουλειά 
του την ελεγκτική, για να επαληθεύσει λογαριασμούς χρεωστών ή πιστωτών, υπάρχει μία μεγάλη, χρονοβόρα 
διαδικασία, που, είτε την εφαρμόσει μία τράπεζα είτε μια πολύ μικρή επιχείρηση, είναι η ίδια διαδικασία που 
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πρέπει να ακολουθηθεί.  Σκεφτείτε, για παράδειγμα, να υπήρχε μία νομοθεσία, η οποία έλεγε ότι, για να κάμει 
ένας γιατρός, ένας χειρούργος μια οποιαδήποτε εγχείρηση, χρειάζεται να υπάρχει αναισθησιολόγος, χρειάζεται 
να υπάρχει καρδιολόγος κ.λπ.  Οπότε, κάποιος ο οποίος θα πήγαινε για μια απλή αφαίρεση λόγω δερματικής 
πάθησης θα έπρεπε να έχει αυτές τις συγκεκριμένες ειδικότητες δίπλα.  Το ίδιο πράγμα συμβαίνει και με τη 
συγκεκριμένη νομοθεσία, που θέλουμε σήμερα να ψηφίσουμε.  Ακριβώς, δίνει το δικαίωμα με συνοπτικές 
διαδικασίες, χωρίς να υπολείπεται την ουσιαστική δουλειά, σ’ αυτές τις μικρές επιχειρήσεις, οι οποίες θα έχουν 
κύκλο εργασιών, όπως έχουμε καταλήξει, €200.000 και ενεργητικό μέχρι €500.000, να ακολουθήσουν αυτή τη 
διαδικασία, η οποία στο τέλος της ημέρας θα δώσει το δικαίωμα της απλούστευσης από τη μια και της 
απάμβλυνσης σοβαρής εργασίας από τους ελεγκτές και από την άλλη αντιλαμβανόμαστε ότι το κόστος με το 
οποίο θα επιβαρυνθούν οι εταιρείες οι μικρές θα είναι χαμηλότερο.   

 Στο ίδιο μήκος κύματος είναι και οι υπόλοιπες δύο νομοθεσίες, οι οποίες βασικά έρχονται να λύσουν 
προβλήματα τα οποία αντιμετωπίζουν είτε συνεταιρισμοί οι οποίοι δεν είναι εταιρείες, ομόρρυθμες δηλαδή 
εταιρείες, είτε αυτοτελώς εργαζόμενοι οι οποίοι λόγω της νομοθεσίας του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
εμπλέκονται στην όλη διαδικασία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ κι εγώ πολύ. 

 Κύριε Παπαδούρη. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Απλά και πάλι σύντομα, Πρόεδρε. 

 Ο μόνος λόγος που ζήτησα τον λόγο -ας δικαιολογήσουν την πρόταση οι εισηγητές και να την 
επεξηγήσουν- είναι για να χαιρετίσω -γιατί πρέπει να γίνεται και αυτό- όλη την καλή σύνεση που υπήρξε στην 
επιτροπή όσον αφορά διαφορετικές προτάσεις με διαφορετικά ποσά.  Στο τέλος φέραμε το Τμήμα Φορολογίας, 
τους ρωτήσαμε, μας έδωσαν κατευθυντήριες γραμμές, κλείσαμε τα οποιαδήποτε παραθυράκια κατάχρησης και 
στο τέλος οδηγούμαστε σε κάτι το οποίο νομίζω θα περάσει ομόφωνα.  Και ελπίζω -έκκλησή μου προς όλους- 
να διατηρήσουμε αυτή τη σύνεση στις επιτροπές. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ σημαντικό! 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Παπαδούρη. 

 Ο κ. Γιακουμή. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Εγώ, ως συνεισηγητής, να σημειώσω συμπληρωματικά σ’ αυτά που είπε και ο Ηλίας ότι η πρότασή μας 
ήταν η εφαρμογή της δυνητικής ευρωπαϊκής Οδηγίας του ’13, η οποία δεν ενσωματώθηκε στο εθνικό μας 
δίκαιο.  Και εδώ να καυτηριάσω και να πω ότι οι κυβερνήσεις μας τζιαι το κράτος μας δεν εφαρμόζουν τις 
δυνητικές ευρωπαϊκές Οδηγίες ή νομοθεσίες, μόνο τις κυρωτικές, που αυτό εγώ το θεωρώ λανθασμένο, διότι 
αυτή είναι μία πάρα πολύ καλή δυνητική ευρωπαϊκή Οδηγία τζιαι θα έπρεπε να ήταν από το ’13 στη νομοθεσία 
μας, να εφαρμοστεί.  Για να μην επαναλάβω τα νούμερα, τα οποία ήταν €700.000 και €1.000.000, καταλήξαμε 
τελικά στις €500.000 ισολογισμό και €200.000 κύκλο εργασιών.  Επίσης, κατά την άποψή μας, πρέπει να 
συμβεί και το ίδιο με τους αυτοτελώς εργαζομένους, δηλαδή να τεθεί ένα όριο επισκόπησης από τις €70.000 
μέχρι τις €150.000 και πέραν των €150.000 να γίνονται εξελεγμένοι λογαριασμοί, κάτι το οποίο εμείς θα 
εισηγηθούμε με πρόταση νόμου για το συγκεκριμένο ζήτημα.   

 Επίσης, εμείς τονίσαμε στην τελευταία συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας ότι δε θα 
επηρεαστεί καθόλου ούτε η ελεγχόμενη εταιρεία ούτε η ποιότητα της δουλειάς του εγγεγραμμένου ελεγκτή ή 
λογιστή με τη συγκεκριμένη πρόταση.  Αυτό που θα επηρεάσει είναι τον όγκο εργασίας για τον κάθε νόμιμο 
ελεγκτή και λογιστή, αλλά και την αποφυγή της αχρείαστης γραφειοκρατίας που απαιτείται μέχρι σήμερα.   

 Με απλά λόγια τι είναι αυτή η πρόταση νόμου που προτείνουμε σήμερα;  Για μία εταιρεία κολοσσό, 
όπως μία τράπεζα, που ελέγχετουν μέχρι σήμερα όπως ελέγχετουν ένα περίπτερο, αυτό τώρα δε θα είναι το 
ίδιο.  Θα ελέγχεται με εξελεγμένους λογαριασμούς η τράπεζα και το περίπτερο θα είναι υπό επισκόπηση, για 
να καταλάβει τζιαι ο κόσμος που μας ακούει. 

 Συνοψίζοντας, ως ΔΗΠΑ-Συνεργασία μάς ικανοποιεί που καταλήξαμε συναινετικά με όλους τους 
συναδέλφους και καλύπτουμε σήμερα το 42% των εγγεγραμμένων εταιρειών στον έφορο.  Όμως, εγώ θεωρώ 
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ότι πρέπει να πάμε και να εφαρμόσουμε την ευρωπαϊκή Οδηγία.  Οπόταν, είμαστε εδώ, για να αυξήσουμε τα 
ποσά, αφού τη δούμε να δουλεύει πρώτα στα επόμενα ένα-δύο χρόνια, και θα επανέλθουμε με την πρότασή 
μας για πιο υψηλά νούμερα, όπως είναι και η ευρωπαϊκή Οδηγία. 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ κι εγώ, κύριε Γιακουμή.   

 Τον λόγο έχει η κ. Ερωτοκρίτου.   

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ:   

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Σήμερα με αυτές τις προτάσεις νόμου στην ουσία εισάγουμε μία νέα φιλοσοφία που λείπει από τον τόπο 
μας.   

 Πρώτα απ’ όλα, πριν την τοποθέτησή μου, να μου επιτρέψετε να ευχαριστήσω όλους τους 
συναδέλφους, και τον κ. Κουλλά και τον κ. Μυριάνθους και τον κ. Γιακουμή, γιατί τελικά μέσα από μία πολύ 
καλή συνεργασία στην επιτροπή Εμπορίου καταφέραμε να καταλήξουμε σε μία κοινή πρόταση, με την οποία 
συμφωνούν όλοι οι κυβερνητικοί φορείς, συμφωνεί ο Έφορος Φορολογίας, συμφωνεί ο Έφορος Εταιρειών, 
συμφωνεί το Υπουργείο Οικονομικών, συμφωνούν και τα οργανωμένα σύνολα, ο ΣΕΛΚ, οι επαγγελματικοί 
φορείς, άρα είναι μία πρόταση νόμου στην οποία κανένας δεν έχει ένσταση και την οποία όλοι επιδιώκουν.   

 Το πιο σημαντικό όμως, κυρία Πρόεδρε, δεν είναι οι λεπτομέρειες αυτής της πρότασης.  Το πιο 
σημαντικό είναι η φιλοσοφία αυτής της πρότασης.  Η φιλοσοφία αυτής της πρότασης είναι μία σύγχρονη 
αντίληψη περί των υποχρεώσεων που πρέπει να έχουν αυτοί που θέλουν να ασχοληθούν με το επιχειρείν, να 
είναι ανάλογες οι υποχρεώσεις τους με το μέγεθός τους.  Αυτή η δυνατότητα δίνεται από τις ευρωπαϊκές 
Οδηγίες, όπως πολύ σωστά αναφέρθηκε, από το 2013, αλλά δυστυχώς στην Κύπρο, είτε επειδή έχουμε 
υπερβάλλοντα ζήλο είτε ενδεχομένως λόγω φόβου, έχουμε καταντήσει να έχουμε τις ίδιες απαιτήσεις από μία 
μικρή, μικρομεσαία επιχείρηση με αυτές που έχουμε από έναν πανευρωπαϊκό ή παγκόσμιο ή τεράστιο 
οικονομικό οργανισμό.  Αυτό το πράγμα δεν μπορεί να συμβαίνει και δεν πρέπει να συμβαίνει, είτε εάν θέλουμε 
να δώσουμε ώθηση στην οικονομία είτε εάν θέλουμε να έχουμε δίκαιη μεταχείριση του κόσμου ο οποίος θέλει 
να ιδρύσει ή να διατηρήσει ή να λειτουργήσει μία μικρομεσαία επιχείρηση, και σίγουρα δεν είναι ούτε 
ανταγωνιστική προσέγγιση ούτε σύγχρονη προσέγγιση.   

 Δεν μπορεί να υπάρχει αυτό το κενό στη δική μας τη νομοθεσία, επιτέλους εκσυγχρονίζεται έστω και ένα 
κομμάτι των απαιτήσεων με τα ευρωπαϊκά δεδομένα.  Και είμαι βέβαιη ότι, ενώ ξεκινούμε συντηρητικά, 
ξεκινούμε με χαμηλά ποσά, όντως χαμηλά, όπως ανέφεραν και ο κ. Μυριάνθους και ο κ. Γιακουμή, παρά ταύτα 
η προσέγγιση όλων ήταν να ξεκινήσουμε με μία συντηρητική προσέγγιση, πολύ προσεκτική, να κάμουμε μία 
μικρή, αν θέλετε, αρχή, να δούμε πώς θα εφαρμοστεί αυτή η νομοθεσία και στο μέλλον εδώ είμαστε, για να 
αυξήσουμε ενδεχομένως τα ποσά.   

 Και κάτι τελευταίο, κυρία Πρόεδρε, και θα τελειώσω.  Αυτή η νομοθεσία είναι ένα κομμάτι των κινήτρων 
και της ώθησης που θα πρέπει να δίδει μία πολιτεία σε νέους ανθρώπους, εάν θέλουν να ξεκινήσουν, να 
ιδρύσουν μία δική τους επιχείρηση.  Ένας νέος άνθρωπος, που έχει πολύ περιορισμένη πρόσβαση σε 
οικονομικούς πόρους, που έχει πολύ περιορισμένα οικονομικά, δεν πρέπει και δεν μπορεί να έχει ως έννοια 
του ότι ετησίως θα πρέπει να ικανοποιεί τεράστιες γραφειοκρατικές διαδικασίες, θα πρέπει να πληρώνει για 
πολύ εξειδικευμένες επαγγελματικές υπηρεσίες και να καταβάλλει και ένα πολύ μεγάλο κόστος.  Εάν θέλουμε 
να πείσουμε, ιδιαίτερα τη νέα γενιά, ότι θέλουμε να βοηθήσουμε τον νέο κόσμο ο οποίος θέλει να ξεκινήσει τη 
δική του επιχείρηση, θέλει να δοκιμάσει να βάλει τα δικά του τα όνειρα σε λειτουργία, να τα κάμει 
πραγματικότητα, πρέπει να του παραδώσουμε ένα πλαίσιο φιλικό προς τον νέο επιχειρηματία, τον νέο 
άνθρωπο, ο οποίος δεν έχει ανεξάντλητους πόρους.  Θα πρέπει αυτή η πολιτεία να μπορεί να του παρέχει 
αυτό το πλαίσιο, για να δοκιμάσει να κάμει τα όνειρά του πραγματικότητα.   

 Έχοντας πει αυτό, θέλω να ευχαριστήσω και το Υπουργείο Οικονομικών και τον Σύνδεσμο Λογιστών και 
τον Έφορο Φορολογίας, αλλά και όλους τους συναδέλφους που εργαστήκαμε μαζί, για να μπορέσουμε να 
κάνουμε αυτή την πρόταση νόμου τελικά πραγματικότητα.   

 Ευχαριστώ.    

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Ο κ. Κώστα.   

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ:   

 Κυρία Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τούτες οι προτάσεις είναι ακόμα πιο σημαντικές από την προηγούμενη που ψηφίσαμε πριν από λίγο.  
Και είναι σημαντικές όχι μόνο γιατί θα δώσουν ανάσες στις πολύ μικρές επιχειρήσεις μέσα σε τούτες τις 
συνθήκες -να πούμε ότι σύμφωνα με τα στοιχεία του Εφόρου Εταιρειών θα καλυφθεί ποσοστό περίπου 40% 
των εταιρειών που έχουμε σήμερα- έν’ σημαντικές επίσης και για έναν άλλο λόγο, αναφέρθηκε και 
προηγουμένως:  Σήμερα κλείνει ένα κενό, το οποίο έπρεπε να κλείσει η εκτελεστική εξουσία από το 2013 που 
ήρθε η δυνητική και ψηφίσαμε τη δυνητική ευρωπαϊκή Οδηγία.  Τούντη φορά τα πράγματα ήταν πολλά πιο 
δύσκολα από προηγουμένως, θέλω να παραδεχτώ.  Πάλι υπήρξαν αντιδράσεις τζιαι από φορείς του κράτους 
τζιαι ’πού τον Σύνδεσμο Τραπεζών και από την Κεντρική Τράπεζα τζιαι η αλήθεια είναι όμως ότι στο τέλος 
τέλεια, πρέπει να το πούμεν τούτο, το Τμήμα Φορολογίας μάς εβοήθησεν, για να εύρουμεν την κοινή 
συνισταμένη.  Ήταν και δύσκολη η προσπάθειά μας, γιατί είχαμε να συγκεράσουμε ποσά εντελώς διαφορετικά.  
Τελικά, σε μια συνεδρία που μείναμε μόνοι μας για κάμποση ώρα εκαταφέραμεν και ηύραμέν τα.  Έν’ με τη 
δική μας την επιμονή -εννοώ των μελών, του προέδρου και των μελών της επιτροπής- που εκαταφέραμεν τζιαι 
για τούτα τα θέματα να εύρουμεν λύση.  Γιατί;  Επαναλαμβάνω ό,τι είπα προηγουμένως.  Όταν εκατατέθηκαν οι 
προτάσεις, υπήρξε αντίδραση.  

  Όπως είπε η Χριστιάνα προηγουμένως, σήμερα γίνεται ένα πρώτο βήμα.  Είναι η αρχή του δρόμου και 
όχι το τέλος.  Τζιαι, αν δούμε στην πορεία ότι δεν υπάρχουν προβλήματα και διαψεύδουμε, όπως πιστεύουμε 
τούτο εννά γίνει, τις Κασσάνδρες που έλεγαν ότι εννά βοηθήσουμε με τούτες τις προτάσεις το να έχουμε 
φοροδιαφυγή, τότε είμαστε έτοιμοι να προχωρήσουμε να αυξήσουμε και τα ποσά.   

 Θα ψηφίσουμε τις προτάσεις και θέλουμε να συγχαρούμε τους συναδέλφους για την πρωτοβουλία τους.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάρα πολύ ωραία! 

 Κασσάνδρες και «Κάσσανδροι», κύριε Κώστα, μη χαρακτηρίζουμε θηλυκό ό,τι χρησιμοποιείται με 
αρνητικό τρόπο.  Στερεότυπα και αυτά, έτσι για να χαλαρώσουμε και λίγο!  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Κύριε Κουλλά, σας ακούμε.   

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ:   

 Εντάξει, όλα όσα έχουν ακουστεί είναι πολύ ορθά, κυρία Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι.  Πράγματι, 
ξεκινήσαμε από διαφορετικές αφετηρίες, αλλά εξαρχής η πρόθεσή μας ήταν να τα βρούμε όχι μόνο μεταξύ μας 
-και αυτό έχει σημασία- αλλά και με όλους τους φορείς, τις εποπτικές αρχές, την εκτελεστική εξουσία, τον 
Έφορο Εταιρειών, την Κεντρική Τράπεζα, τον Παγκύπριο Δικηγορικό Σύλλογο και όλους όσοι παρευρέθηκαν.   

 Κάνουμε πράγματι μια αρχή, αλλά θέλω να επισημάνω το εξής:  Στις άλλες χώρες, που έν’ πιο ψηλά τα 
ποσά όντως που έχουν βάλει, μπορεί να καλύπτουν μόνο το 15% των εταιρειών.  Εμείς κάνουμε μία αρχή, 
αλλά θεωρώ ότι είναι ουσιαστική, δε θεωρώ ότι θα είναι της τάξης του 40% και 42%, όπως τα αναλύω, αλλά 
τουλάχιστον θα είναι το 33% των εταιρειών.  Το ένα τρίτο, θα έλεγα, θα είναι σίγουρα, εκτιμώ ότι θα είναι 
σίγουρα.   

 Πράγματι, μειώνει τον διοικητικό φόρτο, μειώνει τα έξοδα, είναι μια καλή πρωτοβουλία προς όφελος των 
πολύ μικρών επιχειρήσεων, ούτε καν να λέμε για μικρές επιχειρήσεις, των πολύ πολύ μικρών επιχειρήσεων.  
Και θα υπάρχει έλεγχος με έναν πιο απλοποιημένο τρόπο, με ένα συγκεκριμένο λογιστικό πρότυπο και κάτι 
που επιτρέπει όντως η ευρωπαϊκή Οδηγία.  Είναι μια σύγχρονη προσέγγιση, αλλά είναι μια προσέγγιση που 
μας την είπε και ο Αριστοτέλης πριν πολλούς αιώνες:  Ότι η ίση μεταχείριση άνισων πραγμάτων είναι αδικία, 
γιατί και εμείς είχαμε ακριβώς την αγορά πολύ αυστηρών και εξειδικευμένων λογιστικών υπηρεσιών από την 
πιο μικρή εταιρεία μέχρι και την πιο μεγάλη.   

 Και εγώ θα ήθελα να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους για αυτή τη δουλειά που κάναμε.  Θεωρώ 
ότι είναι ένα παράδειγμα καλής πρακτικής και είναι προς τιμήν όλων μας.   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ σωστά, συνάδελφε, και πολύ ορθά το θέσατε, είναι προς τιμήν όλων να βρίσκονται τέτοιες 
συναινετικές προσεγγίσεις, για να μπορέσουμε να αντιμετωπίζουμε όλα τα ζητήματα τα οποία έχουμε ενώπιόν 
μας.   

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση για τα υπ’ αριθμόν 12 και 15 θέματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  
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 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.   

 Τροποποίηση του άρθρου 121 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του τίτλου των άρθρων 141 έως 155 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 150 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 151 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 152 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 152Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 8.   

 Τροποποίηση του άρθρου 153 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9.   

 Τροποποίηση του άρθρου 350 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10.   

 Τροποποίηση του Πίνακα Α του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 11.   

 Τροποποίηση του Πίνακα Γ του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 12.   

 Τροποποίηση του Τέταρτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 13.   

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 14.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ.   

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, κυρία Πρόεδρε.  Τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνο.  Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 έως 14 εγκρίνονται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση.     

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία, ευχαριστώ πάρα πολύ.   

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, παρακαλώ, μόλις είναι έτοιμα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τέσσερις.  Τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Είναι ομόφωνο.  Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, το ενιαίο κείμενο νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 13 θέματος.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Τροποποίηση του άρθρου 46Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.   

 Τροποποίηση του άρθρου 64Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ.   

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα πέντε παρόντες, κυρία Πρόεδρε.  Τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνο.  Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και 
Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία, ευχαριστώ πάρα πολύ.   

 Ψηφίζουμε για το σύνολο της πρότασης νόμου, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, παρακαλώ, μόλις είναι έτοιμα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τέσσερις.  Τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Είναι ομόφωνο.  Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 14 θέματος.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.   

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε τα άρθρα, παρακαλώ.   

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, κυρία Πρόεδρε.  Τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνο.  Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
4) Νόμος του 2022.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία, ευχαριστώ πάρα πολύ.   

 Ψηφίζουμε για το σύνολο της πρότασης νόμου, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, παρακαλώ, μόλις είναι έτοιμα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τέσσερις.  Τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Είναι ομόφωνο.  Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Λοιπόν, τα θέματα με τους αριθμούς 16 έως 27 αποσύρονται και επανακατατίθενται από την εκτελεστική 
εξουσία.  

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας.  

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί.  

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 

Κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.098-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

2.  Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.099-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

3.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.100-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

4.  Ο περί της Συμφωνίας Μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του 
Βασιλείου του Μπαχρέιν για την 
Κατάργηση Θεωρήσεων επί 
Διπλωματικών, Ειδικών και 
Υπηρεσιακών Διαβατηρίων (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.101-2022). 

Υπουργό Εξωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εξωτερικών 
και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων 

5.  Οι περί Αποχετεύσεων Λευκωσίας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.049-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

6.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Ειδικές Απαλλαγές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.050-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

7.  Επενδύσεις του αποθεματικού του 
Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
περίοδο από την 1η Ιανουαρίου 2022 
μέχρι την 31η Μαρτίου 2022. 
(Αρ. Φακ. 11.06.001). 

Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Όλους τους βουλευτές 

Επανακατάθεση 

8.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Προστασία Σκύλων και Γατών σε 
Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, Καταφύγια και 
Υποστατικά Προσωρινής Φύλαξης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.016-2022). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

9.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.018-2022). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

10.  Οι περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας Ξενοδοχείων και 

Υπουργό Ενέργειας, Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
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Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.019-2022). 

Εμπορίου και Βιομηχανίας Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

11.  Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας 
(Προσλήψεις, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Τερματισμός Απασχόλησης 
Συμβασιούχων Υπαξιωματικών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.021-2022). 

Υπουργό Άμυνας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

12.  Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας 
(Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις Υπαξιωματικών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.022-2022). 

Υπουργό Άμυνας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

13.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Συντάξεις Ακαδημαϊκού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.025-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

14.  Οι περί Εγγραφής των Εκμεταλλεύσεων 
όπου Κρατούνται ή Εκτρέφονται 
Πουλερικά Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.002-2022). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

15.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Προστασία Ωοπαραγωγών 
Ορνίθων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.003-2022). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

16.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Διοικητικό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.004-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

17.  Οι περί Ιδιωτικών Κτηνιατρικών Ιατρείων, 
Κλινικών και Νοσοκομείων (Εγγραφή, 
Λειτουργία και Έλεγχος) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.005-2022). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

18.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.006-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

19.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Ιατρικές 
Εξετάσεις και Ιατρική Περίθαλψη) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.061-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

Σχέδιο ψηφίσματος Κατάθεση από Παραπομπή σε 

 Οι παράνομες και προκλητικές ενέργειες 
της Τουρκίας σε βάρος του κουρδικού 
λαού. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Κίνημα Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1. Ο περί Κατώτατου Ορίου Μισθών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.105-2022). 

Χαράλαμπο Θεοπέμπτου 
και 
Σταύρο Παπαδούρη εκ μέρους 
του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 
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2. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.106-2022). 

Χαράλαμπο Θεοπέμπτου εκ 
μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών 
και 
Άριστο Δαμιανού εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

3. Ο περί της Θέσπισης Ασφαλών για την 
Υγεία Εθνικών Ορίων Έκθεσης σε 
Ηλεκτρομαγνητικά Πεδία Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.107-2022). 

Χαράλαμπο Θεοπέμπτου εκ 
μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Εδώ, κύριε Κέττηρε, έχετε μία εισήγηση;   

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Ναι, τα θέματα στην κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 1 και 2 που αφορούν τον Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών, αν δεν υπάρχει ένσταση, να παραπεμφθούν στην επιτροπή Προσφύγων.   

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έχουμε ήδη συζητήσει το θέμα με τον κ. Κέττηρο, ουδεμία ένσταση από την πλευρά μας, κυρία 
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Πολύ ωραία!  Οπόταν, μεταφέρονται στην επιτροπή Προσφύγων.   

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς.    

(Oι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.301, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Σταύρου Παπαδούρη 

 «Κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
που έλαβε χώρα στις 30 Μαΐου 2022, εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ενημέρωσε την επιτροπή 
σχετικά με την ένταξη των ασυνόδευτων ανήλικων αιτητών ασύλου σε προγράμματα απασχόλησης. 

 Κατά τη συζήτηση του Περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμου (Αρ. 1) του 2022 με αρ. φακ. 
23.01.063.083-2022, τέθηκε ερώτημα στον εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονομικών σχετικά με τους 
ασυνόδευτους ανήλικους αιτητές ασύλου και τις ενέργειες του κράτους, όταν ενηλικιωθούν. Συγκεκριμένα, είναι 
σημαντικό να γνωρίζει η Βουλή των Αντιπροσώπων ποιες ενέργειες γίνονται από την κυβέρνηση, ώστε, όταν 
ενηλικιωθούν οι ανήλικοι ασυνόδευτοι μετανάστες, να επιτευχθεί η ορθή και λειτουργική ένταξή τους στην 
κοινωνία. Προς τούτο, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών απάντησε πως οι ασυνόδευτοι ανήλικοι 
αιτητές ασύλου τοποθετούνται σε διάφορα προγράμματα που λειτουργούν ειδικά για τα συγκεκριμένα άτομα. 

 Προς τούτο, θα επιθυμούσα ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τα ακόλουθα: 

1. Αρχικά, ποιος είναι ο επακριβής αριθμός των ασυνόδευτων ανήλικων αιτητών ασύλου που έχουν 
ενταχθεί μέχρι στιγμής στα εν λόγω προγράμματα; 

2. Σε ποιους τομείς/δομές του κράτους έχουν ενταχθεί και ποια καθήκοντα έχουν αναλάβει; 

3. Η κυβέρνηση είναι ικανοποιημένη με τη μέχρι τώρα εκτέλεση αυτής της πρακτικής που ακολουθεί και 
ποιοι στόχοι και χρονοδιαγράμματα έχουν τεθεί, ώστε να επιτευχθεί η ομαλή ένταξη των ασυνόδευτων 
ανήλικων αιτητών ασύλου στην κυπριακή κοινωνία;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.302, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Σταύρου Παπαδούρη 

 «Η μελέτη εκπόνησης Σχεδίου Βιώσιμης Αστικής Κινητικότητας (ΣΒΑΚ) Λεμεσού ολοκληρώθηκε τον 
Ιούνιο του 2019.  Λόγω του μεγάλου μεγέθους και της σημασίας του έργου, αναμέναμε ότι μετά το στάδιο της 
μελέτης θα ακολουθούσε έντονη δραστηριότητα υλοποίησης παράλληλα με ενεργό συμμετοχή της κοινωνίας 
των πολιτών της Λεμεσού. 
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 Επειδή έχουν περάσει τρία χρόνια από την ολοκλήρωση της μελέτης και επειδή δεν έχουμε 
παρατηρήσει εμφανή σημεία προόδου στην υλοποίηση του εν λόγω έργου και επειδή μέχρι στιγμής δεν 
πραγματοποιήθηκε οποιαδήποτε εκδήλωση ενημέρωσης του κοινού για το σημαντικό αυτό έργο, παρακαλώ 
τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια έργα ή δραστηριότητες σε σχέση με την υλοποίηση του έργου έχουν γίνει μέχρι στιγμής ή 
ευρίσκονται σε εξέλιξη και ποια έργα προγραμματίζονται στο άμεσο μέλλον; 

2. Υπάρχει χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου μέχρι το 2030; 

3. Έχουν εξασφαλιστεί οι απαραίτητοι οικονομικοί πόροι προς ολοκλήρωση του έργου; 

4. Λόγω της πολυπλοκότητας του έργου και λόγω του ότι εμπλέκονται πολλοί οργανισμοί εκτός από το 
Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, όπως οι δήμοι της πόλης της Λεμεσού, το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως και άλλοι, ο συντονισμός αναμένεται να παρουσιάσει πολλές προκλήσεις.  
Υπάρχει συντονιστής ή διευθυντής του έργου και, εάν ναι, ποιος είναι; 

5. Είναι γνωστόν ότι η Μονάδα Βιώσιμης Κινητικότητας του υπουργείου, η οποία διαδραματίζει κομβικό 
ρόλο στην υλοποίηση όλων των ΣΒΑΚ σε όλη την Κύπρο, είναι σοβαρά υποστελεχωμένη εδώ και 
αρκετό καιρό.  Ποια μέτρα σχεδιάζει να λάβει το υπουργείο προς επίλυση του προβλήματος; 

6. Η Ευρωπαϊκή Ένωση τονίζει τη σημασία εκστρατειών ενημέρωσης και προβολής (marketing) των 
πλεονεκτημάτων του ΣΒΑΚ.  Οι εκστρατείες αυτές θα έπρεπε να είχαν αρχίσει παράλληλα με την 
εκπόνηση της μελέτης το 2017, όμως μέχρι σήμερα δεν έχουμε παρατηρήσει κάτι τέτοιο.  Πού οφείλεται 
η καθυστέρηση και πότε θα αρχίσει η εκστρατεία ενημέρωσης; 

7. Η διαβούλευση με τους πολίτες σε όλα τα στάδια του έργου κρίνεται απαραίτητη από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Όμως, στην περίπτωση του ΣΒΑΚ Λεμεσού μέχρι στιγμής δεν έχει γίνει καμιά διαβούλευση, η 
δε Επιτροπή Εμπλεκομένων Φορέων δεν έχει συνεδριάσει ούτε μια φορά.  Ποια υπηρεσία είναι αρμόδια 
για τη διοργάνωση της διαβούλευσης και πότε θα αρχίσει να λειτουργεί όπως προβλέπεται;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.303, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2022, των βουλευτών κ. Χρίστου Χρίστου, 
Λίνου Παπαγιάννη και Σωτήρη Ιωάννου εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, Αμμοχώστου και 

Λάρνακας, αντίστοιχα   

 «Καλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Από πού προέρχεται το κονδύλι για την κάλυψη της περίθαλψης και άλλων ιατρικών αναγκών (π.χ. 
γεννήσεις) των αιτητών πολιτικού ασύλου;  Παρακαλούμε όπως δοθεί αναλυτική κατάσταση με τα ποσά 
που δαπανήθηκαν για τα έτη 2020, 2021 και 2022. 

2. Ποια είναι η ιδιαίτερη μεταχείριση που πιθανόν να λαμβάνουν στα νοσηλευτήρια οι αιτητές πολιτικού 
ασύλου σε σχέση με τον υπόλοιπο πληθυσμό;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.304, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου  

 «Το πολεοδομικό έργο ανάπλασης της πλατείας του δήμου Δρομολαξιάς αναμενόταν να ολοκληρωθεί 
τον Δεκέμβριο του 2021 περιλαμβανομένων οποιωνδήποτε παρατάσεων είχαν εγκριθεί.  Ωστόσο, έξι μήνες 
μετά την πιο πάνω ημερομηνία το έργο δεν έχει ακόμη ολοκληρωθεί, με αποτέλεσμα να συνεχίζεται η 
ταλαιπωρία όσων επηρεάζονται από τα έργα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
της καθυστέρησης, καθώς και για το χρονοδιάγραμμα αποπεράτωσης των έργων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.305, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Σχετικά με την απόφαση για μετακίνηση και στέγαση των μαθητών που φοιτούν στο Μουσικό Γυμνάσιο 
Λάρνακας στο Λύκειο Αγίου Γεωργίου στη Λάρνακα, παρακαλούμε όπως ερωτηθεί ο αρμόδιος υπουργός και 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Διενεργήθηκαν μελέτες για τη μετακίνηση αυτή; 

2. Πόσο παιδαγωγικά ορθή είναι η συνύπαρξη μαθητών τριών τάξεων γυμνασίου, από τις οποίες κάποια 
παιδιά -της α΄ γυμνασίου- θα έρθουν από το δημοτικό, με μαθητές Λυκείου; 

3. Υπάρχει η απαραίτητη κτιριακή υποδομή για υποδοχή αυτών των παιδιών, όπως χώροι υγιεινής, 
αποδυτήρια, αίθουσες διδασκαλίας βάσει των προδιαγραφών (ηχομόνωση); 

4. Υπήρξε ενημέρωση και διαβούλευση πριν από τη λήψη αυτής της απόφασης με τη Σχολική Εφορεία 
Λάρνακας, τους οργανωμένους γονείς, τους καθηγητές και τους μαθητές; 
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5. Ποιες εναλλακτικές επιλογές υπήρχαν και εξετάστηκαν και ποιο το σκεπτικό λήψης αυτής της 
απόφασης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.306, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2022, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Με αφορμή την καταγγελία που έλαβα αναφορικά με τη διακυβέρνηση της Κυπριακής Ομοσπονδίας 
Ορειβασίας, Αγωνιστικής Αναρρίχησης και Προσανατολισμού (ΚΟΜΟΑΑΠ), φέρω εις γνώσιν σας τα ακόλουθα: 

 Σε επιστολή, η οποία σας επισυνάπτεται για σκοπούς διευκόλυνσης, γίνεται αναφορά σε σωρεία 
παραβιάσεων από μέλη του διοικητικού συμβουλίου της ΚΟΜΟΑΑΠ, οι οποίες άπτονται ζητημάτων διαφάνειας 
και σύγκρουσης συμφερόντων, που λειτουργούν εις βάρος της ανάπτυξης των αθλημάτων που εκπροσωπεί 
και κατ' επέκταση του φορολογούμενου πολίτη, δεδομένου ότι η ΚΟΜΟΑΑΠ υπάγεται στον Κυπριακό 
Οργανισμό Αθλητισμού (ΚΟΑ) και χρηματοδοτείται από αυτόν. 

 Μετά από επικοινωνία μου με τον ΚΟΑ ενημερώθηκα πως οι εν λόγω καταγγελίες έχουν σταλεί προς 
διερεύνηση στην Επιτροπή Ελέγχου του οργανισμού. Όπως μου αναφέρθηκε, η Επιτροπή Ελέγχου 
απαρτίζεται από μέλη του διοικητικού συμβουλίου του ΚΟΑ και υπηρεσιακούς λειτουργούς. Ακολούθως, 
αρμόδιος λειτουργός του ΚΟΑ με πληροφόρησε πως την προηγούμενη εβδομάδα υπήρχε προγραμματισμένη 
συνεδρία του διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού, όπου θα ετίθετο προς συζήτηση το εν λόγω θέμα, η 
οποία ωστόσο αναβλήθηκε. 

 Δεδομένης της σοβαρότητας των καταγγελιών, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Είναι σε γνώση τους η υπό αναφορά καταγγελία; 

2. Έχουν δώσει οδηγίες για διερεύνηση της υπόθεσης και, εάν ναι, σε ποιους έχει ανατεθεί; Έχουν λάβει 
σχετικό πόρισμα; 

3. Έχουν εντοπιστεί παραβιάσεις σε σχέση με τους Κώδικες Δεοντολογίας και Χρηστής Διακυβέρνησης του 
ΚΟΑ, καθώς και της νομοθεσίας; 

 Επισημαίνεται πως ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών, υπό την ιδιότητά του ως Γενικού 
Εφόρου Σωματείων, Ιδρυμάτων και Ομοσπονδιών, ενημέρωσε ήδη τους ενδιαφερομένους πως δεν μπορεί να 
εξετάσει το παράπονό τους, καθότι δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητές του.»  

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα, που περιέχουν εμπιστευτικές πληροφορίες, έχουν καταχωρισθεί 
στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.307, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν τα σχολικά κτίρια 
που θα φιλοξενήσουν τα θερινά σχολεία διαθέτουν υποδομές πρόσβασης για μαθητές με αναπηρίες.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2022 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.05.105, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και έχω να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα όσον αφορά τα 
αναξιοποίητα καταστήματα σε Κυβερνητικούς Οικισμούς: 

2. Στους Κυβερνητικούς Οικισμούς Παγκύπρια υπάρχουν 355 καταστήματα τα οποία διαχειρίζεται το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Είναι γεγονός ότι κάποια από αυτά τα καταστήματα παραμένουν 
αναξιοποίητα, παρά το γεγονός ότι είναι μισθωμένα σε δικαιούχους πρόσφυγες, κάποιοι από τους 
οποίους πληρώνουν και τα ενοίκια.  Τα καταστήματα αυτά είναι 24 στην Επαρχία Λευκωσίας, οκτώ (8) 
στην Επαρχία Λάρνακας και πέντε (5) στην Επαρχία Λεμεσού. 

3. Με προφορικές και γραπτές συστάσεις προς τους μισθωτές ζητήθηκε η επαναλειτουργία των κλειστών 
καταστημάτων ή η επιστροφή τους στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, ώστε να περιληφθούν σε νέο 
διαγωνισμό προσφοράς και να μισθωθούν σε νέους δικαιούχους, οι οποίοι επιθυμούν να τα 
αξιοποιήσουν.   Ήδη στάλθηκαν προειδοποιητικές επιστολές σε όλους όσοι έχουν μισθωμένα 
καταστήματα, που είναι κλειστά, με τις οποίες καλούνται να τα λειτουργήσουν ή να τα παραδώσουν 
πίσω στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Από αυτά, έντεκα (11) επαναλειτούργησαν και τα 
υπόλοιπα τα κράτησαν κλειστά, χωρίς να τα παραδώσουν στο αρμόδιο Τμήμα.  Για τα καταστήματα που 
δεν λειτουργούν θα σταλεί εκ νέου επιστολή και, εάν δεν υπάρχει ανταπόκριση, θα ζητηθεί από τον 
Γενικό Εισαγγελέα η ενεργοποίηση της διαδικασίας έξωσης. 
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4. Σημειώνεται ότι το ενοίκιο που καταβάλλεται από τους ενοικιαστές των καταστημάτων προκύπτει μέσα 
από διαδικασία διαγωνισμού προσφορών και αποτελεί ένα κριτήριο για τη μίσθωση των καταστημάτων. 

5. Τέλος αναφέρεται ότι καταβάλλεται ιδιαίτερη προσπάθεια, ώστε να λειτουργούν όλα τα καταστήματα και 
να εξυπηρετούν το σκοπό κατασκευής τους, ο οποίος είναι το όφελος και η βοήθεια προς τους 
πρόσφυγες κατοίκους των Κυβερνητικών Οικισμών.  Γι’ αυτό έχουν τροποποιηθεί/εκσυγχρονιστεί τα 
κριτήρια μίσθωσης καταστημάτων και επιδιορθώνονται τα υποστατικά, ώστε να λειτουργούν ομαλά. 

6. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2022 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Γιάννη 
Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.096, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2021, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που αφορά την Γέφυρα Σύνδεσης Βιομηχανικής Περιοχής 
Μεσόγης με τη Βιομηχανική Ζώνη Τρεμιθούσας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα:  

2. Το πιο πάνω έργο βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο αναθεώρησης της μελέτης, ώστε να επιλυθούν και 
τα επιπλέον προβλήματα που προκλήθηκαν λόγω των μεγάλων εκσκαφών που έγιναν και υπέσκαψαν 
παρακείμενο βιοτεχνικό υποστατικό. 

3. Το έργο αναμένεται να δημοπρατηθεί εντός του 2022 και να υλοποιηθεί εντός του 2022-2023, υπό την 
προϋπόθεση ότι το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας θα έχει τα απαιτούμενα κονδύλια. 

4. Η καθυστέρηση που προκλήθηκε στον αρχικό στόχο που τέθηκε για υλοποίηση του έργου εντός του 
2021-2022 οφείλεται στην προτεραιότητα που δίδεται στην προώθηση των μεγάλων έργων 
αυτοκινητοδρόμων που το Τμήμα Δημοσίων Έργων δεσμεύθηκε να προκηρύξει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2022 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.120, ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 

2021, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Μαρίνας Νικολάου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.  Η παρατεταμένη ανομβρία που παρατηρήθηκε στην Κύπρο κατά την τελευταία δεκαετία του 20ου αιώνα, 
η οποία είχε ως αποτέλεσμα τη μη ικανοποιητική αποθήκευση νερού στα φράγματα, επέβαλε την 
ανάγκη για δημιουργία Μονάδων Αφαλάτωσης Θαλασσινού Νερού, με σκοπό την απεξάρτηση της 
παροχής πόσιμου νερού από τη βροχόπτωση, σε όλα τα μεγάλα αστικά και τουριστικά κέντρα.  Στην 
Κύπρο σήμερα λειτουργούν οι ακόλουθες πέντε Μονάδες Αφαλάτωσης, οι οποίες έχουν τεράστια 
συμβολή στην επίλυση του υδατικού προβλήματος που μαστίζει τον τόπο μας: 

 Μονάδα Αφαλάτωσης  Δυναμικότητα  

 Δεκέλειας: 60.000 κυβικά μέτρα νερού / ημέρα 

 Λεμεσού (Επισκοπής):  40.000 κυβικά μέτρα νερού / ημέρα  

 Βασιλικού (ΑΗΚ): 60.000 κυβικά μέτρα νερού / ημέρα 

 Λάρνακας: 60.000 κυβικά μέτρα νερού / ημέρα 

 Πάφου: 15.000 κυβικά μέτρα νερού / ημέρα 

2.  Όλες οι Μονάδες Αφαλάτωσης, πλην της Μονάδας στον Βασιλικό, η οποία λειτουργεί με ειδική 
Συμφωνία με την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ), κατασκευάζονται με τη μέθοδο της 
αυτοχρηματοδότησης μετά από σχετικό διαγωνισμό που προκηρύσσεται από το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων (ΤΑΥ) του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑΠ).  Τα 
Συμβόλαια είναι τύπου BOOT (Build, Own, Operate and Transfer) και οι Εργολάβοι/Επενδυτές 
(Ανάδοχοι) που αναλαμβάνουν την κατασκευή των Μονάδων, επωμίζονται όλα τα έξοδα για την 
κατασκευή των έργων πολιτικής μηχανικής, την προμήθεια και εγκατάσταση του ηλεκτρομηχανολογικού 
εξοπλισμού και γενικά την εκτέλεση όλων των απαραίτητων εργασιών για την ολοκλήρωση των έργων.  
Ακολούθως, οι Ανάδοχοι λειτουργούν τις Μονάδες με δικά τους έξοδα για συγκεκριμένη περίοδο, η 
οποία κυμαίνεται από 20 με 25 χρόνια, κατά την οποία πωλούν το παραγόμενο νερό στο ΤΑΥ, σε 
καθορισμένη τιμή, με βάση την οποία κέρδισαν τον Διαγωνισμό, αναπροσαρμοζόμενη σύμφωνα με τους 
δείκτες Εργατικών και Ενέργειας.  Ακολούθως το ΤΑΥ μεταφέρει και πωλεί το αφαλατωμένο νερό στους 
παροχείς νερού ύδρευσης (ή εξουσιοδοτημένους προμηθευτές νερού), όπως είναι τα Συμβούλια 
Υδατοπρομήθειας, οι Δήμοι και οι άλλες Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης, σύμφωνα με τους περί της 
Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Δικαιώματα, Τέλη ή Άλλα Χρηματικά Ανταλλάγματα) Κανονισμούς του 
2017 έως 2021.  Πληροφορίες σχετικά με τα Συμβόλαια της κάθε Μονάδας Αφαλάτωσης 
παρουσιάζονται ακολούθως: 

 (α) Μονάδα Αφαλάτωσης Δεκέλειας: 
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  Η Σύμβαση για την κατασκευή και λειτουργία της Μονάδας ανατέθηκε το 1996, κατόπιν 
προσφορών, στην Κοινοπραξία CARAMONDANI BROS LTD και CARAMONDANI 
DESALINATION PLANTS LTD.  Η Μονάδα λειτούργησε τον Απρίλιο του 1997 με αρχική 
δυναμικότητα 40.000 κυβικών μέτρων νερού ανά ημέρα και εξαγοράστηκε από το Κράτος το 
2005, κάνοντας χρήση σχετικού όρου του Συμβολαίου. Ακολούθως, το ΤΑΥ προχώρησε στην 
προκήρυξη διαγωνισμού για την “Ανακαίνιση, Λειτουργία και Συντήρηση της Μονάδας και 
Πώληση νερού στο ΤΑΥ” για περίοδο 20 ετών.  Η Σύμβαση ανατέθηκε στην εταιρεία 
CARAMONDANI DESALINATION PLANTS LTD.  Η Μονάδα, η οποία ανακαινίστηκε το 2005, 
ξεκίνησε την 20ετή περίοδο λειτουργίας της τον Μάιο του 2007.  Η Σύμβαση αναμένεται να λήξει 
τον Μάιο του 2027.  Από τον Ιούλιο του 2008, η δυναμικότητα αυξήθηκε κατά 10.000 κυβικά 
μέτρα νερού ανά ημέρα και από τον Απρίλιο του 2009, η δυναμικότητα αυξήθηκε κατά ακόμα 
10.000 κυβικά μέτρα νερού ανά ημέρα, με τη συνολική δυναμικότητα σήμερα να ανέρχεται στις 
60.000 κυβικά μέτρα νερού ανά ημέρα.  Η Μονάδα Αφαλάτωσης Δεκέλειας καλύπτει τις 
υδρευτικές ανάγκες της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου και μέρος των υδρευτικών αναγκών της 
Λάρνακας. 

 (β) Μονάδα Αφαλάτωσης Λεμεσού (Επισκοπής): 

  Η Σύμβαση για την κατασκευή και λειτουργία της Μονάδας, υπογράφηκε τον Αύγουστο του 2009.  
Ανάδοχος είναι η Κοινοπραξία Μ.Ν. LIMASSOL WATER CO LTD, που αποτελείται από τις 
εταιρείες MEΚΟRΟT (Ισραήλ) και NETCOM (Κύπρος).  Η Σύμβαση προνοεί 20ετή λειτουργία, η 
οποία ξεκίνησε τον Ιούλιο του 2012 και αναμένεται να λήξει τον Ιούλιο του 2032.  Η Μονάδα ήταν 
κυρίως σε εφεδρεία έως το τέλος του 2015.  Η δυναμικότητα της Μονάδας είναι 40.000 κυβικά 
μέτρα νερού ανά ήμερα με δυνατότητα επέκτασης στα 60.000 κυβικά μέτρα νερού ανά ημέρα.  Η 
Μονάδα Αφαλάτωσης Λεμεσού μπορεί να καλύψει μέρος των υδρευτικών αναγκών της Επαρχίας 
Λεμεσού. 

 (γ) Μονάδα Αφαλάτωσης ΑΗΚ Βασιλικού: 

  Η Συμφωνία αγοράς αφαλατωμένου νερού από τη Μονάδα Αφαλάτωσης Βασιλικού υπογράφηκε 
μεταξύ ΤΑΥ και ΑΗΚ, τον Φεβρουάριο του 2010 και είναι διάρκειας 20 χρόνων.  Παρόλο που η 
20ετής περίοδος ξεκίνησε τον Ιούλιο του 2013, η Μονάδα βρισκόταν σε κατάσταση εφεδρείας 
μέχρι το τέλος του 2015.  Η Συμφωνία αναμένεται να λήξει τον Ιούλιο του 2033.  Η Μονάδα είναι 
δυναμικότητας 60.000 κυβικών μέτρων νερού ανά ημέρα και μπορεί να καλύψει τις υδρευτικές 
ανάγκες κοινοτήτων της Επαρχίας Λεμεσού, ενώ τροφοδοτεί τον αγωγό Χοιροκοιτίας-
Αμμοχώστου, μέσω της Δεξαμενής Επεξεργασμένου Νερού του Διυλιστηρίου Χοιροκοιτίας. 

 (δ) Μονάδα Αφαλάτωσης Λάρνακας: 

  Η Σύμβαση για την Κατασκευή και Λειτουργία της Μονάδας Αφαλάτωσης Λάρνακας, ανατέθηκε 
το 1999 στην Κοινοπραξία LARNACA WATER PARTNERS (Κοινοπραξία των εταιρειών IDE και 
OCEANA από το Ισραήλ).  Η Σύμβαση ήταν 10ετής και η Μονάδα λειτούργησε τον Ιούνιο του 
2001 με δυναμικότητα 52.000 κυβικών μέτρων νερού ανά ημέρα.  Τον Ιανουάριο του 2009, η 
δυναμικότητα της Μονάδας αυξήθηκε κατά 10.000 κυβικά μέτρα νερού ανά ημέρα και ανήλθε στα 
62.000 κυβικά μέτρα νερού ανά ημέρα.  Η Σύμβαση έληξε τον Ιούλιο του 2011, οπότε η Μονάδα 
περιήλθε στην κυριότητα του Κράτους.  Το ΤΑΥ προχώρησε στην προκήρυξη νέου διαγωνισμού 
και η νέα συμφωνία για “Ανακαίνιση και Λειτουργία της Μονάδας” υπογράφηκε τον Ιανουάριο του 
2012, με την Κοινοπραξία Μ.Ν. LARNACA DESALINATION CO LTD (Κοινοπραξία των εταιρειών 
Mekorot από το Ισραήλ και Netcom από την Κύπρο).  Η 25ετής περίοδος ξεκίνησε τον Ιούλιο του 
2015 και αναμένεται να λήξει τον Ιούνιο του 2040.  Η Μονάδα βρισκόταν κυρίως σε κατάσταση 
εφεδρείας έως το τέλος του 2015.  Η δυναμικότητα της Μονάδας ανέρχεται σήμερα στις 60.000 
κυβικά μέτρα νερού ανά ημέρα.  Η Μονάδα Αφαλάτωσης Λάρνακας καλύπτει σήμερα, σε μεγάλο 
βαθμό, τις ανάγκες των Επαρχιών Λευκωσίας και Λάρνακας. 

 (ε) Μονάδα Αφαλάτωσης Πάφου: 

  Η Σύμβαση για την κατασκευή και λειτουργία της Μονάδας υπογράφηκε τον Ιανουάριο του 2019.  
Ανάδοχος είναι η εταιρεία CARAMONDANI DESALINATION PLANTS LTD.  Η Σύμβαση προνοεί 
την 25ετή λειτουργία της Μονάδας.  Η λειτουργία της Μονάδας ξεκίνησε τον Μάιο του 2021.  Η 
Μονάδα είναι δυναμικότητας 15.000 κυβικών μέτρων νερού ανά ημέρα και συμβάλλει σημαντικά 
στην κάλυψη των αναγκών της Επαρχίας Πάφου. 

3. Σημειώνεται ότι οι Ανάδοχοι των πιο πάνω Συμβάσεων έχουν την ευθύνη για τη λειτουργία και 
συντήρηση των Μονάδων, εφαρμόζοντας τους Όρους της Άδειας Λειτουργίας και Απόρριψης της Άλμης 
και τηρώντας τα Σχέδια Ασφάλειας, σύμφωνα με όλες τις σχετικές Νομοθεσίες του Κράτους.  Περαιτέρω, 
το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, διασφαλίζει με συνεχή μηχανισμό δειγματοληψιών, την ποιότητα του 
παραγόμενου αφαλατωμένου νερού. 
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4. Σε ό,τι αφορά την παρακολούθηση των επιπτώσεων των Μονάδων Αφαλάτωσης στα θαλάσσια ύδατα, 
το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του ΥΓΑΑΠ είχε προβεί σε συστηματική έρευνα μετά από την 
έναρξη των εργασιών των Μονάδων Αφαλάτωσης Δεκέλειας και Λάρνακας, η οποία διήρκεσε για μία 
σειρά ετών, με σκοπό να εκτιμηθούν οι επιπτώσεις της απόρριψης της άλμης στους θαλάσσιους 
οργανισμούς. Σύμφωνα με τα αποτελέσματα της έρευνας, διαφάνηκε ότι η επίδραση της άλμης στο 
θαλάσσιο οικοσύστημα της περιοχής ενδιαφέροντος είναι μειωμένης έκτασης και έντασης και 
περιορίζεται μόνο γύρω από τον αγωγό εξαγωγής.  Για παράδειγμα, στη θαλάσσια περιοχή Δεκέλειας 
όπου απορρίπτεται η άλμη σε βάθος περίπου 3,8 μέτρων και σε απόσταση από την ακτή 168 μέτρων 
περίπου, έχει παρατηρηθεί αυξημένη αλατότητα πέραν της κανονικής, σε μια περιορισμένη περιοχή, 
γύρω από το σημείο εξαγωγής της άλμης και σε μικρότερο βαθμό σε απόσταση 100 μέτρων.  
Παρόμοιου είδους επιπτώσεις παρατηρήθηκαν και στην περιοχή απόρριψης της άλμης στη Μονάδα 
Αφαλάτωσης Λάρνακας.  Με βάση τα διαχρονικά αποτελέσματα, καθορίστηκαν αυστηρότερες 
προϋποθέσεις τοποθέτησης αγωγών απόρριψης της άλμης, όπως για παράδειγμα μεγαλύτερο βάθος 
νερού για αύξηση ικανοποιητικής διασποράς άλμης και πολυσημειακός αγωγός απόρριψης.  
Σημειώνεται, ωστόσο, ότι σε μεμονωμένες περιπτώσεις έχει καταγραφεί η παρουσία διάφορων στερεών 
υλικών, όπως ανθρακίτης και άλλα αιωρούμενα στερεά υλικά, τα οποία υποβαθμίζουν το τοπικό 
θαλάσσιο περιβάλλον.  Για αντιμετώπιση του προβλήματος, καταβάλλεται προσπάθεια από το Τμήμα 
Περιβάλλοντος του ΥΓΑΑΠ για έκδοση Αδειών Απόρριψης Αποβλήτων για όλες τις Μονάδες 
Αφαλάτωσης. 

5.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2022 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.176, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 

2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτησή σας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το ενδεχόμενο χάραξης διαβάσεων στον ποταμό Διάριζο, είχε συζητηθεί σε σύσκεψη των 
εμπλεκόμενων υπηρεσιών των Υπουργείων Εσωτερικών και Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος το 2011, υπό την προεδρία του τότε Έπαρχου Πάφου. Κατά τη διάρκεια της σύσκεψης, 
αποφασίστηκε η προώθηση της κατασκευής δύο γεφυριών, ενός στην περιοχή Μαμώνια-Αρχιμανδρίτα 
και άλλου στην περιοχή Νικόκλεια-Κούκλια, νοουμένου ότι θα εξασφαλιστούν όλες οι απαραίτητες 
άδειες, συμπεριλαμβανομένης και της Περιβαλλοντικής. 

(β) Σε ό,τι αφορά το σημείο στην περιοχή του Μοναστηριού του Αγίου Σάββα, σύμφωνα με σχετική 
πληροφόρηση που έλαβε το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, συνεργείο της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου προέβη στις 8 
Φεβρουαρίου 2022, σε βελτιωτικές εργασίες για σκοπούς διάνοιξης προσπέλασης και διάβασης του 
ποταμού, ως άμεση άλλα προσωρινή λύση. Τονίζεται ότι, η προώθηση του αιτήματος για μελέτη και 
κατασκευή γέφυρας στο υπό αναφορά σημείο, προϋποθέτει την άρση των επεμβάσεων από ιδιώτες και 
την αποκατάσταση των παραποτάμιων ζημιών. Για τον λόγο αυτό, το ΤΑΥ έχει απευθυνθεί στην 
Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου, ζητώντας τη σύγκληση σύσκεψης, με τη συμμετοχή όλων των 
εμπλεκόμενων τμημάτων των Υπουργείων Εσωτερικών και Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, ώστε να συζητηθούν και να αντιμετωπιστούν τα πιο πάνω θέματα. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2022 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.177, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 

2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η Κοινότητα Τραχυπέδουλας περιλαμβάνεται στις κοινότητες της κοιλάδας Διαρίζου, στις οποίες είχε 
αποφασιστεί η εφαρμογή σχεδίου αρδευόμενου αναδασμού. Σημειώνεται ότι, παρόλο που οι εργασίες 
αναδασμού είχαν ολοκληρωθεί, εντούτοις τα αρδευτικά έργα της περιοχής δεν κατασκευάστηκαν, λόγω 
των δύσκολων δημοσιονομικών συνθηκών, καθώς επίσης και της σημαντικής πληθυσμιακής 
αποψίλωσης των κοινοτήτων που καταγράφεται από το 2007 μέχρι και σήμερα. 

(β) Λαμβάνοντας υπόψη τα δεδομένα αυτά και σε συνέχεια σχετικών οδηγιών μου, το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων (ΤΑΥ) του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος εκπονεί στο παρόν 
στάδιο Διαχειριστική Μελέτη για την ενίσχυση των υδατικών αναγκών της ευρύτερης περιοχής Πόλης 
Χρυσοχούς, Τηλλυρίας και άλλων επιλεγμένων κοινοτήτων της επαρχίας Πάφου (Σύμβαση με αρ. Υ.Π. 
06/2021), στις οποίες περιλαμβάνεται και η περιοχή των κοινοτήτων της κοιλάδας Διαρίζου. Η 
Διαχειριστική Μελέτη αποσκοπεί, μεταξύ άλλων: 

 (i) στην καταγραφή των υδατικών αναγκών της περιοχής μελέτης, λαμβάνοντας υπόψη και τις 
μελλοντικές καταναλώσεις,  
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 (ii) στην αξιολόγηση προτάσεων για εκτέλεση έργων που έχουν κατά καιρούς προταθεί στο ΤΑΥ,  

 (iii) στην ανάλυση και σύγκριση εναλλακτικών έργων και 

 (iv) στην ανάδειξη των βέλτιστων επιλογών, λαμβάνοντας υπόψη την οικονομική ανταποδοτικότητα, 
τη δυνατότητα υλοποίησης, την περιβαλλοντική προστασία, την κοινωνική διάσταση και τη 
συμβατότητα με θέματα υδατικής πολιτικής. 

(γ) Η Διαχειριστική Μελέτη προγραμματίζεται να ολοκληρωθεί εντός του έτους και στα αποτελέσματά της 
αναμένεται να περιλαμβάνονται και εισηγήσεις για εναλλακτικά έργα υποδομής, με σκοπό την 
ικανοποίηση των αρδευτικών αναγκών των κοινοτήτων της κοιλάδας Διαρίζου, συμπεριλαμβανομένης 
και της Κοινότητας Τραχυπέδουλας. 

(δ) Σημειώνεται ότι, ο Ανάδοχος της Σύμβασης έχει ήδη επικοινωνήσει με τον Πρόεδρο του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Τραχυπέδουλας για συζήτηση των προβλημάτων, έτσι ώστε να ληφθούν υπόψη στη 
Μελέτη. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2022 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.186, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 

2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η Κοινότητα Αρμίνου περιλαμβάνεται στις κοινότητες της κοιλάδας Διαρίζου, στις οποίες είχε 
αποφασιστεί η εφαρμογή σχεδίου αρδευόμενου αναδασμού. Σημειώνεται ότι, παρόλο που οι εργασίες 
αναδασμού είχαν ολοκληρωθεί, εντούτοις τα αρδευτικά έργα της περιοχής δεν κατασκευάστηκαν, λόγω 
των δύσκολων δημοσιονομικών συνθηκών, καθώς επίσης και της σημαντικής πληθυσμιακής 
αποψίλωσης των κοινοτήτων που καταγράφεται από το 2007 μέχρι και σήμερα. 

(β) Λαμβάνοντας υπόψη τα δεδομένα αυτά και σε συνέχεια σχετικών οδηγιών μου, το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων (ΤΑΥ) του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος εκπονεί στο παρόν 
στάδιο Διαχειριστική Μελέτη για την ενίσχυση των υδατικών αναγκών της ευρύτερης περιοχής Πόλης 
Χρυσοχούς, Τυλληρίας και άλλων επιλεγμένων κοινοτήτων της επαρχίας Πάφου (Σύμβαση με αρ. Υ.Π. 
06/2021), στις οποίες περιλαμβάνεται και η περιοχή των κοινοτήτων της κοιλάδας Διαρίζου.  Η 
Διαχειριστική Μελέτη αποσκοπεί, μεταξύ άλλων: 

 (i) στην καταγραφή των υδατικών αναγκών της περιοχής μελέτης, λαμβάνοντας υπόψη και τις 
μελλοντικές καταναλώσεις,  

 (ii) στην αξιολόγηση προτάσεων για εκτέλεση έργων που έχουν κατά καιρούς προταθεί στο ΤΑΥ,  

 (iii) στην ανάλυση και σύγκριση εναλλακτικών έργων και 

 (iv) στην ανάδειξη των βέλτιστων επιλογών, λαμβάνοντας υπόψη την οικονομική ανταποδοτικότητα, 
τη δυνατότητα υλοποίησης, την περιβαλλοντική προστασία, την κοινωνική διάσταση και τη 
συμβατότητα με θέματα υδατικής πολιτικής. 

(γ) Η Διαχειριστική Μελέτη προγραμματίζεται να ολοκληρωθεί εντός του έτους και στα αποτελέσματά της 
αναμένεται να περιλαμβάνονται και εισηγήσεις για εναλλακτικά έργα υποδομής, με σκοπό την 
ικανοποίηση των αρδευτικών αναγκών των κοινοτήτων της κοιλάδας Διαρίζου, συμπεριλαμβανομένης 
και της Κοινότητας Αρμίνου. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2022 της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Στέφης 
Δράκου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.197, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Γεωργίου  

  «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας διαβιβάζω την σχετική απάντηση της αστυνομίας: 

 “Το πρόβλημα της υποστελέχωσης στην Αστυνομία είναι γνωστό και καταβάλλονται συνεχείς 
προσπάθειες από την Ηγεσία για την αντιμετώπισή του. 

2. Το πρόβλημα της στελέχωσης των σταθμών της υπαίθρου είναι αλληλένδετο με την γενικότερη 
υποστελέχωση στην Αστυνομία και καταβάλλονται συνεχείς προσπάθειες από την Ηγεσία για την αντιμετώπισή 
του. 

3. Μετά από μελέτη των καθηκόντων και των αναγκών κάθε Τμήματος/Μονάδας/Υπηρεσίας της 
Αστυνομίας έχουμε προβεί σε σχετική ανακατανομή του αριθμού μελών, ώστε να καλυφθούν κατά το δυνατό τα 
οποιαδήποτε κενά.  Είναι γενικά παραδεκτό ότι η παγοποίηση των προσλήψεων κατά τα έτη 2013-2017, οι 
συνεχείς αφυπηρετήσεις και παραιτήσεις, οι νέες ανάγκες που δημιουργούνται, σε συνδυασμό με την μεγάλη 
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διάρκεια της εκπαίδευσης των νεοπροσληφθέντων αστυνομικών, η οποία ανέρχεται σε τρία (3) χρόνια, 
δυσχεραίνει ακόμα περισσότερο τις προσπάθειες για επίτευξη της πλήρους στελέχωσης των σταθμών 
υπαίθρου. 

4. Ο αριθμός των κενών θέσεων στην Αστυνομία σήμερα ανέρχεται στις 681 και γίνονται όλες οι 
απαραίτητες ενέργειες για κάλυψή τους μέσω των διαδικασιών προσλήψεων.  Για τον σκοπό αυτό βρίσκεται σε 
εξέλιξη διαδικασία πρόσληψης Αστυνομικών και Ειδικών Αστυνομικών, η οποία βρίσκεται στο στάδιο όπου 
έχουν διενεργηθεί οι εξετάσεις των ψυχομετρικών τεστ.  Στις εν λόγω εξετάσεις έχουν παρακαθίσει 368 
υποψήφιοι για θέσεις Αστυνομικών και 89 υποψήφιοι για θέσεις Ειδικών Αστυνομικών.  Επειδή, όπως είναι 
αναμενόμενο, δεν θα καλυφθούν όλες οι υφιστάμενες κενές θέσεις, θα προχωρήσουμε με νέα προκήρυξη το 
συντομότερο δυνατόν.  Με την ολοκλήρωση των εν λόγω προσλήψεων θα υπάρξει μεγαλύτερη ευχέρεια στην 
Ηγεσία της Αστυνομίας για αντιμετώπιση των κενών που υπάρχουν. 

5. Επιπρόσθετα, μέσω του έργου της αναδιοργάνωσης της Αστυνομίας, το οποίο εντάσσεται στις 
προτεραιότητες της Κυβέρνησης και βρίσκεται σε εξέλιξη με ορίζοντα αποπεράτωσης το 2025, η Αστυνομία 
προωθεί την επαναξιολόγηση της οργανωτικής της δομής και λειτουργίας, ώστε να καταστεί πιο 
αποτελεσματική με την ορθολογική αξιοποίηση των πόρων και του προσωπικού.  Η ορθότερη διαχείριση και 
ανακατανομή του προσωπικού θα συντελέσει τα μέγιστα στην πλήρη επιχειρηματική επάρκεια και των 
σταθμών της υπαίθρου. 

6. Παρά την όποια υποστελέχωση, τα εν ενεργεία μέλη εργάζονται με φιλότιμο, ευσυνειδησία, αφοσίωση 
και υψηλό αίσθημα ευθύνης προς την επίτευξη της αποστολής της Αστυνομίας, την ασφάλεια του πολίτη και 
της κοινωνίας γενικότερα, κατορθώνοντας σημαντικές επιτυχίες και επιφέροντας πλήγματα κατά του 
εγκλήματος και των παρανομούντων.”.»   

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2022 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.209, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2022, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

2. Η Συμφωνία μεταξύ του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) και του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) προβλέπει μεταβατική περίοδο που θα διαρκέσει μέχρι 
την αποφοίτηση των πρωτοετών φοιτητών του ΑΞΙΚ του ακαδημαϊκού έτους 2021-22. 

3. Η Συμφωνία για εγκατάσταση Σχολής του ΤΕΠΑΚ στην Πάφο, στο πλαίσιο της οποίας θα ενταχθεί και το 
ΑΞΙΚ, έγινε μεταξύ του Δήμου Πάφου και του ΤΕΠΑΚ.  Για τα θέματα αυτά (φοιτητική εστία, προθεσμίες 
για υλοποίηση κτιριακών εγκαταστάσεων, κ.τ.λ.) θα πρέπει να δοθούν απαντήσεις από το ΤΕΠΑΚ. 

4. Στο Μνημόνιο Συνεργασίας μεταξύ ΥΠΠΑΝ και ΤΕΠΑΚ προβλέπεται ότι, στη συνέχεια, το ΤΕΠΑΚ θα 
προετοιμάσει νέα εκσυγχρονισμένα και προσαρμοσμένα στις ανάγκες της αγοράς εργασίας 
προγράμματα σπουδών. 

5. Η εισαγωγή φοιτητών στα υφιστάμενα προγράμματα σπουδών του ΑΞΙΚ θα συνεχιστεί για φέτος, όπως 
και για τα επόμενα χρόνια με τον ίδιο τρόπο, δηλαδή μέσω των Παγκύπριων Εξετάσεων.  Οι φοιτητές 
που θα εισαχθούν στο ΑΞΙΚ τον Σεπτέμβριο του 2022 έχουν ειδοποιηθεί εκ προοιμίου για το ενδεχόμενο 
το ΤΕΠΑΚ να μεταβάλει στη διάρκεια των σπουδών τους ορισμένα δεδομένα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2022 του Υπουργού Υγείας κ. Μιχάλη Χατζηπαντέλα στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.012.01.243, ημερομηνίας 31ης Μαρτίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

«Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρετε στην πιο πάνω ερώτηση από το αρμόδιο Τμήμα, τη 
Διοίκηση του Υπουργείου Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Ο Σύνδεσμος Ατόμων με Πολλαπλή Σκλήρυνση Λάρνακας υπέβαλε αίτηση στο Υπουργείο Υγείας, στα 
πλαίσια του Σχεδίου Κρατικών Ενισχύσεων Ήσσονος Σημασίας του ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΥΓΕΙΑΣ, βάσει του 
Κανονισμού 360/2012 της Επιτροπής για την παροχή Υπηρεσιών Γενικού Οικονομικού Συμφέροντος 
(ΥΓΟΣ), με την οποία ζητούσε όπως τους παραχωρηθεί κρατική ενίσχυση ύψους €37.583 για τα 
προγράμματα που παρέχουν. 

3. Βάσει του Άρθρου 5.5 του Σχεδίου, μπορεί να δοθεί κρατική χορηγία σε πρόγραμμα Φορέα ο οποίος 
“δεν τηρεί αναξιοποίητες καταθέσεις, όπως ορίζονται σε καθαρά μετρητά και αντίστοιχα μετρητών στο 
Παράρτημα Β) που να ξεπερνούν το 40% των πραγματοποιηθεισών δαπανών του προηγούμενου έτους, 
για όλα τα προγράμματά του που έτυχαν επιχορήγησης στο πλαίσιο του Σχεδίου Κρατικών Ενισχύσεων.  
Σε περίπτωση που οι αναξιοποίητες καταθέσεις, σαν ποσοστό των πραγματοποιηθεισών δαπανών του 
προηγούμενου έτους, ξεπερνούν το όριο του πιο πάνω κριτηρίου, τότε η αίτηση απορρίπτεται.  Σε 
περίπτωση που οι αναξιοποίητες καταθέσεις δεν ξεπερνούν το 40% των πραγματοποιηθεισών 
δαπανών του προηγούμενου έτους, τότε το ύψος της χορηγίας που θα λάμβανε ο Φορέας, σε 
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περίπτωση μη ύπαρξης αναξιοποίητων καταθέσεων, δύναται να μειώνεται στη βάση μετρήσιμων 
κριτηρίων, αφού ληφθούν υπόψη όλες οι ιδιαιτερότητες του Φορέα.  Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, ο 
Φορέας δικαιούται να έχει επαρκές αποθεματικό για σκοπούς αγοράς/ανέγερσης/επέκτασης κτιρίων για 
στέγαση προγραμμάτων τα οποία θεωρούνται αναγκαία από το Γενικό Διευθυντή του Υπουργείου 
Υγείας ή για οποιονδήποτε άλλο λόγο ο οποίος κρίνεται δικαιολογημένος από τον Υπουργό Υγείας και 
να εγκριθεί για την παροχή κρατικής ενίσχυσης.  Τέτοιοι λόγοι μπορεί να είναι η αναγνώριση της 
προσφοράς του Φορέα”. 

4. Κατόπιν εξέτασης των ελεγμένων οικονομικών καταστάσεων του Συνδέσμου, με βάση το Άρθρο 5.5, 
διαφάνηκε ότι ο Σύνδεσμος διατηρούσε αναξιοποίητες καταθέσεις που ανέρχονται στις €47.658, 
ποσοστό πέραν του 40%.  Παρόλα αυτά, ο Υπουργός Υγείας ενέκρινε την κατ’ εξαίρεση παραχώρηση 
κρατικής ενίσχυσης ύψους €10.000. 

5. Συνεπώς, όταν προκηρυχθεί το Σχέδιο Κρατικών Ενισχύσεων Ήσσονος Σημασίας του ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 
ΥΓΕΙΑΣ, βάσει του Κανονισμού 360/2012 της Επιτροπής για την παροχή Υπηρεσιών Γενικού 
Οικονομικού Συμφέροντος (ΥΓΟΣ) για το έτος 2022, ο Σύνδεσμος μπορεί να υποβάλει αίτηση, η οποία 
θα εξεταστεί με βάση τα τροποποιημένα κριτήρια του Σχεδίου. 

6. Το Υπουργείο Υγείας με βάση Πρόταση που υπέβαλε στις 26/05/22 στο Υπουργικό Συμβούλιο έχει 
τροποποιήσει το ποσοστό του 40% των αναξιοποίητων καταθέσεων στο 60%, ώστε να δίδεται η 
ευχέρεια στους Φορείς να διαθέτουν επαρκείς πιστώσεις για κάλυψη των δαπανών του παρόντος έτους 
για τα λειτουργικά τους έξοδα. 

7. Εάν για οποιονδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στην διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2022 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.012.01.248, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 

Χρίστου Ορφανίδη 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι, σύμφωνα με 
πληροφόρηση που εξασφαλίστηκε από την Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας, από τον Ιούλιο του 2017 που 
ψηφίστηκε ο περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2017 (Ν. 99(Ι)/2017), στον οποίο προβλέπονται πιο αυστηρά εξώδικα πρόστιμα, η Υπηρεσία λειτουργεί 
κεντρικό σύστημα παρακολούθησης των εξωδίκων βάσει του οποίου προκύπτουν τα πιο κάτω στοιχεία: 

(α) Από τον Ιούλιο του 2017 μέχρι σήμερα έχουν εκδοθεί συνολικά 718 εξώδικα με τα συνολικά πρόστιμα να 
ξεπερνούν τα €2.300,000. 

(β) Από τον Ιούλιο του 2017 μέχρι τον Νοέμβριο του 2019, οπότε το κλιμάκιο πάταξης της λαθροθηρίας του 
Αρχηγείου Αστυνομίας ανέστειλε τη λειτουργία του, το εν λόγω κλιμάκιο κατήγγειλε 74 υποθέσεις 
λαθροθηρίας. 

(γ) Από τον Νοέμβριο του 2019 μέχρι σήμερα η Αστυνομία έχει καταγγείλει 13 υποθέσεις λαθροθηρίας, ενώ 
έχουν καταγγελθεί 11 υποθέσεις κατόπιν συνεργασίας της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας με την 
Αστυνομία και 293 υποθέσεις έχουν καταγγελθεί από μέλη της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας. 

2. Τέλος επισημαίνεται ότι όλες οι υποθέσεις λαθροθηρίας καταγγέλλονται στους κατά τόπους 
Αστυνομικούς Σταθμούς, όπου ο Εξεταστής Αστυνομικός της κάθε υπόθεσης, αφού μελετήσει τα γεγονότα, 
καταγράφει τα αδικήματα που έχει διαπράξει ο καταγγελλόμενος και βάσει των αδικημάτων εκδίδει το σχετικό 
εξώδικο πρόστιμο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2022 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Γιάννη 
Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.253, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2022, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  

 Κατά καιρούς υποβάλλονται στο Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων αιτήματα από 
Δήμους και Κοινοτικά Συμβούλια των επαρχιών της Κύπρου για απαλλοτρίωση ετοιμόρροπων οικοδομών, που 
είναι κηρυγμένες σε αρχαία Μνημεία Δεύτερου Πίνακα (Β΄), από το Τμήμα Αρχαιοτήτων του Υπουργείου 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, οι οποίες αποτελούν κίνδυνο για τη δημόσια ασφάλεια, λόγω του ότι 
είτε οι ιδιοκτήτες αυτών των οικοδομών αδιαφορούν ή αρνούνται να τις συντηρήσουν ή να τις πουλήσουν σε 
άλλους που θα ενδιαφέρονταν να τις αξιοποιήσουν για ιδιοκατοίκηση ή για εμπορική εκμετάλλευση, είτε ο 
ιδιοκτήτης τους απεβίωσε και οι κληρονόμοι δεν ενδιαφέρονται για την ανοικοδόμηση και συντήρησή τους. 

2. Η απαλλοτρίωση των επικίνδυνων/ετοιμόρροπων οικοδομών συνιστά μια δαπανηρή και χρονοβόρα 
διαδικασία, για την οποία δεν υπάρχουν πάντοτε διαθέσιμοι ανθρώπινοι και οικονομικοί πόροι. 
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3. Στις περιπτώσεις που ο ιδιόκτητης βρίσκεται εν ζωή αλλά αρνείται να προβεί σε συντήρηση του αρχαίου 
μνημείου, η άμεση και συστηματική εφαρμογή των άρθρων 15Γ και 15Ε του περί Οδών και Οικοδομών Νόμου, 
όπου προβλέπεται η επιβολή διοικητικού προστίμου στους ιδιοκτήτες, στην περίπτωση που δεν λάβουν μέτρα 
για τις επικίνδυνες οικοδομές ενώ έχουν ειδοποιηθεί γραπτώς σχετικά, είναι το πιο ενδεδειγμένο μέτρο για την 
αντιμετώπιση του προβλήματος.  Σημειώνεται ότι με την Οδηγία 2/2020 του Υπουργού Εσωτερικών, δίνονται 
οδηγίες στις Αρμόδιες Οικοδομικές Αρχές για τα ενδεικτικά κριτήρια υπολογισμού του ύψους του 
επιβαλλόμενου προστίμου (τα ποσά των προστίμων καθορίστηκαν από τις Τεχνικές Υπηρεσίες του 
Υπουργείου Εσωτερικών) σύμφωνα με το άρθρο 15Ε του προαναφερθέντος Νόμου, ώστε να μην υπάρχει 
κίνδυνος να κατηγορηθούν για αυθαίρετη ή άνιση συμπεριφορά απέναντι στους πολίτες. 

4. Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, πραγματοποιήθηκε στις 23 Ιουλίου, 2021, υπό την προεδρία μου, 
συνάντηση με θέμα τη λήψη μέτρων σε σχέση με ετοιμόρροπες ή/και εγκαταλειμμένες οικοδομές που είναι 
κηρυγμένες ως αρχαία μνημεία.  Στη συνάντηση αυτή έχουν παραστεί λειτουργοί του Τμήματος Αρχαιοτήτων, ο 
Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών, ο Προϊστάμενος των Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Εσωτερικών, ο Αν. Έπαρχος Λευκωσίας, ο Επαρχιακός Επόπτης (Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας), Ανώτερος 
Κτηματολογικός Λειτουργός του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, η Προϊσταμένη του Κλάδου 
Διατήρησης της Πολιτιστικής Κληρονομιάς, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως καθώς και υπηρεσιακοί 
από το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων. 

 Στην υπό αναφορά συνάντηση, μετά από ανταλλαγή απόψεων, συμφωνήθηκαν τα ακόλουθα: 

 (i) Το Υπουργείο Εσωτερικών θα προωθήσει τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών Νόμου, με τρόπο ώστε να καταστεί δυνατή η επιβολή εμπράγματου βάρους (μέμο) στους 
τίτλους ιδιοκτησίας των ακινήτων, όταν οι ιδιοκτήτες δεν καταβάλλουν το διοικητικό πρόστιμο που τους 
επιβάλλεται ή όταν αναγκαστικά το κόστος για να καταστούν ασφαλείς οι οικοδομές το επωμίζονται οι 
αρχές, 

 (ii) Οι αρμόδιες οικοδομικές αρχές θα πρέπει να επιβάλουν, εκεί που απαιτείται, διοικητικό πρόστιμο, 
όπως προβλέπεται στην Οδηγία 2/2020 του Υπουργού Εσωτερικών και 

 (iii) Οι Επαρχιακές Διοικήσεις σε συνεργασία με το Τμήμα Αρχαιοτήτων θα προβαίνουν σε 
επιθεώρηση των οικοδομών που έχουν κηρυχθεί αρχαία μνημεία και θα καθορίζουν ποιες από αυτές 
είναι επικίνδυνες/ετοιμόρροπες για την ασφάλεια του κοινού, ώστε να ληφθούν μέτρα.  Συγκεκριμένα, ο 
Πολιτικός Μηχανικός της κάθε Επαρχιακής Διοίκησης θα προβαίνει σε σχετική διάγνωση και το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων θα καθορίζει τα μέτρα που θα πρέπει να ληφθούν.  Στις περιπτώσεις που θα εντοπιστούν 
και οι ιδιοκτήτες δεν θα ανταποκρίνονται, ο Έπαρχος θα εξουσιοδοτεί το Υπουργείο Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων να προχωρεί στις αναγκαίες ενέργειες (εργασίες αποκατάστασης του 
ακινήτου).  Τα μέτρα θα λαμβάνονται είτε από το Τμήμα Αρχαιοτήτων είτε από το Τμήμα Δημοσίων 
Έργων, του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων και εκεί όπου αυτό δεν είναι εφικτό θα 
ανατίθενται σε ιδιώτες. 

5. Για να εξασφαλιστεί έγκριση ποσού για έναρξη εργασιών σε οικοδομές που χρήζουν άμεσης 
συντήρησης σε Δήμους/Κοινότητες, θα πρέπει να υποβληθεί συγκεκριμένο αίτημα στο Τμήμα Αρχαιοτήτων και 
μετά να γίνει η εκτίμηση του κόστους από τον Τομέα Επιμετρήσεων του Τμήματος Δημοσίων Έργων.  
Ακολούθως, εγκρίνεται η χορήγηση του 50% του εκτιμηθέντος ποσού (προβλεπόμενη διαδικασία), βάσει του 
άρθρου 8(2) του περί Αρχαιοτήτων Νόμου, για να καταστεί δυνατή η διενέργεια των εργασιών. 

 Σε ό,τι αφορά στις επικίνδυνες οικοδομές στο Δήμο Λευκάρων που είναι κηρυγμένες αρχαία μνημεία και 
οι οποίες χρήζουν αποκατάστασης, με βάση σχετική ενημέρωση που έλαβα από το αρμόδιο Τμήμα, το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι παρόλο που ο υπό αναφορά Δήμος από το Φεβρουάριο του 
2021 έχει ενώπιόν του μια ολοκληρωμένη μελέτη και ευνοϊκά οικονομικά κίνητρα για υλοποίησή της εντούτοις 
δεν έχει ακόμη προβεί σε εργασίες στήριξης ετοιμόρροπων/επικίνδυνων οικοδομών, ως η μόνη αρχή που 
μπορεί να εισέλθει σε ιδιωτική ιδιοκτησία. 

 Σημειώνεται εκ νέου ότι στις περιπτώσεις όπου ο Δήμος δεν μπορεί να καταβάλει το ποσό που αποτελεί 
τη συνεισφορά του για τις εργασίες στήριξης των οικοδομών (50% του συνολικού κόστους), τότε αυτή η 
δαπάνη θα πρέπει να απαιτηθεί από τον ιδιοκτήτη.  Όπως προαναφέρθηκε, με βάση τα άρθρα 15Γ και 15Ε του 
περί Οδών και Οικοδομών Νόμου, επιβάλλεται διοικητικό πρόστιμο στους ιδιοκτήτες, στην περίπτωση που δεν 
λάβουν μέτρα για τις επικίνδυνες οικοδομές ενώ έχουν ειδοποιηθεί γραπτώς σχετικά, πρόνοια, που η τοπική 
αρχή, μέχρι σήμερα, δεν έχει εφαρμόσει και ως εκ τούτου δεν έχει προχωρήσει σε καμία ενέργεια για πρόοδο 
των εργασιών και επίλυση του προβλήματος. 

6.  Στη διάθεσή σας για τυχόν περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2022 της Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Νατάσας Πηλείδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.262, ημερομηνίας 18 Απριλίου 2022, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιακουμή 
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 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση σε σχέση με τα σχέδια χορηγιών του Υπουργείου 
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας που είναι σε ισχύ καθώς και τα σχέδια που πρόκειται να προκηρυχθούν 
σύντομα και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Σε ισχύ βρίσκονται τα ακόλουθα σχέδια: 

 α. Σχέδιο χορηγιών για δημιουργία, εκσυγχρονισμό, και ψηφιακή αναβάθμιση μονάδων μεταποίησης 
ή/και εμπορίας γεωργικών προϊόντων - Προϋπολογισμός €25 εκατ. (χρηματοδότηση από Σχέδιο 
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας). 

 β. Σχέδιο χορηγιών για εγκατάσταση ή αντικατάσταση ηλιακών συστημάτων παραγωγής ζεστού 
νερού χρήσης σε κατοικίες - Προϋπολογισμός: €600.000 (χρηματοδότηση από το Ταμείο ΑΠΕ και 
ΕΞ.Ε). 

 γ. Σχέδιο χορηγιών για εγκατάσταση φωτοβολταϊκού συστήματος για τη φόρτιση ηλεκτρικού 
οχήματος ή υβριδικού οχήματος τύπου PLUG-IN - Προϋπολογισμός: €1,5 εκατ. (χρηματοδότηση 
από το Ταμείο ΑΠΕ και ΕΞ.Ε). 

 δ. Σχέδιο χορηγιών για ενθάρρυνση της ενεργειακής αναβάθμισης από αρχές τοπικής 
αυτοδιοίκησης και φορείς ευρύτερου δημόσιου τομέα - Προϋπολογισμός: €9 
εκατ.(χρηματοδότηση από το Ταμείο ΑΠΕ και ΕΞ.Ε).  

 ε. Σχέδιο χορηγιών για αντικατάσταση ενεργοβόρων ηλεκτρικών συσκευών σε ευάλωτους 
καταναλωτές ηλεκτρικής ενέργειας - Προϋπολογισμός: €5 εκατ. (χρηματοδότηση από το Ταμείο 
ΑΠΕ και ΕΞ.Ε). 

3. Σχέδια Χορηγιών που αναμένεται να προκηρυχθούν το επόμενο διάστημα: 

α. Εξοικονομώ - Αναβαθμίζω στις επιχειρήσεις και άλλους φορείς - Προϋπολογισμός €40 εκατ. 
(χρηματοδότηση από Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας) - Ιούνιος 2022. 

β. Σχέδιο χορηγιών για ενθάρρυνση της χρήσης ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και εξοικονόμησης 
ενέργειας σε κατοικίες 2022-23 - Προϋπολογισμός: €20 εκατ. (χρηματοδότηση από το Ταμείο 
ΑΠΕ και ΕΞ.Ε) - Ιούνιος 2022. 

γ. Εξοικονομώ - αναβαθμίζω στις κατοικίες - Προϋπολογισμός €35 εκατ. (χρηματοδότηση από 
Ευρωπαϊκά Διαρθρωτικά Ταμεία) - Δεκέμβριος 2022. 

δ. Σχέδιο ψηφιακής αναβάθμισης των επιχειρήσεων - Συνολικός Προϋπολογισμός €30 εκατ. 
(προγραμματίζονται διαδοχικές προκηρύξεις των €10 εκατ., η πρώτη αναμένεται να γίνει τον 
ερχόμενο Ιούνιο και η χρηματοδότηση θα γίνει μέσω των Ευρωπαϊκών Διαρθρωτικών Ταμείων 
και του Σχεδίου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας). 

ε. Σχέδιο ενίσχυσης των μεγάλων επιχειρήσεων του μεταποιητικού τομέα - Προϋπολογισμός €7 
εκατ. (χρηματοδότηση Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας) - Ιούλιος 2022. 

στ. Σχέδιο συμβουλευτικών υπηρεσιών για ΜΜΕ - Προϋπολογισμός €5 εκατ. (χρηματοδότηση Σχέδιο 
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας) - Σεπτέμβριος 2022. 

ζ. Ενίσχυση της κυκλικής οικονομίας στη βιομηχανία - Προϋπολογισμός €13,3 εκατ. 
(χρηματοδότηση Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας) - Οκτώβριος/Νοέμβριος 2022. 

4. Με την ευκαιρία, θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι κατά το 2021 ολοκληρώθηκε η λήψη αιτήσεων για τα 
πιο κάτω Σχέδια Χορηγιών: 

α. Ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας των μικρομεσαίων επιχειρήσεων του μεταποιητικού τομέα και 
άλλων στοχευμένων οικονομικών δραστηριοτήτων - Προϋπολογισμός €50 εκατ. 

β. Νέα επιχειρηματική δραστηριότητα - Προϋπολογισμός €30 εκατ. 

γ. Εξοικονομώ - Αναβαθμίζω στις Κατοικίες - Προϋπολογισμός €35 εκατ. 

 Σημειώνεται πως η αρμόδια Υπηρεσία του Υπουργείου βρίσκεται στο στάδιο αξιολόγησης των αιτήσεων 
και αποστολής των σχετικών εγκρίσεων.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δε θα υπάρξει συζήτηση σήμερα.  

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής 
ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 16 Ιουνίου 2022, στις 4.00 μ.μ., με ημερήσια διάταξη η οποία θα σας 
αποσταλεί.   

 [Στις 10 Ιουνίου 2022 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της τριακοστής τρίτης συνεδρίας της Πρώτης 
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Συνόδου της Δωδέκατης Βουλευτικής Περιόδου του σώματος: 

 «Η Πρόεδρος της Βουλής συγκαλεί συνεδρία της ολομέλειας του σώματος την Πέμπτη, 16 Ιουνίου 
2022, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:   

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης σχετικά με την 
Παραποίηση Ιατρικών Προϊόντων και Παρόμοιες Παραβάσεις που 
αποτελούν Απειλή για τη Δημόσια Υγεία (Κυρωτικός) Νόμος του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.151-2021). 

 2.  Οι περί Αρχαιοτήτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.007-2022). 

 3.  Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.076-2022). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Τα νέα μέτρα αντιμετώπισης του κορωνοϊού και οι επιπτώσεις 
αυτών στην οικονομία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Χρίστου Χρίστου, προέδρου του 
Εθνικού Λαϊκού Μετώπου). 
(8.7.2021). 
(Αρ. Φακ. 23.05.054.002-2021). 

 2. «Η αναθεωρητική πολιτική της Τουρκίας, η οποία αποσκοπεί στην 
αλλαγή των ισορροπιών στην ευρύτερη περιοχή, με στόχο να 
καταστεί ηγεμονική δύναμη, και οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των κ. Χρίστου Σενέκη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Σταύρου Παπαδούρη, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού). 
(20.1.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.001-2022).»]. 

 [Στις 14 Ιουνίου 2022 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη:  

 «Στην ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 16 Ιουνίου 2022, στις 4.00 μ.μ., 
προστίθεται το ακόλουθο θέμα: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 Ο περί της Εκλογής Διαχειριστικών Επιτροπών σε Βιομηχανικές και 
Βιοτεχνικές Αναπτύξεις Νόμος του 2022. 
(Πρόταση νόμου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.020-2022).»]. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Ευχαριστώ και για τα υπόλοιπα τριάντα δευτερόλεπτα υπομονής σας. 

 Σε αυτό το σημείο κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  7.48 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Δημητρίου Αννίτα 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Μαυρίδης Μάριος 

Νεοφύτου Αβέρωφ 
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Αλαμπρίτης Πρόδρομος Ορφανίδου Σάβια 

Γεωργιάδης Χάρης Πάζαρος Χαράλαμπος 

Γεωργίου Νίκος Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Δημητρίου Δημήτρης Σύκας Νίκος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Τορναρίτης Νίκος 

Κάρουλλας Γιώργος Τσιρίδου Φωτεινή 

Κουλλά Ονούφριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Μαρίνα 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 

Κέττηρος Νίκος Φακοντής Βαλεντίνος 

Κουκουμάς Γιώργος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κυπριανού Άντρος Χριστόφιας Χρίστος  

Κώστα Κώστας Χριστοφίδης Χρίστος 

Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παντελίδης Χρύσης 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Σαββίδης Χρύσανθος 

Μυλωνάς Παύλος Σενέκης Χρίστος 

Ορφανίδης Χρίστος  

ΕΛΑΜ 

Ιωάννου Σωτήρης Χρίστου Χρίστος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 

Αποστόλου Ανδρέας Μυριάνθους Ηλίας 

Ευσταθίου Κωστής  

ΔΗΠΑ-Συνεργασία 

Γιακουμή Μιχάλης Τρυφωνίδης Αλέκος 

Μουσιούττας Μαρίνος  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Ατταλίδου Αλεξάνδρα Παπαδούρης Σταύρος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά της Προέδρου της Βουλής στον θάνατο της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Ζέτας Αιμιλιανίδου και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη της. 

2. Προσφώνηση της Προέδρου της Bουλής και αντιφώνηση του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων 
της Ιρλανδίας κ. Seán Ó Fearghaíl. 

3. Αναφορά της Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα Ανέμου. 

4. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 
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 α. Συμμετοχή της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου σε συνεδρία της Επιτροπής Μετανάστευσης, 
Προσφύγων και Εκτοπισμένων της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης 
στο Παρίσι. 

 β. Συμμετοχή του κ. Κωστή Ευσταθίου σε συνεδρία της Επιτροπής της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Εκλογή Δικαστών στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων στο Παρίσι. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 
και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3). 

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022», αγορεύσεις 
(Ειρήνη Χαραλαμπίδου, Χρύσης Παντελίδης, Σωτήρης Ιωάννου, Σταύρος Παπαδούρης,  Ηλίας 
Μυριάνθους, Νικόλας Παπαδόπουλος, Ζαχαρίας Κουλίας, Χάρης Γεωργιάδης, Γιώργος Λουκαΐδης) και 
ψήφισή της σε νόμο. 

7. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα Θέματα) 
(Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022», αγορεύσεις (Πανίκος Λεωνίδου, Νίκος 
Κέττηρος, Μιχάλης Γιακουμή, Παύλος Μυλωνάς, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Νίκος Γεωργίου) και ψήφισή 
της σε νόμο. 

8. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Eπαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων Αμμοχώστου και 
Κυρηνείας (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022», αγορεύσεις (Ζαχαρίας Κουλίας, 
Νίκος Κέττηρος, Αλεξάνδρα Ατταλίδου, Μάριος Μαυρίδης, Νίκος Γεωργίου) και ψήφισή της σε νόμο με 
τον τίτλο «Ο περί Επαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων Αμμοχώστου και Κυρηνείας (Προσωριναί 
Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σύσταση, 
Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022», αγορεύσεις 
(Σωτήρης Ιωάννου, Κωστής Ευσταθίου, Μιχάλης Γιακουμή, Χρίστος Σενέκης, Ζαχαρίας Κουλίας, Ρίτα 
Θεοδώρου Σούπερμαν, Νίκος Κέττηρος, Χρύσανθος Σαββίδης, Νίκος Γεωργίου, Χρίστος Χριστοφίδης, 
Κυριάκος Χατζηγιάννης, Αλέκος Τρυφωνίδης, Άριστος Δαμιανού, Παύλος Μυλωνάς, Ονούφριος Κουλλά, 
Γιώργος Κάρουλλας, Γιώργος Λουκαΐδης) και ψήφισή της σε νόμο.   

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2021» και έγκρισή τους (με αρ. 
2). 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021» και έγκρισή τους. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2021», παρατηρήσεις των κ. Χρίστου Χρίστου και Γιώργου 
Λουκαΐδη και έγκρισή τους.  

13. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022», 
αγορεύσεις (Μαρίνος Μουσιούττας, Χρύσανθος Σαββίδης) και καταψήφισή της. 

14. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022», αγορεύσεις 
(Πανίκος Λεωνίδου, Ηλίας Μυριάνθους, Σταύρος Παπαδούρης, Μιχάλης Γιακουμή, Κώστας Κώστα, 
Κυριάκος Χατζηγιάννης) και ψήφισή της σε νόμο. 

15. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου: 

 α. «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2022», 

 β. «Ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και Εμπορικών Επωνυμιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022»,  

 γ. «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022», 

 δ. «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2022»,  

 αγορεύσεις (Ηλίας Μυριάνθους, Σταύρος Παπαδούρης, Μιχάλης Γιακουμή, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, 
Κώστας Κώστα, Ονούφριος Κουλλά) και ψήφισή τους σε νόμο, της πρώτης και της τέταρτης σε ενιαίο 
κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022» και της τρίτης 
με αρ. 4. 

16. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

17. Ερωτήσεις βουλευτών: 
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Η πολιτική της κυβέρνησης για τους ασυνόδευτους ανήλικους αιτητές ασύλου - Προβλήματα και 
καθυστερήσεις στην υλοποίηση του Σχεδίου Βιώσιμης Αστικής Κινητικότητας Λεμεσού - Ιατρική 
περίθαλψη αιτητών πολιτικού ασύλου - Καθυστέρηση στην αποπεράτωση των έργων ανάπλασης της 
πλατείας Δρομολαξιάς - Απόφαση για μετακίνηση των μαθητών του Μουσικού Γυμνασίου Λάρνακας στο 
Λύκειο Αγίου Γεωργίου Λάρνακας - Καταγγελία για τη διακυβέρνηση της Κυπριακής Ομοσπονδίας 
Ορειβασίας, Αγωνιστικής Αναρρίχησης και Προσανατολισμού (ΚΟΜΟΑΑΠ) - Πρόσβαση μαθητών με 
αναπηρίες στα θερινά σχολεία. 

18. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Αναξιοποίητα καταστήματα σε προσφυγικούς συνοικισμούς - Ολοκλήρωση κατασκευής γεφυριού στη 
Βιομηχανική Ζώνη Τρεμιθούσας - Η λειτουργία των μονάδων αφαλάτωσης - Αίτημα της κοινότητας 
Τραχυπέδουλας για βελτίωση του περάσματος από τον ποταμό Διάριζο προς το μοναστήρι του Αγίου 
Σάββα και τις καλλιέργειες της περιοχής - Παραχώρηση νερού με τη μέθοδο της βαρύτητας από το 
φράγμα Αρμίνου στις παραποτάμιες κοινότητες - Προβλήματα σχετικά με την άρδευση γεωργικών 
περιοχών στην Αρμίνου - Το πρόβλημα της υποστελέχωσης αστυνομικών σταθμών στην ύπαιθρο - 
Πρωτόκολλο συνεργασίας ΥΠΠΑΝ και ΤΕΠΑΚ σε σχέση με την υπαγωγή του ΑΞΙΚ στο ΤΕΠΑΚ - 
Αύξηση της κρατικής χορηγίας προς τον Σύνδεσμο Ατόμων με Πολλαπλή Σκλήρυνση Λάρνακας - 
Καταγγελίες για πάταξη της λαθροθηρίας πριν και μετά από το κλείσιμο του Ουλαμού Πάταξης 
Λαθροθηρίας - Το πρόβλημα των διατηρητέων κτιρίων και των επικίνδυνων οικοδομών στον δήμο 
Λευκάρων - Σχέδια χορηγιών του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή: €3,50 


